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Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΕ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Α’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’

Τρίτη 6 Νοεµβρίου 2012

Αθήνα, σήµερα στις 6 Νοεµβρίου 2012, ηµέρα Τρίτη και ώρα
18.01’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βουλευτη-
ρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την προεδρία
της ΣΤ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΜΑΡΙΑΣ ΚΟΛΛΙΑ-ΤΣΑΡΟΥΧΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα. 

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Απόστολο Αλεξό-
πουλο, Βουλευτή Β’ Αθηνών, τα ακόλουθα:

Α. ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ

1) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΠΑΡΙΣΗΣ (ΠΑΡΙΣ) ΜΟΥΤΣΙΝΑΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδε-
µόνων του Γυµνασίου Σκιάθου αιτείται να αντιµετωπιστούν οι
ανάγκες του σχολείου σε εκπαιδευτικό προσωπικό και να καλυ-
φθούν άµεσα οι κενές θέσεις των καθηγητών.

2) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο θέµα της  πα-
ρέµβασης του Πρωθυπουργού, που πρόκειται να ζητήσει το Επι-
µελητήριο Αχαΐας, για τις συνεταιριστικές τράπεζες.

3) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στα κέρδη του
ΟΤΕ και στην απόσβεση της «DEUTSCHE TELEKOM», που τον
είχε αγοράσει, µέσα σε έξι µήνες.

4) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο θέµα της
οπλοφορίας  Βουλευτών στους χώρους του Κοινοβουλίου και
στην προσπάθεια του Προέδρου της Βουλής να αντιµετωπίσει
αυτήν την κατάσταση.

5) Ο Βουλευτής Κορινθίας κ. ΧΡΙΣΤΟΣ ΔΗΜΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµος Κορινθίων αιτείται την επίσπευση
των ενεργειών κατασκευής των εγκαταστάσεων του Πανεπιστη-
µίου Πελοποννήσου στον παραχωρηθέντα χώρο του πρώην
Στρατοπέδου Υπολοχαγού Ανδριανόπουλου  στα Εξαµίλια Κο-
ρινθίας.

6) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Λειτουργών Μέσης Εκπαί-
δευσης Νοµού Σερρών αιτείται την άµεση πρόσληψη καθηγητών
µουσικών ειδικοτήτων στο Μουσικό Σχολείο Σερρών.

7) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΑΥΓΕΝΑΚΗΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Δηµοτικών Επιχειρή-
σεων Ύδρευσης- Αποχέτευσης αιτείται την επίλυση θέµατος που
αφορά τον ΦΠΑ συγχρηµατοδοτούµενων έργων.

8) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στον κίνδυνο να
υπαχθούν στη λίστα του «Τειρεσία» επιχειρήσεις που δεν έχουν
εξοφλήσει τις δόσεις δανείων του ΕΤΕΑΝ µέχρι το τέλος Σεπτεµ-
βρίου.

9) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τη σύνθεση και
τη µακροχρόνια θητεία των µελών του Εθνικού Συµβουλίου Ρα-
διοτηλεόρασης, που ενδέχεται να αλλάξει.

10) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά καθυστερήσεις
του Υπουργείου Περιβάλλοντος, Ενέργειας και Κλιµατικής Αλλα-
γής  στη σύσταση επιτροπής για τον Αυτόνοµο Οικοδοµικό Ορ-
γανισµό Αξιωµατικών.

11) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία αιτείται να ενηµερωθεί σχετικά µε
τον αριθµό  των υπηρετούντων και αποσπασµένων υπαλλήλων
των καταστηµάτων κράτησης.

12) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Ένωση Δηµοσιογράφων Ιδιοκτη-
τών Περιοδικού Τύπου διαµαρτύρεται για τη φηµολογούµενη
κατάργηση της επιδότησης της Γενικής Γραµµατείας Επικοινω-
νίας και Ενηµέρωσης για τις δαπάνες ταχυδρόµησης των εντύ-
πων του περιοδικού τύπου.

13) Οι Βουλευτές, Β’ Αθηνών κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ και
Νοµού Αττικής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ κατέθεσαν αναφορά µε την
οποία  το Διοικητικό Συµβούλιο του Συλλόγου Γονέων του 8ου
Δηµοτικού Σχολείου Πετρούπολης  αιτούνται χρηµατοδότησης
για την ολοκλήρωση των κατασκευών και την ανέγερση σχολικών
κτηρίων της περιοχής τους.

14) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Ενώ-
σεων Αγροτικών Συνεταιρισµών διαµαρτύρεται για τα επικείµενα
οικονοµικά µέτρα τα οποία πλήττουν σε µεγάλο βαθµό τους
αγρότες της χώρας.



15) Ο Βουλευτής Μαγνησίας κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΝΑΚΟΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και Κηδεµόνων του
Γυµνασίου Σκιάθου επισηµαίνει την έλλειψη καθηγητών στο εν
λόγω σχολείο και αιτείται την κάλυψη των οργανικών κενών εκ-
παιδευτικού προσωπικού.

16) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Οµοσπονδία Αστυ-
νοµικών Υπαλλήλων διαµαρτύρεται για τα σοβαρά προβλήµατα
που αντιµετωπίζουν οι αστυνοµικοί υπάλληλοι στους χώρους
υποδοχής-κράτησης λαθροµεταναστών στο στρατόπεδο «Παν-
ταζόπουλου» στο Παρανέστι Δράµας.

17) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε λίστα που
είχε δοθεί στον πρώην Υπουργό Οικονοµικών κ. Γεώργιο Παπα-
κωνσταντίνου µε ονόµατα Ελλήνων πολιτών µε σηµαντικές κατα-
θέσεις σε τράπεζες του Λιχτενστάιν.

18) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε απάντηση
που πρέπει να δοθεί από τα αρµόδια Υπουργεία σχετικά µε την
παραλαβή τεσσάρων ελαττωµατικών ελικοπτέρων.

19) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις εκτιµήσεις
του ΣΔΟΕ για την είσπραξη εσόδων από φόρους και πρόστιµα
µέσω της λίστας των προσώπων που «έβγαλαν» χρήµατα στο
εξωτερικό. 

20) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Συνοµοσπονδία Ενώ-
σεων Αγροτικών Συνεταιρισµών διαµαρτύρεται για τα επικείµενα
οικονοµικά µέτρα τα οποία πλήττουν σε µεγάλο βαθµό τους
αγρότες της χώρας.

21) Ο Βουλευτής Πέλλης κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  οι εργαζόµενοι της ΑΤΕ LEASING
ΑΕ αιτούνται την επίλυση θέµατος που αφορά τη  µετάταξη του
προσωπικού  στον ευρύτερο δηµόσιο τοµέα.

22) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ
κατέθεσε αναφορά µε την οποία  η Επαγγελµατική-Επιστηµονική
Ένωση Τεχνολογικής Εκπαίδευσης Μηχανικών αιτείται την
άµεση διακοπή της ανάθεσης διαχείρισης του συστήµατος τα-
κτοποίησης αυθαιρέτων και µεταβιβάσεων ακινήτων στο Τ.Ε.Ε.
και την ανάληψη αυτής από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής.

23) Ο Βουλευτής Επικρατείας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΙΧΕΛΑΚΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Παναγιώτης Αλεβιζάκης, εκπρό-
σωπος της Ανεξάρτητης Κίνησης Οικονοµολόγων Ελλάδας
εκφράζει την αντίθεσή  του στην επιχειρούµενη αλλαγή που άρ-
θρου 83 του σχεδίου νόµου «Κώδικας Φορολογίας Εισοδήµατος
Φυσικών και Νοµικών Προσώπων» περί έκθεσης φορολογικής
συµµόρφωσης.

24) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  το Παγκρήτιο Δίκτυο κατά των
Βιοµηχανικών ΑΠΕ αιτείται την επίλυση θέµατος που αφορά την
ένταξη έργων της Κρήτης στο «fast track» µε στόχο τη µετατροπή
της σε εργοστάσιο παραγωγής ενέργειας.

25) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγιάς Νοµού Λαρίσης αιτείται
την ανάκληση της κοινής υπουργικής απόφασης που προβλέπει
τη συγχώνευση του τριθέσιου Δηµοτικού Σχολείου Οµολίου µε
το διθέσιο Δηµοτικό Σχολείο Στοµίου.

26) Ο Βουλευτής Λαρίσης κ. ΘΩΜΑΣ ΨΥΡΡΑΣ κατέθεσε ανα-
φορά µε την οποία  ο Σύλλογος Γονέων και  Κηδεµόνων του Ει-

δικού Δηµοτικού Σχολείου Γαλανόβρυσης-Ελασσόνας Λάρισας
αιτείται τη στελέχωση του σχολείου µε εκπαιδευτικό και νοση-
λευτικό προσωπικό.

27) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο Σύλλογος Επαγγελµατιών Κτη-
νοτρόφων Νοµού Ηρακλείου διαµαρτύρεται για τις νέες περικο-
πές και τα νέα φορολογικά µέτρα που πλήττουν τους αγρότες.

28) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  η εταιρεία «ΕΙΡΗΝΗ Α.Ε.» αιτείται
τη διατήρησή της ως αυτοτελές νοµικό πρόσωπο δηµοσίου δι-
καίου.

29) Οι Βουλευτές, Λαρίσης κ. ΗΡΩ ΔΙΩΤΗ και κ. ΔΗΜΗΤΡΗΣ
ΓΕΛΑΛΗΣ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο Δήµαρχος Αγιάς
Νοµού Λάρισας αιτείται την ανάκληση της κοινής υπουργικής
απόφασης που αφορά τη συγχώνευση του τριθέσιου Δηµοτικού
Σχολείου Οµολίου µε το διθέσιο Δηµοτικό Σχολείο Στοµίου.

30) Ο Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η Πανελλήνια Ένωση Φαρµακοβιο-
µηχανίας αιτείται την αξιοποίηση όλων των δυνατοτήτων της
ελληνικής φαρµακοβιοµηχανίας.

31) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΕΠΑΜΕΙΝΩΝΔΑΣ (ΝΟΤΗΣ) ΜΑ-
ΡΙΑΣ κατέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά τα νέα
οικονοµικά µέτρα και τις περικοπές των επιδοµάτων των τρίτε-
κνων οικογενειών.

32) Ο Βουλευτής Αργολίδος κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΝΙΑΤΗΣ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο Πανελλήνιος Σύλλογος Παραπληγικών,
Παράρτηµα ΒΑ Πελοποννήσου αιτείται τη δηµιουργία Κέντρου
Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) στο Νοµό Αργολίδας, ώστε να
αντιµετωπισθούν τα οικονοµικά  προβλήµατα, καθώς και τα προ-
βλήµατα µετακίνησης που αντιµετωπίζουν οι ανάπηροι πολίτες
του νοµού.

33) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στη µη καταβολή
χρηµάτων στους δικαιούχους του «Κληροδοτήµατος Αναγνωστο-
πούλου».

34) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις εκτε-
ταµένες καταστροφές που υπέστη το βόρειο τµήµα της λουρο-
νησίδας του Κοτυχίου.

35) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΑΦΡΟΔΙΤΗ ΣΤΑΜΠΟΥΛΗ κατέ-
θεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας µε το οποίο αιτείται τη στελέχωση
της Τεχνικής Υπηρεσίας του δήµου µε το απαιτούµενο προσω-
πικό.

36) Η Βουλευτής Β’ Αθηνών κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ κατέθεσε
αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Ζαχαράκης διαµαρτύρεται
για τον εµπαιγµό των καταναλωτών από την εταιρεία κινητής τη-
λεφωνίας WIND.

37) Οι Βουλευτές, Βοιωτίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΣΤΑΘΑΣ, Β’ Αθηνών
κ. ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ και Κεφαλληνίας κ. ΑΦΡΟΔΙΤΗ
ΘΕΟΠΕΦΤΑΤΟΥ κατέθεσαν αναφορά µε την οποία  ο κ. Στυλια-
νός Σχοινάς αιτείται την παρέµβαση της πολιτείας για την επί-
λυση των προβληµάτων  που έχουν ανακύψει µε την έκδοση
οικοδοµικών αδειών στη  Β’  Ζώνη του Αρχαιολογικού Χώρου των
Δελφών.

38) Η Βουλευτής Σερρών κ. ΜΑΡΙΑ ΚΟΛΛΙΑ - ΤΣΑΡΟΥΧΑ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η κ. Κωνσταντινιά Τάτση αιτείται την
επίλυση υπηρεσιακού της ζητήµατος, σχετικού µε την καταβολή
οδοιπορικών της εξόδων.
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39) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην κλοπή
απόρρητων εγγράφων του Υπουργείου Οικονοµικών.

40) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην απαγό-
ρευση υλοτόµησης των καµένων δένδρων που έχει φέρει σε
απόγνωση τους κατοίκους των πυρόπληκτων περιοχών της
Αχαΐας.

41) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην πα-
ρέµβαση της κ. Τασίας Μανωλοπούλου, γραµµατέως του δηµο-
τικού συµβουλίου Πάτρας, σχετικά µε την παράνοµη µετανά-
στευση.

42) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στον κίν-
δυνο αναστολής λειτουργίας του τηλεσκοπίου «Αρίσταρχος»
λόγω οικονοµικής δυσχέρειας.

43) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην καθυστέ-
ρηση πληρωµής των παραγωγών ΑΠΕ, καθώς και στη φηµολογία
για έκτακτη εισφορά στα φωτοβολταϊκά.

44) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα τιµολόγησης των φαρµάκων που θα προκύψει αν δεν
αποκατασταθούν τα λάθη στο νέο δελτίο τιµών.

45) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην κινητοποί-
ηση των ατόµων µε αναπηρία µε σκοπό τον  άµεσο επανα-
σχεδιασµό του Κέντρου Πιστοποίησης Αναπηρίας (ΚΕΠΑ) της
Πάτρας.

46) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην καταγγε-
λία της µετατροπής της ανατολικής όχθης του Βουραϊκού σε
«σκουπιδότοπο».

47) Ο Βουλευτής Τρικάλων κ. ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέ-
θεσε αναφορά µε την οποία  η ανώνυµη εταιρεία «Περιβαλλον-
τική Αναπτυξιακή Δυτικής Θεσσαλίας» αιτείται την άµεση έκδοση
απόφασης έγκρισης περιβαλλοντικών όρων για το έργο «Μονάδα
Επεξεργασίας Απορριµµάτων (ΜΕΑ) Δυτικής Θεσσαλίας».

48) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις καθιζήσεις
του οδοστρώµατος της 25ης επαρχιακής οδού της Περιφέρειας
Δυτικής Ελλάδας, µε άµεσο κίνδυνο για την ασφάλεια των οδη-
γών.

49) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε αναφορά µε την οποία  ο κ. Γεώργιος Φλωράς θέτει σειρά
ζητηµάτων για την εύρυθµη λειτουργία της Επιτροπής Ανταγω-

νισµού και αιτείται την απάντηση των αρµόδιων φορέων. 

50) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στην απο-
ζηµίωση που αιτείται η εταιρεία Task Force από το ελληνικό
κράτος για την παροχή τεχνικής βοήθειας, στο πλαίσιο αναδιορ-
γάνωσης των δηµοσίων υπηρεσιών.

51) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις από-
ψεις του επικεφαλής της κίνησης «Δηµιουργία ξανά» κ. Θάνου
Τζήµερου σχετικά µε τους λόγους αποτυχίας της τρόικας.

52) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στις σοβα-
ρές επιπτώσεις που συνεπάγεται για την υγεία των πολιτών η
προµήθεια φαρµάκων αµφιβόλου ποιότητας από χώρες του τρί-
του κόσµου.

53) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά σε ελέγχους
του ΣΔΟΕ σχετικά µε υπόθεση της Υφυπουργού Υγείας κ. Φω-
τεινής Σκοπούλη.

54) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στο πρόβληµα
στάθµευσης στο κέντρο της Πάτρας και ειδικότερα στην οδό Κα-
ραϊσκάκη, καθώς και στην αδιαφορία της Ελληνικής Αστυνοµίας.

55) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στις φθορές πι-
νακίδων κυκλοφορίας και φαναριών από τους Ροµά στην Πάτρα,
γεγονός που θέτει σε κίνδυνο την ασφάλεια των οδηγών.

56) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται σε κινητο-
ποίηση της Ελληνικής Αστυνοµίας στο κέντρο της Πάτρας ώστε
να αποτραπούν πιθανά επεισόδια µεταξύ αντιεξουσιαστών και
µελών της Χρυσής Αυγής.

57) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αναφέρεται στο πρό-
βληµα µεταφοράς µαθητών των δηµοτικών σχολείων Ρίου και
Δαφνών Αχαϊας. 

58) Ο Βουλευτής Αχαΐας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ κα-
τέθεσε δηµοσίευµα εφηµερίδας το οποίο αφορά στην κινητοποί-
ηση των εργαζοµένων του νοσοκοµείου «Άγιος Ανδρέας» της
Πάτρας προκειµένου να µην παραµείνει κλειστό διώροφο κτήριο
του νοσοκοµείου.

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ

1. Στην µε αριθµό 948/22-08-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Πολύδωρα Βύρωνα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 250/β/4-10-2012  έγ-
γραφο  από τον Αναπληρωτή Υπουργό Περιβάλλοντος, Ενέρ-
γειας και Κλιµατικής Αλλαγής  η ακόλουθη απάντηση:
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Σηµ. Τα συνηµµένα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της Δ/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου (Τµήµα Ερωτήσεων)



2. Στην µε αριθµό 1217/31-08-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Βουδούρη Οδυσσέα δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. ΓΚΕ 1136588 ΕΞ

2012 335/4-10-2012 έγγραφο  από τον Υπουργό Οικονοµικών  η
ακόλουθη απάντηση:

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                          3959



3. Στην µε αριθµό 1504/11-09-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Κουίκ Τέρενς - Σπένσερ - Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ.
119228/ΙΗ ΕΞ/4-10-2012  έγγραφο  από τον Υπουργό Παιδείας

και Θρησκευµάτων Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη
απάντηση:
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4. Στην µε αριθµό 1583/12-09-2012 ερώτηση των Βουλευτών
κυρίων Μαντά Χρήστου, Φωτίου Θεανώς, Αµανατίδη Ιωάννου,
Καρά Γιουσούφ Αϊχάν, Κουράκη Αναστασίου (Τάσου), Πάντζα Γε-
ωργίου, Βαµβακά Ευγενίας (Τζένης), Κανελλοπούλου Μαρίας,

Γεωργοπούλου-Σαλτάρη Ευσταθίας (Έφης), Δριτσέλη Παναγιώ-
τας, Συρµαλένιου Νικολάου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 119222/ΙΗ
ΕΞ/4-10-2012  έγγραφο  από τον Υπουργό Παιδείας και Θρη-
σκευµάτων, Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη απάντηση:
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5. Στην µε αριθµό 1637/13-09-2012 ερώτηση του Βουλευτή κ.
Αποστόλου Ευαγγέλου δόθηκε µε το υπ’ αριθµ. 119229/ΙΗ ΕΞ/4-

10-2012 έγγραφο από τον Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, Πολιτισµού και Αθλητισµού η ακόλουθη απάντηση:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά):  Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΑΝΑΦΟΡΩΝ ΚΑΙ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Θα συζητηθεί η τρίτη µε αριθµό 2145/176/25-9-2012 ερώτηση
και αίτηση κατάθεσης εγγράφων πρώτου κύκλου της Βουλευτού
Αττικής του Πανελλήνιου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Παρα-
σκευής (Εύης) Χριστοφιλοπούλου προς τον Υπουργό Διοικητικής
Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης, σχετικά µε τις
µετακινήσεις δηµοσίων υπαλλήλων σύµφωνα µε το ν. 4024/2011.

Ορίστε, κυρία συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία

Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, είναι γνωστό ότι πολλαπλές προσπάθειες µε-

ταρρύθµισης της Δηµόσιας Διοίκησης στη χώρα µας έχουν γίνει
εδώ και πολλές δεκαετίες. Μόνο την µεταπολεµική περίοδο να
δει κάποιος, αριθµούν προσπάθειες επί προσπαθειών, µε πενιχρά
τις περισσότερες φορές αποτελέσµατα. 

Καλούµεθα τώρα, και καλείστε και εσείς ως αρµόδιος Υπουρ-
γός, εν µέσω µίας από τις πιο δύσκολες, τις πιο τραγικές στιγµές
κρίσης που περνά η πατρίδα µας, να πάµε σε τοµές στη Δηµόσια
Διοίκηση και πραγµατικά να κάνουµε τον κίνδυνο της κρίσης ευ-
καιρία για ένα δηµόσιο τοµέα, ο οποίος θα είναι πιο αποτελεσµα-
τικός, πιο ανθρώπινος ως προς τον πολίτη, αλλά βεβαίως και
ανθρώπινος –µε την ουσία αυτής της λέξης- προς τους δηµοσί-
ους υπαλλήλους. Κοµµατισµός, παραγοντισµός, πολλή δηµο-
κρατία, χωρίς πραγµατική αποτελεσµατικότητα στη Δηµόσια
Διοίκηση, την ταλανίζουν χρόνια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η ερώτησή µου αφορούσε ένα συγκεκριµένο σηµείο, το οποίο
θεωρώ κοµβικό. Συνδέεται µε το γεγονός ότι υπάρχει πολύ µε-
γάλη ακαµψία. Για να µετακινηθεί κάποιος από υπηρεσία σε υπη-
ρεσία στο ελληνικό κράτος, ήταν και είναι κάτι πάρα πολύ
δύσκολο. Η κινητικότητα µπορεί να δώσει ευκαιρίες και στο δη-
µόσιο και στους υπαλλήλους του. Εξηγούµαι. Ξέρετε πολύ καλά
–είναι και πολλά τα παραδείγµατα, δεν θα έχω χρόνο να ανα-
φερθώ σε όλα- ότι πλείστες όσες είναι εκείνες οι υπηρεσίες που
έχουν κενά και προβλήµατα για να λειτουργήσουν από έλλειψη
προσωπικού και, αντίστοιχα, υπάρχουν υπηρεσίες, όπου λιµνάζει
το προσωπικό, είναι πλεονάζον και, πραγµατικά, δεν µπορεί καν
να αξιοποιηθεί.

Η σπάθη των απολύσεων επικρέµεται επί της Δηµόσιας Διοί-
κησης. Όµως, οι απολύσεις είναι η λύση ή η λύση είναι, πριν τις
απολύσεις, να δούµε πώς καλύτερα µπορούµε να αναδιοργανώ-
σουµε το ανθρώπινο δυναµικό µας;

Γι’ αυτό σας ρώτησα, κύριε Υπουργέ, γιατί δεν συστάθηκε καν
η επιτροπή του άρθρου 5 του ν. 4024/2011 για τη µετακίνηση των
δηµοσίων υπαλλήλων, πριν καν έρθουµε στο νοµοσχέδιο που θα
συζητηθεί αύριο στην Ολοµέλεια που διευκολύνει έτι περαιτέρω
την κινητικότητα, αλλά κατά τη γνώµη µου –και θα µιλήσω γι’
αυτό στη δευτερολογία µου, κυρία Πρόεδρε- δεν τη διευκολύνει
αρκετά. Βεβαίως, γνωρίζω –θέλω, όµως, να το ακούσω- ότι έχετε
ξεκινήσει την προσπάθεια της αξιολόγησης που είναι µείζων προ-
σπάθεια. Ωστόσο, θεωρώ, κύριε Υπουργέ, ότι θα ήταν πολύ καλό
να ξεκινήσει κανείς την Τριµελή Επιτροπή, η οποία εξάλλου θα
δει και θα αποτυπώσει και τις ανάγκες κάνοντας την πρόσκληση,
αλλά και τη ζήτηση. Ταυτόχρονα, πρέπει να διενεργείται γιατί
εκτιµώ ότι θα είναι µία διαδικασία που δεν θα είναι γρήγορη,
εκτός αν µε διαβεβαιώσετε µε στοιχεία για το αντίθετο. Περιµένω
να σας ακούσω.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κυρία συνάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο κατ’ αρχάς για τρία λεπτά.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθ-

µισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Χαίροµαι γιατί συνέ-
πεσε η ερώτησή σας µε την παρουσίαση των ρυθµίσεων που
είναι ένα πρόπλασµα των γενικότερων ρυθµίσεων που θα φέ-
ρουµε –ελπίζω- σε ένα µήνα, αλλά χαίροµαι και διότι επικεντρώ-
σατε την ερώτησή σας σε ένα θέµα κοµβικής σηµασίας που είναι

η κινητικότητα των δηµοσίων υπαλλήλων.
Δεν ξέρω αν είχατε το χρόνο να κοιτάξετε λίγο τις ρυθµίσεις

που καταθέσαµε. Η πρώτη ρύθµιση αφορά τις µετατάξεις και την
αναγκαστική και εθελούσια µετάταξη, όπως και τις µεταφορές.
Ονοµάζω «µεταφορά» αυτή που αφορά το προσωπικό που υπη-
ρετεί µε σχέση ιδιωτικού δικαίου. Έχουµε αναγάγει, λοιπόν, την
κινητικότητα σε άξονα του δηµοσιοϋπαλληλικού δικαίου. Δη-
λαδή, πράγµατι θεωρούµε –και συµφωνώ απόλυτα µαζί σας- ότι
η κινητικότητα είναι µεγάλης σηµασίας για να εξασφαλίσουµε
αυτά που είπατε προηγουµένως και κυρίως είναι ο µόνος πολύ
ευέλικτος θεσµός που έχουµε ο οποίος µπορεί να δείξει πόσο
περιττές και άνευ λόγου είναι οι απολύσεις.

Με αυτήν την έννοια –να αναφερθώ στο ν.4024 τον οποίο αξιο-
ποιήσαµε και στον οποίο στηριζόµαστε και επεκτείνουµε- δεν
στάθηκε δυνατόν να συγκροτηθεί η επιτροπή και να εφαρµοστεί
το άρθρο 5, γιατί το άρθρο 5 προϋπέθετε τις αξιολογήσεις των
δοµών και του προσωπικού. Ήδη οι αξιολογήσεις των περισσό-
τερων Υπουργείων τελειώνουν. Έχω στα χέρια µου εκθέσεις
πέντε Υπουργείων και ευελπιστώ -δεν ξέρω πώς θα πραγµατο-
ποιηθεί- µέχρι τέλη του έτους να έχουµε τις εκθέσεις αξιολόγη-
σης σχεδόν όλων των Υπουργείων. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού)

Τώρα σχετικά µε το άρθρο 5 παράγραφος 3, που ήταν για µία
επιτροπή η οποία εξασφαλίζει αυτήν τη µεγάλη διακίνηση, σας
παραπέµπω -επειδή ο χρόνος µου ήδη τελείωσε- στο νοµοσχέδιο
και στις ρυθµίσεις που έχουµε καταθέσει στο Ζ1 παράγραφος 4,
όπου αξιοποιούµε πλήρως την τριµελή αυτή επιτροπή. 

Η τριµελής αυτή επιτροπή θα καταγράφει συστηµατικά όλα τα
κενά που υπάρχουν, όπως θα τα συγκεντρώνει από τους διάφο-
ρους φορείς και στη συνέχεια θα κάνει καταστάσεις µε κριτήρια
-τα έχουµε ορίσει αναλυτικά στο νόµο- για να µετακινούνται όσο
γίνεται πιο γρήγορα οι µετατασσόµενοι. 

Αυτό πιστεύουµε ότι µπορεί να γίνει, δεν ξέρω αν είναι αισιό-
δοξες οι προβλέψεις µας, αλλά έχουµε προβλέψει προθεσµίες
πολύ πιεστικές, δεκαπέντε ηµέρες και ελπίζω ότι σ’ ένα µήνα θα
έχουµε τα πρώτα αποτελέσµατα των µετακινήσεων αυτών. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ. 

Κυρία Χριστοφιλοπούλου έχετε το λόγο.
ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΧΡΙΣΤΟΦΙΛΟΠΟΥΛΟΥ: Κύριε Υπουργέ, σας

άκουσα προσεκτικά και χαίροµαι κι εγώ ιδιαίτερα που προχωράει
πολύ γοργά η αξιολόγηση. Αυτό σηµαίνει ότι σε µικρό χρονικό
διάστηµα θα είµαστε ικανοί, ώστε να φέρετε και στη Βουλή
νοµοσχέδιο µε το οποίο θα συγχωνεύονται πολλές διευθύνσεις,
τµήµατα, έτσι ώστε να πάψει η ελληνική διοίκηση να είναι µία
τόσο πλατιά πυραµίδα, µία πυραµίδα όπου το σύστηµα είναι του
«ινδιάνου αρχηγού», όπως είθισται να λέγεται στην αντίστοιχη
βιβλιογραφία. Είναι ένα σύστηµα που υπάρχουν πάρα πολλοί
υπάλληλοι κι ένας από πάνω. Εδώ έχουµε λοιπόν πάρα πολλούς
υπαλλήλους αλλά οι περισσότεροι απ’ αυτούς είναι διευθυντές,
τµηµατάρχες, γενικοί διευθυντές και οι υπάλληλοι από κάτω είναι
πάρα πολύ λίγοι. Η πυραµίδα είναι πλατιά, αλλά δεν υπάρχει
καθόλου στελέχωση των υπηρεσιών. Θεωρώ, λοιπόν, ότι βρισκό-
µαστε σε καλό σηµείο, µε βάση αυτά που είπατε. 

Είδα τις διατάξεις που καταθέσατε –και θα τις δω πιο καλά
σήµερα και µε περισσότερο χρόνο- και είναι προς τη θετική
κατεύθυνση κι εννοώ ότι διευκολύνουν πράγµατι την κινητικό-
τητα. Όµως, κύριε Υπουργέ, θέλω να σκεφτείτε λίγο τη δυνατό-
τητα να καλούνται τα υπηρεσιακά συµβούλια, γιατί γνωµοδο-
τούν. Βεβαίως η γνώµη τους είναι απλή, αλλά είµαι σίγουρη ότι
κι εσείς γνωρίζετε ότι πολλές φορές υπάρχουν πολλοί τρόποι να
κωλυσιεργήσει, για παράδειγµα δεν υπάρχει απαρτία, κάποιος
υπάλληλος είναι σε άδεια, κάποιος παραιτείται, δεν υπάρχει
νόµιµη σύνθεση του υπηρεσιακού συµβουλίου. Μπορεί να καθυ-
στερεί συνεχώς και υπάρχουν άνθρωποι που θέλουν πράγµατι
να µετακινηθούν και να πάνε στον τόπο κατοικίας των γονιών
τους. Υπάρχει κύµα προς την επαρχία αυτήν τη στιγµή, υπάρ-
χουν πολλές κενές θέσεις στην επαρχία. 

Πώς θα διευκολυνθεί η κατάσταση; Διότι καµµία υπηρεσία δεν
θέλει να χάσει προσωπικό και το ξέρετε πολύ καλά. Υπάρχει
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εµπεδωµένη αυτή η αντίληψη µέσα στη Δηµόσια Διοίκηση. Θα
µπορούσε κανείς έτι περαιτέρω να µην διευκολύνει καθόλου,
γιατί µετά την παρέλευση δεκαπέντε ηµερών τι συµβαίνει; Αν δεν
συνεδριάσει, αν δεν µπορεί να συγκροτηθεί; Πλείστα όσα παρα-
δείγµατα από την εµπειρία µου, κύριε Υπουργέ και σε θέσεις
ευθύνης, αλλά και ως πολίτης που έχω αναγκαστεί να συνεργα-
στώ µε το δηµόσιο, µου το δείχνουν, πέραν της βιβλιογραφίας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κυρία συνάδελφε. 
Ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης και Ηλεκτρονικής

Διακυβέρνησης κ. Αντώνιος Μανιτάκης έχει το λόγο.
ΑΝΤΩΝΙΟΣ ΜΑΝΙΤΑΚΗΣ (Υπουργός Διοικητικής Μεταρ-

ρύθµισης και Ηλεκτρονικής Διακυβέρνησης): Θα εστιάσω τη
δευτερολογία µου αποκλειστικά και µόνο στο άρθρο 5 παράγρα-
φος 3, για να σας δείξω τι προβλέψεις έχουµε κάνει συγκεκρι-
µένα και ειδικά στο νοµοσχέδιο που έχετε µπροστά σας. 

Στο Ζ1 παράγραφος 4 ακριβώς έχουµε προβλέψει τη γνώµη
του υπηρεσιακού συµβουλίου, όπως είχαµε την υποχρέωση να
το κάνουµε. Όπως ξέρετε, υπάρχει µία συνταγµατική εγγύηση.
Επειδή η µετάταξη αφορά  µία υπηρεσιακή µεταβολή, είµαστε
υποχρεωµένοι να ζητήσουµε τη γνώµη του υπηρεσιακού συµ-
βουλίου. 

Το υπηρεσιακό συµβούλιο έχει στη διάθεσή του δεκαπέντε
µέρες. Αν εντός δεκαπέντε ηµερών δεν γνωµοδοτήσει, τότε η
επιτροπή του άρθρου 5 παράγραφος 3, η οποία έχει συντάξει τις
καταστάσεις και έχει κάνει κατάσταση ανάλογα µε τις ανάγκες
και µε τα κριτήρια που έχουµε βάλει –αυτά που είπατε προηγου-
µένως- και ο Υπουργός Διοικητικής Μεταρρύθµισης, µε βάση την
κατάθεση αυτή, προβαίνει αναγκαστικά σε µετακινήσεις. 

Σε τελευταία ανάλυση οι µετακινήσεις όλου του προσωπικού -
και οι µετατάξεις και η µεταφορά- είναι υποχρεωτικές. Και αυτό
όχι µόνο στην περίπτωση που έχουµε κατάργηση θέσεων. Και σε
όλες τις άλλες περιπτώσεις, όταν δηλαδή έχουµε αξιολόγηση και
έχει διαπιστωθεί ότι υπάρχει πλεονάζον προσωπικό, τότε µε κά-
ποιο κριτήριο που έχουµε βάλει και θα το αναλύσουµε –το
έχουµε ήδη καταγράψει στο νοµοσχέδιο που ετοιµάζουµε- η µε-
τακίνηση είναι αναγκαστική και υποχρεωτική. Τα κριτήρια έχουν
ως εξής: 

Το πρώτο και πιο βασικό κριτήριο είναι οι ανάγκες της υπηρε-
σίας στην οποία µετατάσσεται. Μετατάσσεται στον κλάδο στον
οποίο ζητείται. 

Δεύτερο κριτήριο είναι τα προσόντα του µετατασσοµένου.
Ταυτόχρονα λαµβάνεται ειδική πρόνοια για τις βιοτικές του ανάγ-
κες και την κοινωνική του κατάσταση. Όµως, τα δύο πρώτα είναι
τα πρώτα κριτήρια και µετά, όταν διαπιστωθεί ότι τα πληροί, τότε
κοιτάµε αν υπάρχει δυνατότητα να µετακινηθεί, λαµβάνοντας υπ’
όψιν φυσικά την κοινωνική του κατάσταση και τις βιοτικές ανάγ-
κες που έχει. Αναφέροµαι στην εντοπιότητα και σε διάφορα άλλα
κριτήρια, ώστε να µην µετακινούµε πρόσωπα, τα οποία ναι µεν
πρέπει να πάνε εκεί, αλλά θα τους δηµιουργήσουµε πολύ µεγάλη
διατάραξη της οικογενειακής τους ζωής. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς, κύριε Υπουργέ. 
Η πρώτη µε αριθµό  302/18/23-7-2012 ερώτηση και αίτηση κα-

τάθεσης πρώτου κύκλου εγγράφων του Βουλευτή Β’ Θεσσαλο-
νίκης της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σάββα Αναστασιάδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την οικονοµική διαχείριση του
Ταχυδροµικού Ταµιευτηρίου από τον πρόεδρό του δεν συζητεί-
ται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται. 

Εισερχόµαστε στη δεύτερη µε αριθµό 2392/1-10-2012 ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθήνας του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς – Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ.
Δηµητρίου Στρατούλη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον
κίνδυνο για την υγεία των νεφροπαθών εξαιτίας της οικονοµικής
δυσπραγίας του ΕΟΠΥΥ. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο,  κατ’ αρχάς, για δύο λεπτά. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Ευχαριστώ. 
Κύριε Υπουργέ, υπάρχουν τέσσερα πολύ σοβαρά προβλήµατα

µε τους αιµοκαθαρόµενους νεφροπαθείς και µε τους µεταµο-

σχευµένους, τα οποία ήθελα να σας αναφέρω και να αναζητήσει
το Υπουργείο Υγείας την αντιµετώπισή τους. Σε κάποια από αυτά
ήδη είµαστε σε διάλογο και θα ήθελα την ενηµέρωσή σας για τα
αποτελέσµατα αυτού του διαλόγου. 

Το πρώτο, κύριε Υπουργέ, απ’ ό,τι γνωρίζετε, είναι ότι µε από-
φαση του ΕΟΠΥΥ καλύπτονται τα οδοιπορικά έξοδα για τους νε-
φροπαθείς, για να πηγαίνουν είτε στα δηµόσια νοσοκοµεία είτε
στις ιδιωτικές κλινικές να κάνουν την αιµοκάθαρσή τους. Είναι
µέχρι 200 ευρώ το µήνα εδώ στην Αθήνα και κάποια παραπάνω
για την επαρχία και τις αποµακρυσµένες περιοχές, τα οποία εν-
δεχοµένως φθάνουν µέχρι 400 ευρώ στην επαρχία. 

Παρατηρείται, κύριε Υπουργέ, ένα διπλό πρόβληµα: Αφ’ενός
υπάρχει πολύ µεγάλη καθυστέρηση από τον ΕΟΠΥΥ να καταβά-
λει στους νεφροπαθείς τα έξοδα της µετακίνησής τους, που φθά-
νει µέχρι δέκα-δώδεκα µήνες. Ειδικά στον ΟΓΑ δηλώνουν αδυ-
ναµία καταβολής των εξόδων της µετακίνησης. Είναι ένα θέµα
το οποίο πρέπει να αντιµετωπιστεί, διότι βάζουν χρήµατα από
την τσέπη τους, πολλοί απ’ αυτούς δεν τα έχουν και υπάρχει κίν-
δυνος για την υγεία και τη ζωή τους. 

Το δεύτερο πρόβληµα, κύριε Υπουργέ -το γνωρίζετε πολύ
καλά- είναι ότι τέλη Σεπτέµβρη-αρχές Οκτώβρη οξύνθηκε ένα
πρόβληµα, δηλαδή η αδυναµία από τον ΕΟΠΥΥ της έγκαιρης
αποπληρωµής ιδιωτικών κλινικών για αιµοκαθαιρόµενους στις
ιδιωτικές κλινικές. Τότε καθυστερούσε ο Μάης. Καθυστερούσαν
και οι επόµενοι µήνες. Υπήρξε µια απειλή από τις κλινικές -διότι
και αυτές, αφού δεν έπαιρναν τα χρήµατα, δεν είχαν να πληρώ-
σουν τους δικούς τους εργαζόµενους ή να αγοράσουν τα φίλτρα
για την αιµοκάθαρση- ότι θα σταµατούσαν, ενδεχοµένως, την πί-
στωση προς τους αιµοκαθαιρόµενους. 

Καταλαβαίνετε πως, αν πάρουµε υπ’ όψιν ότι στοιχίζει δυόµισι,
τρεις, τρεισήµισι χιλιάδες η αιµοκάθαρση το µήνα, θα ήταν αδύ-
νατον να καταβληθούν αυτά τα χρήµατα από τους αιµοκαθαιρό-
µενους και θα δηµιουργούνταν πολύ µεγάλο πρόβληµα. 

Ερωτώ τι έχει γίνει σε αυτήν την κατεύθυνση, αν έχει υπάρξει
πρόοδος και πού βρίσκονται αυτές οι διαπραγµατεύσεις, για να
µην υπάρξει αυτός ο κίνδυνος για την υγεία. 

Τρίτον και προτελευταίο –σε δευτερόλεπτα θα το αναφέρω,
κυρία Πρόεδρε- είναι ότι έχουµε ανοίξει έναν εποικοδοµητικό
διάλογο αυτήν τη στιγµή για τα φάρµακα ανοσοκαταστολής. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Διότι οι µεταµοσχεύσεις νεφρού, ήπατος, καρδιάς, πνευµόνων
και άλλων στέρεων οργάνων, το θέµα το οποίο έχουν είναι ότι µε
την απόφαση του ΕΟΠΥΥ να συνταγογραφείται το φθηνότερο
γενόσηµο φάρµακο, αντιµετωπίζουν πολύ µεγάλο πρόβληµα
υγείας και για την ίδια τη ζωή τους. Διότι είναι τέτοια η πάθησή
τους, που πρέπει να παίρνουν το πρωτότυπο φάρµακο. Με πολύ
µεγάλη δουλειά των γιατρών τους, έχουν επιτευχθεί ικανοποι-
ητικά επίπεδα στο αίµα τους και ενδεχόµενη αλλαγή του φαρµά-
κου το οποίο κάνει ειδικά για τον οργανισµό τους, µπορεί να
δηµιουργήσει –όπως σας είπα- ανυπέρβλητα προβλήµατα στην
υγεία τους και στη ίδια τη ζωή τους.

Τέλος, κύριε Υπουργέ, µε ενηµέρωσαν από το Σύλλογο των
Νεφροπαθών ότι τώρα µε τις καινούργιες ρυθµίσεις για νεφρο-
παθείς και για άλλες χρόνιες παθήσεις, θα έχουν µηδενική συµ-
µετοχή µόνο για φάρµακα που αντιµετωπίζουν την ασθένειά
τους. Αυτό δεν είναι σωστό, κύριε Υπουργέ, διότι τα φάρµακα
που παίρνουν και οι περισσότερες αρρώστιες που δηµιουργούν-
ται στους νεφροπαθείς και στις χρόνιες παθήσεις είναι και εξαι-
τίας της πάθησής τους που έχουν πολλαπλές επιπτώσεις στην
υγεία τους και σε άλλα όργανά τους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Εποµένως και αυτό είναι επικίν-
δυνο για την υγεία και τη ζωή τους. Θα ήθελα απαντήσεις σε
αυτά τα τέσσερα ζητήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας κ. Μάριος Σαλ-
µάς.

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
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ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Ευχα-
ριστώ, κυρία Πρόεδρε.

Κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς πρέπει να σας πω ότι η πολιτεία
στο θέµα των νεφροπαθών είναι πολύ ευαίσθητη και µε µια σειρά
επιδοµάτων, µε µία σειρά κάλυψης στο 100% της θεραπείας
τους, είτε αιµοκάθαρση είναι αυτή είτε στο τεχνητό νεφρό, αλλά
και µε µία σειρά επιδοµατικής πολιτικής στηρίζει γενναία τους
νεφροπαθείς σε βαθµό που δεν ξέρω πόσες χώρες στην Ευρώπη
το κάνουν.

Δεύτερον, για τα οδοιπορικά των νεφροπαθών έχω να πω ότι
πράγµατι ο ΕΟΠΥΥ -και γενικότερα το ασφαλιστικό σύστηµα,
αλλά ιδιαίτερα ο ΕΟΠΥΥ- καλύπτει γενναία τα οδοιπορικά των
νεφροπαθών. Στο νέο κανονισµό παροχών που υπογράφουµε
αυτές τις µέρες µε κοινή υπουργική απόφαση καθορίζουµε µά-
λιστα και τη δυνατότητα αφ’ ενός µεν, τα κέντρα αιµοκάθαρσης
να αναλάβουν την ευθύνη µέσα στην προβλεπόµενη δαπάνη για
τη µετακίνηση των νεφροπαθών, αλλά προβλέπουµε και ύστερα,
όπως το ζήτησαν και οι ίδιοι οι νεφροπαθείς, άλλους τρόπους
για να εξασφαλίσουµε µαζική µεταφορά των νεφροπαθών, για
να µην υπάρχει αυτή η πληρωµή στα ταξί από την τσέπη τους και
πάνε µετά και υποβάλλονται σε αυτήν την ταλαιπωρία να κάνουν
και δυο και τρεις και τέσσερις µήνες να πάρουν τα χρήµατά τους.

Τρίτον, όσον αφορά τις ιδιωτικές κλινικές καµµιά φορά ακόµα
και στον κοινοβουλευτικό έλεγχο ο χρόνος δίνει τις απαντήσεις
του. Όταν κάνατε την ερώτηση εσείς, προφανώς δεν είχατε εκτι-
µήσει τι θα συνέβαινε µέχρι την ώρα που θα συζητείτο. Εκείνη
τη Δευτέρα που κάνατε εσείς την ερώτηση ήταν σε αναβρασµό
όλο το σύστηµα των ιδιωτικών κλινικών, των κέντρων αιµοκάθαρ-
σης-τεχνητός νεφρός και απειλούσαν ότι θα κόψουν τις αιµοκα-
θάρσεις στους νεφροπαθείς. 

Είχα διαβεβαιώσει µε τον πιο επίσηµο τρόπο ότι δεν υπήρχε
ούτε µία στο εκατοµµύριο να συµβεί αυτό, διότι ούτε το θεσµικό
µας πλαίσιο το προβλέπει ούτε ο νοµικός µας πολιτισµός, αλλά
ούτε και οι συµβάσεις που είχαν υπογράψει. Εποµένως, αυτό
ήταν µόνο µία απειλή η οποία ουδέποτε συνέβη. Ούτε µία µέρα
στερήθηκε ούτε ένας νεφροπαθής την αιµοκάθαρσή του.

Τέταρτον, για τα θέµατα της ανοσοκαταστολής που είπατε,
έχω δεσµευτεί στην Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων ότι τα ανο-
σοκατασταλτικά φάρµακα και µια σειρά άλλων φαρµάκων θα
εξαιρεθούν από την υποχρεωτική αποκατάσταση και την αποζη-
µίωση µε βάση το φθηνότερο γενόσηµο. Αυτό το οφείλουµε
στους ασθενείς. Και είπαµε, µπορεί να είµαστε υποχρεωµένοι να
κόψουµε δαπάνες και να εξορθολογήσουµε το σύστηµα, αλλά
ούτε ένας ασθενής δεν θα υπάρχει που θα τον µετράµε µε ευρώ.
Η υγεία των πολιτών δεν µετριέται µε ευρώ. Άλλο η εξοικονό-
µηση που την κάνουµε –και το ξέρετε πολύ καλά- κι άλλο ότι δεν
πρέπει να φτάνουµε στο άλλο άκρο να µην σεβόµαστε κάποιες
κατηγορίες πολιτών και ασθενών.

Για το τελευταίο θέµα που είπατε, η συµµετοχή των ασφαλι-
σµένων για το συγκεκριµένο φάρµακο που είναι για την πάθησή
του και όχι µε βάση τη διάγνωση που ήταν παλιά είναι ο ν. 4052
της προηγούµενης κυβέρνησης, δεν είναι νόµος που τον κά-
νουµε εµείς τώρα. Άρα, λοιπόν, είναι εφαρµογή του νόµου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε Στρατούλη, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, κατ’αρχάς ση-

µειώνω ως θετική τη δέσµευσή σας για τα φάρµακα ανοσοκατα-
στολής των µεταµοσχευµένων, των συµπαγών οργάνων και περι-
µένουµε το ταχύτερο δυνατό την υλοποίηση αυτής της δέσµευ-
σής σας. 

Γνωρίζω ότι υπάρχει µία γόνιµη µέχρι αυτήν τη στιγµή συνερ-
γασία του διοικητή του ΕΟΦ µε τους συλλόγους των µεταµο-
σχευµένων και πιστεύω να έχουµε και καλά και οριστικά απο-
τελέσµατα.

Δεύτερον, κύριε Υπουργέ, θα πρέπει να δείτε ότι ναι µεν προ-
βλέπονται -και σωστά, όπως είπατε- στον κανονισµό παροχών
του ΕΟΠΥΥ να καλύπτονται τα έξοδα µετακίνησης των νεφροπα-
θών, γνωρίζετε όµως ότι στο πακέτο των µέτρων που θα συζη-
τήσουµε αύριο στην Ολοµέλεια της Βουλής, το πολυνοµοσχέδιο
και µέσα στο µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα δηµοσιονοµικής προ-

σαρµογής µέχρι το 2016 προβλέπεται περικοπή, µείωση αυτών
των αποζηµιώσεων µετακίνησης για τους νεφροπαθείς και για
άλλους αναπήρους και µάλιστα εξοικονόµηση περίπου 82 εκα-
τοµµυρίων ευρώ. Είναι κάτι το οποίο πρέπει να αποτραπεί, διότι
καταλαβαίνετε ότι µπορεί να δηµιουργήσει σοβαρά προβλήµατα
και στο να µπορούν να κάνουν την αιµοκάθαρση ή στο να εξυπη-
ρετούνται άλλοι ανάπηροι, εκτός από τους αιµοκαθαρόµενους
στους οποίους θα περικοπεί. Καταλαβαίνετε ότι οι κίνδυνοι για
την υγεία, τη ζωή τους και η αναστάτωση στην οικογένειές τους
θα είναι πολύ µεγάλη. 

Εποµένως, εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ θα εξαντλήσουµε κάθε περιθώριο
στην αντιπαράθεση που κάνουµε γι’ αυτό το πακέτο και σ’ αυτό
ειδικά το σηµείο, για να µην γίνουν αυτές οι περικοπές. Δεν είναι
σωστό την ίδια στιγµή που στο µεσοπρόθεσµο είδαµε να κόβον-
ται 82 εκατοµµύρια ευρώ για τους νεφροπαθείς και ανάπηρους
όσον αφορά τις µετακινήσεις τους, οι εφοπλιστές µέχρι το 2016
αντίστοιχα να επιβαρύνονται µόνο µε 80 εκατοµµύρια ευρώ, όταν
έχουν το µεγαλύτερο στόλο στον κόσµο, όπως λένε και όταν
οφείλουν να δώσουν το µερτικό που πρέπει για τα φορολογικά
έσοδα της χώρας και δεν το έχουν κάνει µέχρι σήµερα. Είναι µία
τραγική αντίφαση που δείχνει αντικοινωνικότητα πολιτικών. 

Επίσης, θεωρούµε ότι θα πρέπει να παρθούν περισσότερα
µέτρα για τις ανάγκες της αιµοκάθαρσης νεφροπαθών που κα-
τοικούν σε αποµακρυσµένες περιοχές και σε νησιά. Ο κ. Γλέζος
που είναι εδώ, γνωρίζει τα προβλήµατα και στις Κυκλάδες και
στα άλλα αποµακρυσµένα νησιά, που πρέπει να πάνε στη Νάξο
ή στη Σύρο. Τα έξοδα είναι πολλά και τα προβλήµατα µεγάλα.
Πρέπει να αναζητηθούν λύσεις. 

Πρέπει να µην ξανασυµβεί αυτό που είπατε, η απειλή που
υπήρξε την 1η Οκτωβρίου και δεν υλοποιήθηκε: να µείνουν δη-
λαδή, οι αιµοκαθαρόµενοι χωρίς πίστωση για την αιµοκάθαρσή
τους. Αυτό σηµαίνει ότι ο ΕΟΠΥΥ πρέπει να είναι συνεπής στις
υποχρεώσεις του, για να µην δηµιουργηθούν ξανά αυτά τα προ-
βλήµατα.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, επειδή συγχωνεύονται νοσοκοµειακές
µονάδες του δηµοσίου, θεωρούµε ότι πρέπει το Υπουργείο να
παρέµβει µε κάθε τρόπο, ώστε να µην καταργηθούν δηµόσιες
µονάδες τεχνητού νεφρού, διότι ξέρετε ότι πολύ λίγες ανάγκες
αιµοκάθαρσης νεφροπαθών καλύπτονται από τα δηµόσια νοσο-
κοµεία. Δεν επαρκούν. Οι πεντέµισι χιλιάδες από τους δέκα χι-
λιάδες νεφροπαθείς είναι σε ιδιωτικές κλινικές. Γι’ αυτούς, όµως,
που είναι στα δηµόσια νοσοκοµεία θα είναι απάνθρωπο κλινικές
αιµοκάθαρσης σε νοσοκοµεία να καταργηθούν, να συγχωνευ-
θούν ή να κλείσουν. 

Τέλος, θεωρούµε ότι για το ζήτηµα της συµµετοχής των νε-
φροπαθών και άλλων χρονίως πασχόντων σε φάρµακα που δεν
έχουν άµεση σχέση µε την ασθένειά τους είναι ένα ζήτηµα που
µπορεί να το λένε ο ν.4052 και το µνηµόνιο, αλλά επειδή το
Υπουργείο Υγείας έχει εµπειρία στο τι προβλήµατα δηµιουργεί
αυτό το πράγµα και επειδή έχουµε αιτιολογηµένες αντιδράσεις
και αντιστάσεις από τους νεφροπαθείς, εµείς θα επιµείνουµε και
θα πιέζουµε να είναι ένα ζήτηµα που θα ξαναδείτε, διότι είναι που
είναι τα έξοδα της διαβίωσής τους πολύ µεγάλα για τις οικογέ-
νειές τους λόγω της αναπηρίας τους, δεν πρέπει να προσθέτετε
και συµµετοχή στα φάρµακα, που έτσι και αλλιώς όποια ασθένεια
και αν έχουν είναι πάντα συγγενής µε το βασικό πρόβληµά
υγείας τους. 

Κύριε Υπουργέ, όλα αυτά που ανέφερε νοµίζω ότι µπορούν να
γίνουν αποτελεσµατικότερο τρόπο, εάν δουν το Υπουργείο
Υγείας και η Κυβέρνηση την ανάγκη έκτακτης κρατικής χρηµα-
τοδότησης του ΕΟΠΥΥ µέχρι το τέλος του χρόνου, για να µπο-
ρέσει να ανταποκριθεί σε αυτές τις υποχρεώσεις του. 

Ευχαριστώ πολύ, κυρία Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Το λόγο έχει ο

Υπουργός κ. Σαλµάς προκειµένου να δευτερολογήσει.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κατ’

αρχάς, κύριε συνάδελφε, γνωρίζω το ενδιαφέρον που έχετε για
τα θέµατα των ειδικών κατηγοριών ασθενών και ιδιαίτερα για
τους νεφροπαθείς και είναι πραγµατικό το ενδιαφέρον σας. 

Πρέπει να πούµε δύο πράγµατα. Προσπαθήσαµε αυτό το διά-
στηµα µε απόλυτη ευαισθησία να κόψουµε το κέρδος από τους
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παρόχους. Το ξέρετε αυτό.  Μπορεί να έχουµε τρεις µήνες, αλλά
πήραµε µέτρα 1 δισεκατοµµυρίου περικοπών του ΕΟΠΥΥ, που
τα περισσότερα έφεραν την υπογραφή µου, χωρίς να θιγεί ο πυ-
ρήνας παρεχοµένων υπηρεσιών των ασθενών. Πραγµατικά, και
κλινικές και διαγνωστικά κέντρα και φαρµακοβιοµηχανίες και
φαρµακοποιοί και κέντρα αποκατάστασης και µονάδες αιµοκά-
θαρσης, επιχειρήσεις που επιχειρούν στη χώρα µας βλέπουν τα
κέρδη τους και µε την ύφεση και µε τα µέτρα που πήραµε να πε-
ριορίζονται. Δεν γίναµε ευχάριστοι σε κανέναν, δυσάρεστοι γί-
ναµε. 

Εν πάση περιπτώσει, όµως, µέσα σε αυτόν τον κυκεώνα των
µέτρων προσπαθήσαµε να έχουµε µια δικαιοσύνη. Να σας πω
ένα ενδεικτικό παράδειγµα, µιας και επιµείνατε στις µεταφορές.
Κατ’αρχάς, ο ΕΟΠΥΥ δεν έχει περικοπή 80.000.000 ευρώ στα µε-
ταφορικά ... 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Μέσα στο µνηµόνιο και το µεσο-
πρόθεσµο προβλέπεται περικοπή 82.000.000 ευρώ από τα οδοι-
πορικά αναπήρων και κυρίως αιµοκαθαρόµενων.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Όχι
από τον ΕΟΠΥΥ, γιατί εµείς στον κανονισµό παροχών, που φέρει
και την υπογραφή µου και τις υπογραφές του Υπουργού Εργα-
σίας και του Αναπληρωτή Οικονοµικών, δεν το έχουµε αυτό. Δεν
έχουµε περικόψει µεταφορικά των νεφροπαθών. Το γνωρίζουν
οι νεφροπαθείς, διότι εκπρόσωπός τους είναι στο διοικητικό συµ-
βούλιο που ψήφισε στα περισσότερα άρθρα οµόφωνα τον κανο-
νισµό παροχών.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΤΡΑΤΟΥΛΗΣ: Το ξέρω ότι προβλέπεται …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Kόλλια-Τσαρουχά): Κύριε Στρα-

τούλη, αφήστε τον κύριο Υπουργό να απαντήσει και µην κάνετε
διάλογο.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Αυτό
που προβλέπουµε µάλιστα στον κανονισµό παροχών είναι και
κάτι επιπρόσθετο διότι µπορεί να κάνουµε περικοπές, αλλά δί-
νουµε εκεί που πρέπει. Δηλαδή, τα έξοδα µεταφοράς ασθενών –
και σας το ανακοινώνω σήµερα- από µία επαρχιακή πόλη προς
µία πρωτεύουσα ή µία άλλη πόλη, όπου το νοσοκοµείο το τοπικό
ή η µονάδα υγείας σε εκείνη την περιοχή που ζει µόνιµα ο κάτοι-
κος δεν καλύπτει υγειονοµικά την πάθησή του, του τα καλύ-
πτουµε και µε λεωφορείο και µε ό,τι άλλο χρειαστεί. Υπάρχουν
και µερικές κατηγορίες που καλύπτουµε ακόµη και αεροπορικό
εισιτήριο, όταν η µεταφορά πρέπει να γίνει από νησί. Το κάνουµε
σε αυτήν τη δύσκολη συγκυρία και δείχνουµε την κοινωνική µας
ευαισθησία.

Τώρα, όπως σας είπα, κατανοώ όλους όσους επιχειρούν στην
υγεία και λένε ότι περνούν δύσκολα, αλλά από την άλλη πρέπει
να βάλουµε τους κανόνες. Τι σηµαίνει «κανόνες»; Παραδείγµα-
τος χάριν, για τα φίλτρα που είπατε. Είναι άλλο πράγµα να νοι-
άζοµαι για την υγεία του νεφροπαθούς και άλλο πράγµα είναι
µόλις διαµαρτυρηθώ εγώ να έρχονται οι νεφροπαθείς στο γρα-
φείο –γιατί τα φίλτρα είναι 35 ευρώ στην Ελλάδα, ενώ είναι 8
ευρώ στην Κύπρο και έχουµε περιπτώσεις που πολλοί υπερβαί-
νουν τη διεκδίκηση της παθήσεως- και να ζητούν αναδροµικές
νοµιµοποιήσεις εξωσυµβατικών προµηθειών των φίλτρων. Άλλο
το ένα και άλλο το άλλο.

Από την ώρα που είχα πει ότι το καρτέλ των φίλτρων θα σπά-
σει, την επόµενη µέρα είχαµε τις απειλές για κινητοποιήσεις.
Γιατί πέρυσι, κύριε Στρατούλη, δεκαπέντε εταιρείες στο διαγω-
νισµό της Επιτροπής Προµηθειών υγείας που προµηθεύουν φίλ-
τρα, πήγαν και οι δεκαπέντε και έδωσαν 30 και 35 ευρώ για δύο
κατηγορίες φίλτρα. Όλες το ίδιο. Δεκαπέντε εταιρείες έδωσαν
35 ευρώ. Και όταν είπα ότι αυτό είναι καρτέλ και πρέπει να το
σπάσουµε και τους καλέσαµε για διαπραγµάτευση στον ΕΟΠΥΥ,
άρχισαν και απειλούσαν ότι θα κάνουν κινητοποιήσεις. 

Θέλω, λοιπόν, επειδή γνωρίζω την πραγµατική ευαισθησία και
ότι και η χώρα και το Κοινοβούλιο ζούµε τώρα σε άλλες συνθή-
κες και όλοι συνεννοούµαστε διαφορετικά, να καταλάβετε ότι
καµµιά φορά στυλώνουµε και εµείς τα πόδια, διότι πρέπει και τα
καρτέλ να σπάσουν και οι τιµές να πέσουν. Και µόλις πιέσαµε,
ήρθαν οι εταιρείες και έδωσαν από µόνες τους 10% έκπτωση.
Αυτό που δεν µπορεί το κράτος µε τις διαγωνιστικές διαδικασίες
και τους νόµους περί προµηθειών να κάνει, το κάναµε µε δια-

πραγµάτευση.
Εποµένως, συµφωνούµε ότι θα είµαστε δίπλα στους νεφρο-

παθείς, θα κάνουµε τα αδύνατα δυνατά να στηρίξουµε το κοινω-
νικό κράτος σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες, αλλά θα κάνουµε
και εξορθολογισµό των δαπανών.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Kόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

κι εµείς, κύριε Υπουργέ.
Θα συζητηθεί τώρα η δεύτερη µε αριθµό 1444/7-9-2012 ερώ-

τηση δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Λέσβου του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς- Ενωτικού Κοινωνικού Μετώπου κ.
Ιωάννη Ζερδελή προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την πρω-
τοβάθµια υγειονοµική περίθαλψη στη Χίο. 

Ο συνάδελφος κ. Ζερδελής έχει το λόγο, για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα προσπαθήσω σύν-

τοµα να σας περιγράψω την κατάσταση της πρωτοβάθµιας υγει-
ονοµικής περίθαλψης στη Χίο.

Η Χίος είναι ένα νησί το οποίο έχει πενήντα χιλιάδες κατοίκους,
οι περισσότεροι από αυτούς είναι ασφαλισµένοι στον ΕΟΠΥΥ,
ανήκουν δηλαδή ασφαλιστικά στα ταµεία τα οποία συνενώθηκαν
και έχει και αρκετούς ναυτικούς, οι οποίοι είναι ασφαλισµένοι στο
ΝΑΤ –αυτοί και τα µέλη των οικογενειών τους- το οποίο ως γνω-
στόν από 1-4-2012 εντάχθηκε στον ΕΟΠΥΥ.

Πέραν από αυτούς τους ασφαλισµένους, υπάρχει και ένα
ποσοστό ανασφάλιστων που δυστυχώς, λόγω της οικονοµικής
κρίσης, η οποία ραγδαία επιδεινώνεται, αυτό το ποσοστό των
κατοίκων της Χίου, οι οποίοι δεν έχουν ασφαλιστική κάλυψη και
πρόσβαση στις υπηρεσίες υγείας, είναι αυξηµένο.

Θέλω, λοιπόν, να πω ότι όλοι αυτοί βρίσκουν πρωτοβάθµια
περίθαλψη από τον ΕΟΠΥΥ, ο οποίος δυστυχώς, δεν καλύπτει το
σύνολο των ιατρικών ειδικοτήτων –δηλαδή, υπήρξε απροθυµία
των γιατρών να συµβληθούν µε τον ΕΟΠΥΥ- και την αναζητούν
στο νοσοκοµείο και στον ιδιωτικό τοµέα. Αυτό συµβαίνει σε µία
περιοχή η οποία βρίσκεται στα ανατολικά σύνορα της χώρας,
έχει τη νησιωτικότητα και εκτός των άλλων έχει και το ιδιαίτερο
πρόβληµα ότι πλήγηκε φέτος από τις πυρκαγιές, µε αποτέλεσµα
περίπου το 50% της παραγωγής σε µαστίχα να είναι κατεστραµ-
µένο. Δηµιουργούνται έντονα οικονοµικά προβλήµατα και η
πρόσβαση στον ιδιωτικό τοµέα και στις υπηρεσίες υγείας των
κατοίκων είναι προβληµατική.

Ρωτάω, λοιπόν: Πώς σκέφτεται το Υπουργείο σε αυτήν την
περιοχή µε τα ιδιαίτερα προβλήµατα τα οποία σας ανέφερα, να
αντιµετωπίσει το θέµα της πρωτοβάθµιας περίθαλψης;

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κατ’αρ-

χάς, να πούµε δύο πράγµατα. Πρώτον, στην περιοχή της Χίου,
επειδή υπάρχει ένα εξαιρετικό κτήριο που είναι το πολυϊατρείο
του Οίκου Ναύτου, αν δεν κάνω λάθος, και υπάρχει και το πο-
λυϊατρείο του ΕΟΠΥΥ, εξυπηρετούνται οι ασθενείς και µπορούν
να εξυπηρετούνται και από τα δύο.

Όµως, υπήρχε µία στρέβλωση. Ποια ήταν η στρέβλωση; Όταν
έγινε ο ΕΟΠΥΥ δεν έγινε καλός σχεδιασµός στο πώς θα γίνουν
οι συµβάσεις µε τους γιατρούς. Σας θυµίζω πώς έγιναν οι συµ-
βάσεις και αυτό είναι που δηµιούργησε το πρόβληµα. Δηλαδή,
από την µία πλευρά οι γιατροί είναι η προσφορά των υπηρεσιών
υγείας και από την άλλη ο ΕΟΠΥΥ έρχεται ως ζήτηση. Όπου η
ζήτηση δεν συναντά την προσφορά, δηµιουργούνται προβλή-
µατα, όπως αυτό της Χίου. 

Δηλαδή, σε µια περιοχή είτε στη Χίο είτε σε άλλες περιοχές
της χώρας, οι γιατροί κρίνουν ότι δεν θέλουν αυτά τα 2.000 ευρώ
ως µέγιστο που έδινε ο ΕΟΠΥΥ, τότε αποφασίζουν και δεν συµ-
βάλλεται κανένας. Τι έλεγε το σχεδίασµα; Το σχεδίασµα έλεγε
ότι όσοι γιατροί είχαν συµβάσεις µε τον ΟΠΑΔ, τον ΟΑΕΕ, τα µη-
τρικά ταµεία του ΕΟΠΥΥ συνέχιζαν –και µε πράξη νοµοθετικού
περιεχοµένου που πέρασε και αργότερα έγινε νόµος στη Βουλή-
αυτοί οι γιατροί να έχουν συµβάσεις και µε τον ΕΟΠΥΥ. 

Ήταν συµβάσεις τις οποίες εγώ παρέλαβα χωρίς να είναι υπο-
γεγραµµένες από τον ΕΟΠΥΥ αλλά µόνο από τους γιατρούς. Δη-
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λαδή, ήταν γιατροί σε µία ιδιότυπη κατάσταση, να το πω, χωρίς
η σύµβασή τους να είναι υπογεγραµµένη από τον ΕΟΠΥΥ, που
µόνοι τους είχαν υπογράψει και µε την πράξη νοµοθετικού πε-
ριεχοµένου είχαν το δικαίωµα να συνταγογραφούν και να εξετά-
ζουν µέχρι, όπως έλεγε ο νόµος, να δηµιουργηθούν νέες συµβά-
σεις.

Εµείς τι κάναµε; Πρώτον, αρχίσαµε και υπογράψαµε τις συµ-
βάσεις µέχρι τέλος του έτους. Και από εκεί και πέρα θα συζητή-
σουµε µε τους ιατρικούς συλλόγους και θα αλλάξουµε πιθανόν
ανά περιοχή το µοντέλο µε το οποίο θα συµβαλλόµαστε µε τους
γιατρούς, µετά από εξαντλητικό διάλογο που θα κάνουµε µε
τους ιατρικούς συλλόγους. 

Αυτό θα το κάνουµε για να συναντήσει, όπως σας είπα, η προ-
σφορά τη ζήτηση, γιατί τώρα έχουµε γιατρούς που τους δίνεται
η δυνατότητα να έχουν µέχρι διακόσιες επισκέψεις µε δέκα ευρώ
την επίσκεψη και να φτάνουν τα 2.000 ευρώ, όπου πάρα πολλοί
απ’ αυτούς δεν υποβάλλουν το σύνολο των δαπανών –δεν το
φτάνουν αυτό το ποσό- και άλλοι που το φτάνουν: έχουµε φαι-
νόµενα ουσιαστικά που στις δυο-τρεις πρώτες µέρες του µήνα
κλείνει αυτό το πλαφόν. 

Επειδή, λοιπόν, µας ρωτάτε τι σκεφτόµαστε να κάνουµε, αυτό
σκεφτόµαστε να το αλλάξουµε και δευτερευόντως έχουµε δηµι-
ουργήσει µέσα στον κανονισµό παροχών που σας προανέφερα
και το θεσµικό εκείνο πλαίσιο του ΕΟΠΥΥ, ο οποίος είναι ένας
µεγάλος δηµόσιος ασφαλιστικός οργανισµός που θα έχει τη δυ-
νατότητα να διαπραγµατεύεται για να εξασφαλίζει καλύτερες
ποιοτικές υπηρεσίες υγείας στις καλύτερες τιµές. Αυτό θα γίνει
και για τους γιατρούς οι οποίοι συµβάλλονται µε τον Οργανισµό.

Αυτό είναι ένα σοβαρό βήµα για να µπορέσει ο ΕΟΠΥΥ να λει-
τουργήσει ως µεγάλος αγοραστής υπηρεσιών υγείας για το καλό
των ασφαλισµένων πάνω απ’ όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε Υπουργέ.

Κύριε συνάδελφε, έχετε άλλα τρία λεπτά, για να δευτερολο-
γήσετε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΕΡΔΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, ως προς τις απαντή-
σεις βρίσκοµαι στη θέση να σας πω ότι δεν είναι ακριβώς έτσι τα
πράγµατα, όπως τα περιγράψατε. 

Κατ’αρχάς, το πλαφόν είναι 50 την εβδοµάδα και 200 το µήνα.
Όταν, λοιπόν, υπάρχει ένας γιατρός, ο οποίος προσφέρει τις
υπηρεσίες τους ως µονοειδικότητα σε έναν πληθυσµό πενήντα
χιλιάδων κατοίκων –και µάλιστα δεν είναι ανά άτοµο, αλλά ανά
επίσκεψη, δηλαδή υπάρχουν ασθενείς οι οποίοι θα χρησιµοποι-
ήσουν δύο ως τρεις επισκέψεις το µήνα για να λύσουν το πρό-
βληµά τους, αυτό αφορά ένα άτοµο, αλλά η επισκεψιµότητα είναι
στο τριπλάσιο- είναι σαφές ότι υπάρχει ανεπάρκεια των γιατρών.
Η αναλογία, δηλαδή, ασφαλισµένων προς τους γιατρούς τους
συµβεβληµένους στον ΕΟΠΥΥ είναι εις βάρος των ασφαλισµέ-
νων.

Ποιο είναι το επακόλουθο αυτής της δυσαναλογίας; Είναι η
κακή ιατρική. Όλα τα συγγράµµατα δηµόσιας υγείας αναφέρουν
ότι όταν ο χρόνος του γιατρού για να εξετάσει κάποιον περιορί-
ζεται, εγκυµονείται  το ιατρικό λάθος. Γιατί; Γιατί καταφεύγουν
στο νοσοκοµείο για να βρουν την υγεία τους, σε ένα νοσοκοµείο
το οποίο θα έπρεπε να προσφέρει δευτεροβάθµια υγεία αλλά
απασχολείται µε την πρωτοβάθµια. Σαν γιατρός το γνωρίζετε
πολύ καλά ότι τα νοσοκοµεία έχουν άλλη στόχευση. 

Επίσης, όταν ξεκίνησε ο ΕΟΠΥΥ, ο προγραµµατισµός και η
πρόβλεψή του ήταν ότι θα είχαµε δεκαέξι χιλιάδες γιατρούς οι
οποίοι θα είχαν συµβληθεί και µάλιστα τους χώριζε σε κάποιες
ειδικότητες. Δυστυχώς, και λόγω του ότι οι συµβάσεις αυτές,
όπως αναφέρατε και εσείς, ήταν συµβάσεις µε εξευτελιστικούς
όρους για τους γιατρούς, υπήρξε απροθυµία. Το αποτέλεσµα
ήταν πέντε χιλιάδες σε όλη τη χώρα µε µία φοβερά άνιση κατα-
νοµή. Οι περισσότεροι ήταν στο Νοµό Αττικής και στις περιφέ-
ρειες λίγοι. Χαρακτηριστικά σας αναφέρω ότι στη Σάµο δεν
υπάρχει ούτε ένας γιατρός συµβεβληµένος µε τον ΕΟΠΥΥ, απ’
όσο γνωρίζω. 

Πέραν αυτού, όµως, προβλέπεται µε το µνηµόνιο, όπως του-
λάχιστον γνωρίζω εγώ, ότι αυτοί οι πέντε χιλιάδες γιατροί θα µει-
ωθούν κατά χίλιους περίπου. Δηλαδή, θα µείνουν τέσσερις χιλιά-

δες. Εποµένως, η πρόβλεψη ότι θα υπάρξει προσφορά γιατρών
δεν θα πραγµατοποιηθεί. 

Το ΙΚΑ που ήταν η προηγούµενη κατάσταση και ουσιαστικά ο
στυλοβάτης σύµφωνα µε τις προβλέψεις του ΕΟΠΥΥ έκανε διε-
τείς συµβάσεις στους γιατρούς και ικανοποιούσε τις ανάγκες
του. Εγώ, λοιπόν, σας το λέω ως πρόταση. Μπορείτε να κάνετε
τέτοιου τύπου συµβάσεις, όπως έκανε το ΙΚΑ προηγουµένως, ει-
δικά για τη Χίο, επειδή είναι πυρόπληκτη περιοχή και επειδή έχει
συγκεκριµένα προβλήµατα υγείας, βρίσκεται στις εσχατιές της
Ευρώπης και έχει το πρόβληµα της νησιωτικότητας; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Κύριε  Υπουργέ,
έχετε το λόγο.

ΜΑΡΙΟΣ ΣΑΛΜΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Υγείας): Κύριε
συνάδελφε, το θέµα που θέτετε σήµερα, άπτεται της πρωτοβάθ-
µιας φροντίδας υγείας. Αναµφίβολα χρήζει µεταρρυθµίσεως και
µάλιστα όχι λεκτικής όπως µπορεί επανειληµµένως να έχει γίνει,
αλλά πραγµατικής. Κάποια στιγµή πρέπει να πάµε στο σηµείο
όπου τα νοσοκοµεία να αποδεσµευτούν από την πρωτοβάθµια
φροντίδα υγείας όπως σωστά είπατε, για να κάνουν µόνο δευτε-
ροβάθµια περίθαλψη. Και θα πρέπει τα κέντρα υγείας, τα περι-
φερειακά ιατρεία, τα πολυιατρεία του ΙΚΑ αλλά και όποια άλλα
πολυιατρεία του Οίκου Ναύτου υπάρχουν στο σύστηµα να ενο-
ποιηθούν και όλα αυτά να αποτελέσουν το πρωτοβάθµιο σύ-
στηµα υγείας. Φαντάζοµαι ότι θα αποτελέσουν και δική µας προ-
τεραιότητα ως Υπουργείο Υγείας αµέσως µόλις τελειώσουµε µε
τα επείγοντα µέτρα που χειριζόµαστε τώρα και αφορούν τη δα-
νειοδότηση της χώρας.

Βέβαια, αυτήν την προσπάθεια της µεταρρυθµίσεως για την
πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας πρέπει να την κάνουµε µία και
όλοι µαζί και µία φορά. Δεν πρέπει να είναι κάτι το οποίο θα τύχει
πολλών και συχνών αλλαγών. Γι’ αυτό και σας καλώ να µας κα-
ταθέσετε τις προτάσεις σας για το πώς σκέφτεστε να υπάρξει
το πρωτοβάθµιο σύστηµα υγείας στη χώρα και πώς σκέφτεστε
να υπάρξει το µοντέλο των συµβάσεων του ΕΟΠΥΥ µε τους για-
τρούς. 

Πραγµατικά, δεν είναι ρητορικό το αίτηµα που σας απευθύνω.
Το λέω επειδή είµαστε ανοικτοί. Υπάρχουν προτάσεις, από το να
αναθέσουµε στους ιατρικούς συλλόγους να κάνουν τις συµβά-
σεις µε κλειστούς προϋπολογισµούς ανά νοµό και περιφέρεια -
µοντέλα που υπάρχουν σε άλλες ευρωπαϊκές χώρες- µέχρι να
δούµε µεικτά µοντέλα συµβάσεων είτε κατά πράξη και περί-
πτωση είτε ανά κεφαλή, δηλαδή µοντέλα στα οποία θα µπορέσει
σε κάθε περίπτωση, όπως φαντάζοµαι, ο υπεύθυνος που θα είναι
για την πρωτοβάθµια φροντίδα και θα έχει και τη Χίο µπροστά
του, να έχει το κέντρο υγείας αν έχει, να έχει  το πολυϊατρείο του
ΕΟΠΥΥ αν έχει, τον Οίκο Ναύτου αν έχει, συν τα περιφερειακά
ιατρεία και να µπορεί να δει πόσο µπορούν αυτές οι δοµές να
εξυπηρετήσουν τους πολίτες και τους ασθενείς και αν δεν µπο-
ρούν, τότε να προβαίνει σε συµβάσεις µε τους γιατρούς και τις
ειδικότητες ανά περίπτωση και περιοχή.

Αυτό βεβαίως δεν µπορεί να είναι ενιαίο για τη Χίο, που µπορεί
να έχει δύο ορθοπεδικούς, για παράδειγµα, και για τους Αµπε-
λοκήπους, που µπορεί να έχουν πενήντα και εκατό. Δηλαδή το
γεγονός -και εστιάζω εκεί- ότι οι γιατροί στη Χίο µου λέτε ότι δεν
συµβάλλονται µε τον Οργανισµό σηµαίνει ότι µπορεί τα κίνητρα
του ΕΟΠΥΥ και η αποζηµίωση να είναι πολύ διαφορετική εκεί που
η προσφορά µου είναι µικρότερη από αυτό που θέλω εγώ ως Ορ-
γανισµός και ως ΕΟΠΥΥ.

Εποµένως, είναι υπό αναθεώρηση όλα αυτά και από 1-1-2013
θα αρχίσουµε να τα νοµοθετήσουµε, να τα εφαρµόσουµε και κυ-
ρίως να τα αποφασίσουµε. Γι’ αυτό και περιµένω τις προτάσεις
σας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε

και εµείς κύριε Υπουργέ.
Η τέταρτη µε αριθµό 2255/186/27-9-2012 ερώτηση και αίτηση

κατάθεσης εγγράφων πρώτου κύκλου του Προέδρου της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας και Βουλευτή Β’ Αθήνας των Ανεξάρτητων
Ελλήνων κ. Παναγιώτη Καµµένου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την ανάκληση της άδειας λειτουργίας της Συνε-
ταιριστικής Τράπεζας Λαµίας και τη θέση της σε ειδική εκκαθά-
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ριση, δεν συζητείται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και
διαγράφεται.

Η πέµπτη µε αριθµό 1690/14-9-2012 ερώτηση πρώτου κύκλου
του Βουλευτή Β’ Θεσσαλονίκης του Λαϊκού Συνδέσµου – ΧΡΥΣΗ
ΑΥΓΗ κ. Πολύβιου Ζησιµόπουλου προς τον Υπουργό Οικονοµι-
κών, σχετικά µε την αναστολή της διαδικασίας ιδιωτικοποίησης
της εταιρείας Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα (ΕΑΣ), δεν συζητεί-
ται λόγω κωλύµατος του κυρίου Υπουργού και διαγράφεται.

Η πρώτη µε αριθµό 1937/21-9-2012 ερώτηση δευτέρου κύκλου
του Βουλευτή Βοιωτίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννη Καράµ-
πελα προς τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και
Πρόνοιας, σχετικά µε τη σύµβαση κατασκευής του έργου «Επι-
σκευή - ενίσχυση του κτηρίου ΙΚΑ-ΕΤΑΜ (Πειραιώς 64) για τη
στέγαση της Διοίκησης του ΙΚΑ-ΕΤΑΜ Α’ Φάση», δεν συζητείται
κατόπιν συνεννόησης του κυρίου Υπουργού µε τον κύριο Βου-
λευτή και διαγράφεται.

Εισερχόµαστε τώρα στη έκτη µε αριθµό 1246/3-9-2012 ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας της Δηµοκρατικής
Αριστεράς κ. Δηµητρίου Αναγνωστάκη προς τον Υπουργό
Υγείας, σχετικά µε τη βιωσιµότητα των Κέντρων Πρόληψης των
Εξαρτήσεων και Προαγωγής της Ψυχοκοινωνικής Υγείας.

Κύριε συνάδελφε, έχετε το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ, κυρία Πρό-

εδρε.
Κυρία Υπουργέ, παρά το πιστοποιηµένο γεγονός ότι η οικονο-

µική κρίση οξύνει τα άµεσα συνδεόµενα µε τις εξαρτήσεις ψυ-
χοκοινωνικά προβλήµατα, τα εβδοµήντα ένα Κέντρα Πρόληψης
των Εξαρτήσεων και Προαγωγής της Ψυχοκοινωνικής Υγείας
που λειτουργούν στη χώρα µας αντιµετωπίζουν σοβαρότατο
πρόβληµα βιωσιµότητας, κάτι το οποίο αναγνώρισε και η ίδια η
Πρόεδρος του ΟΚΑΝΑ κ. Μαλλιώρη στην κοινή συνεδρίαση των
δύο Διαρκών Επιτροπών Οικονοµικών και Δηµόσιας Διοίκησης,
όταν από το Βήµα της Βουλής αναγνώρισε ότι υπάρχει πρό-
βληµα βιωσιµότητας των συγκεκριµένων κέντρων. Σας διαβάζω
αυτολεξεί: «Αντιλαµβάνεστε ότι δεν είναι βιώσιµη η λειτουργία
των κέντρων πρόληψης και ειλικρινά τουλάχιστον το Υπουργείο
Εσωτερικών καλείται να απαντήσει τι θα κάνει µε τα χρήµατα που
οφείλει προς τα κέντρα πρόληψης». 

Κυρία Υπουργέ, σύµφωνα µε καταγγελίες του Σωµατείου των
εργαζόµενων στα κέντρα πρόληψης, που επικαλούνται τα προ-
βλεπόµενα στην πενταετούς ισχύος «Προγραµµατική Σύµβαση
για τη Λειτουργία των κέντρων πρόληψης» και απαντήσεις των
κατά καιρούς ηγεσιών του Υπουργείου Εσωτερικών στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου, µέχρι στιγµής δεν έχουν κατα-
βληθεί από το Υπουργείο Εσωτερικών γύρω στα 19,5 εκατοµµύ-
ρια ευρώ.

Η χρηµατοδότηση, κυρία Υπουργέ, -είναι γνωστό σ’ εσάς, το
λέω για τους συναδέλφους- των εβδοµήντα ενός κέντρων πρό-
ληψης της χώρας προέρχεται κατά 50% από το Υπουργείο Εσω-
τερικών µέσω των ΚΑΠ της Αυτοδιοίκησης και κατανέµεται στα
κέντρα πρόληψης από την Ελληνική Εταιρεία Τοπικής Ανάπτυξης
Αυτοδιοίκησης µε την εµπλοκή και της Κεντρικής Ένωσης Δήµων
Ελλάδας. Το υπόλοιπο 50% της χρηµατοδότησης προέρχεται
από το Υπουργείο Υγείας. Είναι από ενάρξεως του οικονοµικού
έτους 2010 εγγεγραµµένο στον κρατικό προϋπολογισµό (ΚΑΕ
2555 του Υπουργείου Υγείας) και αφορά αποκλειστικά τη χρη-
µατοδότηση των κέντρων πρόληψης. Οι όροι της ως άνω χρηµα-
τοδότησης, δηλαδή ύψος και χρονοδιαγράµµατα καταβολών,
καθώς και άλλα ζητήµατα σχετικά µε τη λειτουργία των κέντρων
πρόληψης, προβλέπονται ρητά στην πενταετή αυτή Προγραµµα-
τική Σύµβαση.

Με δεδοµένο, κυρία Υπουργέ, το γεγονός ότι τα κέντρα πρό-
ληψης είναι υποστελεχωµένα σε σχέση µε τις πραγµατικές κοι-
νωνικές ανάγκες, καθώς µάλιστα έχει αυξηθεί ραγδαία ο αριθµός
των ατοµικών και συλλογικών αιτηµάτων στα κέντρα πρόληψης
για παρεµβάσεις, ερωτάσθε: 

Προτίθεστε να συνεχίσετε τη λειτουργία των εβδοµήντα ενός
κέντρων πρόληψης;

Θα καταβληθούν από το Υπουργείο Εσωτερικών οι οφειλές
τους προς όλα ανεξαιρέτως τα κέντρα πρόληψης, ώστε να συ-
νεχίσουν να προσφέρουν τις πολύτιµες υπηρεσίες τους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει η Υφυπουργός κ. Φωτεινή Σκο-
πούλη.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΣΚΟΠΟΥΛΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ
πολύ.

Κυρία Πρόεδρε, κύριοι Βουλευτές, η πρόληψη είναι ένα πάρα
πολύ σηµαντικό κοµµάτι για την υγεία και όχι µόνο στον τοµέα
των εξαρτήσεων, αλλά σε όλων των ειδών τη νοσηρότητα. 

Όσον αφορά τις εξαρτήσεις, η πρόληψη χρηµατοδοτείται στην
Ευρώπη µε το 1% έως 12% του ποσού που δίνεται γενικώς για
τις εξαρτήσεις και αφορά από 0,04% έως 0,48% του Ακαθάρι-
στου Εθνικού Προϊόντος των κρατών. Στην Ελλάδα το ποσοστό
που χορηγείται για τις εξαρτήσεις είναι κάτω από το 0,04%.
Όσον αφορά την πρόληψη υπολογίζεται γύρω στο 1%. 

Θα σας πω, όµως, εδώ ότι το ποσοστό είναι κάτω από το
0,04% και για την προαγωγή και την πρόληψη της υπόλοιπης
υγείας, δηλαδή για τη δηµόσια υγεία. Η πρόληψη, όπως ξέρετε,
είναι πάρα πολύ σηµαντική, αλλά δεν δίνεται η πρέπουσα σηµα-
σία. Και το κόστος και η αντίληψη του κόσµου είναι ότι έχει µε-
γαλύτερο βάρος η νόσος, δηλαδή η θεραπεία. 

Η νοσηρότητα στην Ελλάδα, αν µετριόνταν µε το πόσα φάρ-
µακα καταναλώνουµε, θα ήµασταν το πιο νοσηρό κράτος. Άρα,
η θεραπευτική αντιµετώπιση παίρνει το µεγαλύτερο κόστος και
στις εξαρτήσεις. Το 43% της χρηµατοδότησης και στη θεραπεία
δίνεται στο να προσπαθήσουµε να αντιµετωπίσουµε τους εξαρ-
τηµένους. 

Όσον αφορά τη συγχρηµατοδότηση µε το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών στα κέντρα πρόληψης θέλω να σας πω τα εξής: Τα κέντρα
πρόληψης ήδη, όπως είπατε, είναι εβδοµήντα ένα. Για να καλύ-
ψουν και τυπικά όλους τους νοµούς, οφείλουν να γίνουν ακόµα
τρία κέντρα πρόληψης. Είναι χαρακτηριστικές αστικές δοµές οι
οποίες έχουν ιδιαιτερότητα και αφορούν εκπροσώπους από την
τοπική αυτοδιοίκηση και επιστήµονες.

Αυτό είναι ένα µοντέλο που δεν είναι συνηθισµένο για την Ελ-
λάδα, ένα πολύ ενδιαφέρον µοντέλο που θεωρώ ότι πιθανότατα
να αφορά και να είναι η αρχή για παροχή προαγωγής και πρόλη-
ψης υγείας µε τέτοια µοντέλα. Αυτά τα µοντέλα, επειδή είναι και-
νούργια και δεν είναι ξεκάθαρο το πώς χρηµατοδοτούνται,
πιθανότατα υπολειτουργούν. Και αυτό γιατί; Γιατί δεν γίνεται αν-
τιληπτή η αναγκαιότητα αυτών των δοµών. 

Παραδείγµατος χάριν, το Υπουργείο Εσωτερικών, ενώ είχε
κάνει πενταετή σύµβαση για την υποστήριξη αυτών των δοµών,
τα τελευταία χρόνια τα υποχρηµατοδοτούσε. Τώρα είχαµε τη
ρητή απάντηση από τον Υπουργό Εσωτερικών ότι θα δοθούν
άµεσα 3 εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας της κυρίας Υφυπουργού)

Είναι στόχος όλων µας να αναγνωρίσουµε και να ευοδώσουµε
τέτοιου είδους δοµές, οι οποίες θα εξυπηρετούν -ανάλογα µε τα
συγκεκριµένα προβλήµατα- µε επιστηµονικότητα, µε διασύνδεση
µε επιστηµονικούς φορείς τα προβλήµατα των συγκεκριµένων
περιοχών. Από την πλευρά µας έχουµε ήδη αντιληφθεί την κατά-
σταση. Θεωρούµε ότι πρέπει να υπάρχουν και όχι µόνο να υπάρ-
χουν, αλλά να επεκταθούν και να λειτουργούν όσο γίνεται
καλύτερα και να χρηµατοδοτηθούν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κυρία Υπουργέ.

ΦΩΤΕΙΝΗ ΣΚΟΠΟΥΛΗ (Υφυπουργός Υγείας): Επίσης, πρέπει
να καλυφθεί επαρκώς το νοµικό πλαίσιο το οποίο τα διέπει κι
αυτό θα γίνει στον καινούργιο νόµο, ο οποίος θα έρθει στη Βουλή
τις επόµενες ηµέρες, σχετικά µε τα ναρκωτικά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Σας ευχαρι-
στούµε, κυρία Υπουργέ. 

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε κι εσείς το λόγο για τρία
λεπτά. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΝΑΓΝΩΣΤΑΚΗΣ: Σας ευχαριστώ και πάλι,
κυρία Πρόεδρε. 

Κυρία Υπουργέ, οµολογώ ότι εν µέρει µε ικανοποίησε η απάν-
τηση ως προς τις προθέσεις που έχει το Υπουργείο και γενικό-
τερα τα δύο συναρµόδια Υπουργεία να στηρίξουν τις συγκεκρι-
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µένες δοµές. Από µόνο του όµως αυτό δεν αποτελεί εγγύηση για
τη βιωσιµότητα και τη λειτουργία των συγκεκριµένων κέντρων
πρόληψης. Ενδεικτικά σας αναφέρω, κυρία Υπουργέ, ότι υπάρ-
χουν επείγοντα προβλήµατα που χρήζουν άµεσης αντιµετώπι-
σης. Μερικά απ’ αυτά τα θίξατε κι εσείς. Επιτρέψτε µου, για να
γίνει µια εποικοδοµητική συζήτηση, να τα επαναφέρω µε κάποια
ένταση. Πώς είναι δυνατόν να µιλούµε για βιωσιµότητα των
δοµών, όταν το ίδιο το Υπουργείο σήµερα, ενώ ανέφερα τα 19,5
εκατοµµύρια ως οφειλή, έχει φθάσει τα 22,2 εκατοµµύρια ευρώ; 

Σ’ αυτό το δυσµενές πλαίσιο η προηγούµενη ηγεσία του Υ-
πουργείου Υγείας µείωσε µονοµερώς την προβλεπόµενη χρηµα-
τοδότησή του προς τα κέντρα πρόληψης κατά 54,2% για το 2011
και κατά 48,5% για το έτος 2012. Οµοίως, κατά παράβαση της
προγραµµατικής σύµβασης και τα δύο χρόνια, ενώ υπήρχε η
χρηµατοδότηση, δεν δόθηκαν τα χρήµατα που έπρεπε να δο-
θούν στα κέντρα πρόληψης, µε βάση τον κωδικό 2555 του
Υπουργείου Υγείας. 

Σηµαντικό ζήτηµα επίσης, είναι η υποστελέχωση. Θα σας πω
ότι τα δύο τελευταία χρόνια, κυρία Υπουργέ, λειτουργούν µο-
νάχα µε το 25% περίπου του συνόλου της προβλεπόµενης από
την κεντρική προγραµµατική σύµβαση κεντρικής χρηµατοδότη-
σης και οι εργαζόµενοι υπολογίζουν ότι περίπου το 1/3 των
δοµών έχουν ταµειακό υπόλοιπο µηδενικό ή πλησίον του µηδε-
νός. Μάλιστα υπάρχει και συγκεκριµένο κέντρο πρόληψης, αυτό
της Πιερίας, όπου οι εργαζόµενοι, κυρία Υπουργέ, είναι απλήρω-
τοι από τον περασµένο Μάιο.

Γνωρίζοντας ότι πραγµατικά υπάρχει διάθεση από την πλευρά
σας και αναγνωρίζοντας τις προσπάθειες που καταβάλλετε,
θέλω να µου απαντήσετε, αν είναι δυνατόν, στη δευτερολογία
σας στα εξής: Σε ποιες ενέργειες έχει προβεί το Υπουργείο
Υγείας ώστε να διεκδικηθούν οι οφειλές του Υπουργείου Εσωτε-
ρικών, αλλά και να προσδιοριστεί επακριβώς το ύψος των οφει-
λών του ΟΚΑΝΑ προς τα κέντρα πρόληψης, για να αποδοθούν
σε αυτά; Θα αποδοθούν τα περικοµµένα ποσά του Υπουργείου
Υγείας για το 2011 και το 2012; Και τέλος, υπάρχει πρόθεση να
δηµιουργηθεί ένας ενιαίος δηµοσίου χαρακτήρα φορέας των
κέντρων πρόληψης των εξαρτήσεων και προαγωγής της ψυχο-
κοινωνικής υγείας, ώστε να µπορούµε να µιλάµε για ελάχιστες
προϋποθέσεις ισότιµης αντιµετώπισης της πρόληψης των εξαρ-
τήσεων συγκριτικά µε τη θεραπεία, όπως είπατε, και την επανέν-
ταξη των εξαρτηµένων, που είναι θεσµικά κατοχυρωµένες; 

Εάν αυτά δεν αντιµετωπιστούν άµεσα, κυρία Υπουργέ, αντι-
λαµβάνεστε ότι θα µείνουν µόνο οι προθέσεις και δυστυχώς τα
κέντρα πρόληψης θα κλείσουν.

Σας ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια - Τσαρουχά): Σας ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε. 
Ορίστε, κυρία Υπουργέ, έχετε το λόγο για τρία λεπτά. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΣΚΟΠΟΥΛΗ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαριστώ,

κυρία Πρόεδρε. 
Τώρα εδώ µιλάµε σαν να µην γνωρίζουµε τι γίνεται. Αυτή η

υποχρηµατοδότηση δεν είναι µεµονωµένα στα κέντρα πρόλη-
ψης. Όλα ήδη από την αρχή της προηγούµενης χρονιάς έχουν
κοπεί στη µέση. Δηλαδή η χρηµατοδότηση της ψυχικής υγείας
είναι στο 50%. Η χρηµατοδότηση σε άλλους τοµείς είναι στο
50%. Στη δηµόσια υγεία είναι στο 50% και στην πρόληψη είναι
επίσης στο 50%.

Δεν διαφωνώ και δεν αµφιβάλλω ότι ο ΟΚΑΝΑ, που είναι αυτός
ο οποίος παίρνει τα λεφτά από το Υπουργείο και τα δίνει στα κέν-
τρα πρόληψης, δεν έχει αποδώσει όλα τα χρήµατα. Επικαλείται
ότι έχει καθυστερήσει, διότι δεν έχει λάβει τις απαιτούµενες απο-
λογιστικές εκθέσεις από τα κέντρα πρόληψης, όπως ορίζεται
µέσα στη σύµβαση. 

Έχουµε ήδη εµείς από το Σεπτέµβριο στείλει έγγραφο στον
ΟΚΑΝΑ και νοµίζω ότι το έχει λάβει υπ’ όψιν του. Υπολείπονται
από τα χρήµατα τα οποία υπάρχουν και διατίθενται στον κωδικό
για τα κέντρα πρόληψης, κάποια χρήµατα τα οποία δεν είναι ση-
µαντικά. Αυτό το οποίο είναι σηµαντικό, είναι να δοθούν και από
το Υπουργείο Εσωτερικών. Το να δοθούν 19,5 εκατοµµύρια,
όπως ήταν στη σύµβαση, κάθε χρόνο από το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών, αυτό δεν γίνεται. Με τις περικοπές έρχονταν 9,8 εκατοµ-

µύρια. Ειλικρινά δεν είµαι εγώ η αρµόδια, παρ’ όλο που θα προ-
σπαθήσω και θα κάνω το παν για να χρηµατοδοτηθούν, να εξα-
σφαλίσω αυτά τα χρήµατα από το Υπουργείο Εσωτερικών.

Το άλλο το οποίο προσπαθούµε να κάνουµε, είναι να εξασφα-
λίσουµε τα ποσά τα οποία οφείλουν να πάνε στο Γενικό Λογιστή-
ριο του Κράτους και να αποδοθούν στις εξαρτήσεις από τις δίκες
περί ναρκωτικών. Όλα αυτά τα ποσά, το 65% σύµφωνα µε το
νόµο, πρέπει να χρηµατοδοτήσουν τις εξαρτήσεις. 

Όπως σας είπα και πριν, η πρόληψη θεωρούµε ότι είναι ένα
πάρα πολύ σηµαντικό κοµµάτι για την πορεία των εξαρτήσεων
στην Ελλάδα και σε όλο τον κόσµο.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Εµείς σας ευ-

χαριστούµε, κυρία Υπουργέ.
Εισερχόµεθα στην έβδοµη µε αριθµό 1717/17-9-2012 ερώτηση

πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνι-
στικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νικολάου Μωραΐτη προς τον
Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας, σχε-
τικά µε τις συνθήκες εργασίας στις ιχθυοκαλλιέργειες της Αιτω-
λοακαρνανίας.

Ορίστε, έχετε το λόγο, κύριε συνάδελφε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, σήµερα µε πιο γρήγορους ρυθµούς στις κα-

τευθύνσεις των µνηµονίων για το ξεπέρασµα της καπιταλιστικής
κρίσης, κάνετε πιο φθηνή την εργατική δύναµη, τσακίζετε πραγ-
µατικά κάθε εργασιακό δικαίωµα που έχει αποµείνει. Και θα ολο-
κληρώσετε αυτό το έγκληµα αύριο µε το πολυνοµοσχέδιο.

Βέβαια µε τις ιχθυοκαλλιέργειες, στη µεταποίηση αγροτικών
προϊόντων, αυτό έχει αρχίσει εδώ και αρκετά χρόνια. Κάνατε αρ-
κετά δώρα, φτιάξατε νοµικό οπλοστάσιο, που πατάνε πάνω οι
επιχειρηµατίες και σαρώνουν τα πάντα. Και το λέω αυτό για το
ν. 3232 που έκανε το ΠΑΣΟΚ το Φεβρουάριο του 2004, ένα µήνα
πριν απ’ τις εκλογές και µετά συνεχίστηκε µε την εγκύκλιο 42 στις
26-5-2008, που έκανε η Νέα Δηµοκρατία και µετέφερε πραγµα-
τικά αρκετούς εργαζοµένους από το ΙΚΑ στον ΟΓΑ, στους τοµείς
που ανέφερα παραπάνω, εργαζοµένους σκληρά, σε βαριά χει-
ρωνακτική εργασία και µιλάµε για φορτοεκφορτωτές, µιλάµε για
νυχτοφύλακες. Τους εντάσσουν στον ΟΓΑ, χάνοντας χρήµατα οι
ίδιοι οι εργαζόµενοι, αλλά και τεράστια ποσά και το ΙΚΑ, από
ασφαλιστικές εισφορές, οι οποίες είναι κατά πολύ µειωµένες
στον ΟΓΑ. Και αυτά όλα βέβαια πηγαίνουν στα ταµεία των επι-
χειρηµατιών. 

Αυτή η βάρβαρη, αντιλαϊκή πολιτική ανοίγει τις ορέξεις του κε-
φαλαίου και αναδεικνύει πραγµατικά για µια ακόµη φορά τα ζη-
τήµατα των ελαστικών µορφών εργασίας, φέρνει εργασιακό
µεσαίωνα. Αυτό συµβαίνει και στη συγκεκριµένη ιχθυοκαλλιέρ-
γεια που αναφέρουµε, αλλά και σε όλες τις ιχθυοκαλλιέργειες
σε όλη τη χώρα. Οι εργαζόµενοι δουλεύουν υπερωρίες χωρίς να
τις πληρώνονται. Και ιδιαίτερα όταν υπάρχει φόρτος εργασίας,
δουλεύουν, ήλιο µε ήλιο. Και αυτό γίνεται όταν έχουµε παρα-
γωγή ψαριών. Η εντατικοποίηση της δουλειάς, η ανυπαρξία µέ-
τρων υγιεινής και ασφάλειας θέτει σε κίνδυνο την ίδια τη ζωή των
εργαζοµένων. Και έχουµε και αρκετά θανατηφόρα δυστυχήµατα
σε όλη τη χώρα σε παρόµοιους χώρους δουλειάς. 

Η Επιθεώρηση Εργασίας του Αγρινίου µετά από την παρέµ-
βαση του εργατικού κέντρου του Αγρινίου ισχυρίστηκε ότι δεν
έχει χρήµατα για να πάει στον τόπο δουλειάς και να κάνει ελέγ-
χους. 

Βέβαια εµείς ξέρουµε γιατί τους πήγατε στον ΟΓΑ, όπως ανέ-
φερα, τους πήγατε για να κοιµούνται ήσυχοι οι επιχειρηµατίες,
γιατί ο ΟΓΑ δεν έχει ελεγκτικούς µηχανισµούς και δεν µπορεί να
γίνει αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, εµείς ζητάµε να παρθεί πίσω αυτός ο ν. 3232
που πήγε εργαζοµένους, όπως ανέφερα, µε βαριά χειρωνακτική
εργασία από το ΙΚΑ στον ΟΓΑ. 

Επίσης ζητάµε να γίνονται συνεχείς έλεγχοι σε αυτούς τους
χώρους δουλειάς, καθώς επίσης να διασφαλιστεί η σωµατική
ακεραιότητα και τα δικαιώµατα των εργαζοµένων εκεί. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,

κύριε συνάδελφε.
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Στην ερώτηση θα απαντήσει ο Υφυπουργός κ. Νικόλαος Πα-
ναγιωτόπουλος.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Ευχαριστώ, κυρία Πρό-
εδρε.

Κύριε συνάδελφε, βάζετε δύο ζητήµατα. Το ένα ζήτηµα είναι
ασφαλιστικής φύσεως, δηλαδή το καθεστώς των ασφαλισµένων
απασχολουµένων σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις, ιδίως στις ιχ-
θυοκαλλιέργειες και ειδικά για την εταιρεία και το δεύτερο ζή-
τηµα είναι βέβαια τα εργασιακά. 

Όσον αφορά το πρώτο, έχω να πω ότι όντως µε το ν. 3232/
2004 οι απασχολούµενοι µε αµοιβή σε αγροτικές εργασίες, πρω-
τογενούς αγροτικής δραστηριότητας, σε αγροτικές εκµεταλλεύ-
σεις ή σε αγροτικούς συνεταιρισµούς, ανεξάρτητα από τη νοµική
µορφή και το µέγεθος αυτών, υπάγονται υποχρεωτικά και αυτο-
δίκαια από 1-1-2004 στην ασφάλιση του ΟΓΑ. Αυτό είναι το
ισχύον καθεστώς. 

Φαντάζοµαι ότι ο νοµοθέτης, για να πάει σε αυτήν τη ρύθµιση,
προέταξε το κριτήριο της αγροτικής πρωτογενούς παραγωγής
είτε από τη γη είτε –όπως εδώ, που δεν έχουµε να κάνουµε µε
προϊόν της γης- από τη θάλασσα. Γι’ αυτόν το λόγο, οι εργαζό-
µενοι υπάγονται στον ΟΓΑ είτε είναι φορτοεκφορτωτές είτε –
όπως λέτε για τα κλαρκ- χειριστές ειδικών µηχανηµάτων είτε όχι,
αφού στον ΟΓΑ, κατ’ αναλογία, έχουµε να κάνουµε µε αγρότες,
που χειρίζονται κάποια µηχανήµατα.

Οι απώλειες των εσόδων για το ΙΚΑ είναι κέρδος για τον ΟΓΑ,
ο οποίος έχει µεγαλύτερο πρόβληµα –αν θέλετε- συλλογής
ασφαλιστικών εισφορών. Νοµίζω δηλαδή, ότι το ζήτηµα δεν είναι
τόσο µείζον, ώστε να πείτε ότι αδικείται µία οµάδα ασφαλισµέ-
νων, επειδή µεταφέρθηκε ή υπήχθη σε κάποιο ταµείο αντί κά-
ποιου άλλου. 

Ειδικά τώρα για την εταιρεία που αναφέρετε, δηλαδή αυτήν
τη µονάδα ιχθυοκαλλιέργειας στην Αιτωλοακαρνανία, σύµφωνα
µε το έγγραφο που έχω, από την αρµόδια υπηρεσία, δηλαδή τη
Γενική Γραµµατεία Κοινωνικών Ασφαλίσεων, Διεύθυνση Ασφάλι-
σης Αγροτών και Ανασφάλιστων Οµάδων, µε ηµεροµηνία 11-10-
2012, από ενάρξεως της απογραφής της στα µητρώα εργοδοτών
του ΟΓΑ, είναι σταθερά συνεπής στις ασφαλιστικές της υποχρε-
ώσεις και ουδέποτε όφειλε και εξακολουθεί να µην οφείλει ληξι-
πρόθεσµες ασφαλιστικές εισφορές για τους εργαζοµένους που
απασχολεί, εκατόν εβδοµήντα έξι τον αριθµό. 

Εποµένως πρόκειται για έναν εργοδότη συνεπή στις ασφαλι-
στικές του εισφορές. 

Καταθέτω το έγγραφο αυτό στα Πρακτικά, αν θέλετε να το
δείτε και εσείς.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Εργασίας, Κοινωνικής Ασφά-
λισης και Πρόνοιας κ. Νικόλαος Παναγιωτόπουλος καταθέτει για
τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο
αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογρα-
φίας και Πρακτικών της Βουλής)

Όταν καταθέσατε την ερώτηση –βλέπω πρωτοκολληµένη την
ηµεροµηνία 17 Σεπτεµβρίου- όντως, το ΣΕΠΕ, δηλαδή ο ελεγκτι-
κός βραχίονας του Υπουργείου Εργασίας για παραβάσεις της
εργατικής νοµοθεσίας, δεν είχε επισκεφθεί τη συγκεκριµένη επι-
χείρηση. 

Το σώµα επιθεώρησης εργασίας λειτουργεί µε προβλήµατα,
δεν το αρνούµαστε. Και υποστελεχωµένο είναι και µε προβλή-
µατα υλικοτεχνικής υποδοµής, όπως παραδείγµατος χάριν ελ-
λείψεις σε αυτοκίνητα. Προχθές, υπογράψαµε στο Υπουργείο µία
απόφαση, για να γίνει προµήθεια µε leasing, κάποιων οχηµάτων,
προκειµένου οι επιθεωρητές εργασίας να κάνουν τη δουλειά
τους, δηλαδή να πηγαίνουν έξω και να πραγµατοποιούν έλεγ-
χους.

Όµως στη συγκεκριµένη περίπτωση, λίγες µέρες µετά την κα-
τάθεση της ερώτησής σας –και µπορείτε να βοηθήσετε µε τον
τρόπο σας σ’ αυτό- πραγµατοποιήθηκε έλεγχος και προέκυψαν
αρκετά θέµατα. Για να είµαι συγκεκριµένος, στις 21 Σεπτεµβρίου
κλιµάκιο του Τµήµατος Κοινωνικής Επιθεώρησης Αγρινίου πραγ-
µατοποίησε έλεγχο στην εν λόγω επιχείρηση. Βγήκαν αρκετά εν-
διαφέροντα συµπεράσµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
Κυρία Πρόεδρε, θα κάνω µία µικρή κατάχρηση του χρόνου,

για να πω και κάποια πράγµατα στη δευτερολογία µου. Στον
έλεγχο λοιπόν στους χώρους εργασίας της επιχείρησης βρέθη-
καν να απασχολούνται δεκαοκτώ άτοµα, τα οποία εργάζονταν
στο πλαίσιο της υπερεργασίας, σύµφωνα µε τα κατατεθειµένα
προγράµµατα εργασίας και εβδοµαδιαίας ανάπαυσης. 

Ο έλεγχος συνεχίστηκε και στους χώρους του συσκευαστη-
ρίου της ανωτέρω επιχείρησης. Εκεί βρέθηκε να απασχολείται
εργαζόµενος, ο οποίος βάσει των παραπάνω προγραµµάτων
έπρεπε να βρίσκεται σε εβδοµαδιαία ανάπαυση. Ο ίδιος, κατά
τον έλεγχο, δήλωσε ότι βρέθηκε στο χώρο εργασίας, προκειµέ-
νου να αγοράσει ψάρια και πως δεν εργαζόταν εκείνη τη στιγµή.

Οι επιθεωρητές εργασίας δεν τον πίστεψαν. Κατέγραψαν λοι-
πόν την ανωτέρω παράβαση, απέστειλαν δελτίο ελέγχου στην
επιχείρηση και ζήτησαν γραπτές εξηγήσεις. Στις 19-10-2012 κα-
τατέθηκαν οι εξηγήσεις. Το Τµήµα Κοινωνικής Επιθεώρησης
Αγρινίου δεν έκρινε ικανοποιητικές τις παραπάνω εξηγήσεις και
θα προχωρήσει στην εισήγηση επιβολής προστίµου. 

Γίνεται δουλειά –µε τις γνωστές βέβαια δυσκολίες, κύριε συ-
νάδελφε, και δεν το αρνούµαι- και η δουλειά αυτή αποφέρει απο-
τέλεσµα, υπό την έννοια ότι οι επιχειρήσεις αισθάνονται πως
υπάρχει κάποιος έλεγχος. 

Εάν θα έπρεπε να γίνει πιο εντατικό; Συµφωνώ απόλυτα. Απο-
τελεί, ας πούµε, θεµελιώδη εξαγγελία του Υπουργείου Εργασίας
ότι πρέπει να εντατικοποιηθούν και οι έλεγχοι από το σώµα επι-
θεώρησης εργασίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ολοκληρώστε,
κύριε Υπουργέ. Έχουµε και άλλα να πούµε σήµερα το βράδυ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Τα υπόλοιπα στη δευτε-
ρολογία µου, γιατί έχω να πω κάποια στοιχεία ακόµα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστώ.
Το λόγο έχει ο κ. Μωραΐτης για τρία λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΜΩΡΑΪΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, διαχρονικά οι κυβερ-

νήσεις του κεφαλαίου είτε αυτοδύναµες είτε συνεργασιών, υπη-
ρετούν µε συνέπεια τα συµφέροντα των πολυεθνικών. Και αυτό
φαίνεται. Μη λέτε ότι είναι αυτοδίκαιο να πάνε οι εργαζόµενοι
στον ΟΓΑ, που ξεφορτώνουν προϊόντα και ότι είναι πρωτογενής
τοµέας, όπως ούτε η συσκευασία προϊόντων.

Άλλωστε γι’ αυτή σας την πολιτική, γι’ αυτή σας τη συνέπεια
απέναντι στο µεγάλο κεφάλαιο είχαµε στο παρελθόν ανακοινώ-
σεις και από τους συνδέσµους βιοµηχάνων και ιδιαίτερα από το
Σύνδεσµο Εξαγωγέων Βορείου Ελλάδας και σας ευχαριστούσαν
πραγµατικά που πήγατε εργαζοµένους εκεί.

Είναι κατάφωρη αδικία, κύριε Υπουργέ, διότι χάνονται αρκετά
χρήµατα ιδιαίτερα για τους εργαζοµένους και για το ΙΚΑ. Στον
ΟΓΑ δεν υπάρχουν επιδόµατα, δεν υπάρχουν άδειες, δεν υπάρ-
χει ταµείο ανεργίας. Εποµένως µη λέτε ότι ο µόνος λόγος είναι,
ότι έχει ανάγκες ο ΟΓΑ και να πάνε εκεί κάποια χρήµατα.

Εµείς θεωρούµε ότι είναι µία συνειδητή πολιτική που, όπως
είπα, απαξιώνει την εργατική δύναµη για να γεµίζει τα ταµεία των
επιχειρηµατιών στο χώρο αυτό. 

Για όλα αυτά που είπατε προηγουµένως, να πω και κάτι ακόµα.
Σε επικοινωνία που είχαµε µε την επιθεώρηση εργασίας, πραγ-
µατικά επικρατούν συνθήκες γαλέρας. Και µη µας λέτε ότι πλη-
ρώνονται οι εργαζόµενοι τις ώρες που δουλεύουν. Εµείς καταγ-
γέλλουµε συγκεκριµένα ζητήµατα, ότι δουλεύουν ήλιο µε ήλιο.
Ιδιαίτερα όταν υπάρχει η παραγωγή ψαριών, δουλεύουν δώδεκα
και δεκατέσσερις ώρες. Και απαντήστε στη δευτερολογία σας,
εάν πληρώνονται έστω και µία ώρα υπερωριακή απασχόληση και
στο συγκεκριµένο χώρο αλλά και σε άλλους χώρους.

Για όλα αυτά εµείς λέµε καθαρά ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να
πάρουν την υπόθεση στα χέρια τους, γιατί µέχρι σήµερα πραγ-
µατικά η επιθεώρηση εργασίας δεν ανταποκρίνεται, δεν προστα-
τεύει τους εργαζοµένους και θεωρούµε ότι πρέπει σε κάθε χώρο
δουλειάς να δοθεί πραγµατικά µάχη από τους εργάτες.

Τώρα για το συγκεκριµένο χώρο και σε άλλες ιχθυοκαλλιέρ-
γειες που λειτουργούν και στον Αµβρακικό αλλά και αλλού, εί-
παµε για τις ελαστικές µορφές απασχόλησης, για την εντατι-
κοποίηση της δουλειάς και σε πολλές περιπτώσεις για το ότι δεν
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υπάρχουν µέτρα υγιεινής και ασφάλειας και είχαµε δυστυχήµατα
και στη συγκεκριµένη επιχείρηση, αλλά και αλλού. Γι’ αυτό ζη-
τάµε τα µέτρα, τα οποία έπρεπε να ληφθούν το επόµενο διά-
στηµα, να στοχεύουν στο να προστατεύουν τη σωµατική α-
κεραιότητα των εργαζοµένων. 

Σήµερα όµως θεωρούµε ότι οι εργαζόµενοι πρέπει να βγάλουν
συµπεράσµατα, βλέπουν ακριβώς τι γίνεται. Και αυτό που σας
λέµε, ισχύει. Δεν θα πληρώσουν οι εργαζόµενοι. Και σήµερα η
επιθεώρηση εργασίας ισχυρίζεται ότι δεν έχει χρήµατα να βάλει
βενζίνη για να πάει στο συγκεκριµένο χώρο. 

Κλείνοντας, εµείς θεωρούµε ότι πρέπει να γίνει υπόθεση του
λαϊκού κινήµατος η προστασία της ίδιας της ζωής των εργατών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Μαρία Κόλλια-Τσαρουχά): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο κύριος Υπουργός και παρακαλώ να κρατήσετε
το τρίλεπτο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υφυπουργός Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Πρόνοιας): Γρήγορα, γρήγορα λοι-
πόν, ξεκινώ από εκεί που σταµάτησα.

Μετά τον έλεγχο που έλαβε χώρα στις 19-10-2012 και την πα-
ράβαση που διαπιστώθηκε, παρά τις γραπτές εξηγήσεις της εται-
ρείας, ζητήθηκε να προσκοµιστούν για περαιτέρω έλεγχο,
αναλυτικά εκκαθαριστικά σηµειώµατα εργαζοµένων των τελευ-
ταίων τριών µηνών, καθώς και τα έντυπα των συµβάσεων πλή-
ρους απασχόλησης. Τα κατέθεσε η επιχείρηση και ελέγχονται
από τους επιθεωρητές. Αν φυσικά διαπιστωθούν παραβάσεις, θα
επιβληθούν οι ανάλογες διοικητικές και ποινικές κυρώσεις. 

Επίσης αναφορικά µε θέµατα αρµοδιότητας, επιθεώρησης,
ασφάλειας και υγείας στην εργασία, διαπιστώθηκε ότι η επιχεί-
ρηση χρησιµοποιεί τις υπηρεσίες τεχνικού ασφαλείας και για-
τρού εργασίας και επίσης διαθέτει γραπτή εκτίµηση επαγγελµα-
τικού κινδύνου. Δύο έλεγχοι πραγµατοποιήθηκαν κα- τά το 2012
για θέµατα ασφαλείας και υγείας της εργασίας στην επιχείρηση
αυτή, µία τον Απρίλιο του 2012 και µία τον Αύγουστο του 2012.

Στον πρώτο έλεγχο ελέγχθηκαν οι συνθήκες ασφάλειας και
υγείας κατά την παραγωγική διαδικασία, στις εγκαταστάσεις της
εταιρείας στη Βόνιτσα Αιτωλοακαρνανίας, καθώς και οι καταχω-
ρήσεις του τεχνικού ασφαλείας και του γιατρού εργασίας στο ει-
δικό βιβλίο. Μεταξύ αυτών και κατόπιν αναφορών και καταγγε-
λιών προς την υπηρεσία, ελέγχθηκαν και όσοι βρέθηκαν να χει-
ρίζονται µηχανήµατα έργων, χωρίς όµως να διαπιστωθεί καµµιά
παράβαση. 

Σε κάθε περίπτωση τονίστηκε από τους επιθεωρητές -που κά-
νουν τη δουλειά τους και συµβουλευτικά, όχι µόνο κατασταλτικά-
προς την επιχείρηση, η υποχρέωσή της από το νόµο για την
εφαρµογή των σχετικών διατάξεων ως προς τα προσόντα των

χειριστών των µηχανηµάτων έργων που διαθέτει. Δηλαδή, µε
άλλα λόγια, να µη χρησιµοποιεί χειριστές χωρίς τις απαιτούµενες
κατά το νόµο άδειες.

Όπως σας είπα, µε δύσκολες συνθήκες γίνεται δουλειά στο
σώµα επιθεώρησης εργασίας, που είναι άλλωστε ο µοναδικός
ελεγκτικός βραχίονας του Υπουργείου Εργασίας για παραβάσεις
της εργατικής νοµοθεσίας. Εκεί που κάποιος βρίσκεται εκτεθει-
µένος, φυσικά θα ελεγχθεί και αν διαπιστωθεί παράβαση, θα επι-
βληθούν οι νόµιµες διοικητικές κυρώσεις.

Ως προς το ασφαλιστικό, σας είπα ότι το έδαφος είναι στη διά-
θεσή σας. Το ότι υπάγονται οι εργαζόµενοι στις ιχθυοκαλλιέρ-
γειες, στο ασφαλιστικό ταµείο του ΟΓΑ, έχει να κάνει µε τις
προβλέψεις του νοµοθέτη του 2004. Σας είπα ότι η λογική είναι,
ότι πρόκειται για πρωτογενή παραγωγή από τη φύση είτε έχουµε
να κάνουµε µε γη είτε µε θάλασσα και ότι, εν προκειµένω, δεν
είναι αυτό το οποίο αυτήν την ώρα πρέπει να ελεγχθεί ή να αλ-
λάξει.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ)

Η εταιρεία ήταν συνεπής στις ασφαλιστικές υποχρεώσεις. Δεν
το βεβαιώνω εγώ αυτό. Το βεβαιώνει το επίσηµο δηµόσιο έγ-
γραφο της αρµόδιας υπηρεσίας, οπότε από εκεί και πέρα, εµείς
παραµένουµε σε εγρήγορση, έτοιµοι να ελέγξουµε ό,τι θέλει
προκύψει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Και επειδή αναφερθήκατε -και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, και
ευχαριστώ για την ανοχή- στους βιοµήχανους και το κεφάλαιο
που κερδοσκοπεί, θα σας πω ότι οι ιχθυοκαλλιέργειες στην Ελ-
λάδα, κύριε συνάδελφε, δεν είναι µια απαραίτητα αυτούσια βιο-
µηχανία. Έχει και αυτή τα προβλήµατά της, που είναι πάρα
πολλά. Έχει θέµατα χωροταξικής διευθέτησης, έχει θέµατα αδει-
οδοτήσεων. Δεν έχει λυµένα όλα της τα προβλήµατα, ώστε απε-
ρίσπαστοι, οι σχετικοί επιχειρηµατίες να ασχολούνται µε τη
µεγιστοποίηση της παραγωγής ψαριού. Δεν είναι -να το πω έτσι-
ο παράδεισος για τους επιχειρηµατίες και από ό,τι ξέρω, είναι
και πολλές τέτοιες επιχειρήσεις στα όρια της κατάρρευσης στις
συνθήκες κρίσης που βιώνουµε.

Σε κάθε περίπτωση, όσον αφορά την παραβίαση ή µη της ερ-
γατικής νοµοθεσίας, εµείς θα είµαστε εκεί για να ασκούµε το
ελεγκτικό µας καθήκον. Αυτό ήδη το διαπιστώσατε µέσα από τις
ενέργειες του ΣΕΠΕ. Βοηθήσατε ίσως και εσείς σε αυτό, αλλά
να είστε σίγουροι ότι έτσι θα γίνεται και από εδώ και πέρα.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ολοκλη-

ρώθηκε η συζήτηση των αναφορών και ερωτήσεων.
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Εισερχό-
µαστε στην ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου
του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων: «Κύρωση των υπ’
αριθµ. 137 και 138/30-9-2011 Αποφάσεων του Συµβουλίου Διοι-
κητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυ-
ξης µε τις οποίες υιοθετήθηκε η Τροποποίηση των άρθρων 1 και
18 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγ-
κρότησης και Ανάπτυξης».

Το νοµοσχέδιο ψηφίστηκε στη διαρκή επιτροπή κατά πλειοψη-
φία. Εισάγεται προς συζήτηση στη Βουλή µε τη διαδικασία του
άρθρου 108 του Κανονισµού της Βουλής, δηλαδή µπορούν να
λάβουν το λόγο όσοι έχουν αντίρρηση επί της κυρώσεως αυτής
της συµφωνίας.

Θέλει κάποιος συνάδελφος να λάβει το λόγο;
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω το

λόγο;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ορίστε,

κύριε Παναγιώταρε, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Δεν θα µιλήσει κάποιος άλλος πριν

από εµάς, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Όχι,

µόνο όσοι έχουν αντίρρηση.
Ορίστε, έχετε το λόγο.
ΗΛΙΑΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΑΡΟΣ: Στις 18 Οκτωβρίου, κύριε Πρόεδρε,

η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου µάς κάλεσε να
επεξεργαστούµε ένα νοµοσχέδιο σχετικά µε την τροποποίηση
των άρθρων 1 και 18 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. Βλέπουµε ότι το
θέµα δεν έχει ιδιαίτερο ενδιαφέρον, αν και θα έπρεπε.

Ενηµερωθήκαµε περί τίνος πρόκειται και εκπλαγήκαµε. Σή-
µερα µια µέρα πριν από την ψήφιση –γιατί έτσι, από ό,τι φαίνεται,
θα γίνει- δυσβάσταχτων µέτρων για τον ελληνικό λαό, περικοπών
και πάσης φύσεως µειώσεων στο συντριπτικό τµήµα της ελληνι-
κής κοινωνίας, καλούµαστε να ψηφίσουµε τροποποίηση σχετικά
µε την εν λόγω τράπεζα, που στην ουσία σηµαίνει χρηµατοδό-
τηση και από µέρους της Ελλάδος όχι µόνο στους χώρους που
αρχικά είχαν προσδιοριστεί και µάλιστα, σε προηγούµενες δε-
καετίες, που η Ελλάδα δεν βρισκόταν στη σηµερινή δεινή θέση,
αλλά και σε νέες χώρες της Βορείου Αφρικής και της Μέσης Ανα-
τολής, ως απόρροια της «αραβικής άνοιξης».

Να σταθούµε λίγο εδώ: Η «αραβική άνοιξη» από όσο δείχνουν
τα γεγονότα, γίνεται µε τη βοήθεια των µεγάλων δυνάµεων, ώστε
να υποστηριχθούν φανατικά ισλαµιστικά καθεστώτα, τα οποία
έχουν καταλάβει την εξουσία σε µια σειρά από χώρες, τις οποίες
καλούµεθα τώρα εµείς, µέσω της εν λόγω τράπεζας, να χρηµα-
τοδοτήσουµε.

Αυτές οι χώρες ήταν µέχρι πρότινος φιλικά διακείµενες προς
την Ελλάδα και είχαµε πολύ καλές σχέσεις. Τώρα υπάρχει ένα
πολύ µεγάλο ερωτηµατικό.

Θα θέλαµε να µας πείτε το συνολικό ποσό που θα χρηµατο-
δοτήσει η χώρα µας, για να το ακούσουν και οι Έλληνες πολίτες,
γιατί αύριο θα ψηφίσουµε τεράστιες περικοπές. Μιλάµε για ένα
ποσό, το οποίο προέρχεται από δανεικά λεφτά, από αυτά που
δανειζόµαστε και, µάλιστα, τα δανειζόµαστε σε πολύ ακριβή τιµή,
σε πολύ υψηλή τιµή.

Θα θέλαµε να µας πείτε επίσης πώς µία άλλη χώρα, η Τουρκία,
που ενώ ξεκίνησε και αυτή από δωρήτρια χώρα, κατάφερε το
2008 να γίνει αποδέκτρια χώρα και να λαµβάνει µεγάλα ποσά
από αυτήν την τράπεζα και εµείς να συνεχίζουµε να πληρώνουµε.

Έχουµε την πεποίθηση ότι είτε δεν ξέρετε τι σας γίνεται είτε
µάλλον ξέρετε πολύ καλά και εκτελείτε διαταγές άνωθεν από
τους ίδιους διεθνείς τραπεζίτες, που έχουν φέρει τη χώρα µας -
και αυτοί είναι άκρως συνυπεύθυνοι- σε αυτήν τη δεινή θέση και
που την ίδια στιγµή µάς καλούν να χρηµατοδοτήσουµε χώρες
της Βορείου Αφρικής, της Μέσης Ανατολής, ακόµα και τη Μογ-
γολία. Εάν δείτε τι προγράµµατα χρηµατοδοτούµε, θα τρελα-

θείτε. Πρόκειται για επιδοτήσεις για βιολογικές κτηνοτροφικές
µονάδες στην Ουκρανία, κάποια θέµατα στη Μογγολία και
αλλού.

Αφού είσαστε τόσο «large» στις χρηµατοδοτήσεις -δεν είναι
καν δάνειο, είναι δωρεές- γιατί δεν κάνετε και µία κίνηση, ώστε
κάποια από αυτά τα χρήµατα, τα πολλά, αυτών των τραπεζών,
να δοθούν στην Ελλάδα και σε πολλές κατηγορίες ανθρώπων, οι
οποίοι αυτήν τη στιγµή στην κυριολεξία φυτοζωούν και µε δυ-
σκολία µπορούν να αντεπεξέλθουν και στις βασικές τους ανάγ-
κες;

Θα πρέπει να καταλάβουµε ότι άλλο το 1990, που δεν υπήρχε
κάποιο οικονοµικό πρόβληµα σ’ αυτήν τη χώρα ή τουλάχιστον
δεν φαινόταν στον ορίζοντα και άλλο το 2012, που είµαστε σε
πολύ πιο δεινή θέση από τις περισσότερες από τις χώρες, οι
οποίες λαµβάνουν αυτήν τη βοήθεια από αυτήν τη  τράπεζα.

Πείτε τους «όχι». Η Ελλάδα δεν µπορεί να συνεχίσει να δίνει
λεφτά για άσχετα θέµατα, λεφτά που δεν είναι καν δικά µας, δεν
είναι περισσευούµενα και είναι ακριβά δανεισµένα. Θα έπρεπε
να σεβαστούµε µία ή λίγες από τις κατηγορίες των συµπολιτών
µας, που σήµερα, αύριο, µεθαύριο, αυτές τις µέρες, θα διαµαρ-
τύρονται δικαίως για τις πάσης φύσεως περικοπές, τις οποίες
υφίστανται, όπως, για παράδειγµα, οι παραπληγικοί, που σήµερα
ήλθαν εδώ -ο σύλλογός τους- επισκεφθήκαν όλα τα κόµµατα,
είναι ακόµη εδώ και τους περικόπτετε κάποιο ποσό από τις συν-
τάξεις τους και τα επιδόµατά τους και παλεύουν σε όχι τακτά
χρονικά διαστήµατα να τα πάρουν. Είναι τουλάχιστον προσβολή
προς τον ελληνικό λαό και τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ποιος

άλλος συνάδελφος διαφωνεί;
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα µπορούσα να

έχω το λόγο;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Κι εγώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα το

λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Η κ. Ου-

ζουνίδου έχει το λόγο και κατόπιν ο κ. Γκιόκας.
ΕΥΓΕΝΙΑ ΟΥΖΟΥΝΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και συ-

ναδέλφισσες, εµείς για άλλη µια φορά θέλουµε να τονίσουµε τις
ανησυχίες µας, που συµµερίζεται και το σύνολο σχεδόν των ευ-
ρωοµάδων του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, ανησυχίες για τις αρ-
νητικές περιβαλλοντολογικές και κοινωνικές συνέπειες των
έργων που συγχρηµατοδοτεί η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρό-
τησης και Ανάπτυξης.

Η τράπεζα µε όλο το δυναµικό που διαθέτει, δεν έχει κάνει
προσπάθειες να µετρηθούν οι επιπτώσεις των έργων της, µε κρι-
τήριο τη βιώσιµη ανάπτυξη, ενώ ταυτόχρονα δεν θέτει ως πρω-
ταρχικό στόχο την εξάλειψη της φτώχειας.

Εµείς υποστηρίζουµε ότι η επέκταση στις χώρες της Νότιας
και Ανατολικής Μεσογείου είναι προβληµατική, γιατί δεν υπάρχει
ακόµη πολιτική σταθερότητα σ’ αυτές τις χώρες και δεν υπάρχει
και εδραίωση της δηµοκρατίας, γιατί είναι µεγάλος ο φόβος οι
προηγούµενες κοινωνικές ελίτ να εµπλακούν στην υλοποίηση
έργων χρηµατοδοτούµενων από την τράπεζα αυτή.

Εµείς λέµε ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση πρέπει να σταµατήσει την
εκστρατεία υπέρ των ιδιωτικοποιήσεων της οικονοµίας και της
απελευθέρωσης των κοινωνικών αγαθών και υπηρεσιών, όπως
είναι στην υγεία, την παιδεία και την ενέργεια και εντός των ορίων
της, αλλά και στο πλαίσιο των εµπορικών της σχέσεων µε τις τρί-
τες χώρες.

Αντίθετα είναι απαραίτητο να θεσπίσει ένα νέο πλαίσιο σχέ-
σεων µ’ αυτές τις χώρες που πραγµατικά θα ευνοεί την απασχό-
ληση και την εκπαίδευση, χωρίς να έχει µοναδικό γνώµονα τα
συµφέροντα των ευρωπαϊκών και εν γένει των πολυεθνικών εται-
ρειών. Θέση µας είναι σαφώς η καλή συνεργασία µε τις χώρες
της Νότιας και Ανατολικής Μεσογείου, ζώνης ιδιαίτερα ενδιαφέ-
ρουσας για εµάς και λόγω της Κύπρου, αλλά και λόγω του ενερ-
γειακού τόξου.

Αυτήν την περίοδο, περίοδο βαθιάς κρίσης, ύφεσης και λιτό-
τητας όχι µόνο της Ευρώπης, αλλά και της παγκόσµιας κοινότη-
τας, η Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης θα πρέπει
πρωτίστως να ανταποκριθεί στις νέες συνθήκες, να αλλάξει εκ
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βαθέων, να αλλάξει ριζικά στόχους, πολιτικές, καταστατικές
αρχές και να επεκταθεί και να αγκαλιάσει χώρες µε κρίση, όπως
είναι η Ελλάδα, η Ιρλανδία, η Ισπανία, η Ιταλία, η Πορτογαλία και
τους λαούς της.

Συνεπώς ευλόγως και είµαστε σκεπτικιστές για τις επιπτώσεις
τής παρέµβασης της τράπεζας στο µέλλον των κοινωνιών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ο κ.

Γκιόκας έχει το λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΚΙΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλά-

δας για τους λόγους που δήλωσε και στην αρµόδια επιτροπή της
Βουλής καταψηφίζει το συγκεκριµένο σχέδιο νόµου. Το συγκε-
κριµένο σχέδιο νόµου κυρώνει τροποποιήσεις σε συγκεκριµένα
άρθρα, δηλαδή συγκεκριµένα στα άρθρα 1 και 18 της Συµφωνίας
Ιδρυσης της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανά-
πτυξης. Με το άρθρο 1 επεκτείνεται το γεωγραφικό πεδίο δρά-
σης τής εν λόγω τράπεζας προκειµένου να επεκταθεί και στις
χώρες της Ανατολικής και Νότιας Μεσογείου και µε το άρθρο 18
δίνεται η δυνατότητα µέσω των ειδικών ταµείων της µεταβατικής
περιόδου να γίνουν χρηµατοδοτήσεις, πριν από την εφαρµογή
τής τροποποίησης του άρθρου 1.

Η δική µας η θέση είναι, ότι πίσω από τις βαρύγδουπες εκφρά-
σεις που συνοδεύουν τη συγκεκριµένη Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανα-
συγκρότησης και Ανάπτυξης, κρύβεται η εξής πραγµατικότητα:
Κρύβεται η προσπάθεια του ευρωπαϊκού κεφαλαίου µέσω και
της συγκεκριµένης τράπεζας να διεισδύσει σε νέες αγορές, όχι
βέβαια για να ωφελήσει τους λαούς αυτών των χωρών, αλλά  για
να στηρίξει την κερδοφορία συγκεκριµένων επιχειρηµατικών ευ-
ρωπαϊκών οµίλων, να λειτουργήσει δηλαδή ως βραχίονας, ως το
µακρύ χέρι της οικονοµικής διείσδυσης του ευρωπαϊκού κεφα-
λαίου σε νέες αγορές. 

Άλλωστε αυτό προκύπτει ξεκάθαρα και από τον ίδιο το χαρα-
κτήρα της συγκεκριµένης τράπεζας, ο οποίος αναφέρεται ως
εξής: Η συγκεκριµένη τράπεζα ενισχύει µε πράξεις –όπως λέγε-
ται- που στοχεύουν στην υλοποίηση διαρθρωτικών οικονοµικών
µεταρρυθµίσεων, την προώθηση του ανταγωνισµού, των ιδιωτι-
κοποιήσεων, της επιχειρηµατικότητας, κ.ο.κ.. 

Γίνεται προσπάθεια δηλαδή, όλες αυτές οι πολιτικές που οδή-
γησαν στη σηµερινή βαρβαρότητα που βιώνουν οι λαοί της Ευ-
ρώπης, να εξαχθούν και σε άλλες χώρες, όπως οι χώρες της
Ανατολικής και Νότιας Μεσογείου. Όσο ωφελήθηκαν από τη
δράση της συγκεκριµένης τράπεζας οι λαοί της Κεντρικής και
Ανατολικής Ευρώπης, οι λαοί των Βαλκανίων, άλλο τόσο θα ωφε-
ληθούν και οι λαοί της Βόρειας Αφρικής ή της Μέσης Ανατολής.

Το σηµαντικό στοιχείο που θέλουµε να υπογραµµίσουµε σε
σχέση µε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, είναι η αναφορά που γί-
νεται στην αιτιολογική του έκθεση, σε σχέση µε τις αλλαγές που
βρίσκονται σε εξέλιξη στον αραβικό κόσµο. Η αναφορά σ’ αυτές
τις αλλαγές –που θεωρείται και ως ο βασικός λόγος προκειµένου
η συγκεκριµένη τράπεζα να επεκτείνει τη δράση της- είναι, κατά
τη γνώµη µας, ενδεικτική και του χαρακτήρα και των στοχεύσεων
που επιδιώκονται. 

Ποιες είναι αυτές οι αλλαγές στις οποίες αναφέρεται η αιτιο-
λογική έκθεση του νοµοσχεδίου; Είναι η υποδαύλιση εµφύλιων
συγκρούσεων σε µία σειρά από χώρες, η ιµπεριαλιστική επέµ-
βαση που έγινε µε τη στήριξη του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολι-
τειών και της Ευρωπαϊκής Ένωσης στη Λιβύη, η υποδαύλιση και
η πρόκληση εµφυλίου πολέµου στη Συρία και η προετοιµασία
µίας επίθεσης στη συγκεκριµένη χώρα, αλλά και η αντικατά-
σταση ενός αντιλαϊκού καθεστώτος µίας αντιλαϊκής κυβέρνησης
στην Αίγυπτο από µία άλλη αντιλαϊκή κυβέρνηση.

Αυτές είναι οι περίφηµες αλλαγές του αραβικού κόσµου, στις
οποίες αναφέρεται η αιτιολογική έκθεση του συγκεκριµένου νο-
µοσχεδίου. Αυτές είναι οι αλλαγές οι οποίες µπορεί να οδηγή-
σουν σε συνολικότερη αποσταθεροποίηση στην περιοχή, σε
ντόµινο συνολικής αποσταθεροποίησης και αιµατοχυσίας. Με τι
στόχο; Αναδιανοµή των αγορών, καταλήστευση των πλουτοπα-
ραγωγικών πηγών αυτών των χωρών, έλεγχο των ενεργειακών
δρόµων, των δρόµων του πετρελαίου και του φυσικού αερίου. 

Επί της ουσίας η συγκεκριµένη Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγ-

κρότησης και Ανάπτυξης µε την εφαρµογή του τροποποιηµένου
άρθρου 1 για την επέκταση της γεωγραφικής της δράσης, θα
έρθει να χρηµατοδοτήσει όσους θα κερδίσουν από αυτήν την αν-
τιπαράθεση που διεξάγεται σε αυτές τις χώρες, τους επιχειρη-
µατικούς οµίλους δηλαδή που θα κερδίσουν µέσα απ’ όλη αυτήν
την διαπάλη. Αυτή είναι άλλωστε και η πολιτική στήριξη, η λεγό-
µενη αναπτυξιακή βοήθεια, η οικονοµική βοήθεια που δίνει η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση. Υπάρχει βέβαια και το προηγούµενο των
βαλκανικών χωρών και της δράσης της συγκεκριµένης τράπεζας,
που το αποδεικνύει. 

Ως εκ τούτου λοιπόν εµείς καταψηφίζουµε το συγκεκριµένο
σχέδιο νόµου, το οποίο επιβεβαιώνει ότι η οικονοµική διείσδυση
σε µία σειρά από χώρες, σε νέες αγορές, πάει χέρι χέρι µε την
πολεµική διείσδυση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Ο Υφυ-
πουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφο-
ρών και Δικτύων, κ. Παναγιώτης Μηταράκης έχει το λόγο. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΜΗΤΑΡΑΚΗΣ (Υφυπουργός Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων): Κύριε
Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης ιδρύθηκε το 1991, όταν εξήντα
τρεις χώρες ήθελαν να αντιστρέψουν τα προβλήµατα βιοτικού
επιπέδου που αντιµετώπιζαν οι χώρες του πρώην ανατολικού
µπλοκ. Ήταν όταν υπήρξε η µεγάλη αλλαγή στην Ευρώπη, όταν
έπεσε το Τείχος κι όταν η ελεύθερη ιδιωτική οικονοµία κυριάρ-
χησε σε όλη την Ευρώπη. Χώρες µε πολύ χαµηλό βιοτικό κατά
κεφαλήν εισόδηµα υποστηρίχθηκαν από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε πολύ θετικά αποτελέσµατα,
στο ρυθµό ανάπτυξής τους συγκριτικά, αν θέλετε, και µε τη Δυ-
τική Ευρώπη την τελευταία εικοσαετία. 

Οι δύο αποφάσεις του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής
Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης, που σε εκείνο το επί-
πεδο είχε ήδη ψηφίσει η τότε ελληνική κυβέρνηση, θέτουν δύο
θέµατα: Πρώτον, τη διεύρυνση του πεδίου δράσης της τράπεζας
προς τις χώρες της Νότιας και Ανατολικής Μεσογείου, ύστερα
από αίτηµα αυτών των χωρών προς την Ευρωπαϊκή Τράπεζα. Το
δεύτερο άρθρο επιτρέπει, επειδή περνάει µε µικρότερη πλειοψη-
φία των κρατών, την άµεση εφαρµογή της δυνατότητας βοή-
θειας αυτών των χωρών. Ενηµερώνω το Σώµα ότι από τις 22
Αυγούστου έχει ήδη επιτευχθεί η απαιτούµενη διεθνής πλειοψη-
φία από τις εξήντα τρεις χώρες για να ισχύουν τα ειδικά ταµεία. 

Είναι µία τράπεζα η οποία έχει στόχο να στηρίξει τον ιδιωτικό
τοµέα µε κανόνες βιωσιµότητας, δίνοντας ιδιαίτερη έµφαση στις
µικροµεσαίες επιχειρήσεις, δίνοντας ιδιαίτερη  έµφαση στη δη-
µιουργία θέσεων εργασίας µε πολύ αυστηρούς κανόνες διαφά-
νειας. 

Τέθηκε το ερώτηµα, πόσα θα συνεισφέρει η Ελλάδα σε αυτήν
την προσπάθεια. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να είµαι ακριβής:
η Ελλάδα θα δώσει ακριβώς µηδέν σε αυτήν την τράπεζα, γιατί
η τράπεζα είναι κερδοφόρα, λειτουργεί εδώ και χρόνια µε κέρ-
δος, επανεπενδύει τα κέρδη της και κατά συνέπεια είναι µία καλή
επένδυση για τη χώρα µας, η οποία δεν χρειάζεται να διαθέτει
κανένα επιπλέον κονδύλι. 

Να τονίσω ότι οι χώρες τις οποίες τώρα θα µπορέσει να ενι-
σχύσει η Ευρωπαϊκή Τράπεζα είναι χώρες µε τις οποίες η Ελλάδα
έχει πλεονασµατικό ισοζύγιο, δηλαδή εξάγουµε πολύ περισσό-
τερα απ’ όσα εισάγουµε. Είναι χώρες µε τις οποίες η Ελλάδα έχει
εµπορικές σχέσεις. Θέλουµε να δούµε αυτές τις χώρες να ανορ-
θώνονται µετά την «αραβική άνοιξη», να ξεπεράσουν τα πολιτικά
και οικονοµικά τους προβλήµατα, όχι µόνο γιατί συµφέρει τη
χώρα µας οικονοµικά, που σίγουρα συµφέρει τη χώρα µας αλλά
κι από άποψη ασφάλειας, γιατί είναι γείτονές µας και η ασφάλεια
στην περιοχή κάνει καλό στη χώρα µας. 

Τέθηκε το ερώτηµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί δεν
υποστηρίζει την Ελλάδα. Ένας κανόνας της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας είναι, ότι υποστηρίζει χώρες που έχουν το µισό βιοτικό επί-
πεδο απ’ ό,τι έχει σήµερα η χώρα µας. Κι όταν µια χώρα έχει µπει
στο πρόγραµµα της Ευρωπαϊκής Τράπεζας κι έχει φτάσει στα �
του σηµερινού ελληνικού επιπέδου δεν υποστηρίζεται πλέον από
την Ευρωπαϊκή Τράπεζα.  

Η Τουρκία λόγω χαµηλότερου βιοτικού επιπέδου τότε, µπό-
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ρεσε και ζήτησε βοήθεια από τη χώρα. Θα ρωτήσετε λοιπόν το
εξής: Η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης
δεν συµβάλλει στις ελληνικές επιχειρήσεις; Το αντίθετο. Έχει
δώσει πάνω από 2,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ελληνικές επιχει-
ρήσεις που δραστηριοποιούνται στις χώρες-δράση της Ευρω-
παϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. 

Άρα η Τράπεζα έχει στηρίξει ελληνικές επιχειρήσεις και η
χώρα µας ως µέτοχος λόγω του γεγονότος ότι η τράπεζα είναι
κερδοφόρα, δεν απαιτείται να δώσει επιπλέον κονδύλια. Αντί-
θετα, έχει κάνει µία καλή επένδυση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υφυπουργού)

Τέθηκαν διάφορα ερωτήµατα στην επιτροπή. Θα κλείσω λοι-
πόν µ’ αυτό, κύριε Πρόεδρε. Καταθέτω στα Πρακτικά την έκθεση
του 2011 για τη βιώσιµη ανάπτυξη της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Παναγιώτης Μη-
ταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα έκθε-
ση, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Επίσης καταθέτω την αναφορά της Ευρωπαϊκής Τράπεζας
Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης για τη δράση της στη Νότια και
Ανατολική Μεσόγειο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Παναγιώτης Μη-
ταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα αναφο-
ρά της Ευρωπαϊκής Τράπεζας, η οποία βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Και τέλος όπως δεσµεύθηκα στην επιτροπή, καταθέτω τη
λίστα των ελληνικών επιχειρήσεων, οι οποίες έχουν υποστηριχθεί
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικό-
τητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων κ. Παναγιώτης Μη-
ταράκης καταθέτει για τα Πρακτικά την προαναφερθείσα λίστα,
η οποία βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Θεωρώ ότι η στήριξη της παρούσας απόφασης του Συµβου-
λίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και
Ανάπτυξης είναι προς το συµφέρον της χώρας µας ως µετόχου
αυτής της τράπεζας. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεΐµαράκης): Κηρύσ-
σεται περαιωµένη η συζήτηση επί της αρχής, των άρθρων και
του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Ανάπτυξης, Αν-
ταγωνιστικότητας, Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων «Κύρωση
των υπ’ αριθµ. 137 και 138/30-9-2011 Αποφάσεων του Συµβου-
λίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και
Ανάπτυξης µε τις οποίες υιοθετήθηκε η Τροποποίηση των άρ-
θρων 1 και 18 της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής Τράπε-
ζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης».

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το νοµοσχέδιο;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεΐµαράκης): Συνεπώς

το νοµοσχέδιο του Υπουργείου Ανάπτυξης, Ανταγωνιστικότητας,
Υποδοµών, Μεταφορών και Δικτύων: «Κύρωση των υπ’ αριθµ.
137 και 138/30-9-2011 Αποφάσεων του Συµβουλίου Διοικητών
της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε
τις οποίες υιοθετήθηκε η Τροποποίηση των άρθρων 1 και 18 της
Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότη-
σης και Ανάπτυξης» έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία, σε µόνη συ-
ζήτηση, επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου και έχει ως
εξής:

«Κύρωση των υπ’ αριθµ. 137 και 138/30-9-2011 Αποφάσεων
του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγ-
κρότησης και Ανάπτυξης µε τις οποίες υιοθετήθηκε η Τροπο-
ποίηση των άρθρων 1 και 18 της Συµφωνίας Ίδρυσης της
Ευρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης

Άρθρο πρώτο

Κυρώνονται και έχουν την ισχύ που ορίζει το άρθρο 28 παρ. 1
του Συντάγµατος, οι υπ’ αριθµ. 137 και 138 της 30ής Σεπτεµ-
βρίου 2011, Αποφάσεις του Συµβουλίου Διοικητών της Ευρωπαϊ-
κής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης µε τις οποίες
τροποποιήθηκαν τα άρθρα 1, όπως είχε τροποποιηθεί (ν. 3261/
2004, Α’169) και 18, αντίστοιχα, της Συµφωνίας Ίδρυσης της Ευ-
ρωπαϊκής Τράπεζας Ανασυγκρότησης και Ανάπτυξης (ν. 1942/
1991, Α’48), των οποίων το κείµενο σε πρωτότυπο στην αγγλική
γλώσσα και σε µετάφραση στην ελληνική έχει ως εξής:
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Άρθρο δεύτερο

Η ισχύς του παρόντος νόµου αρχίζει από τη δηµοσίευσή του
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και των Αποφάσεων που κυ-
ρώνονται από την πλήρωση των προϋποθέσεων του άρθρου 56
της ιδρυτικής Συµφωνίας σε συνδυασµό µε τις παραγράφους 3
αυτών.»

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεΐµαράκης): Παρα-
καλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ’ ευ-
θύνη του επικύρωση των Πρακτικών ως προς την ψήφιση στο
σύνολο του παραπάνω νοµοσχεδίου. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος-Βασίλειος Ι. Μεΐµαράκης): Το Σώµα

παρέσχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
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ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος - Βασίλειος Ι. Μεΐµαράκης): Κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στο Β’ µέρος της ηµερή-
σιας διάταξης:

ΑΠΟΦΑΣΕΙΣ ΒΟΥΛΗΣ
ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ ΔΙΑΧΕΙΡΙΣΗ ΒΟΥΛΗΣ

α. Μόνη συζήτηση και έγκριση του Απολογισµού Δαπανών της
Βουλής, οικονοµικού έτους 2011. 

β. Μόνη συζήτηση και ψήφιση του σχεδίου Προϋπολογισµού
Δαπανών της Βουλής, οικονοµικού έτους 2013. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 97 του Κανονισµού της Βουλής, οι ει-
σηγητές και οι ειδικοί αγορητές θα µιλήσουν για δεκαπέντε
λεπτά, οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι δώδεκα λεπτά και οι συ-
νάδελφοι οι οποίοι θα εγγραφούν στον κατάλογο οµιλητών, για
επτά λεπτά. 

Το λόγο έχει ο εισηγητής της Πλειοψηφίας κ. Κωνσταντίνος
Γκιουλέκας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΓΚΙΟΥΛΕΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε τον Προϋπολογισµό

του 2013 για το Κοινοβούλιο σε µια περίοδο τροµερά δύσκολη
για τη χώρα και για ολόκληρο τον ελληνικό λαό. Συζητούµε τον
Προϋπολογισµό µια µέρα ακριβώς πριν έρθουν προς συζήτηση
στην Ολοµέλεια τα µέτρα, το νέο πακέτο µέτρων, το οποίο ου-
σιαστικά θα καθορίσει τη ζωή των Ελλήνων από εδώ και εµπρός,
µια ζωή που θα είναι δύσκολη, σε ένα δρόµο πράγµατι ανηφο-
ρικό και γεµάτο θυσίες. 

Άρα δεν θα ήταν δυνατόν σε µια τέτοια περίοδο να µιλήσουµε
για ο,τιδήποτε άλλο, παρά µόνο για την αυτονόητη υποχρέωση
της Βουλής να προχωρήσει και εκείνη, πολύ περισσότερο απ’
ό,τι ζητείται οπουδήποτε αλλού, σε γενναίες µειώσεις όλων των
κονδυλίων ή τουλάχιστον των περισσοτέρων κονδυλίων που έως
τώρα ήταν απαραίτητα για τη λειτουργία της, υπό δύο προϋπο-
θέσεις: Η µία προϋπόθεση είναι, ότι αναγνωρίζουµε όλοι σε
τούτη την Αίθουσα, όπως και η συντριπτική πλειοψηφία του ελ-
ληνικού λαού, την ανάγκη να λειτουργήσει η δηµοκρατία µέσα
σ’ αυτήν την περίοδο των γενικών µειώσεων. 

Και βεβαίως η άλλη προϋπόθεση είναι, ότι µειώνοντας όλα τα
κονδύλια και, κυρίως, τα κονδύλια τα οποία αφορούν και στη λει-
τουργία του Βουλευτή, ο Βουλευτής θα πρέπει να συνεχίσει να
µπορεί να ασκεί το λειτούργηµά του, να ασκεί τα καθήκοντά του,
τουλάχιστον µε τον τρόπο που επιβάλλεται από την ίδια τη δη-
µοκρατία. 

Επειδή µιλάµε για Προϋπολογισµό, θεωρώ πως ό,τι καλύτερο
µπορεί να κάνει κανείς είναι, να παραθέσει κάποιους συγκεκρι-
µένους αριθµούς από τους οποίους προκύπτει πώς ακριβώς εν-
νοεί το Προεδρείο της Βουλής αυτές τις µειώσεις και πώς
ακριβώς έχει προχωρήσει ώστε να υλοποιήσει το πρόγραµµα
αυτό, όταν αντίστοιχες θυσίες ζητούνται από ολόκληρο τον ελ-
ληνικό λαό. 

Και το λέω αυτό, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διότι µε µια
µατιά µόνο στους πίνακες των προϋπολογισµών από το 2009 έως
το 2013 θα δει κανείς ότι υπάρχει µια τάση συνεχούς µείωσης
των κονδυλίων. 

Το 2009 ο προϋπολογισµός ήταν στα 222 εκατοµµύρια ευρώ.
Το 2010 ήταν στα 218 εκατοµµύρια ευρώ. Το 2011 ήταν στα 197
εκατοµµύρια ευρώ. Το 2012 –τη χρονιά που διανύουµε- ήταν στα
170.972.000 ευρώ. Το 2013 – ο υπό συζήτηση Προϋπολογισµός
για το νέο έτος- από τα 171 εκατοµµύρια πηγαίνει στα 148.751.000
ευρώ. 

Αυτή είναι απλώς η τάση, η οποία υπάρχει, δηλαδή η τάση των
συνεχών µειώσεων και των συνεχών περικοπών στα κονδύλια λει-
τουργίας της Βουλής. Αυτό όµως αξίζει τον κόπο να συγκριθεί
και µε τις υποχρεώσεις που είχε αναλάβει η Βουλή, σύµφωνα µε
το µεσοπρόθεσµο πρόγραµµα, για να δούµε ακριβώς ποια είναι
αυτή η πορεία. 

Το 2012, σύµφωνα µε το Μεσοπρόθεσµο Πλαίσιο Δηµοσιονο-
µικής Στρατηγικής 2012-2015, η Βουλή θα έπρεπε να έχει κατε-
βάσει τον προϋπολογισµό της στα 190 εκατοµµύρια και ήταν στα
171 εκατοµµύρια. 

Το 2013 η επιταγή από το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο ήταν η

Βουλή να µειώσει τα κονδύλιά της σε ένα συνολικό προϋπολογι-
σµό 185 εκατοµµυρίων ευρώ και τελικά, από την πρόβλεψη των
185 φθάνουµε φέτος να ψηφίζουµε έναν προϋπολογισµό που
είναι στα 148 εκατοµµύρια ευρώ. 

Το 2014 θα έπρεπε η Βουλή να έχει φθάσει στα 180 εκατοµ-
µύρια και το 2015 στα 175 εκατοµµύρια. Ήδη, δηλαδή, βρίσκεται
πολύ πιο κάτω και από τις προβλέψεις για τα επόµενα χρόνια,
δηλαδή για το 2014 και για το 2015. 

Τρία µόνο κονδύλια στον υπό συζήτηση και υπό ψήφιση Προ-
ϋπολογισµό της Βουλής παρουσιάζουν αυξητική τάση ή δύο µάλ-
λον και ένα κονδύλιο που έχει εγγραφεί και περιλαµβάνει
περίπου δύο εκατοµµύρια ευρώ στη συνολική δαπάνη, που η
Βουλή καλείται να αποφασίσει και να ψηφίσει σήµερα. Τα δύο
κονδύλια αφορούν στην ενέργεια, στη θέρµανση και στο ηλε-
κτρικό ρεύµα, ακριβώς λόγω των νέων τιµολογήσεων –γι’ αυτό
ακριβώς είναι αυξηµένες αυτές οι δαπάνες- και το άλλο κονδύλιο
των δύο εκατοµµυρίων αφορά στην αµοιβή των ορκωτών λογι-
στών, οι οποίοι καλούνται να ερευνήσουν το «πόθεν έσχες» όλων
όσοι διετέλεσαν Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, Υφυπουργοί από το
1974 έως και σήµερα. 

Το λέω αυτό, διότι είναι ένα κονδύλιο, που πρέπει να προβλε-
φθεί µέσα στον προϋπολογισµό της Βουλής, αφού, σύµφωνα µε
την απόφαση που έχει ήδη ληφθεί, πρέπει στον επόµενο χρόνο,
δηλαδή µέσα στο 2013, να έχει ολοκληρωθεί αυτή η έρευνα. Ο
καθένας καταλαβαίνει σε µια τέτοια περίοδο, γιατί είναι τόσο επί-
καιρο αυτό το θέµα και γιατί θα έπρεπε να έχει γίνει εδώ και πάρα
πολύ καιρό. Πώς χαίροµαι, που τουλάχιστον αυτή η απόφαση -
που υπήρξε και πρόταση της παράταξής µας, της Νέας Δηµο-
κρατίας- επιτέλους εφαρµόζεται. 

Πολύ γρήγορα θα περάσω σε κάποιες πολιτικές παρατηρή-
σεις. Κατ’ αρχάς, πρέπει να πούµε ότι είναι η τέταρτη συνεχής
χρονιά των µειώσεων της Βουλής. Αναλυτικότερα τώρα τα ση-
µαντικότερα κονδύλια που θα πρέπει να µας απασχολήσουν,
είναι τα κονδύλια τα οποία αφορούν σε µισθοδοσία των υπαλλή-
λων της Βουλής και τα κονδύλια τα οποία αφορούν στο κόστος
λειτουργίας, δηλαδή στις δαπάνες της Βουλής και, βεβαίως, στο
κόστος των ίδιων των Βουλευτών. 

Όσον αφορά στους υπαλλήλους της Βουλής νιώθω  την ηθική
υποχρέωση –κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξελέγην το 2000,
δηλαδή είµαι σ’ αυτήν την Αίθουσα  αρκετά χρόνια- να πω ότι,
επειδή πράγµατι οι υπάλληλοι της Βουλής –το λέω και µε τη δη-
µοσιογραφική µου ιδιότητα- βρέθηκαν πάρα πολλές φορές στο
στόχαστρο, σήµερα, δεν έχουν και δεν απολαµβάνουν καµµία
απολύτως εξαίρεση απ’ ό,τι ισχύει γενικότερα για όλους τους
υπαλλήλους στο ελληνικό κράτος. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί έχουν ήδη -από το Νοέµβριο του 2011-
µπει στο ενιαίο µισθολόγιο. Άρα οι γενικές περικοπές που παρα-
κολουθούν όλους τους δηµοσίους υπαλλήλους, ακολουθούν την
εισοδηµατική πορεία, την εισοδηµατική ζωή και τον οικονοµικό
βίο των υπαλλήλων της Βουλής. 

Όσον αφορά στους Βουλευτές -και µπαίνω αµέσως στο θέµα
αυτό, βάζοντας το δάκτυλο επί τον τύπον των ήλων, γιατί γνω-
ρίζω ότι όλοι όσοι µάς ακούνε έξω απ’ αυτήν την Αίθουσα, το
πρώτο που αναρωτιούνται είναι, τι γίνεται µε το κόστος των Βου-
λευτών, τι γίνεται µε το κόστος της Βουλής, πώς προχωρούµε,
τι περικόπτεται- πρέπει να πούµε δύο-τρία πράγµατα. Γι’ αυτό µί-
λησα και για πολιτικές παρατηρήσεις. 

Σύµφωνα µε το Ζ’ Ψήφισµα, η αποζηµίωση του Βουλευτή πα-
ρακολουθεί το µισθό του Προέδρου του Αρείου Πάγου.

Βεβαίως είναι αυτονόητη υποχρέωση ο κάθε Βουλευτής να
αρθεί στο ύψος των περιστάσεων και σήµερα ο ίδιος να ζητήσει
πολύ µεγαλύτερες και γενναιότερες περικοπές σε ό,τι είδους πα-
ροχές έχει από οποιονδήποτε άλλο, την ώρα που ζητείται από
τον ελληνικό λαό, όπως είπαµε, να ακολουθήσει ένα δρόµο ανη-
φορικό, ένα δρόµο γεµάτο θυσίες.

Να πούµε επίσης -και να το ξεκαθαρίσουµε- ότι µιλάµε για βου-
λευτική αποζηµίωση κι όχι για µισθό, ακριβώς γιατί µιλάµε για
λειτούργηµα κι όχι για επάγγελµα. Αυτό θα πρέπει να δοθεί ως
µήνυµα µέσα απ’ αυτήν τη συζήτηση σήµερα. 

Πάντως µια γενική παρατήρηση είναι ότι όλη αυτή η συζήτηση
για τον προϋπολογισµό της Βουλής, έχει ένα τυπικό συµβολισµό
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και αντανακλά στο πώς συµπεριφέρονται οι εθνικοί αντιπρόσω-
ποι την ώρα της κρίσεως. Ουσιαστικά, όµως -δηλαδή µιλώ µε
αριθµητικά µεγέθη- ελάχιστα επηρεάζει το πρόγραµµα προσαρ-
µογής αφού µε τα περυσινά στοιχεία τού προϋπολογισµού, ο συ-
νολικός προϋπολογισµός της Βουλής αντιστοιχούσε στο 2,3‰
του προϋπολογισµού της γενικής κυβέρνησης. 

Άρα λοιπόν ο προϋπολογισµός ο οποίος έρχεται και θα συζη-
τηθεί από την Πέµπτη για να ψηφιστεί το βράδυ της προσεχούς
Κυριακής, σε τούτη την Αίθουσα, όσον αφορά στον προϋπολο-
γισµό της Βουλής, επηρεάζεται µόνο κατά 2,3‰, κατά ένα ελά-
χιστο ποσοστό. Επηρεάζεται όµως στο µέγιστο βαθµό, όσον
αφορά στην τυπική και συµβολική του σηµασία.

Για το ζήτηµα λοιπόν των βουλευτικών αποζηµιώσεων θα κάνω
δυο-τρεις επισηµάνσεις. Από το 2009-2010 έως σήµερα συνο-
λικά, σε κάθε φύσεως παροχές, επιδόµατα που έχουν πάρει Βου-
λευτές -εάν υπολογίσουµε και τον τρόπο φορολόγησης της
βουλευτικής αποζηµίωσης- η µείωση ανέρχεται περίπου στο 47%
µε 48%. Αυτό είναι κάτι το ενδεικτικό που πρέπει να ξεκαθαρι-
στεί, για να µη µείνει οποιαδήποτε θολή εντύπωση κυρίως, σε
ανθρώπους οι οποίοι παρακολουθούν τη συζήτηση έξω από την
Αίθουσα αυτή.

Πολύ γρήγορα κάποιες µαθηµατικές-λογιστικές παρατηρή-
σεις. Όσον αφορά αναλυτικά στις πιστώσεις του προϋπολογι-
σµού για το 2013, θα ήθελα να σταθώ σε µερικά κονδύλια, στα
κονδύλια αυτά που αφορούν σε πληρωµές για υπηρεσίες. Επειδή
µιλούσαµε για τις βουλευτικές αποζηµιώσεις, το κονδύλιο ΚΑ
121, που είναι η αποζηµίωση των Βουλευτών, είναι µειωµένο
κατά περίπου 2 εκατοµµύρια, στο κονδύλιο ΚΑ122, που είναι η
αποζηµίωση των Βουλευτών για τη συµµετοχή τους σε επιτρο-
πές, ήδη υπήρξε µία µείωση τα προηγούµενα χρόνια κατά 50%.
Έρχεται µία νέα µείωση στις αποζηµιώσεις που παίρνουν για τις
επιτροπές οι Βουλευτές και ουσιαστικά φτάνει στα 80% περίπου
και είναι γύρω στα 105 ευρώ. Ισοσκελισµένα µε το 2012 είναι κά-
ποια άλλα κονδύλια: Το ΚΑ 123, ΚΑ 124, ΚΑ 126, ΚΑ 133 που αφο-
ρούν στο επίδοµα οργάνωσης γραφείου, στις οικογενειακές
παροχές και στα έξοδα κίνησης Βουλευτών.

Όσον αφορά στις αµοιβές του προσωπικού της Βουλής και
των πολιτικών υπαλλήλων –εδώ συµπεριλαµβάνονται και οι υπάλ-
ληλοι ιδιωτικού δικαίου αορίστου χρόνου- εκεί ακολουθούν οι
υπάλληλοι, όπως είπαµε, τις γενικές περικοπές που ισχύουν για
όλο τον υπαλληλικό κόσµο στον τόπο µας και όλα τα κονδύλια
βαίνουν συνεχώς µειούµενα. Όσον αφορά λοιπόν στους σχετι-
κούς κωδικούς, ο ΚΑ 211 που αφορά στο βασικό τους µισθό,
είναι µειωµένος κατά 1.213.000 ευρώ, ο ΚΑ 212 που είναι το επί-
δοµα χρόνου υπηρεσίας, ο ΚΑ 213 για την οικογενειακή παροχή,
ο ΚΑ 215 για το επίδοµα θέσης ευθύνης, όλα αυτά αντίστοιχα
έχουν κάποιες µειώσεις. 

Να ξεκαθαρίσουµε εδώ ότι αυτές οι µειώσεις δεν οφείλονται
σε απολύσεις, οι υπάλληλοι παραµένουν οι ίδιοι. Υπάρχουν απο-
χωρήσεις υπαλλήλων, δεν υπάρχει ούτε εφεδρεία ούτε απολύ-
σεις και το ξεκαθαρίζω αυτό, για να ξέρουµε ποιο είναι το καθε-
στώς το οποίο διέπει τους συνεργάτες ουσιαστικά όλων ηµών.

Όσον αφορά στο ΚΑ 218 -είναι ένας άλλος κωδικός- εκεί ου-
σιαστικά έχει µηδενιστεί το κονδύλιο. Είναι τα επιδόµατα εορτών,
Χριστουγέννων κ.λπ., αυτά τα οποία ούτως ή άλλως καταργούν-
ται για τους υπόλοιπους, καταργούνται και για τους υπαλλήλους
της Βουλής

Στο πλαίσιο των γενικών περικοπών τίθενται και οι αµοιβές
υπαλλήλων µε σχέδιο ιδιωτικού δικαίου ορισµένου χρόνου και
των ειδικών κατηγοριών. Εδώ στέκοµαι πολύ γρήγορα στον
ΚΑ342 κωδικό που είναι οι αµοιβές του προσωπικού, στο ΚΑ351
οι εισφορές σε ασφαλιστικούς οργανισµούς, στον ΚΑ352 οι ει-
σφορές πάλι σε ασφαλιστικούς οργανισµούς για προσωπικό µε
άλλη σχέση εργασίας. Όλα αυτά έχουν µειώσεις από 1.500.000
ευρώ άλλοι κωδικοί, 300.000 ευρώ άλλοι κωδικοί. Όλα, όµως,
όπως σας είπα, βαίνουν συνεχώς µειούµενα.

Πηγαίνω στον κωδικό ΚΑ 374, που είναι η αντιµισθία των συ-
νεργατών των Βουλευτών. Είναι οι αµοιβές που παίρνουν ο επι-
στηµονικός συνεργάτης ή οι επιστηµονικοί συνεργάτες που
έχουν οι Βουλευτές. Εδώ η περικοπή φθάνει περίπου το 30% έως
32%. Δηλαδή, κόβονται περίπου 4 εκατοµµύρια ευρώ από τα κον-

δύλια που είχαν εγγραφεί στον περσινό προϋπολογισµό και τα
οποία ακολουθούσαν το 2012. Δηλαδή, από τα 12.126.000 ευρώ
πάµε στα 8.325.000 ευρώ. 

Προχωρώ σε κάποιους άλλους κωδικούς, που είναι οι πρόσθε-
τες και παρεπόµενες παροχές πολιτικών υπαλλήλων, στρατιωτι-
κών, οργάνων τής ΕΛΑΣ, αποζηµιώσεις µελών κ.λπ.. Όλα αυτά
έχουν µειώσεις 800.000 ευρώ και 600.000 ευρώ αντίστοιχα.

Οι πληρωµές για µετακινήσεις συνολικά είναι µειωµένες κατά
900.000 ευρώ, ενώ οι πληρωµές για λοιπές υπηρεσίες, όπως για
µισθώµατα κτηρίων, δαπάνες χρηµατοδοτικής µίσθωσης, λοιπές
µισθώσεις, είναι επίσης µειωµένες κατά περίπου 750.000 ευρώ. 

Τα υπόλοιπα κονδύλια είναι περίπου ισοσκελισµένα ή µειού-
µενα. Μιλάµε, δηλαδή, για τα κονδύλια που αφορούν στα ταχυ-
δροµικά, στις υποχρεώσεις από παροχή τηλεπικοινωνιακών
υπηρεσιών, τα τηλεγραφήµατα, τις δαπάνες κινητής τηλεφωνίας.

Οι κωδικοί που παρουσιάζουν αύξηση είναι µόνο οι κωδικοί
που αφορούν στην ηλεκτρική ενέργεια. Είναι ο ΚΑ 832 που έχει
αύξηση 250.000 ευρώ και ο κωδικός που αφορά στην προµήθεια
καυσίµων που έχει αύξηση 70.000 ευρώ. Είναι, επίσης, και ο κω-
δικός 871, που αναφέρεται µε το γενικό τίτλο «Αµοιβές φυσικών
προσώπων» και αφορά στις αµοιβές ορκωτών λογιστών για την
έρευνα του «πόθεν έσχες», όπως σας είπα και προηγουµένως. 

Τέλος, όσον αφορά στις προµήθειες αγαθών και κεφαλαιακού
εξοπλισµού και αυτές είναι µειούµενες –όλες σε ονοµαστικές
τιµές- ή ισοσκελισµένες. Το ίδιο συµβαίνει και µε την προµήθεια
του κεφαλαιακού εξοπλισµού.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέρα απ’ αυτές τις λογιστικές
παρατηρήσεις, θα ήθελα πολύ γρήγορα στον ελάχιστο χρόνο
που αποµένει να κάνω και µερικές γενικές παρατηρήσεις. Θα
υπήρχε δυνατότητα και θα µπορούσε κανείς να συζητήσει εδώ
µέσα ενδεχοµένως και κάποιες άλλες περικοπές από ένα κονδύ-
λιο ή τη µεταφορά κονδυλίων από τον έναν κωδικό στον άλλο
κωδικό. Βεβαίως, για να µπορέσουν µερικά να γίνουν, απαιτείται
η τροποποίηση του Κανονισµού της Βουλής, κάτι το οποίο εξήγ-
γειλε ήδη ο Πρόεδρος της Βουλής κ. Μεϊµαράκης και είναι κάτι
που περιµένουµε να γίνει, για να µπορέσουµε έτσι ενδεχοµένως
να προχωρήσουµε και σε περαιτέρω περικοπές κονδυλίων. Ανα-
φέροµαι, κυρίως, σε κονδύλια που αφορούν µισθώµατα κτηρίων.
Έτσι, λοιπόν, κάποιοι δικαιούµενοι σήµερα χώρων, τους οποίους
διαθέτει η Βουλή, ενδεχοµένως µε µία νέα τροποποίηση του Κα-
νονισµού να µπορεί να προβλεφθεί ότι αυτοί οι άνθρωποι δεν θα
δικαιούνται γραφεία ή τουλάχιστον όχι στον κυρίως χώρο της
Βουλής, µε αποτέλεσµα να µπορούµε να έχουµε ενδεχοµένως
και περαιτέρω µειώσεις στα µισθώµατα.

Όσον αφορά σε κάποια αυτοκίνητα της Βουλής, θα ήθελα να
πω ότι ήδη βρίσκεται σε συνεννόηση η Βουλή µε το Υπουργείο
Εξωτερικών, µε το Τµήµα Εθιµοτυπίας, προκειµένου να παραχω-
ρηθούν αυτά τα αυτοκίνητα εκεί για τη διάθεσή τους, όταν υπάρ-
χουν ξένοι επισκέπτες στη χώρα, όπως γίνεται σε κάθε χώρα. 

Όσον αφορά στα µισθώµατα κτηρίων, πρέπει να κάνω µια ση-
µαντική παρατήρηση, γιατί αναζήτησα τα στοιχεία. Τα τελευταία
τρία χρόνια έχει γίνει περίπου 30% µε 35% µείωση σε µισθώµατα
κτηρίων. Ήδη, δηλαδή, υπήρξαν αυτές οι µειώσεις και βεβαίως
αυτά τα κονδύλια συνεχίζουν να βαίνουν µειούµενα στον υπό συ-
ζήτηση προϋπολογισµό. 

Όσον αφορά στα κονδύλια για τους ορκωτούς λογιστές,
επειδή υπήρξε η παρατήρηση από κάποιους ότι πολλά αδική-
µατα που ενδεχοµένως να εντοπιστούν, είναι αδικήµατα που ανά-
γονται σε πρότερο χρόνο, στο 1974, στο 1975, στο 1978, είναι
αδικήµατα παραγεγραµµένα και, άρα, τι χρεία έχουµε να πληρώ-
σουµε ορκωτούς λογιστές, για να εντοπίσουµε κάποιους οι
οποίοι ενδεχοµένως να «έκλεπταν οπώρας» -που θα τους βρούµε
πολύ καθυστερηµένα και δεν θα µπορούµε να επιβάλουµε κυρώ-
σεις- θα ήθελα να επισηµάνω το εξής, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι: Βεβαίως, από τη µία πλευρά είναι η ποινική ευθύνη, που
αυτό είναι κάτι που µπορούµε να συζητήσουµε στη Βουλή, τι και
πώς πρέπει να γίνει και αν µπορούµε να τροποποιήσουµε κάποια
πράγµατα, αλλά από την άλλη πλευρά υπάρχει και η ηθική ευ-
θύνη του καθενός µας. Είναι πάρα πολύ σηµαντικό να γνωρίζει ο
ελληνικός λαός εάν και πώς χειρίστηκαν δηµόσιο χρήµα όσοι διε-
τέλεσαν σε θέση ευθύνης, Πρωθυπουργοί, Υπουργοί, Υφυπουρ-
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γοί. Άρα, λοιπόν, υπάρχει µεγάλη ανάγκη αυτό, το οποίο είχε
εξαγγελθεί εδώ και καιρό και έχει αποφασιστεί, να προχωρήσει
άµεσα.

Μία άλλη παρατήρηση για την εξοικονόµηση, για να δούµε
έτσι λίγο το «πενία τέχνας κατεργάζεται» πώς εφαρµόζεται στην
προκειµένη περίπτωση, είναι ότι, ήδη, υπάρχει µία εξοικονόµηση
από τα αεροπορικά εισιτήρια της Βουλής, όπως µας πληροφό-
ρησε ο Γενικός Γραµµατέας. Η Βουλή, ήδη, πιστώνεται µε µίλια
και άρα, µπορεί να ανταλλάσει αυτά τα µίλια τα οποία συγκεν-
τρώνονται µε δωρεάν εισιτήρια, ακριβώς για να υπάρχουν και πε-
ραιτέρω περικοπές. Υπάρχουν ήδη περίπου στο 10% δωρεάν
εισιτήρια από τις αποστολές της Βουλής. 

Όσον αφορά στο πάγωµα των ωριµάνσεων κ.λπ. σας είπα για
τις µειώσεις της µισθοδοσίας των υπαλλήλων. Δεν υπάρχει καµ-
µία απόλυση ή εφεδρεία υπαλλήλου. 

Υπάρχουν δύο ακόµη κονδύλια. Το επίδοµα της αλλοδαπής:
Υπάρχει µία υπάλληλος της Βουλής, η οποία βρίσκεται στη µό-
νιµη αντιπροσωπεία µας στις Βρυξέλλες και θα χρειαστεί άλλος
ένας υπάλληλος, όταν θα αναλάβει την Προεδρία στην Ευρω-
παϊκή Ένωση η χώρα µας το 2014. Αλλά επειδή µειώνονται όλα
αυτά τα επιδόµατα, µε το ίδιο επίδοµα θα µπορέσουµε να έχουµε
δύο υπαλλήλους εκεί.

Υπάρχουν κάποια κονδύλια της συµµετοχής της Βουλής σε
διεθνείς οργανισµούς όπως στην κοινοβουλευτική συνέλευση
του ΝΑΤΟ, τη Δυτικοευρωπαϊκή Ένωση, το Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης, που είναι απαραίτητα για τα έξοδα γραµµατειακής υπο-
στήριξης. Κλείνω, όπως ακριβώς ξεκίνησα, ότι σε µία περίοδο
πλήρους αναξιοπιστίας του πολιτικού συστήµατος -η κρίση δεν
είναι οικονοµική, το έχουµε πει επανειληµµένως, παράλληλα είναι
µία κρίση ηθική, είναι µία κρίση θεσµική- ο προϋπολογισµός της
Βουλής είναι λογικό να βρίσκεται στο επίκεντρο του ενδιαφέρον-
τος. 

Γι’ αυτόν το λόγο, όπως είπε, ήδη, και ο Πρόεδρος της Βου-
λής, το 2013 που λήγει η πενταετής περίοδος για την Αναθεώ-
ρηση του Συντάγµατος, έχουµε τη χρυσή ευκαιρία να ξαναθέ-
σουµε το θέµα για θεσµικές παρεµβάσεις, προκειµένου να θω-
ρακίσουµε το πολιτικό µας σύστηµα, για παρεµβάσεις όσον
αφορά στην Αναθεώρηση του Συντάγµατος, αφού η επόµενη
Βουλή που θα προκύψει µπορεί να είναι αναθεωρητική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ ότι η δηµοκρατία δεν
χρειάζεται και δεν δίνει ποτέ εξετάσεις. Εµείς δίνουµε εξετάσεις
στη δηµοκρατία και εξαρτάται από το πόσο προσηλωµένοι είµα-
στε στους δηµοκρατικούς θεσµούς.

Με αυτές, λοιπόν, τις σκέψεις σάς καλώ να υπερψηφίσουµε
σήµερα τον Προϋπολογισµό της Βουλής. Όσον αφορά στον Απο-
λογισµό του 2012 θεωρώ ότι από τον έλεγχο, ο οποίος έχει γίνει,
όλα ήταν τακτοποιηµένα κονδύλια και δεν υπάρχει κάποια ειδι-
κότερη παρατήρηση.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Ευάγγελος - Βασίλειος Ι. Μεϊµαράκης): Και
εµείς σας ευχαριστούµε.

Ο κ. Γελαλής Δηµήτριος έχει το λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Γίναµε σήµερα µάρτυρες µιας συνταγµατικής εκτροπής και

αναφέροµαι στο πολυνοµοσχέδιο, το οποίο αναπτύχθηκε χθες
το βράδυ στις εννέα..

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Τι σχέση έχει τώρα αυτό;
ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΓΕΛΑΛΗΣ: Πείτε µας, κύριε συνάδελφε.
Σήµερα, µε διαδικασία εξπρές συζητήθηκε στην Επιτροπή Οι-

κονοµικών της Βουλής, αύριο θα ψηφιστεί και θα αρχίσει να
εφαρµόζεται.

Αυτή είναι συνήθεια, φαίνεται, της τρικοµµατικής Κυβέρνησης.
Συζητάµε τώρα για τον Προϋπολογισµό των δαπανών της Βου-
λής του οικονοµικού έτους 2013 και του Απολογισµού των δαπα-
νών της Βουλής του έτους 2011.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Α’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ)

Αγαπητοί συνάδελφοι και συναδέλφισσες, στη δύσκολη συγ-

κυρία που περνάει ο τόπος µας καλούµαστε ως  Βουλευτές µέσα
στη Βουλή να συµβάλουµε στην προσπάθεια για εξοικονόµηση
πόρων, για εξορθολογισµό δαπανών και για ανόρθωση της ελ-
ληνικής οικονοµίας γενικότερα.

Οι θέσεις και οι προτάσεις για να βελτιώσουµε τη γενικότερη
εικόνα της ελληνικής οικονοµίας και κυρίως να βοηθήσουµε τους
εργαζόµενους να µπορέσουν να ξεφύγουν από το φαύλο κύκλο
της ύφεσης, µας φέρνει µπροστά σε µεγαλύτερες ευθύνες.

Η κατεύθυνση του προϋπολογισµού του κράτους είναι η συ-
νέχιση της προσπάθειας για την τήρηση των όρων του χειρότε-
ρου οικονοµικού σχεδίου του µνηµονίου. Εποµένως συνεχίζονται
οι οριζόντιες περικοπές µισθών και συντάξεων κυρίως, ενώ προ-
ωθείται η κατεδάφιση του κοινωνικού κράτους και των εργασια-
κών δικαιωµάτων.

Τα περί νοικοκυρέµατος του κράτους δραστικής µείωσης των
ελαστικών και ανελαστικών δαπανών παραµένουν ευχολόγια και
τα µέτρα που έχουν ληφθεί είναι άτολµα, αποσπασµατικά και εν-
τοπισµένα σε οριζόντιες περικοπές που καταργούν τον κοινωνικό
χαρακτήρα του κράτους, αντί να αποτολµήσουν τη ρήξη µε τα
κατεστηµένα που κάνουν τις λειτουργίες του αναποτελεσµατι-
κές.

Το 2013 θα είναι το έκτο συνεχόµενο έτος συρρίκνωσης της
ελληνικής οικονοµίας και το ΑΕΠ θα έχει µειωθεί στο τέλος του
2013 κατά 24,5% σε σύγκριση µε το 2007. Η ύφεση σύµφωνα µε
ορισµένους αναλυτές εκτιµάται ότι φέτος θα κλείσει στο 7%.
Στην πραγµατικότητα µπορεί να φτάσει και κοντά στο 10%.
Πραγµατικά είναι ένα τροµακτικό νούµερο.

Επίσηµα, σε δηλώσεις εκπροσώπων του ΔΝΤ, αναφέρθηκε ότι
φοβούνται ότι η ύφεση το 2013 θα ξεπεράσει το 5% µε 5,5%. Το
χειρότερο βέβαια από όλα αυτά φαίνεται καθαρά, στα στοιχεία
πλέον του προϋπολογισµού, ότι το χρέος δεν είναι διαχειρίσιµο,
αφού θα εκτοξευτεί στο 190% του ΑΕΠ από 129% που ήταν το
2009 και αυτό βέβαια σαν εκτίµηση. Η Κυβέρνηση συζητάει βέ-
βαια για µείωση στο 120% το 2020 µε ιδανικές συνθήκες οι
οποίες όµως δεν υπάρχουν και το 120% τελευταία ανέβηκε στο
130% µε 135%. 

Κατά 13% ή κατά 22.000.000 ευρώ µειώνεται ο Προϋπολογι-
σµός της Βουλής για το 2013 ώστε να καλυφθούν -υποτίθεται-
οι προκρούστειοι στόχοι του µεσοπροθέσµου. Το 2012 ο Προ-
ϋπολογισµός ανερχόταν στα 171.000.000 ευρώ, ενώ για το 2013
θα φτάσει στα 149.000.000 ευρώ, για το 2014 στα 180.000.000
ευρώ και το 2015 οι δαπάνες της Βουλής θα ανέρθουν στα
175.000.000 ευρώ. 

Να σηµειώσουµε ότι γίνονται περαιτέρω µειώσεις του Προϋπο-
λογισµού της Βουλής γίνονται παρ’ όλο που από το 2012 έχει
υπερκαλυφθεί ο στόχος του µεσοπροθέσµου µέχρι το 2015.
Παρ’ όλα αυτά συνεχίζουµε να κόβουµε. Σηµαντικές θα είναι οι
µειώσεις στα κονδύλια για τους επιστηµονικούς συνεργάτες,
καθώς και για τους υπαλλήλους της Βουλής. Από αυτές τις δύο
κατηγορίες, από τους εργαζόµενους δηλαδή, θα προέλθει ο κύ-
ριος όγκος των περικοπών. 

Ο Προϋπολογισµό της Βουλής κινείται στην ίδια νεοφιλελεύ-
θερη λογική που ακολουθεί η Κυβέρνηση στον προϋπολογισµό
του κράτους, αλλά και στους υπόλοιπους οικονοµικούς τοµείς
της χώρας. Είναι η εύκολη λύση της περικοπής των µισθών.
Έχουµε ξαναπεί ότι η περικοπή µισθών, συντάξεων και κοινωνι-
κών παροχών είναι µια αδιέξοδη πολιτική που οδηγεί την κοινω-
νία σε µαρασµό και την οικονοµία σε περαιτέρω ύφεση. Δεν είναι
η οικονοµική λύση αυτή αλλά το πρόβληµα.

Η Κυβέρνηση, µε τις υποδείξεις της τρόικας, προσπαθεί να
κάνει τη χώρα µας «ευρωπαϊκή Κίνα». Οι παραδόσεις και οι κοι-
νωνικοί αγώνες του λαού µας, όµως, είναι διαφορετικοί. Οι τροϊ-
κανοί και οι τοπάρχες τους δεν θα µας κάνουν ούτε Βουλγαρία
ούτε Ουκρανία αλλά ούτε και Κίνα. Η τρικοµµατική Κυβέρνηση
αντί να επεξεργαστεί έναν πιο δύσκολο προϋπολογισµό µε περι-
κοπές σε πάγιες και λειτουργικές δαπάνες, ακολουθεί τη γνωστή
και πεπατηµένη περικοπή των µισθών. 

Η συµµετοχή µας και οι προσπάθειες που καταβάλλουµε είναι
στην κατεύθυνση ανάκτησης της εµπιστοσύνης της κοινωνίας
στις λειτουργίες του κοινοβουλίου που έχουν χαθεί, στον ουσια-
στικό και δηµοκρατικό ρόλο που πρέπει να επιτελέσει το κοινο-
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βούλιο. Με τις πράξεις και τις ενέργειές µας πρέπει πρώτα απ’
όλα να προστατεύσουµε το θεσµό, κόντρα και ενάντια σε κυβερ-
νητικές και µη συµπεριφορές που τον υποβαθµίζουν. Η συµβολή
µας αυτή, όµως, δεν θα πρέπει να δηµιουργήσει δυσλειτουργίες
στη Βουλή, ούτε περαιτέρω προβλήµατα στους εργαζόµενους
σε αυτή.

Στο προηγούµενο µεσοπρόθεσµο αποφασίστηκε ο προϋπολο-
γισµός της Βουλής να ενταχθεί σε αυτόν της γενικής κυβέρνη-
σης. Σήµερα προχωρείτε ένα βήµα παραπάνω, αφού την
απόφαση 22624, που δηµοσιεύτηκε στο ΦΕΚ 2658/2012 και
αφορά την απογραφή του προσωπικού της Βουλής, δεν την υπο-
γράφει ο Πρόεδρός της, ως όφειλε να κάνει, αλλά οι Υπουργοί
Οικονοµικών και Διοικητικής Μεταρρύθµισης. Στην ουσία σιω-
πηλά και υπόγεια έχετε καταργήσει και το αυτοδιοίκητο της Βου-
λής. Αυτή είναι µια διαδροµή θεσµικής ανατροπής, την οποία δεν
έχετε το θάρρος να τη θεσµοθετήσετε.

Στο τέλος της διαδροµής αυτής ο εκάστοτε Υπουργός Οικο-
νοµικών θα λαµβάνει τις αποφάσεις και όχι ο Πρόεδρος της Βου-
λής. Τίθεται, λοιπόν, θέµα παραβίασης του άρθρου 65 του
Συντάγµατος για το αυτοδιοίκητο της Βουλής. 

Αυτό δεν σηµαίνει ότι θα πρέπει να κάνουµε και σπατάλες. Θα
πρέπει, όµως, να αντιµετωπίσουµε το θέµα των δαπανών µε κοι-
νωνική ευαισθησία όσον αφορά τον ανθρώπινο παράγοντα και
το προσωπικό.

Θεωρούµε αδιανόητο η Διοίκηση της Βουλής να προχωρεί σε
περαιτέρω περικοπές βασικών µισθών και αριθµού επιστηµονι-
κών συνεργατών και υπαλλήλων χωρίς να έχει προηγηθεί ένας
συνολικός εξορθολογισµός του Προϋπολογισµού της Βουλής.
Ένας τέτοιος εξορθολογισµός θα προϋπέθετε τη θέσπιση συγ-
κεκριµένων, σταθερών και διάφανων κανόνων για τις διαδικασίες
έργου και υπηρεσιών προς τη Βουλή των Ελλήνων, µία καθαρή
περιγραφή καθηκόντων και αποτελέσµατος. Επειδή δεν κάνετε
αυτόν τον εξορθολογισµό, στην ουσία οδηγείτε την κοινοβου-
λευτική λειτουργία σε υποβιβασµό. Άλλωστε, µέχρι σήµερα έχετε
δείξει τις προθέσεις στο ζήτηµα αυτό, καθώς και στις λειτουργίες
της Βουλής. Δεκάδες αναπάντητες ερωτήσεις, απουσία του
Πρωθυπουργού και των Υπουργών από τις κοινοβουλευτικές δια-
δικασίες, ελάχιστη στήριξη των νοµοσχεδίων που καταθέτετε
στην Επιτροπή Οικονοµικών της Βουλής και νοµοθεσίες µε πρά-
ξεις νοµοθετικού περιεχοµένου, προκειµένου να αποφεύγετε τον
κοινοβουλευτικό έλεγχο.

Γνωρίζουµε πολύ καλά το δρόµο που έχετε επιλέξει, το δρόµο
που σας έχει καθορίσει η τρόικα. Ο Πρόεδρος της Βουλής µάς
είπε στην Επιτροπή ότι σχεδιάζετε ένα νέο οργανόγραµµα της
Βουλής µε περιορισµό των γενικών διευθύνσεων, τµηµάτων, δι-
ευθύνσεων κ.λπ.. Αυτό βέβαια το ακούµε εδώ και χρόνια. Έχουν
γίνει περικοπές θέσεων και αρµοδιοτήτων ανά τµήµα, ώστε να
µην υπάρχει επικάλυψη ή κενό αρµοδιοτήτων; Έχουν περιγραφεί
τα καθήκοντα ανά θέση, τα προσόντα που απαιτεί η κάθε θέση;
Έχει γίνει καθορισµός µετρήσιµων στόχων, έτσι ώστε να γίνεται
αντικειµενική αξιολόγηση; Όχι βέβαια. Κούφια λόγια εδώ και χρό-
νια µε αδιαφανείς διαδικασίες και προσλήψεις «ηµετέρων».

Ας ρίξουµε µια µατιά στα νούµερα του Προϋπολογισµού της
Βουλής. Από τα 22.000.000 ευρώ περικοπών, επίδοµα εορτών -
Χριστουγέννων, Πάσχα- και αδείας 1.330.000 ευρώ, 1.210.000
είναι από τη µείωση του βασικού µισθού των µονίµων υπαλλήλων
λόγω της ένταξης στο ενιαίο µισθολόγιο, 638.000 ευρώ από την
αυτόµατη µείωση των εισφορών στο ΙΚΑ, 1.430.000 ευρώ από τη
µείωση των ασφαλιστικών εισφορών του εργατοτεχνικού προ-
σωπικού, 3.800.000 ευρώ από τη µείωση του µισθού των επιστη-
µονικών συνεργατών, 5.100.000 ευρώ από το καταργηθέν
επίδοµα για το άνοιγµα και το κλείσιµο της Βουλής, 2.100.000
ευρώ από τις υπερωρίες συνεργατών Βουλευτών, 800.000 ευρώ
από τα έξοδα κίνησης υπαλλήλων, φρουράς και επιστηµονικών
συνεργατών των Βουλευτών. Μόνο από τους παραπάνω κωδι-
κούς προκύπτει περικοπή περίπου 16 εκατοµµυρίων ευρώ, ενώ
µαζί µε τους άλλους κωδικούς που αφορούν σε υπαλλήλους,
αστυνοµικούς, συνεργάτες, το ποσό των περικοπών αγγίζει τα
18 εκατοµµύρια ευρώ. Άρα τα 18 εκατοµµύρια από τα 22 εκα-
τοµµύρια ευρώ των περικοπών, δηλαδή το 82% αφορά εργαζο-
µένους.

Ειδικότερα οι επιστηµονικοί συνεργάτες απαξιώνονται σε πολύ
µεγάλο βαθµό, καθώς δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι είναι από τα βα-
σικά στηρίγµατα των Βουλευτών και ότι δουλεύουν υπερωριακά
σχεδόν καθηµερινά, χωρίς καµµιά εξασφάλιση σε περίπτωση
που είτε δεν επανεκλεγεί ο Βουλευτής είτε διακόψει τη συνερ-
γασία µαζί του. Πρόκειται µάλιστα για ανθρώπους µε υψηλή ποι-
ότητα προσόντων. Ο ένας πρέπει να διαθέτει διδακτορικό ή
µεταπτυχιακό τίτλο και ο δεύτερος πτυχίο ΑΕΙ.

Σοβαρή είναι και η µισθολογική υποβάθµιση των υπαλλήλων
της Βουλής, οι οποίοι προσφέρουν σηµαντικό έργο. Έχουµε ανα-
φέρει και στην οικονοµική επιτροπή αλλά και στο νόµο πλέον για
την περιστολή των δαπανών, ότι θα πρέπει να γίνουν περικοπές,
ξεκινώντας από τον Πρόεδρο, τον Πρωθυπουργό, τον Αρχηγό
της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης αλλά και τους γραµµατείς και
τους ανωτέρους υπαλλήλους διαφόρων οργανισµών, όπως και
από τους Βουλευτές.

Δεν είναι δυνατόν, όµως, να αναφερόµαστε αποκλειστικά σε
µειώσεις εργαζοµένων και συνταξιούχων και να αφήνουµε στο
απυρόβλητο όλα τα golden boys των νοµικών προσώπων ή ανω-
νύµων εταιρειών, όπως ο Πρόεδρος και ο Διευθύνων Σύµβουλος
του ΤΑΙΠΕΔ –είναι πρόσφατη η απόφαση που πήραµε- µε αµοι-
βές 21.000 ευρώ και 19.000 ευρώ αντιστοίχως, το µήνα βέβαια.

Να αναφέρουµε ορισµένους κωδικούς που έχουν ιδιαίτερη ση-
µασία, άσχετα εάν υπάρχει νοµική κάλυψη ή όχι. Ο κωδικός 816
αναφέρεται στις δαπάνες χρηµατοδοτικής µίσθωσης. Θα πρέπει
να επανεξετάσετε το θέµα του leasing των αυτοκινήτων. Αυτήν
τη στιγµή υπάρχουν αυτοκίνητα που δεν τα έχουν παραλάβει
Βουλευτές και όµως πληρώνουµε το µίσθωµα. Θα πρέπει να επα-
νεξεταστεί συνολικά το καθεστώς των αυτοκινήτων. Να διαπραγ-
µατευθούµε, αν χρειαστεί, το ύψος της ποινής επιστροφής, γιατί
είµαστε ο µεγαλύτερος πελάτης. Δεν νοµίζω να υπάρχει και
άλλος µε τριακόσια αυτοκίνητα. Να αποδεσµευτούµε και να επι-
στραφούν τα αυτοκίνητα που οι συνάδελφοι δεν κάνουν χρήση,
καθώς και όλα των πρώην Προέδρων της Βουλής ή άλλων προ-
σώπων. Ο κάθε Βουλευτής να έχει στη χρήση του ένα αυτοκί-
νητο, ανεξάρτητα από τη θέση που κατέχει στον κυβερνητικό
σχηµατισµό. Να αφαιρεθούν αυτοκίνητα που πληρώνονται από
τον προϋπολογισµό της Βουλής µελών που δεν είναι σήµερα
Βουλευτές. Μέσω του καθεστώτος αυτού θα έχουµε µείωση της
δαπάνης στον αντίστοιχο κωδικό.

Κωδικός 813 «Μισθώµατα κτηρίων». Θεωρούµε απαράδεκτο
το ελληνικό δηµόσιο να έχει πληθώρα ιδιόκτητων ακινήτων και
να νοικιάζει µε υψηλό τίµηµα ακίνητα τρίτων. Θεωρούµε απαρά-
δεκτο να καλύπτονται γραφεία της Βουλής από µη Βουλευτές
της τελευταίας βουλευτικής περιόδου. Να καταργηθούν τα γρα-
φεία όλων των πρώην Πρωθυπουργών και Προέδρων της Βου-
λής στο κτήριο της Βουλής ή σε άλλα κτήρια τα οποία πληρώνει
το ελληνικό δηµόσιο. Δεν µπορεί να διατηρεί κάποιος γραφείο
µε προσωπικό και τα αντίστοιχα έξοδα που πληρώνει το ελληνικό
δηµόσιο, καθώς και όποιος έγινε Πρόεδρος της Βουλής για δυο-
τρεις µέρες ή διατέλεσε Πρωθυπουργός πριν από δεκαπέντε µε
είκοσι χρόνια. Θεωρούµε ότι µπορούν να γίνουν πολύ σηµαντικές
περικοπές, εκκενώνοντας γραφεία στη λογική που προανέφερα
και ανακατανέµοντας τις υπηρεσίες, ώστε να αξιοποιηθούν κτή-
ρια ιδιοκτησίας του δηµοσίου.

Κωδικός 2000 «Πληρωµές µεταβιβαστικές των Ιδρυµάτων».
Έχουµε σειρά νοµικών προσώπων, ιδρυµάτων και διεθνών οργα-
νισµών που δεν γνωρίζουµε την προέλευσή τους ή κάποια από
αυτά εξυπηρετούν άλλους σκοπούς, κάποιες φορές και προσω-
πικούς και όχι κοινωφελείς. Ζητάµε να σταµατήσει οποιαδήποτε
χρηµατοδότηση, ειδικά αν δεν υπάρχει πλήρης διαφάνεια.

Κωδικός 819 «Λοιπές µισθώσεις». Ο κωδικός αυτός αναφέρε-
ται στα ξενοδοχεία. Η Βουλή θα πρέπει να προχωρήσει σε πρό-
σκληση εκδήλωσης ενδιαφέροντος για µακροχρόνια και ανοικτή
πρόσκληση για µίσθωση. Δεν πειστήκαµε για τις ιδιαιτερότητες,
τη διακριτικότητα κ.λπ. που επικαλεστήκατε, θεωρώντας ότι αυτά
είναι ελάσσονος σηµασίας. Η τουριστική αγορά αυτήν τη στιγµή
περνάει δύσκολες καταστάσεις. Εµείς από την πλευρά µας µπο-
ρούµε να κάνουµε διαπραγµάτευση στα επιθυµητά επίπεδα για
τη Βουλή. Δεν µας πείθετε για τις καλές και αγαθές προθέσεις
σας, γιατί η µέχρι τώρα συµπεριφορά τόσο του ΠΑΣΟΚ όσο και
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της Νέας Δηµοκρατίας ήταν όχι µε βάση τις ανάγκες του κρά-
τους αλλά µε βάση τα συµφέροντα και τις δικές σας µικροκοµ-
µατικές ή προσωπικές ανάγκες.

Εν κατακλείδι, παρά τα κάποια θετικά στοιχεία που περιέχει ο
προϋπολογισµός, συνολικά έχει κενά και αναπάντητα θέµατα.
Δεν µας έχετε πείσει ότι θέλετε να κινηθείτε σε διαφορετικό
δρόµο από αυτόν των περικοπών µισθών και αµοιβών και για το
λόγο αυτόν δεν θα ψηφίσουµε τον προϋπολογισµό.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε  συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Δηµήτριος Σαλτούρος.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΑΛΤΟΥΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε  Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζούµε εποχές εθνικής κατή-

φειας και όµως τα πράγµατα θα µπορούσαν να είναι διαφορετικά
σήµερα. Ο ελληνικός λαός, έχοντας συνειδητοποιήσει το τέλµα
στο οποίο έχει περιέλθει η χώρα, έδωσε το είναι του στην προ-
σπάθεια αποτελµάτωσης, παρά τις έντονες και φυσιολογικές δια-
µαρτυρίες µεγάλης µερίδας του κόσµου, µιας µερίδας που
εκτιµώ ότι και αυτή αναγνωρίζει κατά βάθος ότι ο µόνος ανοικτός
δρόµος αυτήν τη στιγµή είναι ο κακοτράχαλος µονόδροµος στον
οποίο πορευόµαστε. 

Και ενώ ο ελληνικός λαός αποδεικνύεται επί της ουσίας και
στην πλειοψηφία του ώριµος, πραγµατοποιώντας πρωτόγνωρες
θυσίες και θέτοντας τις βάσεις για την προσδοκώµενη ανοδική
πορεία, το γενικότερο επικρατούν κλίµα παραµένει κλίµα κατα-
στροφολογίας, µε καίρια ευθύνη γι’ αυτό της Αντιπολίτευσης, η
οποία παλινωδεί ανάµεσα αφ’ ενός στη δεδηλωµένη βούληση
του ελληνικού λαού για παραµονή στην Ευρώπη, που αποτελεί
και δική της –υποτίθεται- επιλογή και αφ’ ετέρου στην καταστρο-
φολογική ρητορική που ωστόσο στερείται συγκεκριµένων προ-
τάσεων -πολύ περισσότερο ρεαλιστικών- τις οποίες προτάσεις
και εγώ ο ίδιος περιµένω ώστε να τις προσυπογράψω, στην πε-
ρίπτωση που µπορούν να συγκεράσουν µε καλύτερο τρόπο την
ανάγκη επιβίωσης της χώρας µε αυτή τής όσο το δυνατόν καλύ-
τερης διαβίωσης των ανθρώπων της.

Από την άλλη µεριά, δεν µπορώ να µην επισηµάνω τις αδυνα-
µίες που παρουσιάζει η σηµερινή Κυβέρνηση, τόσο όσον αφορά
τα αποτελέσµατα αλλά και τον τρόπο της διαπραγµάτευσης όσο
και όσον αφορά την καθυστέρηση στην προώθηση των διαρθρω-
τικών αλλαγών που αναµένει το σύνολο του ελληνικού λαού. 

Επίσης, έχουµε µείνει πίσω ως προς τις µεταρρυθµίσεις που
αφορούν την καθηµερινότητα του Έλληνα πολίτη, την πάταξη
της γραφειοκρατίας, την καθιέρωση απλών δοµών πρόσβασης
στους διοικητικούς µηχανισµούς, τους εναλλακτικούς τρόπους
αύξησης των εισοδηµάτων, µέσω, παραδείγµατος χάριν, µει-
ώσεως των τιµών των καταναλωτικών αγαθών, την επικαιροποί-
ηση του πλαισίου ρύθµισης οφειλών, τόσο των ιδιωτικών,
τραπεζικών και άλλων, όσο και αυτών προς το δηµόσιο, τους
ασφαλιστικούς φορείς κ.λπ..

Ως προς τη διαπραγµάτευση θα πρέπει να επικεντρωθεί στην
πολιτική διάστασή της, καθώς γίνεται αντιληπτό απ’ όλους ότι
εάν τα επαχθή µέτρα -τα οποία θα πρέπει να είναι τα τελευταία-
δεν συνδυαστούν µε την παύση της στάσης αναµονής της Ευ-
ρώπης, ο κίνδυνος να µην έχουµε τα επιθυµητά αποτελέσµατα
είναι µεγάλος. 

Σε κάθε περίπτωση η ύπαρξη συγκεκριµένης εθνικής στρατη-
γικής είναι αναγκαία και εκτιµώ ότι ουσιώδης παράµετρός της,
µετά και από την υιοθέτηση των διατάξεων του εφαρµοστικού
νόµου, αποτελεί η θέση ότι πλέον «πιάσαµε πάτο». 

Οι όποιες περαιτέρω επιβαρύνσεις θα πρέπει να αφορούν
αποκλειστικά και µόνο τα υψηλά εισοδήµατα, ενώ θα πρέπει
άµεσα να ενταθεί η διαρκής αναζήτηση εφικτών µέτρων ανακού-
φισης των ασθενέστερων στρωµάτων και οµάδων της κοινωνίας,
ώστε να αποφευχθούν πάση θυσία φαινόµενα Αϊ-Γιάννηδων και
µάλιστα σε ανθρώπους που µέχρι σήµερα ζούσαν µε αξιοπρέ-
πεια. Τη φτώχεια µας πρέπει να τη µοιραστούµε όλοι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η εύρυθµη και ποιοτική λειτουρ-
γία του Κοινοβουλίου είναι πρωταρχικής σηµασίας όσον αφορά
την ποιότητα της ίδιας της δηµοκρατίας. Είναι σαφές, λοιπόν, ότι

η συζήτηση επί του Προϋπολογισµού της Βουλής και της περι-
στολής των δαπανών της δεν αποτελεί µια λογιστική προσέγγιση
υπό το πρίσµα της δηµοσιονοµικής προσαρµογής, αλλά την ου-
σιαστική συµβολή και συµµετοχή του Κοινοβουλίου στη µεγάλη
προσπάθεια που καταβάλλει ο ελληνικός λαός. 

Δεν θα µπορούσε να είναι διαφορετικά, αφού πρόκειται για τον
κορυφαίο δηµοκρατικό θεσµό του πολιτεύµατός µας, ήδη από
την πρώτη Εθνοσυνέλευση της Επιδαύρου και το θεσπισθέν προ-
σωρινό πολίτευµα της Ελλάδας.

Το ελληνικό Κοινοβούλιο, έχοντας επίγνωση του ιστορικού του
ρόλου, πρέπει να είναι πρωτοπόρο στη µεγαλειώδη προσπάθεια
ολόκληρου του ελληνικού λαού να ξεπεραστεί η σηµερινή κρίση,
η οποία θέτει σε κίνδυνο το µέλλον των επόµενων γενεών.

Η σχετική προσπάθεια άρχισε το 2010, κορυφώθηκε το 2012
και συνεχίζεται το 2013. Τα τρία προηγούµενα έτη, λοιπόν, µέσω
της περιστολής των δαπανών, επιτεύχθηκε εξοικονόµηση 51 εκα-
τοµµυρίων, ένα ποσό ιδιαίτερα σηµαντικό σε σχέση µε το συνο-
λικό ύψος του προϋπολογισµού.

Με τον Προϋπολογισµό του 2013 προβλέπεται περαιτέρω µεί-
ωση δαπανών κατά 22 εκατοµµύρια ευρώ, δηλαδή σε τέσσερα
χρόνια εξοικονοµούνται 73 εκατοµµύρια ευρώ. Αυτό µεταξύ
άλλων σηµαίνει ότι όχι µόνο υπερκαλύπτονται οι στόχοι του µε-
σοπρόθεσµου πλαισίου δηµοσιονοµικής προσαρµογής για το
2013, που είναι τα 185 εκατοµµύρια ευρώ, αλλά ξεπερνάµε ακό-
µα περισσότερο από πέρυσι τους στόχους για το 2015, που θέ-
τουν τον πήχη στα 175 εκατοµµύρια ευρώ.

Η συνολική δαπάνη για το 2012 διαµορφώθηκε σε 170.972.000
από 197.988.000 ευρώ που ήταν το 2011. Είχαµε, δηλαδή, µία
εξοικονόµηση 27 εκατοµµυρίων ευρώ σε µόλις ένα χρόνο. 

Πιο συγκεκριµένα, στην κατηγορία που αφορά πληρωµές για
υπηρεσίες είχαµε µία µείωση των δαπανών περίπου κατά 23 εκα-
τοµµύρια ευρώ, µε το τελικό ποσό για το 2012 να έχει διαµορ-
φωθεί στα 158.675.000 ευρώ. Αυτό πρακτικά σηµαίνει ότι το 70%
της συνολικής εξοικονόµησης προήλθε για το 2012 από τις πε-
ρικοπές στις αποδοχές των Βουλευτών και των υπαλλήλων της
Βουλής, οι οποίοι σηκώνουν και το µεγαλύτερο µέρος, το µεγα-
λύτερο βάρος αυτής της προσαρµογής. 

Συγκεκριµένα, οι αποδοχές κάθε Βουλευτή µειώθηκαν σε ετή-
σια βάση πάνω από 40%, ενώ αντίστοιχα οι υπάλληλοι της Βου-
λής είχαν µηνιαίες περικοπές που ξεκίνησαν από 450 ευρώ και
έφθασαν έως τα 1.130 ευρώ. Σύµφωνα, δε, µε την εκτίµηση όλων
των παραµέτρων που διαµορφώνουν τη βουλευτική αποζηµίωση,
η µείωσή της από το 2010 µέχρι και το 2012 ανέρχεται στο 50%
αυτής. Αν υπολογιστούν και οι µειώσεις που επέρχονται µε τον
υπό συζήτηση προϋπολογισµό γίνεται εύκολα αντιληπτό ότι η
Βουλή βρίσκεται στην κορυφή των φορέων του δηµοσίου τοµέα
όσον αφορά τις περικοπές των δαπανών της, µισθολογικές και
µη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όταν αποτιµά κάποιος το κό-
στος για τη λειτουργία του Κοινοβουλίου πρέπει να λάβει σο-
βαρά υπ’ όψιν του ότι αποτελεί τη βάση πάνω στην οποία
στηρίζεται και λειτουργεί µια δηµοκρατική και προοδευτική κοι-
νωνία, το αποτέλεσµα, δε, που προκύπτει σίγουρα δεν αποτυπώ-
νεται σε λογιστικές απεικονίσεις. Σε καµµία περίπτωση, λοιπόν,
οι περιστολές των δαπανών δεν πρέπει να έχουν ως αποτέλεσµα
την υποβάθµιση του έργου της Βουλής. Εκτιµώ ότι, όπως η συν-
τριπτική πλειοψηφία της ελληνικής κοινωνίας, έτσι και η Βουλή
εάν δεν έχει ξεπεράσει το σχετικό όριο, σίγουρα το έχει προσεγ-
γίσει πάρα πολύ. Εναπόκειται, δε, σ’ εµάς µε µεγάλη προσπάθεια
και πολλή κούραση, µε υπεύθυνο και δηµιουργικό πολιτικό λόγο
µακριά από λαϊκισµούς και στείρες αντιπαραθέσεις, µε ουσιαστι-
κές προτάσεις και παρεµβάσεις, µε την ενδυνάµωση της σχέσης
µας µε την κοινωνία και την όσο το δυνατόν αµεσότερη επαφή
µε τον απλό κυρίως κόσµο να εξυψώσουµε το κοινοβουλευτικό
έργο και να αναβαθµίσουµε το ρόλο του κορυφαίου δηµοκρατι-
κού θεσµού. Πολλή δουλειά, ταπεινό ύφος, ακέραιο ήθος θα
πρέπει να µας χαρακτηρίζουν, ανεξαρτήτως πολιτικών πεποιθή-
σεων. 

Περαιτέρω, συµφωνώ µε τις φωνές των συναδέλφων που
κρούουν τον κώδωνα του κινδύνου ως προς το να γίνει η Βουλή
«κλειστή λέσχη πλουσίων». Οι συνεχείς µειώσεις της βουλευτικής
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αποζηµίωσης έχουν πράγµατι φέρει σε οριακό επίπεδο κάθε
Βουλευτή και δη της περιφέρειας, ο οποίος δεν είναι αρκετά ευ-
κατάστατος κι ο οποίος έχει θέληση να προσφέρει πραγµατικά
κι όχι να αποτελέσει ένα ακόµη αξιοθέατο εντός αυτού του Με-
γάρου. 

Εδώ θα ήθελα να επισηµάνω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
µία κατά τη  γνώµη µου αστοχία του φετινού Προϋπολογισµού,
τη µείωση της πίστωσης που αφορά τις αµοιβές των επιστηµονι-
κών συνεργατών κατά ποσοστό µάλιστα άνω του 30% και σε µια
περίοδο µάλιστα αυξηµένης δυσκολίας απόσπασης δηµόσιων
υπαλλήλων. Θέτει σοβαρά προσκόµµατα στην προσπάθειά µας
να συνεπικουρηθούµε από πρόσωπα ικανά, τα οποία θα µπορούν
να συµβάλλουν ουσιαστικά στην υποβοήθηση του έργου µας.  Η
πολιτική κατάσταση της χώρας, οι ιδιαίτερες δυσκολίες που αν-
τιµετωπίζει αυτήν τη στιγµή, οι ραγδαίες νοµοθετικές εξελίξεις
και η ανάγκη επεξεργασίας προτάσεων και λύσεων µέσα σ’ ένα
καινοφανές περιβάλλον καθιστούν ακόµη πιο ουσιαστική τη συν-
δροµή των επιστηµονικών συνεργατών. Και µπορεί τα Υπουργεία
και η ίδια η Βουλή να έχουν επαρκέστατη επιστηµονική στελέ-
χωση, ο Βουλευτής όµως είναι έξω από την πρόσβαση σ’ αυτήν.
Δεν το εύχοµαι, αλλά εκτιµώ ότι σε σχετικά µικρό χρονικό διά-
στηµα θα χρειαστεί να αναθεωρήσουµε. 

Συµπερασµατικά µπορώ να πω ότι ο Προϋπολογισµός της
Βουλής για το έτος 2013 κινείται στο πλαίσιο της γενικότερης
δηµοσιονοµικής προσαρµογής. Όπως στο κοινωνικό πεδίο οι
όποιες αναποτελεσµατικές ή άδικες ρυθµίσεις θα πρέπει να διορ-
θώνονται και να εξελίσσονται, έτσι και στο πεδίο της λειτουργίας
του Κοινοβουλίου θα πρέπει να είµαστε ευέλικτοι και αποτελε-
σµατικοί. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να κάνω ειδική αναφορά σε ολόκληρο
το έµψυχο δυναµικό της Βουλής. Στο µικρό χρόνο παρουσίας
µου σ’ αυτά τα έδρανα πρόλαβα να διαπιστώσω ότι το επίπεδο
των υπηρεσιών  τους αποτελεί σηµείο αναφοράς για όλο το προ-
σωπικό του δηµοσίου τοµέα. Είµαι σίγουρος ότι οι µειώσεις των
αποδοχών  τους δεν θα επηρεάσουν ούτε κατ’ ελάχιστο το επί-
πεδο αυτό. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΠΑΣΟΚ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Βασίλειος Καπερνάρος.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΑΠΕΡΝΑΡΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι

συνάδελφοι, σηµείωσα αυτά που είπε ο εισηγητής της Νέας Δη-
µοκρατίας και κατ’ επέκταση και των τριών συγκυβερνώντων, ο
οποίος επί λέξει είπε: «Συζητούµε τον Προϋπολογισµό της Βου-
λής, σε µια τροµερά δύσκολη για τη χώρα και για όλον τον ελλη-
νικό λαό εποχή».

Αυτό ιδιαιτέρως λαµβάνοντας υπ’ όψιν θα πω, κύριε Πρόεδρε,
ότι αυτός ο Προϋπολογισµός για το 2013, αλλά και ο απολογι-
σµός δαπανών της Βουλής του οικονοµικού έτους 2011 –δεν
έχουµε καµµία αναφορά για το 2012- είναι ένας κατάλογος ενερ-
γειών όπου βρίθει από αοριστολογικά στερεότυπα και γενικόλο-
γες αναφορές. Γενικότερα παρατηρεί κανείς µια περιφερόµενη
ασάφεια και αδιαφάνεια γύρω από τους αριθµούς, τις πράξεις,
τα πρόσωπα και τις ενέργειες. 

Κύριε Πρόεδρε, δεν µπορούµε να διανοηθούµε ακριβώς µέσα
στο πνεύµα της εποχής, όπως αναφέρθηκε ο εισηγητής της
Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβερνήσεως, πώς είναι δυνατόν όταν
µειώνονται µισθοί ανθρώπων οι οποίοι εργάζονται µε ποσοστά
του 30%, του 40% έως και 50%, να υπάρχουν αυξήσεις σε κον-
δύλια. Μάλιστα σηµείωσα ότι ο κ. Γκιουλέκας είπε για την πλήρη
αναξιοπιστία του πολιτικού συστήµατος και να υπερψηφίσουµε
την πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας που, επιτέλους, εφαρµόζε-
ται και αφορά τις αµοιβές φυσικών προσώπων, όπως τις πιστώ-
σεις προϋπολογισµού 2013, όπου αναφέρετε το µεγάλο ποσό
των 2.943.000 ευρώ και τις πιστώσεις προϋπολογισµού 2012 µε
το ποσό των 885.000 ευρώ, δηλαδή επιπλέον διαφορά 2.058.000
ευρώ.

Κατ’ αρχάς έχω µια απορία: Από πού βγαίνουν αυτά τα 58.000
ευρώ; Και ως προς τα 2.058.000 ευρώ, που οφείλεται αυτή η δια-
φορά; «Η αύξηση» –λέει- «οφείλεται στον αναδροµικό έλεγχο δη-

λώσεων περιουσιακής κατάστασης από το 1974 έως και σήµερα
των εν ζωή ευρισκόµενων πολιτικών (κοινοβουλευτικών και εξω-
κοινοβουλευτικών) που διετέλεσαν ή διατελούν Πρωθυπουργοί,
Αρχηγοί πολιτικών κοµµάτων που εκπροσωπούνται στο ελληνικό
Κοινοβούλιο, Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί και Υφυπουργοί
κυβερνήσεων, καθώς και των συζύγων και των ανηλίκων τέκνων
τους βάσει του ν. 4065/2012» –είναι αυτός στον οποίο αναφέρ-
θηκε προηγουµένως η πρόταση της Νέας Δηµοκρατίας που επι-
τέλους, εφαρµόζεται- «καθώς και στον έλεγχο των οικονοµικών
των κοµµάτων για τις δύο εθνικές εκλογές του 2012».

Εδώ, αν δεν είναι η αποθέωση της ασάφειας, πού είναι; Τι ση-
µαίνει δηλαδή, ότι 2.058.000 ευρώ θα πάνε στον αναδροµικό
έλεγχο; Σε ποια στοιχεία; Σε ποια πρόσωπα; Με ποιες αναθέσεις;
Με ποιες προϋποθέσεις πρόσληψης των ίδιων προσώπων; Διότι
τελευταίες πληροφορίες λένε ότι αυτοί οι ορκωτοί λογιστές εδώ
και πάρα πολλά χρόνια, είναι τα ίδια πρόσωπα. Ποιος έχει την
πρωτοβουλία και την ευθύνη που επιλέγει τα πρόσωπα αυτά,
όταν ο τρόπος επιλογής τους είναι ασαφέστατος, αδιαφανέστα-
τος και γιατί να µην αγγίζει όρια υποψίας;

Συνεπώς πώς είναι δυνατόν µε αυτά τα στοιχεία να έρχεται η
Βουλή των Ελλήνων σήµερα στην εποχή της πλήρους αναξιοπι-
στίας του πολιτικού συστήµατος να εγκρίνει 2.058.000 ευρώ για
να πάνε σε ορκωτούς λογιστές; Άλλωστε τώρα µας ήρθε η πρε-
µούρα για το τι έγινε το «πόθεν έσχες» το 1974; Τώρα ενδιαφέρ-
θηκε να γίνει πράξη η γνώµη της Νέας Δηµοκρατίας υπό µορφή
νοµοθετήµατος, για να ελέγξει τους Υπουργούς και τους Αρχη-
γούς των κοµµάτων του 1974; 

Κατ’ αρχάς, για να µην κοροϊδευόµαστε, µας αρέσει να θεω-
ρούµε ότι παράγουµε έργο, αλλά παράγουµε έλλειψη συλλογι-
κού αυτοσεβασµού. Σας λέω, λοιπόν, το εξής: Υπάρχουν αδι-
κήµατα στο «πόθεν έσχες» από Υπουργούς. Ε και; Ε και, λοιπόν;
Δεν είναι παραγεγραµµένα; 

Ποιες ενέργειες είναι αυτές που θα κάνουν οι ορκωτοί λογι-
στές, για να προχωρήσουν και να διαπιστώσουν αδικήµατα Υ-
πουργών ή Υφυπουργών, που δεν είναι παραγεγραµµένα, βάσει
του άρθρου 86 του Συντάγµατος; Συνεπώς επιβεβαιώνοµαι –και
θα συµφωνείτε και εσείς- ότι µας αρέσει εδώ µέσα να κοροϊδευό-
µαστε και να κοροϊδεύουµε και τον ελληνικό λαό. 

Δεύτερον, θα ήθελα να αναφερθώ στο Ίδρυµα της Βουλής.
Αυτό το Ίδρυµα της Βουλής έχει κωδικό 2599. Το 2008 είχε εγ-
γραφεί το ποσό των 3,5 εκατοµµυρίων ευρώ. Δεν ξέρω τι έγιναν
αυτά τα χρήµατα. Τότε δεν ήµουν Βουλευτής. Όσοι εξ υµών ήσα-
σταν, γνωρίζετε; Σας έδωσε κάποιος λογαριασµό ή είµαστε σαν
το µοναδικό κράτος στην υφήλιο που έκανε Ολυµπιακούς Αγώ-
νες και δεν έχει παρουσιάσει ακόµα ισολογισµό; 

Μάθατε εσείς τι έγινε το ποσό των 3,5 εκατοµµυρίων το 2008
ή το ποσό των 2,8 εκατοµµυρίων το 2009; Πού πήγαν αυτά τα
λεφτά; Δεν έχουµε αναφορές. Το 2010 είχε εγγραφεί το ποσό
των 1,7 εκατοµµυρίων. Ήταν 1 εκατοµµύριο ευρώ και προστέθη-
καν 1,7 εκατοµµύρια για το 2011. Ενώ ο προϋπολογισµός έχει 1
εκατοµµύριο, προστέθηκαν άλλα 1.570.000 ευρώ για το 2011.
Κοιτάξτε µέσα αν έχει αναφορές για το έγιναν αυτά τα λεφτά. 

Έρχοµαι τώρα στις 950.000 ευρώ για το 2012. Έχω την εξής
ερώτηση-απορία. Τι περιεκόπη και από τα 3,5 εκατοµµύρια του
2008 ή από τα 2,8 εκατοµµύρια του 2009 έγιναν 950.000 ευρώ
το 2012; Διότι για να πέσει τόσο πολύ το ποσό, κάτι περιεκόπη.
Κάτι γινόταν µε τα 3,5 εκατοµµύρια και δεν έγινε µε τις 950.000
ευρώ. Έχουµε τέτοια ανάλυση; Γιατί; Θορυβώδης αλαλία! 

Να γιατί λέµε πως παρά το γεγονός ότι ο κόσµος διατηρεί δι-
καιολογηµένα πλήρη αναξιοπιστία, όσον αφορά το πολιτικό σύ-
στηµα, εµείς ερχόµαστε σήµερα να ψηφίσουµε τέτοιου είδους
ατζέντικους προϋπολογισµούς. 

Πρέπει να είµαστε σαφείς, πρέπει να είµαστε διαυγείς, πρέπει
να είµαστε κρυστάλλινοι σε πράξεις, όταν κάνουµε απολογισµό.
Ο απολογισµός είναι απολογισµός. Δεν έχει µέσα αυτά τα αορι-
στολογικά στερεότυπα των άλλων ετών. 

Άκουσα από κάποιους συναδέλφους µου ότι έτσι συνηθίζεται.
Μα, έτσι συνηθίσαµε να εκτρέφουµε την αναξιοπιστία του πολι-
τικού συστήµατος. Δεν πρέπει κάποια στιγµή να γυρίσουµε σε-
λίδα και να πούµε ότι τα όσα έγιναν µέχρι τώρα, έγιναν; 

Φέραµε αυτόν τον ξεπεσµό, γίναµε παγκόσµιος περίγελος.
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Υπάρχουν Υπουργοί στον Κορυδαλλό, υπάρχουν πρώην Υπουρ-
γοί µε περιοριστικούς όρους. Κάποιοι άλλοι αναζητούνται, κά-
ποιοι άλλοι καλύπτονται. Έγιναν όργια, έγιναν πλιάτσικα στο
δηµόσιο ταµείο. Έγιναν λαθροχειρίες, έγιναν λεηλασίες. Ως
πότε; Ως πότε;

Τι θα πούµε στους νέους; Ότι κόβουµε 40%, αλλά κάνουµε
τερτίπια στον προϋπολογισµό της Βουλής; Και θέλετε οι νέοι να
σέβονται αυτό το κοινοβουλευτικό σύστηµα; Θέλετε να µην
υπάρχει αναξιοπιστία; Θέλετε να µην υπάρχει έλλειψη σεβασµού;
Θέλετε να µην υπάρχει αυτό που αισθανόµαστε όλοι, όταν κοι-
τάµε τους νέους ανθρώπους στα µάτια και ιδιαίτερα οι νεότεροι
Βουλευτές που δεν φταίµε; Υπάρχουν Βουλευτές που εκλέγονται
για πρώτη φορά. Γιατί αυτοί να υφίστανται τα όποια απόνερα
από αυτές τις άθλιες πράξεις που έγιναν στο παρελθόν; 

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τελειώνοντας
θα κάνω µία απλή αναφορά στη δεύτερη σελίδα. Η κατηγορία Γ’,
κωδικός αριθµός 2000 περιλαµβάνει: Πρώτον, τη συνεισφορά
της Βουλής σε οργανισµούς κοινωνικής ασφάλισης. Δηλαδή;
Δεύτερον, τις επιχορηγήσεις της Βουλής σε νοµικά πρόσωπα
ιδιωτικού δικαίου. Δηλαδή; Τρίτον, τις εισφορές της Βουλής σε
διάφορους διεθνείς πολιτικούς οργανισµούς. Δηλαδή; Δηλαδή;

Τελειώνοντας, αυτό τον προϋπολογισµό και τον δίνουµε αφιέ-
ρωµα στη χλεύη των νέων παιδιών, των νέων Ελλήνων. Τον χαρί-
ζουµε, λοιπόν, στη χλεύη τους. Δυστυχώς τον ψηφίζουµε. Γιατί;
Διότι, µας διεγείρει αυτό που λέτε ότι θα γίνει έλεγχος σε αυτά
τα πρόσωπα από το 1974. Εάν δεν υπήρχε αυτός ο όρος, θα τον
καταψηφίζαµε. Όµως, τον ψηφίζουµε µε βαριά καρδιά, διότι έχει
αυτόν τον έλεγχο από το 1974, έστω και σαν τερτίπι που το βά-
λατε, έστω και σαν τέχνασµα που το κάνατε νόµο, έστω και σαν
χαριτωµένη δικαιολογία που δεν σας τιµά. 

Το ψηφίζουµε, δυστυχώς, γιατί αφορά ελέγχους και γιατί –
προσωπική µου άποψη- µπορεί κάποια παπαγαλάκια να λέγανε
ότι επίτηδες δεν τον ψηφίσαµε για να καλύψουµε αυτούς.

Κύριε Πρόεδρε, τελείωσα. Μου χρωστάτε για άλλη οµιλία τέσ-
σερα λεπτά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα των Ανεξάρτητων Ελλή-
νων)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε συνάδελφε. Λαµβάνεται υπ’ όψιν.

Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Παππάς.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας βλέπω ακµαίο και

σας εύχοµαι σιδερένιος.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστώ πολύ.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΠΠΑΣ: Θα οµιλήσω µε διττή ιδιότητα και ως ει-

δικού αγορητού και ως Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου, οπότε
παρακαλώ την επιείκεια σας σε ό,τι αφορά το χρόνο. Αν µπορέ-
σετε να µου δώσετε και τα τέσσερα λεπτά του κ. Καπερνάρου.

Ξεκινάω µε το ερώτηµα, που δεν είναι µόνο δικό µου, αλλά
είναι ερώτηµα και σε πολλούς εκπροσώπους, σε πολλούς Έλλη-
νες. Τι είναι, κυρίες και κύριοι, η Βουλή; Τι κάνει; Επιτελεί έργο
προς όφελος του ελληνικού λαού; Γιατί, θα πρέπει να χρηµατο-
δοτείται αυτός ο µηχανισµός που ξεγελάει τον ελληνικό λαό και
νοµίζει ότι αποφασίζει αυτός για το µέλλον του; 

Κυρίες και κύριοι οµιλώ σε άδεια κυβερνητικά έδρανα. Κυρίως
σε αυτούς ήθελα να µιλήσω και να τους θίξω τη δηµοκρατική
τους συνείδηση και να τους πω: «Σκεφτείτε, τι κάνετε εδώ µέσα;
Βουλεύεστε εσείς; Εκφράζετε τη βούληση του ελληνικού λαού
που σας εξέλεξε; Και µε βάση ποιες υποσχέσεις εκλεγήκατε; Τι
υποσχεθήκατε στα ξενοδοχεία που κάνατε τις οµιλίες σας µε-
ταξύ καφέ και κουλουριού; Τι υποσχεθήκατε στα καφενεία και
στα µπαλκόνια όταν το παίζατε τα παιδιά του λαού; Ποιο λαό εκ-
προσωπείτε, την Ελλάδα ή την τρόικα; Τι υποσχεθήκατε, το µνη-
µόνιο 3 που θα ψηφίσετε αύριο;». Και ξέρετε πού βρίσκονται
αυτήν τη στιγµή που µιλάµε κάποιοι συνάδελφοί σας. Ξέρετε,
γιατί πολλοί από εσάς έχετε πάει.

Η µικρή, λοιπόν, και χρεοκοπηµένη Ελλάδα µε έξοδα του ελ-
ληνικού δηµοσίου στέλνει τέσσερις Βουλευτές για οκτώ ηµέρες
στην Ουάσινγκτον για να ελέγξουν εάν οι εκλογές στις Ηνωµένες
Πολιτείες θα γίνουν νοµότυπα. Το σχετικό κονδύλι για τα ταξίδια
αυτά προβλέπεται και στον Προϋπολογισµό σας του 2013. 

Και ξέρετε ότι είναι και άνθρωποι των Μέσων στο ταξιδάκι αυτό.

Ξέρετε, αυτοί που «ξεσκίζονται» στα τηλεοπτικά παράθυρα εναν-
τίον της Χρυσής Αυγής. Αυτοί που θέλουν όλος ο ελληνικός λαός
να είναι στην κόλαση, αλλά αυτοί να έχουν την ουρά τους απ’
έξω, να έχουν τα πορτοφόλια τους γεµάτα, τα συµφέροντά τους
άθικτα και επιπλέον να µπορούν να κρίνουν τους πάντες και τα
πάντα.

Πείτε µου: Γιατί πληρώνεστε; Γιατί να πληρώνει όλον αυτόν το
µηχανισµό ο ελληνικός λαός;

Πανηγυρίζουν οι κοινοβουλευτικοί ότι θα επιτύχουν έκπτωση
στον Προϋπολογισµό. Ξέρετε από πού κόβουν; Μπροστά στα δι-
σεκατοµµύρια ευρώ του µεσοπρόθεσµου κόβουν ψιχία από τους
καρεκλοκένταυρους και αυτό θεωρείται κατόρθωµα. Όλοι αυτοί
έχουν κάνει τους διορισµούς τους, έχουν γεµίσει τον τόπο µε τα
τσιράκια τους και πού κάνουν περικοπές στο νέο Προϋπολογι-
σµό; Στους επιστηµονικούς συνεργάτες, τους µόνους συνεργά-
τες που µπορούν να έχουν τα κόµµατα -πλην, βέβαια, της Νέας
Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ- για να µελετούν τα όσα φέρνετε
στη Βουλή σε πεντακόσιες σελίδες, σε χίλιες σελίδες, σε τελευ-
ταίας στιγµής τροπολογίες. Ξέρετε, το κάνετε αυτό για να µην
υπάρχουν άνθρωποι να τα κοιτάξουν, να τα περνάτε έτσι, στα
τυφλά, όπως έχετε µάθει χρόνια τώρα.

Όµως, υπολογίζετε, κύριοι, χωρίς τον ξενοδόχο.
Ειδικότερα, για την ανερχόµενη δύναµη του κόµµατός µας,

καµµία απόφασή σας δεν µπορεί να µας ανακόψει, γιατί κύριο
συστατικό του αγώνα µας είναι η εθελοντική προσφορά. Το επα-
ναλαµβάνω, εθελοντική προσφορά. Είναι κάτι που τα συστηµικά
κόµµατα, µε τις στρατιές των υπαλλήλων-συµβούλων, αυτών των
τρωκτικών που λυµαίνονται χρόνια τα κρατικά ταµεία, δεν µπο-
ρούν να καταλάβουν.

Εµείς, κύριοι, οι χρυσαυγίτες, δεν είµαστε εδώ για να κάνουµε
µπίζνες, όπως έχετε συνηθίσει εσείς, µε όχηµα το ελληνικό κρά-
τος και στις πλάτες του ελληνικού λαού. Είµαστε εδώ γιατί πι-
στεύουµε στην Ελλάδα, πιστεύουµε στις ιδέες µας και η πίστη
µας είναι πιο δυνατή και από τη φωτιά.

Είστε εσείς εδώ; Είστε. Είστε πολιτικοί µπακαλόγατοι στα φα-
λιρισµένα πολιτικά παντοπωλεία.

Παντοπωλείο, κύριοι της Συγκυβέρνησης. Πωλούνται τα πά-
ντα, δηλαδή. Ό,τι ακριβώς κάνετε. Και όταν τα κόµµατά σας συν-
διαλέγονται µε τους ξένους παράγοντες, όταν βάζουν ξένους να
διοικούν την πατρίδα µας, τι είστε; Είστε υπάλληλοι των ξένων
δυνάµεων. Είστε υπάλληλοι των τροϊκανών και των κέντρων
εξουσίας του εξωτερικού. Είστε υπάλληλοι συµφερόντων που
σας τραβούν κάθε φορά από το αυτί, αν δεν ακολουθήσετε τη
γραµµή.

Είστε Βουλευτές του ελληνικού λαού εσείς; Σε τι διαφέρετε
από τη συµβουλευτική επιτροπή του Γεωργίου Παπαδοπούλου;
Εσείς είστε Βουλευτές εκβιαζόµενοι ενάντια στις προσταγές του
Συντάγµατος και ψηφίζετε ως υπάλληλοι του διεθνούς τραπεζι-
κού συστήµατος, ενάντια στη συνείδησή σας ενδεχοµένως και
ενάντια στη συνείδηση ενός ολοκλήρου λαού, εκτός εάν πράγ-
µατι δεν έχετε αντίληψη και συνείδηση και γι’ αυτό σας επέλεξαν
για Βουλευτές ή εκτός εάν είστε και εσείς µε την πλήρη θέλησή
σας συµµέτοχοι στην κατοχή που έφεραν στην πατρίδα µας ο
Παπανδρέου και ο Σαµαράς.

Εµείς, οι δεκαοκτώ Βουλευτές της Χρυσής Αυγής, ορκιστή-
καµε στο Σύνταγµα της Ελλάδος και είµαστε υπάλληλοι των συµ-
φερόντων της Ελλάδος και του ελληνικού λαού. Δεν µας
χρηµατοδοτεί εµάς καµµία «SIEMENS», κανένας όµιλος, κανένας
ξένος επενδυτής. Απ’ αυτό εδώ το Βήµα καταγγέλλουµε στον ελ-
ληνικό λαό ότι η ελληνική Βουλή, µαζί µε µια πλειοψηφία επίορ-
κων Βουλευτών, εξυπηρετεί τα συµφέροντα και τις αποφάσεις
της τρόικας.

Όταν η τρόικα σάς επιβάλλει, κύριε Πρόεδρε, να προσαρµό-
ζετε τον Προϋπολογισµό βάσει των επιταγών της, όταν, όπως
πληροφορηθήκαµε, ο Υπουργός Οικονοµικών έχει δώσει εντολή
σε όλα τα Υπουργεία να µεταφραστεί ο Προϋπολογισµός στην
αγγλική και να δοθεί στους τροϊκανούς προς έγκριση, όταν γίνε-
ται, λοιπόν, αυτό, για ποια Βουλή µιλάµε;

Εσείς, κύριοι, έχετε καταλύσει τη Βουλή. Αυτήν τη Βουλή, λοι-
πόν, ζητάτε σήµερα να χρηµατοδοτήσουµε; Την υπόδουλη;

Θα µεταφράσετε και εσείς, κύριε Πρόεδρε, τον Προϋπολογι-
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σµό της Βουλής στην αγγλική; Σας ειδοποίησε σχετικά ο κ.
Στουρνάρας; Αν όχι, προφανώς θα αποτελεί µια παράλειψή του.
Μην το ξεχάσετε. Έτσι θα καταθέσετε και εσείς τα διαπιστευτή-
ρια του ελληνικού Κοινοβουλίου σ’ αυτούς που εξοντώνουν τον
ελληνικό λαό, σ’ αυτούς τους τοκογλύφους που δάνειζαν τις κυ-
βερνήσεις σας ασυστόλως και τώρα κοιτάτε να στείλετε το λο-
γαριασµό στον ελληνικό λαό.

Εµείς στη Χρυσή Αυγή ήµασταν οι µόνοι που στη σχετική επι-
τροπή για την έγκριση του Προϋπολογισµού της Βουλής, χωρίς
επιφυλάξεις τον καταψηφίσαµε και είµαστε αυτοί, που µε την ευ-
καιρία που µας δίδεται από το Βήµα αυτό, τον καταγγέλλουµε
στον ελληνικό λαό.

Εµείς έχουµε εκφράσει σαφώς τη θέση µας στην πράξη. Εδώ
είµαστε όλοι µας άνθρωποι της εργασίας, που δεν προερχόµα-
στε από πολιτικά τζάκια και από διαπλεκόµενα συµφέροντα. Πα-
ραχωρούµε οικειοθελώς µέρος της βουλευτικής µας αποζηµίω-
σης προς όφελος του λαού. Εσείς θέλουµε να δούµε πώς θα δι-
καιολογήσετε -πολλοί από εσάς- τον άµετρο πλουτισµό και τις
αποφάσεις που παίρνετε εδώ µέσα, όταν θα έρθει η ώρα του
λαού, ώστε να  λογοδοτήσετε στο λαό. Ξέρετε και τρέµετε κι’
αυτό γιατί η ώρα του λαού πλησιάζει.

Κύριε Πρόεδρε, πανηγυρίζατε στην επιτροπή της Βουλής,
γιατί κάνατε περικοπές στον προϋπολογισµό 22 εκατοµµύρια
ευρώ. Θα πω ότι δεν έχω καµµία εµπιστοσύνη στις εκτιµήσεις και
τους υπολογισµούς των εισηγητών σας και στο είδος των περι-
κοπών που κάνατε. Δεν έχω καµµία εµπιστοσύνη σε αυτούς που
παίζουν µε τα εκατοµµύρια και τα δισεκατοµµύρια χωρίς να
έχουν συναίσθηση του πώς ακούει ο µέσος Έλληνας τους αριθ-
µούς αυτούς. 

Έχετε πάθει, κύριοι, µέσα εδώ ανοσία. Σας φαίνονται τα εκα-
τοµµύρια σα νούµερα στο χαρτί. Για εσάς εκατοµµύρια και άν-
θρωποι είναι αριθµοί στις λογιστικές σας σελίδες. Εσείς, που
σήµερα καµαρώνετε ότι κάνετε περικοπές προς όφελος του
λαού, θα «φορέσετε» αύριο Τετάρτη στον ελληνικό λαό -ελαφρά
τη καρδία- 11 και πλέον δισεκατοµµύρια ευρώ περικοπές και
µέτρα µόνο για το 2013 και χωρίς να ξέρετε αν τελικά θα πά-
ρουµε τη δόση, την οποία την κάνετε δώρο στους τραπεζίτες για
να ανακεφαλοποιήσουν τις ιδιωτικές τους τράπεζες. Μέσα σε
όλο αυτό σάς έχει πειράξει το πώς αποκαλούν κάποιοι διαδηλω-
τές τη Βουλή.

Επανέρχοµαι στα οικονοµικά. Τόσο σπάταλο είναι αυτό το οι-
κοδόµηµα της Βουλής, που οι περικοπές του µόνο φτάνουν στα
22 εκατοµµύρια; Με βάση το µεσοπρόθεσµο το 2015 οι δαπάνες
για τη Βουλή θα ανέρχονται σε 75 εκατοµµύρια ευρώ µε περι-
κοµµένες τις δαπάνες. Αναρωτιέµαι: πού πάνε τόσα χρόνια όλα
αυτά τα χρήµατα; Ποιοι τα φάγανε; Μήπως µαζί τα φάγατε, που
λέει και ο Θεόδωρος Πάγκαλος; 

Η Βουλή που φτιάξατε, η Βουλή των «πρασινοφρουρών» και
των «γαλάζιων» παιδιών, είναι ένα «βαρέλι δίχως πάτο». Γι’ αυτό
δεν σας έδωσε οδηγίες η τρόικα; Δεν σας είπε να το κλείσετε; 

Ξέρετε ότι νοµοθετείτε και διαµορφώνετε ένα οικονοµικό πε-
ριβάλλον καινούργιο και για τη Βουλή, για έναν και µοναδικό
λόγο, διότι στα επόµενα κοινοβούλια, στις εκλογές που έρχονται,
δεν θα µετέχει κανείς από εσάς. Δεν θα είναι κανείς σας Βουλευ-
τής. Εκπονήσατε προγράµµατα για τη Βουλή, για την ηλεκτρο-
νική διασύνδεση, είπατε για εξοικονόµηση χαρτιού. 

Αναρωτιέµαι: πόσα λεφτά έφυγαν για τη Βουλή και για άλλες
υπηρεσίες από το ΕΣΠΑ και τα λοιπά γι’ αυτήν την περίφηµη δι-
κτύωση; Πόσα λεφτά ξοδεύετε για τα εκπαιδευτικά σας προ-
γράµµατα, για τα ιδρύµατα, για το µάρκετινγκ που κάνετε για τον
κοινοβουλευτισµό; Πόσα λεφτά ρίχνετε στις τσέπες των «ηµετέ-
ρων», των «δικών σας παιδιών», για την προβολή και την αυτο-
προβολή σας; Πόσα λεφτά τρώγονται για να πηγαίνουν κάποιοι
από εσάς στους αποδήµους δωρεάν διακοπές, ταξιδάκια, αλλά
και τα κόµµατά σας να «µασάνε» σκληρό συνάλλαγµα; 

Έχετε θεσπίσει πληρωµή για τις επιτροπές σαν να µην ήταν
υποχρέωση των Βουλευτών να µετέχουν σε επιτροπές και θα
πρέπει να πληρώνονται γι’ αυτό. Όµως, εδώ µέσα, στην Ολοµέ-
λεια, είναι άδεια τα έδρανα. Δεν µετέχουν Βουλευτές. Δεν έρ-
χονται ούτε καν να ακούσουν τις απόψεις των υπολοίπων
κοµµάτων. Αν ήταν, όµως, επιτροπή, θα ήταν γεµάτη, γιατί η επι-

τροπή πληρώνεται. Εδώ είναι άδεια τα κυβερνητικά έδρανα.
Εµείς, κύριοι -και τελειώνω- ζητούµε την αναβάθµιση του

ρόλου του Βουλευτή. Ζητούµε οι Βουλευτές να είναι πραγµατικοί
εκπρόσωποι του λαού. Ζητούµε αυτό εδώ το κτήριο να γίνει
πράγµατι ένα µεγάλο σπίτι του λαού. Αυτό το παλάτι εσείς το πή-
ρατε από τους βασιλιάδες, γιατί σας πείραζαν οι βασιλιάδες και
µπήκατε µέσα για να ζείτε εσείς και οι φίλοι σας σαν βασιλιάδες.
Είστε και βασιλιάδες και αρχοντοχωριάτες, όπου αρπάξετε. Αυτό
είναι το Κοινοβούλιό σας.

Εµείς, κύριοι, στη Χρυσή Αυγή όλα αυτά θα τα αλλάξουµε! Θα
δώσουµε στην πολιτική και σ’ αυτό το κτήριο το αληθινό του
νόηµα, την πραγµατική του αξία, για το λαό και την πατρίδα!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή
µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία της Βουλής,
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αίθουσας
«ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία
του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βου-
λής, σαράντα τέσσερις µαθητές και µαθήτριες και τέσσερις εκ-
παιδευτικοί από το Εσπερινό Γενικό Λύκειο Αγίων Αναργύρων. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Το λόγο έχει η συνάδελφος κ. Φούντα Νίκη.
ΝΙΚΗ ΦΟΥΝΤΑ: Καλησπέρα σας!
Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα πω µόνο ότι σ’ αυτό το

Κοινοβούλιο υπάρχουν περίπου διακόσιοι νέοι Βουλευτές. Η ανα-
βάθµισή του στηρίζεται στο να προωθήσουµε το έργο τους και
στο να αναδείξουµε πραγµατικά µια διαφορετική πολιτική και ένα
διαφορετικό τρόπο σκέψης. 

Στις δύσκολες στιγµές που ζει η ελληνική κοινωνία, καλούµα-
στε να ψηφίσουµε αυτόν τον Προϋπολογισµό, έναν Προϋπολο-
γισµό που δεν συµβάλλει όντως καταλυτικά στη διαµόρφωση του
γενικότερου κρατικού προϋπολογισµού, αλλά οφείλει να είναι
ένα δείγµα γραφής σε µια κρίση που κατά τη γνώµη µας είναι
κρίση αξιών. Το ζητούµενο σε µια τέτοια κρίση είναι να γίνει κα-
τανοητό πως αφουγκραζόµαστε την ελληνική κοινωνία και τον
κόσµο που βρίσκεται έξω απ’ αυτούς τους τοίχους.

Η Δηµοκρατική Αριστερά υπερψηφίζει τον Προϋπολογισµό. Η
θετική µας στάση καθορίζεται από τη µείωση των δαπανών κατά
13% σε σχέση µε πέρυσι και κατά 25% µέσα στα τελευταία δύο
χρόνια. Αυτή η θετική µας αντιµετώπιση εντάσσεται σε µια γενι-
κότερη στάση απέναντι στην εξοικονόµηση του δηµόσιου πλού-
του. Θετικά τασσόµαστε στη µείωση των αποζηµιώσεων των
Βουλευτών, στην κατάργηση των διάφορων µικροεπιδοµάτων –
που, όπως αναφέρθηκε από κάποιους άλλους εισηγητές, όντως
δεν είναι σαφής ο προορισµός τους, το πού αναφέρονται και πού
πηγαίνουν- και στην κατάργηση των δώρων και εορτών που προ-
ορίζονταν παλαιά για τα διάφορα αξιώµατα.

Τιµούµε τη συνεισφορά των υπαλλήλων της Βουλής, αλλά πι-
στεύουµε ότι η ενσωµάτωσή τους στο ειδικό µισθολόγιο εξασφα-
λίζει αυτό που λέµε «διαφάνεια στο δηµόσιο τοµέα», µια
διαφάνεια που τόσο έχουµε ανάγκη.

Θα ήθελα να µιλήσω γι’ αυτήν τη σύσταση του ελεγκτικού µη-
χανισµού, για την οποία τόσος λόγος έγινε. Πρόκειται για το ν.
4065/2012 που η ψήφισή του υπήρξε οµόφωνη από την Ολοµέ-
λεια της Βουλής. Αυτή η ψήφιση δεν έχει να κάνει µε παραγραφή
αδικηµάτων. Αυτή η ψήφιση έχει να κάνει µ’ αυτό που είπαµε
πριν, δηλαδή µ’ αυτήν την κρίση αξιών που υπάρχει, γιατί δεν
υπάρχουν µόνο τα ποινικά αδικήµατα σ’ αυτήν τη ζωή. Υπάρχουν
και τα ηθικά αδικήµατα.

Θεωρούµε ότι η σύσταση αυτού του ελεγκτικού µηχανισµού
δεν µπορούσε να γίνει πιο σαφής ως προς την καταγραφή του ή
ουσιαστικά την εξιστόρηση του πού θα πάνε τα χρήµατα, κ.λπ..
Εδώ είµαστε για να ελέγξουµε αυτά τα 2 εκατοµµύρια ευρώ πού
θα βρεθούν και πού θα φθάσουν.

Ας µιλήσουµε τώρα γι’ αυτά στα οποία έχουµε κάποιες ενστά-
σεις. Στη Δηµοκρατική Αριστερά πιστεύουµε ότι για έναν Βου-
λευτή που θέλει να παράγει έργο, η συµβολή των επιστηµονικών
συνεργατών είναι κρίσιµη. Όµως εµείς οφείλουµε να είµαστε ρε-
αλιστές και να ζητούµε σε τέτοιους καιρούς τη µείωση των συ-
νεργατών όχι µόνο των Βουλευτών, φυσικά, αλλά όλων των
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αιρετών. Και αυτό πρέπει να καταγραφεί. Αυτό, βέβαια, δεν πρέ-
πει να γίνει ενισχύοντας, δυστυχώς, την ανεργία ή συµβάλλοντας
στις απολύσεις που γίνονται. Κάτι τέτοιο, αυτό δηλαδή που προ-
τείνει ο προϋπολογισµός της Βουλής, θα έπρεπε να έχει εισαχθεί
και να έχει γίνει σαφές και γνωστό στους Βουλευτές στην αρχή
της τετραετίας, πριν γίνουν οι προσλήψεις των συνεργατών. 

Οπότε πιστεύουµε ότι αυτό το µέτρο, ενώ κινείται προς τη
σωστή κατεύθυνση, έγινε λάθος στιγµή και σαφώς δεν θα φέρει
τα επιθυµητά αποτελέσµατα. 

Να µιλήσουµε για τα επιδόµατα επιτροπών. Είναι η πιο µεγάλη
διαφωνία µας σε σχέση µε αυτόν τον προϋπολογισµό. Στη Δη-
µοκρατική Αριστερά έχουµε πει ότι τασσόµαστε κατά τού να
υπάρχουν αποζηµιώσεις για τη συµµετοχή στις επιτροπές. Θεω-
ρούµε ότι είναι µέσα στις υποχρεώσεις τού Βουλευτή κι έχουµε
πει από την αρχή της τετραετίας ότι ουσιαστικά αυτές οι αποζη-
µιώσεις θα πηγαίνουν σε κοινωφελείς οργανισµούς και θα προ-
σπαθήσουµε να διοχετεύσουµε διαφορετικά αυτά τα χρήµατα
στην ελληνική κοινωνία. Θα θέλαµε να επανεξεταστεί αυτό και
θα θέλαµε να πούµε ότι, όσες φορές κι αν το συζητήσουµε, η
στάση µας θα είναι ίδια. 

Δεν θέλω να µπω σε επιµέρους κρίσεις των διάφορων κωδι-
κών. Όντως οι κωδικοί αυτοί θα έπρεπε να είναι λίγο πιο σαφείς.
Έχω στείλει συγκεκριµένο µήνυµα, συγκεκριµένο e-mail στον
Πρόεδρο της Βουλής µε τις επιµέρους ενστάσεις. 

Να πούµε γι’ αυτά που θεωρούµε όµως σηµαντικά. Σηµαντικό
θεωρούµε –το ανέφερε νοµίζω και ο εισηγητής της Νέας Δηµο-
κρατίας- ότι το 2013 θα µπορούσε να γίνει αναθεώρηση του Κα-
νονισµού της Βουλής. Στη Δηµοκρατική Αριστερά προτείνουµε
να γίνει ένα νέο οργανόγραµµα της λειτουργίας της Βουλής,
ώστε να υπάρξουν κι άλλες δυνατότητες περικοπών, µε εκπό-
νηση µελέτης αναδιάρθρωσης του θεσµικού πλαισίου, όχι µόνο
του δεύτερου µέρους του Κανονισµού αλλά και της λειτουργίας
του, ένα οργανόγραµµα κι ένας Κανονισµός που θα γίνουν σύµ-
φωνα µε τα ευρωπαϊκά πρότυπα και καλές πρακτικές χωρών που
έχουν πάνω κάτω τα ίδια δηµοσιονοµικά στοιχεία. 

Εµείς όλοι πιστεύουµε ότι αυτός ο προϋπολογισµός κινείται
προς τη σωστή κατεύθυνση. Να ολοκληρώσω λέγοντας ότι δεν
πρέπει να συµβάλλουµε άλλο στην απαξίωση του θεσµού και
στην απαξίωση του έργου που γίνεται εδώ. Πρέπει όλοι από την
πλευρά µας, από το µετερίζι µας, να προσπαθούµε να διορθώ-
νουµε τα κακώς κείµενα, πεπραγµένα και παθογένειες της ελλη-
νικής κοινωνίας πολλών ετών, που όµως κατακρίνοντάς τις δεν
βγαίνει τίποτα. Πρέπει να συµβάλλουµε ουσιαστικά µε συµµε-
τοχή, µε καταγραφή, µε κατακραυγή κάποιες φορές, για να µπο-
ρέσουµε να έχουµε ουσιαστική συµµετοχή σ’ αυτό που λέγεται
αλλαγή του πολιτικού συστήµατος και ταυτόχρονα κάθαρσή του. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Δηµοκρατικής Αριστε-

ράς)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Τραγάκης): Ευχαριστούµε πολύ,

κυρία συνάδελφε. 
Το λόγο έχει ο συνάδελφος κ. Σπυρίδων Χαλβατζής. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η αλήθεια είναι ότι η συζήτηση οικονοµικών θεµάτων αντικει-

µενικά δίνει τη δυνατότητα ή την ευκαιρία για γενικότερες ανα-
φορές, για µια διεύρυνση της συζήτησης. Τέτοιες αναφορές
είχαµε πάρα πολλές σήµερα. Υπάρχουν µειώσεις πραγµατικές,
υπάρχουν µειώσεις ονοµαστικές. Έγινε συζήτηση και αναφέρθη-
καν αρκετά πράγµατα, για την ανάγκη, λόγου χάριν, θωράκισης
του πολιτικού συστήµατος από τον εισηγητή της Νέας Δηµοκρα-
τίας. 

Έχουµε τη γνώµη ότι το αστικό πολιτικό σύστηµα είναι ήδη αρ-
κετά θωρακισµένο και µε πολλαπλούς τρόπους, µε µέσα αλλά
και µε νοµοθετήµατα καθηµερινά και συνεχώς θωρακίζεται το
αστικό σύστηµα, γιατί θέλει να εξασφαλίσει τη µακροηµέρευσή
του. Ωστόσο πρέπει να πούµε ότι η βαθιά καπιταλιστική οικονο-
µική κρίση, οι καταστρεπτικές συνέπειες σε βάρος της εργατικής
τάξης, όλων των εργαζόµενων των πλατιών λαϊκών στρωµάτων,
από αυτά τα σκληρά, ταξικά, αντεργατικά και αντιλαϊκά µέτρα,
τα οποία παίρνετε συνεχώς, όλη αυτή η πρακτική βγάζει και θα
βγάζει όλο και περισσότερους εργαζόµενους, άνεργους, αυτο-

απασχολούµενους, νέους ανθρώπους στο δρόµο. 
Και αυτοί οι αγώνες, όποια θωράκιση κι αν έχει σήµερα το α

στικό σύστηµα, όποια θωράκιση και αν επιχειρείται παραπέρα να
ενισχυθεί, αυτοί οι εργατικοί λαϊκοί αγώνες µπορεί να διατρή-
σουν αυτό το θωρακισµένο σύστηµα. Αυτό ήταν το πρώτο σχόλιο
που ήθελα να κάνω. 

Το δεύτερο σχόλιο έχει σχέση µε την αναφορά που έγινε από
τον εκπρόσωπο του ΠΑΣΟΚ για τον κακοτράχαλο δρόµο στον
οποίο όλοι βαδίζουµε, για τις µεγάλες θυσίες τις οποίες ανέλαβε
και υφίσταται ο λαός, στην επιδίωξή του και στη θέλησή του να
µείνει η χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, ή ακόµα και για το ότι τη
φτώχεια µας να τη µοιραστούµε όλοι. Δηλαδή, «πεζοί και καβα-
λαραίοι», όλοι να πηγαίνουµε αντάµα. 

Κάποτε πρέπει να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. Τον
κακοτράχαλο δρόµο -που πράγµατι είναι κακοτράχαλος- δεν τον
ακολουθούν και δεν τον βαδίζουν όλοι. Οι εργάτες, οι εργαζόµε-
νοι, τα πλατιά λαϊκά στρώµατα, οι άνεργοι, οι αυτοαπασχολού-
µενοι, οι φτωχοί αγρότες πραγµατικά βιώνουν τραγικές συνθή-
κες. Και µε τα µέτρα τα οποία έφερε η τρικοµµατική Κυβέρνηση
για συζήτηση αύριο, εάν και εφ’ όσον ψηφιστούν και πολύ περισ-
σότερο εάν και εφ’ όσον µπορέσετε να τα υλοποιήσετε, πραγµα-
τικά θα κάνουν κόλαση τη ζωή των εργαζοµένων. 

Ωστόσο, πρέπει να πούµε ότι το µεγάλο κεφάλαιο, οι τραπεζί-
τες, οι εφοπλιστές, οι βιοµήχανοι, οι µεγαλοεισαγωγείς και άλλοι
περπατούν σε πλατιές λεωφόρους, συνεχίζουν την κερδοφορία
τους και διαµορφώνουν συνθήκες, αλλά και θεσµικό πλαίσιο
ώστε να εξασφαλίσουν την κερδοφορία τους, όπως πριν µε την
ανάπτυξη, όπως τώρα µε την κρίση, αλλά και µε την παραπέρα
ανάκαµψη, η οποία µπορεί να είναι ανεµική και πρόσκαιρη, αλλά
είναι θωρακισµένοι για να την εξασφαλίσουν. 

Θεωρούµε ότι είναι µια διαστρέβλωση της πραγµατικότητας
να υποστηρίζει κανείς σήµερα ότι ο λαός αυτοθυσιάζεται για να
παραµείνει η χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση. 

Κατ’ αρχάς, καµµιά θυσία δεν ανέλαβε από µόνος του ο λαός.
Εσείς, η τρικοµµατική Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας-ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ, αλλά και οι προηγούµενες κυβερνήσεις, µονοκοµµατι-
κές ή δικοµµατικές, του ΠΑΣΟΚ, της Νέας Δηµοκρατίας, της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ, πραγµατικά θυσιάζετε το
λαό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Δ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΡΑΓΑΣΑΚΗΣ)

Και δεν θα πρέπει να έχετε αυταπάτες. Πολλά µπορεί να λέτε
για την Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά σήµερα αυτά που έλεγε το Κοµ-
µουνιστικό Κόµµα Ελλάδας για την αποδέσµευση της χώρας µας
από την ΕΟΚ, για µονοµερή διαγραφή του χρέους και για µια
άλλη λαϊκή εξουσία που θα προχωρήσει σ’ αυτές τις διαδικασίες,
τις ενστερνίζονται πολλοί περισσότεροι άνθρωποι. Επίσης, πολ-
λοί ακόµα άνθρωποι οι οποίοι µπορεί να πίστευαν στην Ευρω-
παϊκή Ένωση µέχρι σήµερα, προβληµατίζονται και ανησυχούν,
ενώ πολλοί είναι αυτοί που γενικά και αόριστα σιχτιρίζουν την
Ευρωπαϊκή Ένωση. Το κύριο κατά τη γνώµη µας είναι να ακο-
λουθήσουν µια άλλη πορεία συνειδητή και κόντρα σ’ αυτήν την
επιλογή. 

Το τρίτο σχόλιο που θα ήθελα να κάνω είναι το εξής. Πάντα
βρίσκετε τρόπους για να αναπτύσσεται η δηµαγωγία. Αναφέρο-
µαι στον εισηγητή της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργιάδη, ο οποίος
το πρωί θριαµβολογούσε στην Επιτροπή Οικονοµικών κατά τη
συζήτηση αυτού του καταστρεπτικού για τους εργαζόµενους πο-
λυνοµοσχεδίου του ενός και µοναδικού άρθρου –το οποίο έλεγε
ανάµεσα στα άλλα ότι πήραµε απόφαση και ότι είναι ενταγµένο
σ’ αυτό το άρθρο των επτακοσίων τόσων σελίδων η µελλοντική
κατάργηση των βουλευτικών συντάξεων- για τη µελλοντική κα-
τάργηση των βουλευτικών συντάξεων. 

Με την ευκαιρία, θέλουµε να υπενθυµίσουµε ότι το Κοµµουνι-
στικό Κόµµα Ελλάδας εδώ και πάρα-πάρα πολλά χρόνια και πολύ
πριν από την κρίση, µίλησε και ζήτησε την κατάργηση της βου-
λευτικής σύνταξης, όπως και την κατάργηση της αµοιβής των
Βουλευτών για τη συµµετοχή τους στις µόνιµες επιτροπές. Από
τότε ζητήσαµε τη δραστική µείωση των αποζηµιώσεων των Βου-
λευτών.

Κι αυτή η αναφορά που έκανε ο κ. Γεωργιάδης το πρωί µιλάει
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για το µέλλον. Γι’ αυτές τις εκατοντάδες των Βουλευτών οι οποίοι
παίρνουν βουλευτική σύνταξη, οι οποίοι παίρνουν και συντάξεις
από άλλα ταµεία, δεν γίνεται καµµιά αναφορά.

Σε ό,τι αφορά τώρα ορισµένα πράγµατα από τους κωδικούς
και από την εισήγηση που κουβεντιάζουµε, εµείς ως Κοµµουνι-
στικό Κόµµα δεν νοµίζουµε ότι οι µειώσεις που εµφανίζονται σε
διάφορους κωδικούς θα πρέπει να σχετίζονται µε µειώσεις στις
αµοιβές εργαζοµένων, αλλά και να µην χαράσσουν καµµιά προ-
οπτική απολύσεων εργαζοµένων ή δροµολόγηση αλλαγής εργα-
σιακών σχέσεων στο µέλλον. Το σηµειώνουµε αυτό, γιατί πολύ
συχνά τα τελευταία χρόνια σε διάφορα νοµοσχέδια ή άλλες δι-
οικητικές πράξεις δροµολογούνται ανάλογες αλλαγές σε βάρος
των εργαζοµένων ακριβώς µέσα από τη διαµόρφωση των προ-
ϋπολογισµών και µέσα από αντίστοιχες περικοπές.

Λόγου χάριν, στον κωδικό 0113 εµφανίζεται µια µείωση της ερ-
γοδοτικής εισφοράς στον ΕΟΠΥΥ κατά 14% και η διευκρίνιση
που δόθηκε αφορά την εισφορά Βουλευτών κι όχι για τους συ-
νεργάτες. Ακόµα προβλέπεται µείωση κατά 31,4% στον κωδικό
374. Κι αυτή η διευκρίνιση είναι απαραίτητη, είναι εντελώς ανα-
γκαία, γιατί µπορεί να «περπατάει» η ιδέα µείωσης του αριθµού
των εργαζοµένων.

Εµείς είµαστε κατηγορηµατικά αντίθετοι στην κατάργηση των
επιδοµάτων των εορτών και της άδειας. Υπάρχει στους κωδικούς
211, 218 ένα κονδύλι 1,33. Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε µε
την κατάργηση των επιδοµάτων των εορτών και της άδειας. 

Λέµε ξανά την άποψη του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
όσον αφορά τα επιδόµατα. Και επειδή εδώ υπάρχουν και διάφο-
ροι συνδικαλιστές και άλλα κοµµατικά στελέχη, θα θυµάστε ότι
πριν από πολλές δεκαετίες το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας
ήταν κατηγορηµατικά αντίθετο µε την επιδοµατική πολιτική. Μι-
λούσαµε πως οτιδήποτε κατακτά η εργατική τάξη, οι εργαζόµενοι
µέσα από την πάλη, µέσα από την διεκδίκησή τους, αυτό πρέπει
να εντάσσεται στο µισθό τους κι όχι να δίνεται ως επίδοµα. Δυ-
στυχώς και εδώ επιβεβαιωθήκαµε, γιατί τα επιδόµατα µπορούν
πολύ εύκολα να ακυρώνονται, µπορούν να εξανεµίζονται.

Σχετικά µε τις ασφαλιστικές εισφορές στους ασφαλιστικούς
οργανισµούς έχουµε µία µείωση της τάξης του 12,93% στους
κωδικούς 290 και 293. Η µείωση των ασφαλιστικών εισφορών
προοιωνίζεται µείωση µισθών. Για το προσωπικό µε σχέση ιδιω-
τικού δικαίου ορισµένου χρόνου και το εργατοτεχνικό προσω-
πικό ξανά βάζουµε ένα ερώτηµα, αλλά και µια άποψη: Αυτοί οι
εργαζόµενοι τι θα γίνουν; Έτσι κάποια στιγµή µπορεί να φύγουν
από τη θέση τους; Νοµίζουµε ότι κι εδώ πρέπει να υπάρχει µία
τοποθέτηση. 

Στην προοπτική των απολύσεων εµείς είµαστε κατηγορηµα-
τικά αντίθετοι, γιατί και παρακάτω στους κωδικούς 351 και 352,
που αφορά πάλι το εργατοτεχνικό και µε σχέση ιδιωτικού δικαίου
προσωπικό, έχουµε µία τεράστια µείωση της τάξης του 36,3%.
Χρειάζεται µια διευκρίνιση και σε αυτό το ζήτηµα.

Οι συντάκτες του προϋπολογισµού βάζουν ένα κονδύλι 15%
για αύξηση του κόστους του ηλεκτρικού ρεύµατος. Δηλαδή, προ-
ετοιµάζεστε µέσα στην αρχή του καινούργιου χρόνου η ΔΕΗ να
αυξήσει κατά 15% τα τιµολόγια της. Αυτό είναι φρικτό! Κόβετε
µισθούς, συντάξεις, τα πάντα και δροµολογεί η ΔΕΗ αύξηση
15%! Αυξήθηκε το πετρέλαιο, το φυσικό αέριο, αυξάνονται τα
πάντα. Το χειµώνα πώς θα ζήσει αυτός ο κόσµος; Είναι πράγ-
µατα, τα οποία µας βρίσκουν κατηγορηµατικά αντίθετους και βε-
βαίως αυτή η πολιτική θεωρούµε ότι πρέπει να αντιπαλευτεί από
όσο γίνεται περισσότερους εργάτες και άλλους εργαζόµενους.

Τέλος, θεωρούµε ότι χρειάζεται µια σοβαρή προσπάθεια, για
να διασφαλιστούν τα δικαιώµατα και οι θέσεις εργασίας των ερ-
γαζοµένων, που στη µεγάλη τους πλειοψηφία πράγµατι δίνουν
πάρα πολλά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον κ.

Χαλβατζή. 
Το λόγο έχει ο κ. Τραγάκης, Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής και

Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, για επτά λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα συζητούµε και ψηφίζουµε το σχέ-
διο προϋπολογισµού δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό

έτος 2013 και τον απολογισµό των δαπανών της Βουλής για το
οικονοµικό έτος 2011.

Στον Προϋπολογισµό, όπως είναι γνωστό, περιλαµβάνονται οι
δαπάνες που έχουν σχέση µε την αντιµετώπιση των αναγκών της
Βουλής και τη λειτουργία των υπηρεσιών της. Επιτρέψτε µου να
πω ότι ο Προϋπολογισµός της Βουλής είναι κάτι παραπάνω από
νούµερα και λογιστικές απεικονίσεις. Ο Προϋπολογισµός της
Βουλής διευρύνει και αναβαθµίζει τις λειτουργίες του Κοινοβου-
λίου, ενισχύει το ρόλο του Βουλευτή και πάνω απ’ όλα, κατοχυ-
ρώνει το κοινοβουλευτικό µας σύστηµα.

Διαχρονικά, οι προϋπολογισµοί της Βουλής διακρίνονται από
δηµοσιονοµική αυστηρότητα και πειθαρχία. Τα τελευταία χρόνια
επιτυγχάνουν να καλύπτουν το ευρύτατο φάσµα των λειτουργιών
του Κοινοβουλίου και παράλληλα καταφέρνουν να επιστρέφουν
ένα σηµαντικό µέρος των χρηµάτων στον κρατικό προϋπολογι-
σµό.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η σηµερινή συζήτηση έχει ξε-
χωριστό χαρακτήρα, διότι διεξάγεται στην πιο κρίσιµη περίοδο
για την πατρίδα µας, όπου εµείς ως Βουλευτές της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας καλούµαστε να λάβουµε ιστορικά κρίσιµες απο-
φάσεις, οι οποίες θα κρίνουν τη µοίρα του τόπου µας και το
µέλλον των παιδιών µας. 

Μέσα σε αυτό το πλαίσιο, ο Προϋπολογισµός της Βουλής για
το 2013 καταρτίστηκε λαµβάνοντας υπ’ όψιν δύο βασικά δεδο-
µένα. Πρώτον, ότι είναι επιτακτική ανάγκη να µειωθούν ακόµη
περισσότερο οι δαπάνες της Βουλής, συµβάλλοντας στην εθνική
προσπάθεια συγκράτησης των εθνικών δαπανών. Δεύτερον, ότι
είναι σηµαντικό να διασφαλιστεί στοιχειωδώς η οµαλή λειτουργία
της Βουλής και του Βουλευτή, που πρέπει και οφείλει να λειτουρ-
γεί ως εκπρόσωπος του λαού.

Έτσι, λοιπόν, η Βουλή των Ελλήνων µειώνει τον προϋπολογι-
σµό της για το 2013 κατά 22 εκατοµµύρια ευρώ από τα 12 εκα-
τοµµύρια ευρώ που είχε αρχικά προγραµµατιστεί, διαµορφώνο-
ντας τον στα 148.751.000 ευρώ από τα 170.972.000 ευρώ που
ήταν το 2012. Έτσι, η Βουλή δίνει πρώτη το παράδειγµα της πε-
ριστολής των δαπανών, συµµετέχοντας στη µεγάλη προσπάθεια
που καταβάλλεται από όλους τους Έλληνες, µε στόχο την ανά-
κτηση της εµπιστοσύνης της ελληνικής οικονοµίας, την επίτευξη
µία διατηρήσιµης δηµοσιονοµικής σταθερότητας, την αντιµετώ-
πιση της ανεργίας και τελικά την έξοδο από την κρίση.

Πρέπει, επίσης, να σηµειωθεί ότι το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο
δηµοσιονοµικής στρατηγικής 2012-2015 είχε ορισµένες προβλέ-
ψεις για το πώς θα προχωρήσουν οι µειώσεις του Προϋπολογι-
σµού της Βουλής.

Προβλεπόταν ότι το 2012 ο Προϋπολογισµός θα ήταν στα 190
εκατοµµύρια ευρώ. Το 2013 στα 185 εκατοµµύρια ευρώ, το 2014
στα 180 εκατοµµύρια ευρώ και το 2015 στα 175 εκατοµµύρια
ευρώ. Έτσι, τρία χρόνια πριν από το 2015 βρισκόµαστε πολύ πιο
κάτω από τον επιδιωκόµενο στόχο, αφού ο προϋπολογισµός του
2013 που συζητάµε σήµερα, είναι κατά πολύ µικρότερος από
αυτόν που προβλεπόταν από το µεσοπρόθεσµο πλαίσιο δηµο-
σιονοµικής προσαρµογής και στρατηγικής.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ χρέος µου, ως παλαιός
κοινοβουλευτικός, να υπερασπιστώ την τιµή και το ρόλο του Βου-
λευτή από τις άδικες και παραπλανητικές επιθέσεις που δέχεται
κάθε χρόνο µε αφορµή τη δηµοσιοποίηση του προϋπολογισµού
της Βουλής. Κάθε χρόνο επιχειρείται από πολλές πλευρές και
από τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης ένας εύκολος εντυπωσια-
σµός σε βάρος των Βουλευτών και του Κοινοβουλίου. Ούτε λίγο
ούτε πολύ το κόστος λειτουργίας του κορυφαίου θεσµού της δη-
µοκρατίας αντιµετωπίζεται ως µία πολυτέλεια, µία περιττή σπα-
τάλη, µία πράξη ευνοιοκρατίας στους Βουλευτές. 

Πρέπει να γίνει αντιληπτό προς όλους ότι οι δαπάνες για την
υλικοτεχνική υποδοµή της Βουλής και την επιστηµονική και διοι-
κητική υποστήριξη του έργου των Βουλευτών, δεν αφορά σε
πρόσωπα, αφορά την αποδοτική λειτουργία του Κοινοβουλίου.
Το Κοινοβούλιο είναι η καρδιά της δηµοκρατίας, είναι το κέντρο
της πολιτικής, είναι ο πυρήνας λήψης των αποφάσεων που επη-
ρεάζουν τη ζωή όλων των πολιτών. 

Γίνεται πολλή συζήτηση για τις αποδοχές των Βουλευτών. Σή-
µερα περισσότερο από ποτέ βρισκόµαστε στο στόχαστρο της
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κοινής γνώµης. Θέλω να πω ότι στην προκειµένη περίπτωση συ-
ζητάµε για έναν προϋπολογισµό, ο οποίος για τέταρτη χρονιά
ουσιαστικά φέρνει µειώσεις στη βουλευτική αποζηµίωση και στις
λοιπές παροχές. Είτε συµφωνεί, είτε διαφωνεί κάποιος µε το
ύψος των µειώσεων, σε  κάθε περίπτωση ο Προϋπολογισµός της
Βουλής όσον αφορά τα κονδύλια που καλύπτουν τη βουλευτική
αποζηµίωση και τα πάσης φύσεως επιδόµατα και παροχές, µει-
ώνεται συνεχώς. 

Ουσιαστικά από το 2009 που αρχίζει η κρίση, µιλάµε για µία
συνολική µείωση στις παροχές των Βουλευτών της τάξεως του
45% έως 48%. Βέβαια, από την άλλη πλευρά πρέπει εµείς οι ίδιοι
µε τη συµπεριφορά µας, τα λεγόµενά µας, το κοινοβουλευτικό
µας έργο, τη γενικότερη παρουσία µας να συµβάλλουµε, ώστε
η πολιτική να ανακτήσει την χαµένη της αξιοπιστία. Η διατήρηση
και η ενδυνάµωση της αυτονοµίας της πολιτικής είναι χρέος
όλων µας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλή των Ελλήνων, χωρίς
να υποβαθµίζει τις βασικές της λειτουργίες, καταθέτει τον προ-
ϋπολογισµό της και µειώνει πολύ περισσότερο από τον προβλε-
πόµενο µέσο όρο τα κονδύλια που προβλέπονται. Όλα τα
κονδύλια και όλοι οι κωδικοί, είτε έχουν µειώσεις είτε είναι ισο-
σκελισµένοι, σε σχέση µε τα περσινά επίπεδα. Βεβαίως θεωρώ
ότι καλύπτει τις ανάγκες και την επάρκεια που πρέπει να έχει το
Κοινοβούλιο, ώστε να µπορέσει να λειτουργήσει η δηµοκρατία.

Επ’ ευκαιρία πάλι, ως παλαιός κοινοβουλευτικός και διατελέ-
σας επί σειρά ετών Αντιπρόεδρος της Βουλής, θα ήθελα να ευ-
χαριστήσω τους υπαλλήλους της Βουλής, αλλά και τη φρουρά
της Βουλής, για την βοήθεια που µας προσφέρουν για την επι-
τέλεση του έργου µας και θα ήθελα να κάνω µόνο µία παρατή-
ρηση επ’ αυτού, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να µιλήσω για τους επιστηµονικούς συνεργάτες. Νο-
µίζω ότι τη µείωση, η οποία προβλέπεται για τους επιστηµονι-
κούς συνεργάτες, οι οποίοι είναι υπάλληλοι µε πολύ αυξηµένα
προσόντα, θα πρέπει να την ξανακοιτάξουµε και να το δούµε
αυτό το θέµα, διότι δηµιουργεί αδικίες.

Με αυτές τις σκέψεις ψηφίζω τον Προϋπολογισµό της Βουλής
2013.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Είναι υπερβολικό το 32%.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΡΑΓΑΚΗΣ (Α’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Είναι

υπερβολικό πράγµατι το 32%.
Ευχαριστώ πολύ.

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ.

Κουρουµπλής, για επτά λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όταν η ανερ-

γία βρίσκεται σε εκρηκτικά επίπεδα και ενάµισι εκατοµµύριο άν-
θρωποι βιώνουν το µαρτύριό της, όταν το κοινωνικό κράτος κατε-
δαφίζεται, όταν ο κοινωνικός και εργασιακός πολιτισµός µετα-
τρέπεται σε ένα περιβάλλον κοινωνικού ολοκαυτώµατος, η δη-
µοκρατία απειλείται.

Όταν, κύριε Πρόεδρε, οι ευπαθείς οµάδες του πληθυσµού
οδηγούνται στην κοινωνική ευθανασία, όταν από την άλλη
πλευρά οι δυνάµεις της οικονοµίας, το εφοπλιστικό κεφάλαιο µε
διάφορους τρόπους, αλλά και άλλοι τοµείς της οικονοµίας µέ-
νουν στο απυρόβλητο, τότε ενδηµεί η κοινωνική αδικία και η συν-
τριπτική τουλάχιστον πλειοψηφία του ελληνικού λαού αισθάνεται
ότι τα βάρη αυτής της κρίσης τα φορτώνονται συγκεκριµένες
οµάδες του πληθυσµού.

Και ενώ επιδεικνύεται αποφασιστικότητα και µάλιστα εκτε-
λούνται οι εντολές της τρόικας εις το ακέραιον σε βαθµό που να
απειλείται ακόµη και η συνοχή της Κυβέρνησης, για ένα επίδοµα
γάµου, από την άλλη µεριά βλέπουµε, σε αυτά που, αν θέλετε,
εµπεριέχονται και στο µνηµόνιο και που έχουν να κάνουν µε τη
φοροδιαφυγή και τη φοροκλοπή, να επιδεικνύεται µια αδυναµία
του πολιτικού συστήµατος να συγκρουστεί µε ισχυρά συµφέ-
ροντα.

Λένε όλοι, κύριε Πρόεδρε, ότι σε µια τέτοια κρίσιµη περίοδο
το ζητούµενο είναι η ανάπτυξη και ανάπτυξη δεν υπάρχει. Αντι-
θέτως µε τα µέτρα που περιέχονται στο πολυνοµοσχέδιο ακόµη
και η πενιχρή παραγωγική βάση και δραστηριότητα στην Ελλάδα,
πλήττεται. Δείτε την περίπτωση της ελληνικής φαρµακοβιοµηχα-

νίας, δείτε και τους απολογισµούς των ελληνικών εταιρειών φαρ-
µάκου σε σχέση µε τις πολυεθνικές. Οι εισπράξεις των πολυεθνι-
κών είναι 4,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και όλες παρουσιάζουν
ζηµίες. Αυτό και µόνο δείχνει µια αδυναµία η οποία προκαλεί το
δηµόσιο αίσθηµα. 

Η πολιτική που ασκείται, ασκείται µε έναν τρόπο βίαιο. Αρκεί
να πει κανείς, κύριε Πρόεδρε, ότι το πολυνοµοσχέδιο που συζη-
τούµε σήµερα στην Επιτροπή Κοινωνικών και Οικονοµικών και
αύριο θα έρθει στη Βουλή είναι ένα άρθρο εκατοντάδων σελί-
δων, που και η πιο ισχυρή διάνοια δεν θα µπορούσε µέσα στο
χρονικό διάστηµα που ορίζεται να το παρακολουθήσει ή να το
διαβάσει έστω µια φορά. Ε, λοιπόν, αυτό ευτελίζει τον κοινοβου-
λευτισµό. 

Από αυτές τις επιλογές, κύριε Πρόεδρε, απειλείται η δηµοκρα-
τία, όταν καλούµε τους Βουλευτές να ψηφίσουν ένα µόνο άρθρο.
Αυτό είναι µια ευρεσιτεχνία των τελευταίων χρόνων για να εκβια-
στούν οι Βουλευτές. Και οµολογήθηκε στην Αίθουσα της Βουλής
το πρωί ότι αυτού του είδους οι επιλογές εµπεριέχουν το στοι-
χείο του εκβιασµού, διότι αν το νοµοσχέδιο αυτό ερχόταν σε τρία
ή τέσσερα άρθρα είναι βέβαιον ότι πολλοί Βουλευτές, ακόµη και
της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και της Δηµοκρατικής
Αριστεράς, δεν θα το είχαν ψηφίσει.

Ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να θέσω, κύριε Πρόεδρε, είναι το
κανάλι της Βουλής. Όλοι γνωρίζουµε πώς στήθηκε το µιντιακό
σύστηµα, τι συµφέροντα εξυπηρετεί, ποιους υιοθετεί, ποιους επι-
βάλλει και ποιους ανακυκλώνει µονίµως στις παρουσιάσεις του.
Υπάρχει µια σηµαντική κατάκτηση της δηµοκρατίας, που είναι το
κανάλι της Βουλής. Εγώ θέλω να οµολογήσω και να τονίσω ότι
αυτό οφείλεται στην πρωτοβουλία του τότε Προέδρου της Βου-
λής κ. Απόστολου Κακλαµάνη και οφείλουµε να του το αναγνω-
ρίσουµε, γιατί είναι µια σηµαντικότατη κατάκτηση που δίνει τη
δυνατότητα σε όλους τους Βουλευτές, σε όλα τα κόµµατα να
αποτυπώνουν τις απόψεις τους και ο ελληνικός λαός να βγάζει
τα συµπεράσµατά του, χωρίς να υπηρετούνται συγκεκριµένες
σκοπιµότητες που υπηρετεί το µιντιακό σύστηµα µέσα από τη
λογική εξυπηρέτησης συγκεκριµένων πολιτικών και προσωπικών
επιλογών.

Και επειδή, κύριε Πρόεδρε, ακούγονται διάφορα και ασκούνται
διάφορες πιέσεις για να καταργηθεί το κανάλι της Βουλής, θα
πρέπει να ξέρουν κάποιοι ότι θα υπάρξουν µέσα σ’ αυτήν την Αί-
θουσα ισχυρότατες αντιστάσεις εάν διανοηθεί κανείς να θίξει
αυτόν τον πολύ σηµαντικό θεσµό που εµπεδώνει τη δηµοκρατική
λειτουργία στη συνείδηση του ελληνικού λαού. Αντιθέτως, θα
πρέπει να υπάρξει η πρόνοια ώστε να µπορούν να βλέπουν το
κανάλι της Βουλής σε όλα τα σηµεία της Ελλάδος. Αυτό πρέπει
να γίνει, και όχι να µεθοδευθεί κάποια άλλη εξέλιξη.

Ένα άλλο ζήτηµα που θέλω να θίξω, κύριε Πρόεδρε, είναι ο
Κανονισµός της Βουλής. Είναι ένα ζήτηµα που πραγµατικά πρέ-
πει να το δούµε. Έρχεται κάθε κυβέρνηση και φέρνει διάφορα
νοµοσχέδια τα οποία ουσιαστικά προβλέπουν την έκδοση δεκά-
δων διαταγµάτων και δεκάδων αποφάσεων. Τα τελευταία δέκα
χρόνια έχουν προβλεφθεί πενήντα τρεις χιλιάδες υπουργικές
αποφάσεις από τις οποίες δεν έχει εκδοθεί ούτε το ένα δέκατο.
Για χιλιάδες διατάγµατα το ίδιο. Επιτέλους, δεν θα µπορούσε ο
Κανονισµός της Βουλής, προκειµένου αυτή η διαδικασία να απο-
κτήσει ένα άλλο περιεχόµενο, να υποχρεώνει την Κυβέρνηση να
προβλέπει το νοµοσχέδιο χρονικό ορίζοντα για την έκδοση των
αποφάσεων και των διαταγµάτων; 

Και κάτι ακόµα. Γιατί δεν θα µπορούσαν τα διατάγµατα να έρ-
χονται και στις αρµόδιες επιτροπές χωρίς να γίνει ψηφοφορία;
Να τίθενται στη βάσανο της Βουλής. Να κατατίθενται οι απόψεις
των Βουλευτών. Θα είναι πολύ πλουσιότερη η δυνατότητα της
Κυβέρνησης και θα παίρνει και ιδέες για την κατάρτιση ενός δια-
τάγµατος, για να µπορέσει πραγµατικά αυτό το διάταγµα να απο-
τυπώνει τη βούληση του ελληνικού λαού.

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει επίσης ένα ζήτηµα που θα ήθελα να
καταθέσω ως πρόταση. Όλοι γνωρίζουµε το πρόβληµα των αστέ-
γων. Όλοι γνωρίζουµε τις συνέπειες σε ανθρώπους που έχουν
να κάνουν µπάνιο ένα και δυο µήνες. Ο Δήµος Αθηναίων έχει
αγοράσει το παλιό Λυσσιατρείο. Τα χρήµατα από τις περικοπές
που κάναµε από τις επιτροπές στους Βουλευτές θα µπορούσαν
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να διατεθούν σε συνεργασία µε το Δήµο Αθηναίων και να γίνει
ένα δηµόσιο λουτρό το οποίο θα προσφέρει υπηρεσίες σε αν-
θρώπους που δεν έχουν τη δυνατότητα να κάνουν µπάνιο εδώ
και µήνες. Αυτό θα είναι µια προληπτική παρέµβαση σε ζητήµατα
υγείας. Γιατί αυτοί οι άνθρωποι όταν δεν έχουν τη δυνατότητα
να έχουν µια τέτοια φροντίδα, είναι φυσικό να γίνονται φορείς
µεταδιδόµενων ασθενειών. 

Ένα άλλο ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, είναι οι εκδόσεις της Βου-
λής. Υπάρχει έτοιµο ένα έργο που έχει να κάνει µε τη γενοκτονία
του Ποντιακού Ελληνισµού και την ιστορία του. Νοµίζω ότι δεν
θα χρειαστούν πολλά χρήµατα. Είναι έτοιµο έπειτα από µέριµνα
προηγούµενων Προεδρείων της Βουλής. Είναι έτοιµο αυτή τη
στιγµή στη διάθεση του Ιδρύµατος της Βουλής. Νοµίζω ότι αυτό
το έργο θα πρέπει να το εκδώσουµε, κύριε Πρόεδρε, γιατί είναι
ιστορία ενός κοµµατιού του ελληνικού λαού που βίωσε µαρτυρι-
κές ώρες στην τραγωδία της Μικρασιατικής Καταστροφής και
οφείλουµε στον Ποντιακό Ελληνισµό αυτό το έργο µνήµης. 

Κλείνω λέγοντας ότι θα πρέπει να εξετάσουµε την περίπτωση
των επιστηµονικών συνεργατών. Το 32% είναι σφαγή, κύριε Πρό-
εδρε. Θα πρέπει να επανεξετασθεί ή τουλάχιστον να περιοριστεί
σε ένα µικρότερο ποσοστό. 

Επίσης, αυτή η περίφηµη ιστορία µε τους Βουλευτές και τα
προνόµιά τους. Κύριε Πρόεδρε, θέλετε να µειώσουµε τον αριθµό
των Βουλευτών; Να το συζητήσουµε και να τους µειώσουµε.
Αλλά πρέπει να συζητήσουµε µε πολύ σοβαρό και ειλικρινή
τρόπο πώς θέλουµε τον Βουλευτή. Θέλουµε να γίνονται οι πλού-
σιοι Βουλευτές; Να πούµε στον ελληνικό λαό ότι οι πλούσιοι θα
γίνονται Βουλευτές.

Διότι κάτι τέτοιο επιχειρήθηκε, κύριε Πρόεδρε, και µε την ιστο-
ρία του ασυµβίβαστου και τελικά ήρθε η υπόθεση να καταργηθεί
το ασυµβίβαστο. Γιατί; Για να εξυπηρετηθούν συγκεκριµένα γρα-
φεία που µπορούσαν να ασκήσουν παράλληλο επάγγελµα. Μην
µου πείτε σήµερα ότι ένας Βουλευτής της επαρχίας µπορεί να
είναι και δικηγόρος στο Αγρίνιο, στην Τρίπολη ή γιατρός στην
Πρέβεζα ή οπουδήποτε αλλού. Νοµίζω ότι θα πρέπει και αυτό το
ζήτηµα να το εξετάσουµε. Αρκεί να θυµίσω στην Αίθουσα ότι από
την εποχή της αρχαιότητος ο Δηµοσθένης αναφέρεται στη
σχέση επαγγέλµατος και άσκησης δηµόσιου λειτουργήµατος. Ε,
λοιπόν, είναι ένα ζήτηµα το οποίο πρέπει να το δούµε µε πολύ
µεγάλη νηφαλιότητα και ψυχραιµία.

Θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ολοκληρώστε όµως,

κύριε  Κουρουµπλή, γιατί έχουµε υπερβεί το χρόνο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ: Κλείνω σε µισό λεπτό.
Κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει ο Κανονισµός της Βουλής να επι-

βάλλει τη δηµοκρατική λειτουργία των κοµµάτων. Τα κόµµατα
είναι θεσµοί, αλλά τα κόµµατα έχουν γίνει αρχηγικά. Αποφασίζει
ο Αρχηγός και διαγράφει έναν Βουλευτή, όταν στη Γερµανία έχει
κατοχυρωθεί η εσωκοµµατική δηµοκρατία των κοµµάτων ακόµα
και στο Σύνταγµα. Ε, λοιπόν, η Βουλή των Ελλήνων µπορεί σε
µια προσεχή τροποποίησή της να προβλέψει την επιβολή, την κα-
τοχύρωση, την καθιέρωση της εσωκοµµατικής δηµοκρατίας στα
κόµµατα, για να µπορέσει να διοχετεύεται το οξυγόνο της δηµο-
κρατίας και να µπορεί πραγµατικά ο κάθε Βουλευτής να είναι
ανεξάρτητος, µε βάση τη συνείδησή του, σε συγκεκριµένα κρί-
σιµα ζητήµατα που έχουν να κάνουν µε την πατρίδα και την κοι-
νωνία.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ-ΕΚΜ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ο κ. Γλέ-
ζος για επτά λεπτά.

ΜΑΝΩΛΗΣ ΓΛΕΖΟΣ: Αγαπητέ Πρόεδρε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, θέλω να χαιρετίσω κατά κάποιον τρόπο την αντίληψη της
Κυβέρνησης, η οποία κάνει πράξη αυτήν τη στιγµή τη διάκριση
των εξουσιών, έχει παραιτηθεί από το να παρευρίσκεται στη
Βουλή και αφήνει στο Σώµα µόνο των Βουλευτών να αποφασίζει
τα της νοµοθετικής –υποτίθεται- εργασίας. Το σηµειώνω αυτό,
γιατί όντως είναι χαρακτηριστικό.

Θα ήθελα να σταθώ πάρα πολύ σε κάτι. Ας µου επιτραπεί να
πω ότι το κείµενο όλο αυτό θα µπορούσε να ξεφύγει από όλη
αυτή τη διαδικασία των αριθµών κ.λπ.. Αν το δώσουµε αυτό στον

κόσµο να το διαβάσει, τι καταλαβαίνει; Δεν υπάρχει πουθενά ανά-
λυση τι είναι ο κάθε κωδικός αριθµός. Είναι κωδικοί τους οποίους
δεν καταλαβαίνει ο κόσµος καθόλου. Ένα αυτό.

Πάµε τώρα στην ουσία. Συζητάµε για την αντιµισθία των Βου-
λευτών, µελλοντικό στοιχείο να µελετηθεί –δεν το βάζω τώρα για
να εφαρµοστεί- εάν θα πρέπει να αµείβονται οι Βουλευτές. Έχω
τη γνώµη ότι δεν πρέπει να αµείβονται οι Βουλευτές σε καµµιά
απολύτως περίπτωση. Αλλά αυτό είναι ένα µελλοντικό θέµα, θα
το δούµε στη συντακτική εθνοσυνέλευση που θα ακολουθήσει.
Ας πάµε σε κάτι συγκεκριµένο. Ο Βουλευτής παίρνει αµοιβή για
να παρευρίσκεται στις ειδικές επιτροπές. Γι’ αυτό, εδώ, είναι
άδεια η Αίθουσα όταν συζητάµε τον κοινοβουλευτικό έλεγχο,
όταν συζητάµε και νοµοθετική εργασία και είναι πλήρεις όλες οι
επιτροπές από κόσµο, γιατί θα πάρουν το αντιµίσθιο. Πώς το επι-
τρέπουµε αυτό; Πρόταση συγκεκριµένη, αγαπητέ Πρόεδρε, είναι
να καταργηθεί το ειδικό επίδοµα που δίνεται σε αυτούς που συµ-
µετέχουν στις επιτροπές, για να δούµε µετά αν θα πηγαίνουν.

Δεύτερον, γιατί πρέπει να πληρώνεται ο Βουλευτής στη διάρ-
κεια του καλοκαιριού; Επειδή θα συµµετέχει επιπλέον; Κάνει υπε-
ρωρία δηλαδή; Δεν το καταλαβαίνω. Και έχουµε ειδικό κονδύλι.

Αυτά τα κονδύλια είναι τεράστια, αν κοιτάξετε το λογαριασµό
και γι’ αυτό πρέπει να καταργηθούν.

Έχω προτείνει ένα άλλο σύστηµα για τη λειτουργία της Βου-
λής και το θέτω υπ’ όψιν όλων. Να γίνεται χωριστά µια βδοµάδα
κοινοβουλευτικός έλεγχος, την επόµενη εβδοµάδα να γίνονται οι
συνεδριάσεις των επιτροπών χωρίς ειδική αµοιβή, έπειτα µια
εβδοµάδα νοµοθετική εργασία στην Ολοµέλεια και τελευταία
εβδοµάδα ο καθένας να πηγαίνει στην επαρχία του για να απο-
λογηθεί στον λαό που τον εξέλεξε, για να φανεί αν τον εξέλεξε
σωστά ή λάθος.

Θα ήθελα να σηµειώσω εδώ πέρα απ’ αυτά -µια και παρευρί-
σκεται εδώ και ο Απόστολος Κακλαµάνης, δηµιουργός του τηλε-
οπτικού σταθµού της Βουλής- πως πρέπει να διατηρήσουµε τον
τηλεοπτικό σταθµό σαν τις κόρες των µατιών µας. Σε καµµία πε-
ρίπτωση δεν πρέπει να διαλυθεί. Και πρέπει να υπάρξει και Ρα-
διοφωνικός Σταθµός. Πρέπει να λειτουργήσουν καλύτερα. Έχω
µιλήσει ειδικά στον Πρόεδρο της Βουλής που παρευρίσκεται για
το τι πρέπει να γίνει.

Πρέπει επίσης να καταργηθούν τα γραφεία των πρώην πρω-
θυπουργών και όλων όσων δεν είναι ενεργοί Βουλευτές. 

Θέλω να φτάσω τώρα στο σηµείο της σχέσης Βουλής-λαού.
Είναι υπόθεση δική µας και αποκτά ιδιαίτερη σηµασία, όταν
υπάρχει µάλιστα αυτή η συκοφαντία. Όπως είναι γνωστό, σύµ-
φωνα µε τις απόψεις µου δεν είµαι υπέρ του αντιπροσωπευτικού
κοινοβουλευτικού συστήµατος. Όµως άλλο είναι αυτό και άλλο
το θέµα ότι δεν θα πρέπει να είναι ξεκάθαρες οι σχέσεις Βουλής-
λαού. Πρέπει να γίνει πρόγραµµα για το πώς θα έρχεται σε
επαφή η Βουλή µε το λαό, πέρα από το ραδιοφωνικό και τον τη-
λεοπτικό σταθµό. 

Θέλω επίσης εδώ να εκφράσω τα συγχαρητήρια µου στο προ-
σωπικό της Βουλής. Θέλω ειδικά να τους συγχαρώ για υπερω-
ρίες που κάνουν και δεν πληρώνονται. 

Επίσης θέλω να τονίσω ότι χάρη στην πρωτοβουλία από τη
δική µας πλευρά και την αποδοχή αυτής της πρωτοβουλίας από
τον Φ. Πετσάλνικο, όταν ήταν Πρόεδρος της Βουλής, δόθηκαν
µόνο 12.000 ευρώ για να εκδοθεί το βιβλίο που εκδώσαµε στα
ελληνικά, τα γερµανικά και τα αγγλικά. Δώσαµε όλους τους λο-
γαριασµούς. Μένει µόνο ένα µικρό υπόλοιπο ακόµα που πρέπει
να παραλάβει από εµάς. Δώσαµε πλήρη στοιχεία. Επίσης πρέπει
να µελετήσουµε πώς θα το προβάλουµε. 

Πρέπει να καταστήσουµε τον Βουλευτή όχι επαγγελµατία,
αλλά λειτουργό, για να επαναφέρουµε αυτό που οι αρχαίοι Έλ-
ληνες έλεγαν: «όταν υπάρχει µια πόλις που αποτελείται από πο-
λίτες και οι πολίτες ασκούν οι ίδιοι πολιτική και δεν την
αναθέτουν σε πολιτικούς εξ επαγγέλµατος, τότε το παραγόµενο
αποτέλεσµα είναι ο πολιτισµός». Μάλιστα, ο Σόλων έφτασε στο
πολύ σκληρό σηµείο να θεωρήσει «άπολι» αυτόν που δεν συµµε-
τείχε στα κοινά, λέγοντας: «Δεν µπορείς να ζήσεις στην πόλη
µας, πήγαινε σε άλλη πόλη». 

Με την ελπίδα ότι εµείς θα λειτουργούµε ως πολίτες αυτής της
χώρας και ως Βουλευτές και δεν θα γίνουµε ποτέ εξ επαγγέλµα-
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τος πολιτικοί, εύχοµαι κάποια απ’ αυτά που είπε ένας εσχατόγε-
ρος να µείνουν. 

(Χειροκροτήµατα)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Το λόγο έχει ζητήσει

ο κ. Χαλβατζής για να κάνει µια σύντοµη διευκρίνιση. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Επειδή δεν ακούστηκε καλά, εµείς για όλους αυτούς τους λό-

γους καταψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό, όπως τον καταψηφί-
σαµε και στην επιτροπή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ο κ. Βαρβιτσιώτης
έχει το λόγο για επτά λεπτά.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είµαι αρκετά
χρόνια Βουλευτής, αλλά είναι η πρώτη φορά που παίρνω το λόγο
–κύριε Γλέζο, µην µε κοιτάζετε µ’ αυτό το ύφος- στη συζήτηση
του Προϋπολογισµού της Βουλής και αυτό γιατί πιο πολύ θέλω
να µιλήσω για το ρόλο της Βουλής, για τις σχέσεις της Βουλής
µε τον κόσµο, µε το λαό, διότι θεωρώ ότι πλέον έχουµε µπει σε
µία περίοδο πολύ µεγάλου αντικοινοβουλευτικού µένους και κρι-
τικής από την κοινωνία και δεν επικοινωνούµε σοβαρά όλες
αυτές τις περικοπές που έχουν γίνει στον προϋπολογισµό της
Βουλής και καλώς έχουν γίνει. Θεωρούµαστε ως µία κάστα αν-
θρώπων µακριά από την κοινωνία, που δεν έχουν καµµία σχέση
µε την πραγµατικότητα και δεν έχουν υποστεί καµµία από τις πε-
ρικοπές που υφίσταται όλη η υπόλοιπη κοινωνία. Και για να είµαι
πιο σαφής, εγώ θεωρώ ότι η µείωση του προϋπολογισµού που
γίνεται φέτος είναι µία πολύ γενναία µείωση και είναι µία µείωση
που έρχεται σε συνέχεια πολλών προηγούµενων µειώσεων του
Προϋπολογισµού της Βουλής, που σε λίγο θα αρχίσει να δηµι-
ουργεί και λειτουργικό πρόβληµα και θα σας εξηγήσω στη συνέ-
χεια το γιατί. 

Πέρα από τους ίδιους τους Βουλευτές θεωρώ ότι και οι εργα-
ζόµενοι της Βουλής έχουν αποτελέσει στόχο της κοινωνίας και
δεν έχει εξηγηθεί ποτέ στην κοινωνία ότι οι εργαζόµενοι της Βου-
λής δεν παίρνουν ποτέ υπερωρίες, ότι οι εργαζόµενοι της Βου-
λής µπορεί να είναι περισσότεροι διότι όντως λάθος διατάξεις
που πέρασαν στο παρελθόν έβαλαν στη Βουλή πολύ προσωπικό,
αλλά σίγουρα σ’ αυτούς που έχω την τιµή να συνεργάζοµαι χρό-
νια τώρα, διακρίνω ένα υψηλό επίπεδο γνώσεων, πολύ υψηλό
επίπεδο παροχής συµβουλευτικών υπηρεσιών προς το Κοινοβού-
λιο και µία εξαιρετική σοβαρότητα που δεν την βρίσκεις σε άλ-
λους φορείς του δηµόσιου τοµέα. 

Πιστεύω ότι υπάρχει ένας κίνδυνος και πριν από λίγο στη συ-
ζήτηση αυτή ο κίνδυνος αυτός για τη µείωση της λειτουργίας του
Κοινοβουλίου έγινε ορατός, όταν ασκήθηκε κριτική για τη συµ-
µετοχή Βουλευτών σε διεθνείς αποστολές που αποτελούν υπο-
χρέωση της χώρας. 

ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Και συµφέρον της χώρας. 
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι η δεύτερη φορά που έχω

την τιµή να υπηρετώ τη θέση του Προέδρου της Επιτροπής Εξω-
τερικών και Άµυνας κι έχοντας υπηρετήσει και στο Υπουργείο
Εξωτερικών έχω πάρα πολύ µεγάλο σεβασµό  στην κοινοβουλευ-
τική διπλωµατία και πιστεύω ότι η εξωστρέφεια των Ελλήνων
Βουλευτών, η συµµετοχή µας σε διεθνείς αποστολές, σε διεθνείς
οργανισµούς και σε διµερείς διπλωµατικές αποστολές και συ-
ναντήσεις είναι καθήκον µας κι έχω πάντοτε διακρίνει σε όλους
τους διεθνείς οργανισµούς στους οποίους έχουµε συµµετάσχει
να βρισκόµαστε µε µία φωνή στο εξωτερικό, έστω και αν έχουµε
ιδεολογικές και πολιτικές αντιθέσεις, προβάλλοντας και τις αιµα-
τηρές θυσίες που κάνει σήµερα ο ελληνικός λαός. Αυτός είναι ο
ρόλος µας, η ευθύνη µας και θα πρέπει να συνεχίσει η Βουλή,
κύριε Πρόεδρε, να µας δίνει, όπως µας δίνει, τη δυνατότητα να
συµµετάσχουµε σε τέτοιες διεθνείς αποστολές. Αλίµονο αν κλει-
στούµε στο καβούκι µας στο όνοµα ενός λαϊκισµού που θα απα-
γορεύει το οποιοδήποτε ταξίδι. Ζούµε σε µια παγκοσµιοποιηµένη
κατάσταση κι έχει πολύ µεγάλη σηµασία ένας εκπρόσωπος του
λαού, έστω κι αν δεν βρίσκεται στα έδρανα της Συµπολίτευσης
αλλά στα έδρανα της Αντιπολίτευσης, να στηρίζει µία εθνική προ-
σπάθεια ή να προβάλει ακόµη και τις αδυναµίες µίας πολιτικής
που εφαρµόζεται στη χώρα. Εδώ όµως έρχοµαι στο «διά ταύτα».
Και το «διά ταύτα», κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι ότι δεν
αρκεί να βρισκόµαστε στα διεθνή και στα ευρωπαϊκά fora, αλλά

θα πρέπει κάποια στιγµή να αρχίσουµε να λειτουργούµε µε τους
διεθνείς κανόνες λειτουργίας, εσωτερικά, µέσα στο Κοινοβού-
λιο.

Η ηλεκτρονική αποστολή εγγράφων ίσως είναι το πρώτο για
να σταµατήσουµε να τυπώνουµε χιλιάδες σελίδες. Και να αξιο-
ποιήσουµε τη νέα τεχνολογία. Θα πρέπει να προχωρήσουµε και
σε άλλες τοµές. 

Και χρειάζεται µια γενναία αλλαγή στον Κανονισµό, αλλαγή
στον τρόπο µε τον οποίο λειτουργούν οι επιτροπές, που λειτουρ-
γεί η Ολοµέλεια. Οι χρόνοι πρέπει να συντµηθούν πάρα πολύ. Η
δυνατότητα παρεµβάσεως από την Κυβέρνηση θα πρέπει να πε-
ριοριστεί. Δεν µπορεί ο κάθε Υπουργός να έρχεται εδώ µέσα να
µας βγάζει το λόγο του, τη στιγµή που θέλει και να επαναλαµβά-
νεται και να µακρηγορεί. 

Όποιος έχει παρακολουθήσει τους Κανονισµούς άλλων Κοινο-
βουλίων και ιδιαίτερα του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου, θα ξέρει
ότι οι χρόνοι οµιλίας είναι ένα, τρία και πέντε λεπτά. Και δεν είναι
αυτές οι µακρηγορίες µε το παραπανίσιο λεπτό ή τα δύο λεπτά,
που δίνονται από το Προεδρείο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κλείνω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, και λέω ότι πρέπει να γίνει µια
γενναία αλλαγή στον τρόπο λειτουργίας του Κοινοβουλίου. Και
να υπάρχει και σεβασµός από την Κυβέρνηση.

Εγώ χαίροµαι για τις αντιδράσεις που διατυπώνουν πάρα
πολλά κόµµατα για την εισαγωγή τροπολογιών την τελευταία
στιγµή. Αλλά, θα ήθελα παράλληλα, να γίνονται πολύ περισσό-
τερες τροπολογίες από Βουλευτές για αλλαγές στα άρθρα τα
συγκεκριµένα και να γίνονται δεκτές από την κυβερνητική πλει-
οψηφία.  

Και τέλος, θεωρώ ότι ήρθε η στιγµή να εισάγουµε το σύστηµα
των ηλεκτρονικών ψηφοφοριών. Δεν µπορεί να ξαναπεράσουµε
τη διαδικασία που πέρασε η χώρα ολόκληρη την προηγούµενη
εβδοµάδα, όταν επί µιάµιση ώρα δεν µπορούσε να βγει το απο-
τέλεσµα σε µια ψηφοφορία, η οποία είχε οικονοµικό αντίκτυπο
για τη χώρα, γιατί, κύριε Πρόεδρε, εκείνη τη στιγµή το Χρηµατι-
στήριο βρισκόταν σε ελευθέρα πτώση σε αναµονή αυτού του
αποτελέσµατος. 

Έχουµε εδώ το σύστηµα, νοήµονες άνθρωποι είµαστε, ας χρη-
σιµοποιήσουµε επιτέλους, το «Ναι», το «Όχι» και ας είµαστε συ-
νεπείς την ώρα που ξεκινάει η ψηφοφορία. Και όποιος δεν είναι
συνεπής, ας έχει τη χλεύη του κόσµου που τον έστειλε εδώ πέρα. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. 
Και πάλι θα ήθελα να ευχαριστήσω και να συγχαρώ το Προ-

εδρείο της Βουλής γιατί έκανε µια γενναία περικοπή, την οποία
όµως, οφείλει και να επικοινωνήσει προς τον ελληνικό λαό, για
να µην νοµίζει ότι είµαστε άµοιροι των οποιωνδήποτε θυσιών γί-
νονται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε τον

κ. Βαρβιτσιώτη.
Ο πρώην Πρόεδρος της Βουλής, κ. Απόστολος Κακλαµάνης,

έχει το λόγο, για δέκα λεπτά.
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι και

χωρίς να υποτιµώ τους άλλους συναδέλφους που µίλησαν, εγώ
θα έκανα αρχή από το «ένας εσχατόγερος» οµιλεί. Χρειαζόµαστε
βέβαια και εµείς.

Αλλά, νοµίζω ότι είναι ώρα, κύριε Πρόεδρε, να µιλήσουµε για
το Κοινοβούλιο, για το ρόλο µας, για τις ευθύνες που αναλαµβά-
νουµε ως µέλη του νοµοθετικού Σώµατος. Αυτό προϋποθέτει ότι
θα αποφασίσουµε να διατηρήσουµε και να επαυξήσουµε τον αυ-
τοσεβασµό µας. 

Όποιος σέβεται τον εαυτό του προφανώς, σέβεται και τους
άλλους, δεν προσβάλει µε οποιονδήποτε τρόπο τους ακροατές
του, αυτούς που επιτέλους ο ελληνικός λαός τον υποχρέωσε να
ζει µαζί τους στον ίδιο χώρο, επί πολύ χρόνο και που ίσως, υπό
άλλες συνθήκες κάποιους εξ αυτών µπορεί να µην ήθελε καν να
τους βλέπει. Όµως, οφείλει, αφού αυτή είναι η εντολή του λαού,
µαζί τους να συλλειτουργήσει στη λογική: λόγος, αντίλογος, σύν-
θεση, έργο.

Είναι καιρός να υπενθυµίσω κάτι που απηύθυνα τότε µόνο σε
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µια µεριά. Τώρα φαίνεται ότι αυτό πρέπει να απευθυνθεί προς
όλους µας. Αυτός ο χώρος, κύριε Πρόεδρε, προώρισται να πα-
ραµείνει, όπως εξελίσσονται τα πράγµατα, για αρκετό καιρό ο
µόνος ελεύθερος χώρος και εκείνο εκεί το µόνο ελεύθερο Βήµα. 

Είπε ο κ. Κουρουµπλής για το ρόλο των Μέσων Ενηµέρωσης
και δεν εκπλήσσεσθε όταν µε ακούτε και εµένα γι’ άλλη µια φορά
να µιλώ. Δείτε το δηµόσιο βίο της χώρας και θα διαπιστώσετε ότι
σε µεγάλο ποσοστό οι τα πρώτα φέροντες είναι προϊόντα παρα-
γωγής και αναπαραγωγής ενός πλέγµατος οικονοµικών, µιντια-
κών, τραπεζικών συµφερόντων. 

Όµως, αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, πώς µπορεί να
σκεφτεί ο απλός πολίτης, αυτός που αυτήν τη στιγµή υποφέρει;
Κάποιοι –το έχω πει και άλλη φορά- θέλουν να ελπίζουν ότι θα
δικαιωθούν µε τη σωτηρία της χώρας. Κάποιοι και αν ακόµα δεν
το αισθάνονται έτσι, όµως η εικόνα που δίνουν είναι ότι περιµέ-
νουν να δικαιωθούν, όταν θα καταστραφεί η χώρα. 

Όµως µέσα από αυτή την οξεία, αν θέλετε, αντιπαράθεση µπο-
ρεί να προκύψει κάτι καλύτερο. Και οι πρώτοι να καταλάβουµε –
ανήκω στους πρώτους- ότι η χώρα να σωθεί, αλλά να σωθεί και
αυτός ο λαός που θα ζει σε αυτήν τη χώρα και η άλλη πλευρά να
συνειδητοποιήσει –λέει ο λαός µας «το γινάτι βγάζει µάτι»- πώς
το πάθος και το µίσος αναπτύσσεται και διαχέεται σε ολόκληρη
τη χώρα µέχρι την τελευταία γειτονιά στις πόλεις, µέχρι το τε-
λευταίο χωριό στην ύπαιθρο.

Όσοι, αγαπητέ Μανώλη, ζήσαµε την Κατοχή, ζήσαµε τον Εµ-
φύλιο, µάθαµε ακόµη και τα πάθη µας πώς πρέπει να τα τιθασεύ-
σουµε γιατί τελικά δεν οδηγούν πουθενά. Σήµερα µόνο όσοι
θέλουν την καταστροφή του κοινοβουλευτισµού, διδάσκουν στην
πράξη όλους τους Έλληνες που είναι 45 ετών και κάτω ότι από
το 1974 και εδώ ο κοινοβουλευτισµός, τα κόµµατα κατέστρεψαν
µια Ελλάδα που ήταν µια χαρά µέχρι το 1974! 

Ελάτε στη θέση όλων αυτών των νέων ανθρώπων, της ανερ-
γίας, του αποπροσανατολισµού, του µέχρι πρόσφατα life style,
των παµπς, του καταναλωτισµού, των ξένων προτύπων, όλων
αυτών! Ποιο είναι το µήνυµα που δίνουµε σε αυτούς τους ανθρώ-
πους που είναι κάτω των 45-50 ετών; Αυτοί δεν έζησαν τίποτα
άλλο. Δεν έζησαν τις τραγωδίες που κάποιοι –όσοι τις ζήσαµε-
έχουµε υποχρέωση να αγωνιζόµαστε για να µην τις ξαναζήσει
αυτός ο τόπος. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ άκουσα σήµερα –βέβαια υπάρχουν νέοι
άνθρωποι στην Αίθουσα αυτήν και αυτό είναι πολύ σηµαντικό
στοιχείο ως γεγονός, δηλαδή η ανανέωση της Αίθουσας αυτής-
πράγµατα που ποτέ άλλοτε στη συζήτηση του προϋπολογισµού
της Βουλής δεν συζητήθηκαν. 

Η Κυβέρνηση είναι απούσα. Δεν είναι αυτήν τη στιγµή θέµα
συζήτησης τι κάνει ή τι δεν κάνει η Κυβέρνηση. Αυτό είναι θέµα
άλλων ωρών, άλλων συνεδριάσεων.

Σήµερα θα έπρεπε κατ’ αρχάς να µιλήσουν τα µέλη της Οικο-
νοµικής Επιτροπής της Βουλής. Εάν ο Προϋπολογισµός έχει
οποιοδήποτε πρόβληµα, θα όφειλαν, όχι οι άλλοι λαλίστατοι συ-
νήθως συνάδελφοι που «όλα τα σφάζουν, όλα τα µαχαιρώνουν»,
αλλά µε συναίσθηση της ευθύνης και της γνώσης του θέµατος,
τα µέλη της Επιτροπής Οικονοµικών της Βουλής στην οποία συµ-
µετέχουν όλα τα κόµµατα να µας πουν εδώ ότι ξέρετε, το τάδε
κονδύλι δεν στέκει.

Πάντοτε οι Πρόεδροι της Βουλής τα εξηγούσαµε. Στον προ-
ϋπολογισµό είναι κωδικοί και αριθµοί. Σε κανέναν προϋπολογι-
σµό και σε κανέναν απολογισµό δεν επεξηγείται τι δραστηριό-
τητα είναι η κάθε µία ή πότε εκταµιεύτηκε εκείνο το ποσό, διότι
θα έπρεπε να είναι ένα κείµενο χιλιάδων σελίδων. 

Ακούσατε αίφνης τώρα –αυτό που από αρκετούς συναδέλ-
φους είχα ακούσει πριν- ότι γιατί δίνουµε λεφτά για τα ξένα, για
νέους ξένους οργανισµούς, τι ζητάνε Βουλευτές στην Αµερική
κ.λπ.. 

Μα, συνάδελφοι, πού ζούµε; Εγώ υπερηφανεύοµαι ότι δηµι-
ούργησα αυτό που λέµε «κοινοβουλευτική διπλωµατία», διότι εί-
χαµε τότε τρεις υπαλλήλους µε ένα βαλιτσάκι. Τίποτε άλλο!
Αποµονωµένοι στον ελληναρισµό µας: εµείς οι Έλληνες εδώ και
µόνοι δεν θέλουµε καµµία επικοινωνία µε κανένα. Και στο τέλος
βρεθήκαµε σε αυτή την κατάσταση σήµερα. 

Κι αν δείτε, αγαπητοί συνάδελφοι, το εξωτερικό µέτωπο αυτής

της χώρας, τότε ίσως θα το συνειδητοποιήσουµε περισσότερο,
διότι όλοι µιλάµε για τα οικονοµικά. Το να µιλάει ο άνεργος, ο
πεινασµένος, το καταλαβαίνω. Αλλά, κάποιοι εδώ πρέπει να ξέ-
ρουµε ότι η οικονοµική κατάρρευση θα φέρει άλλου είδους κα-
ταστροφές που δεν επανορθώνονται, όπως ξέρουµε από την
ιστορία, και ο νοών νοείτω. 

Κύριε Πρόεδρε, ο Κανονισµός µας πράγµατι χρειάζεται αλλα-
γές. Αυτά που είπε ο κ. Βαρβιτσιώτης είναι σωστά. Προϋποθέ-
τουν όµως, ότι θα συνειδητοποιήσουµε το ρόλο µας. Έθεσα
αυτό το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας, όπως και το
σύστηµα της δυνατότητας ελέγχου ανά πάσα στιγµή των Βου-
λευτών: ότι είναι εδώ, ότι υπογράφουν την παραµονή τους.
Όπως γνωρίζετε –ο λαός δεν το ξέρει αυτό- εάν απουσιάζει κά-
ποιος πάνω από πέντε συνεδριάσεις, περικόπτεται αντίστοιχο
ποσό από την αποζηµίωση του.

Έζησα όµως, και το φαινόµενο τα εσωτερικά των κοµµάτων,
τη νοοτροπία ορισµένων Βουλευτών που ενώ ο λαός τους στέλ-
νει σ’ αυτό το ιερό Βήµα, προτιµούν να γίνονται υποπόδια των
ποδών του κάθε τηλεπαρουσιαστή, να πηγαίνουν στα «παρά-
θυρα» και να έρχονται εδώ µετά ως τιµητές του κοινοβουλευτι-
σµού και των συναδέλφων τους, που έχουν τον αυτοσεβασµό να
µην ευτελίζονται στους προθαλάµους των καναλαρχών και των
ανθρώπων τους. Αυτό προϋποθέτει, κύριε Πρόεδρε, ότι θα κα-
ταλάβουν την ευθύνη τους. 

Αλλιώτικα –σας λέω εγώ- περίµενα να έρθουν, αυτοί που θα
έπρεπε να είναι η πλειοψηφία, διότι υπάρχει το τεκµήριο της
πλειοψηφίας. Θα µπορούσαν τουλάχιστον να βρίσκονται τρεις,
πέντε, άλλος γιατί θέλει να γίνει Υπουργός, άλλος γιατί ήθελε να
βγει κάποιος από την Κυβέρνηση, για όλες αυτές τις διαµαρτίες
του συστήµατος τις οποίες ξέρουµε.

Όλα αυτά ξεπερνιούνται εάν καταλάβουµε και διαισθανθούµε
ότι όταν πηγαίνουµε σε αυτό το Βήµα δεν µπορούµε να πετάµε
ρουκέτες, δεν µπορούµε να βρίζουµε. Ακούγονται κάθε µέρα
εδώ ύβρεις εναντίον αντιπάλων υπαρκτών ή ανύπαρκτων, που
δεν τις ακούει κανείς στο τελευταίο καταγώγιο. Είχα πει κάποτε
ότι έτσι εθίζεται ο λαός να θεωρεί το Κοινοβούλιο ένα δηµόσιο
πτυελοδοχείο.

Αν ρωτήσεις έναν πολίτη «πόσους ξέρεις από τους Βουλευ-
τές;», θα σου πει πέντε, δέκα που γνώρισε βλέποντας τα κανάλια.
Δεν ξέρει τους άλλους. Εδώ είναι τόσοι νέοι άνθρωποι. Εγώ δεν
έχω προφτάσει ακόµα να τους γνωρίσω. Σας λένε, όµως, κλέ-
φτες, λωποδύτες χωρίς να ξέρουν καν πώς λέγεστε.

Αυτή είναι µία κατολίσθηση, κύριε Πρόεδρε, την οποία θα πλη-
ρώσουµε. Θα πληρώσει ο τόπος εάν δεν κατανοήσουµε όλοι
αυτό το καθήκον µας.

Και η κοινοβουλευτική διπλωµατία µάς χρειάζεται και η επικοι-
νωνία µας µε το λαό. Η ρύθµιση που είχαµε κάνει δεν προέβλεπε
µόνο τηλεόραση, αλλά και ραδιόφωνο. Ο λαός πρέπει να ξέρει
όχι τις ατάκες και τα φλας που θα ακούει ή θα βλέπει σε µία τη-
λεόραση, αλλά τι λέει ο άλλος υπεύθυνα από εκεί και να τον κρί-
νει και για αυτά που λέει και για αυτά που ψηφίζει.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε τούτο. Για πρώτη φορά -και λυπά-
µαι για αυτό- συµβαίνει αυτό. Στα εκατόν πενήντα χρόνια κοινο-
βουλευτισµού -και παραπάνω, αν δεν το µετρήσουµε από το
1975, αλλά και νωρίτερα, από το 1964- ποτέ δεν ετέθη θέµα,
όπως άκουσα εδώ, του τύπου υποψίες, αν ή ποιες είναι οι διαθέ-
σεις.

Μα, είναι φανερό ότι ο Πρόεδρος της Βουλής -ο κ. Μεϊµαρά-
κης είναι εκεί δεξιά- δεν υπογράφει ούτε ένα ευρώ, αν δεν προ-
συπογράψει ο Πάρεδρος, ο οποίος πρέπει να ελέγξει τη
νοµιµότητα της δαπάνης και αν η Βουλή την έχει ψηφίσει. Επι-
συνάπτονται εκεί τα διάφορα έγγραφα των αρµοδίων υπηρεσιών.
Δεν είναι εδώ να ξοδεύει κανείς λεφτά όπως-όπως.

Για πρώτη φορά, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, τίθενται τέτοια θέ-
µατα, προφανώς σε µία ασυµµάζευτη λογική του ότι όλα εδώ
πρέπει να κατερειπωθούν. Αυτό ήθελα να το σηµειώσω ιδιαίτερα.
Ο προϋπολογισµός πάντοτε, µε τις απόψεις που εξέθετε κάθε
κόµµα, ψηφιζόταν και ποτέ δεν ετέθη θέµα. Όλες οι αντιπολιτεύ-
σεις, για δικαίους ή όχι λόγους, εµέµφοντο τις εκάστοτε κυβερ-
νήσεις για σκάνδαλα, για διάφορα. Ποτέ δεν υπήρξε θέµα
διαχείρισης, όχι αν λειτουργεί το ένα ή το άλλο από τα συστή-
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µατα σωστά, αλλά διαχείρισης. Δεν ετέθη ποτέ τέτοιο θέµα.
Νοµίζω, επειδή φθάνουµε έτσι στο µη παρέκει, ότι όποιος από

όσους οµίλησαν έχει την ελαχίστη, έστω, άποψη, οφείλει να την
καταθέσει καθαρά και ξάστερα. Και σηµαίνει αυτό ότι ποτέ πια
άλλοτε η Βουλή, αυτό το ιερό της δηµοκρατίας, δεν θα πρέπει
να είναι στη διάθεση του καθενός για να πυροβολεί για τους δι-
κούς του λόγους.

Και το ίδρυµα, κύριε Πρόεδρε, µας χρειάζεται. Οι εκδόσεις,
όπως αυτή για τους Ποντίους, είναι έργο του Ιδρύµατος της Βου-
λής. Πολλοί εµίσησαν τη Βουλή, διότι θέλουν τη συχνότητα του
καναλιού της Βουλής. Θα σας πω τι συµβαίνει, δυστυχώς, µε
τους ιδιώτες.

Κύριε Πρόεδρε, υπάρχει ιδιώτης που έχει στην Αττική για το
κανάλι του τέσσερις συχνότητες και η Βουλή έχει τη συχνότητα
από τον Υµηττό και µετά βίας πήραµε την άλλη που είχε η κυ-
πριακή τηλεόραση. Βάλλεται η Βουλή. Ο λαός δεν το συνειδη-
τοποιεί ότι αυτοί που βάλλουν εναντίον του Κοινοβουλίου, όχι
που κάνουν απλώς κριτική -να κάνουν- αλλά αυτοί που ως θεσµό
στοχοποιούν το Κοινοβούλιο, στοχοποιούν τον ίδιο.

Θέλω να πω µόνο τούτο: Πράγµατι, οι υπάλληλοι της Βουλής
στη συντριπτική τους πλειονότητα αποτελούν αυτήν τη στιγµή,
κύριε Πρόεδρε -και πρέπει αυτό να το καταλάβει όποιος µε
ακούει- το εξής. Ένας υπάλληλος δεν είναι υπεύθυνος για τις
αποφάσεις που λαµβάνονται στη Βουλή, ώστε να ονειδίζεται:
«Υπάλληλος της Βουλής είσαι; Α, είσαι εκεί που κλέβετε, που αρ-
πάζετε;».

Πού είναι οι πολλοί υπάλληλοι; Εγώ, κύριε Πρόεδρε, παρέλαβα
επτακόσιους σαράντα υπαλλήλους το 1993. Σε έντεκα χρόνια
προσετέθησαν εκατόν δέκα τέσσερις υπάλληλοι, µε όλα αυτά
που έγιναν εδώ µέσα. Αν ήµουν του τύπου να περιφέροµαι των
καναλιών, δεν θα έλεγαν κάθε µέρα τι κάνει ο Κακλαµάνης στη
Βουλή.

Όµως, έλεος! Είναι κάποια πράγµατα που δεν µπορεί πια κα-
νείς να τα δέχεται χωρίς να διαµαρτύρεται.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, γιατί δείξατε και ιδιαίτερη
ανοχή, αν και κάποιοι θέλουν να µην είµαι για πολύ καιρό εδώ!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε και
εµείς. Είναι το θέµα τέτοιο και είστε και εσείς, µε την ιστορία που
έχετε εδώ, οπότε αλίµονο!

Κυρία Βούλτεψη, έχετε το λόγο.
ΣΟΦΙΑ ΒΟΥΛΤΕΨΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, σε συνέχεια των όσων είπε και ο Πρό-

εδρος, ο κ. Κακλαµάνης, θέλω να σηµειώσω και εγώ πως φοβά-
µαι ότι σε αρκετές περιπτώσεις σήµερα η συζήτηση για τον
Προϋπολογισµό της Βουλής εξελίχθηκε στο αντίθετο από αυτό
που θα οφείλαµε να επιδιώξουµε, αν θέλαµε να κάνουµε καλό
στην πατρίδα και στο λαό της σ’ αυτές τις κρίσιµες ώρες.

Μου έκαναν πάρα πολύ µεγάλη εντύπωση -και σε πολλούς από
εµάς- λαϊκίστικες φωνές που ακούστηκαν από αυτό το Βήµα και
το γεγονός, πράγµατι, ότι αφέθηκε η εντύπωση ότι υπάρχουν νη-
σίδες αδιαφάνειας, ότι υπάρχουν κάποιοι κωδικοί που δεν είναι
γνωστοί. Εισηγητές κοµµάτων, ενώ ξέρουν ότι υπάρχει η Επι-
τροπή Οικονοµικών της Βουλής, µέσα στην οποία µετέχουν τα
κόµµατά τους, αν είχαν κάποιο πρόβληµα, όφειλαν να το είχαν
εντοπίσει από τότε.

Επίσης, ακούσαµε και έναν πολύ επικίνδυνο αντικοινοβουλευ-
τικό κήρυγµα µε αφορµή τις τελευταίες εξελίξεις στη χώρα, µία
επίθεση σε Βουλευτές. 

Επανέρχοµαι και εγώ στο θέµα των διεθνών οργανισµών.
Θεωρώ ότι είναι πάρα πολύ κρίσιµη η συµµετοχή της χώρας µας.
Ακούστηκε κάτι για «ταξιδάκι στην Ουάσιγκτον». Μα, τώρα γίνον-
ται οι αµερικανικές εκλογές και ο ΟΑΣΕ πάει στην Ουάσιγκτον.
Αν ήταν οι αλβανικές εκλογές, θα είχαµε πάει στην Αλβανία. Θα
ήταν ταξιδάκι στην Αλβανία; Όταν πήγαµε στη Σερβία, όπου επι-
τελέσαµε σηµαντικό έργο γιατί η τότε συµµαχία, που την είχε
µόλις βοµβαρδίσει, ήθελε να δείξει ότι δεν γίνονται εντάξει οι
εκλογές και µπήκαµε µπροστά οι Βουλευτές όλων των χωρών σε
αντίθεση µε υπαλλήλους και είπαµε ότι οι εκλογές έγιναν άψο-
γες, δεν κάναµε τη δουλειά µας; Μπορούµε να λείπουµε όταν
είναι εκεί για παράδειγµα οι Σκοπιανοί, οι οποίοι φροντίζουν και
κάνουν χαρτοκοπτική και κολλάνε χαρτάκια µπροστά στο «πρώην

Γιουγκοσλαβική» και µένει το «Δηµοκρατία της Μακεδονίας»;
Μπορούν να απουσιάζουν οι Έλληνες Βουλευτές; Αυτό, λοιπόν,
πρέπει να το καταλάβουµε. 

Υπάρχει µία ιδιότυπη συµµετοχή της Χρυσής Αυγής µέσα στην
Αίθουσα του Κοινοβουλίου, κύριε Πρόεδρε και κύριοι συνάδελ-
φοι. Δηλαδή, έρχονται, µιλάνε, βρίζουν, επιτίθενται στο Κοινο-
βούλιο και φεύγουν χωρίς να δευτερολογήσουν, χωρίς να
ακούσουν άλλη γνώµη. Μα, το Κοινοβούλιο είναι ο ιερός χώρος
του διαλόγου. Αυτό το λέω και γι’ αυτούς τους Έλληνες, οι
οποίοι τείνουν ευήκοον ους προς αυτό το κόµµα. Έτσι, όµως,
είναι ο φασισµός. Δεν ενδιαφέρεται για τη γνώµη του άλλου.
Αυτό είναι ο ολοκληρωτισµός. Το βλέπουµε και εδώ µέσα. Έρ-
χονται όλοι µαζί, µιλάει ένας, φεύγουν. Φύγανε. Την απάντηση
αν είναι ταξιδάκι στην Ουάσιγκτον ή στην Αλβανία δεν τους εν-
διαφέρει να την ακούσουν. Το πετάξανε. Το καρφί µετά θα βγει,
η τρύπα θα µείνει. 

Παρουσιάζεται, λοιπόν, ένα πρωτοφανές αντικοινοβουλευτικό
µένος, το οποίο εκδηλώνεται µε διάφορους τρόπους. Ακούµε,
δηλαδή, διάφορα περίεργα πράγµατα. Πραγµατικά, σας λέω ότι
αυτά που λέω τώρα τα έλεγα και τα έγραφα πάντοτε, ανεξαρτή-
τως της ιδιότητάς µου.

Οι έκτακτες συνθήκες και οι περικοπές και τα δεινά που υφί-
σταται ο ελληνικός λαός επιβάλλουν απόλυτα πράγµατι την
ακόµα µεγαλύτερη περιστολή δαπανών της Βουλής, που καλού-
µεθα να ψηφίσουµε σήµερα. Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι απο-
δεικνύεται στην πράξη ότι µπορεί η Βουλή µε λιγότερα. Απλώς,
η Βουλή θα κάνει το χρέος της έστω και µε αυτές τις ελλείψεις.
Δηλαδή, δεν δέχοµαι ότι υπάρχουν περιττές δαπάνες, οι οποίες
κοπήκαν. Όχι! Με δυσκολία θα κάνει τη δουλειά της η Βουλή
διότι πρέπει να γίνει έτσι, διότι πρέπει να γίνουν οι περικοπές.

Προσωπικά, δεν συµφωνώ ούτε µε τον όρο «κόστος της δηµο-
κρατίας». Δηλαδή, τι θα πει; Το κόστος της λειτουργίας του κοι-
νοβουλευτικού πολιτεύµατος δεν πρέπει να αφορά τη διατήρηση
µιας βιτρίνας κατ’ επίφαση δηµοκρατίας. Το κόστος πρέπει να
αφορά την ουσιαστική λειτουργία του κοινοβουλευτικού πολιτεύ-
µατος, ώστε ο λαός να εκπροσωπείται µε τον καλύτερο και απο-
τελεσµατικότερο τρόπο και να ευηµερεί.

Σήµερα, βέβαια, µια µέρα πριν από την ψήφιση µεσοπρόθε-
σµου και νέων επώδυνων µέτρων, ξέρουµε ότι αυτός ο όρος δεν
έχει εκπληρωθεί και εννοώ όχι από το Κοινοβούλιο, αλλά από το
πολιτικό σύστηµα της χώρας. Όµως, αυτό δεν σηµαίνει ότι θα
καταργήσουµε το Κοινοβούλιο επειδή το πολιτικό σύστηµα της
χώρας διέπραξε τούτο ή εκείνο, διότι τότε απλώς θα συνεχί-
σουµε να έχουµε τον ίδιο αναποτελεσµατικό τρόπο λειτουργίας
και απλώς θα είναι πιο φθηνός.

Το ζητούµενο, λοιπόν, για µας αυτή τη στιγµή είναι να κατα-
βάλουµε προσπάθειες να βελτιωθεί το επίπεδο του πολιτικού
προσωπικού της χώρας γενικά. Παλαιότερα, σε ανύποπτο χρόνο,
µε αφορµή πάλι τέτοιες λαϊκίστικες επιθέσεις περί βουλευτικών
µισθών, προνοµίων, κ.λπ., είχα γράψει ένα άρθρο υπό τον τίτλο
«Δεν θέλουµε φθηνούς, θέλουµε καλούς». Η λογική µίας Βουλής
που λειτουργεί µόνο και µόνο για να λέµε ότι έχουµε κοινοβου-
λευτικό πολίτευµα και δηµοκρατία, δεν βοηθά τελικά ούτε τη δη-
µοκρατία ούτε τη χώρα. Τι θα λέµε, δηλαδή; Θα λέµε «εντάξει,
δεν αξίζουν πολλά, αλλά είναι λιγότεροι, είναι φθηνότεροι, δεν
έχουν αυτοκίνητο, δεν έχουν συνεργάτες». 

Μα, συγγνώµη, συνάδελφοι, ακόµα και ένα ευρώ να δώσεις σε
κάποιον που δεν πρέπει να το πάρει, αυτό είναι σπατάλη. Άρα,
λοιπόν, τι σηµαίνει «κόβω, άρα είµαι ήσυχος»; Όχι! Η προσπάθεια
πρέπει να είναι στο να ανέβει το επίπεδο του πολιτικού συστή-
µατος της χώρας, ώστε να µη συµβούν ξανά αυτά που συνέβη-
σαν µέχρι τώρα. Αν επικρατήσει µία τέτοια γενική άποψη και όχι
σε συνάρτηση µε τις επείγουσες και έκτακτες συνθήκες για τις
οποίες γίνονται αυτά, τότε πολύ σύντοµα –το είπαν και άλλοι συ-
νάδελφοι- µε την πολιτική θα ασχοληθούν µόνο οι πλούσιοι που
διαθέτουν στόλο αυτοκινήτων, γραµµατείς, φαρισαίους, συνερ-
γάτες, ιδιωτικούς φρουρούς και µπορούν να τους πληρώνουν
όλους αυτούς από την τσέπη τους και έχουν άφθονα χρήµατα
για να εξοπλίζουν τα γραφεία τους!

Επίσης, δεν µπορούµε να δεχθούµε ότι θα υπάρχουν Βουλευ-
τές µόνο για διακοσµητικούς λόγους ή θα είναι Βουλευτές που
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θα έχουν χρηµατοδότες και έτσι θα µπορούν να ανταποκριθούν
στο έργο τους, δηλαδή Βουλευτές λοµπίστες! Ο µοναδικός ερ-
γοδότης του Βουλευτή είναι ο λαός. Η δε αξιοπιστία δεν κερδί-
ζεται αν το Κοινοβούλιο έχει µηδέν έξοδα. Τότε θα ήταν πάρα
πολύ απλό. Δεν θα έκανε τίποτα το Κοινοβούλιο, δεν θα έπαιρνε
κανένας κανένα µισθό, δεν θα έπαιρνε κανένας καµµία αντιµισθία
και δεν θα ενδιαφερόταν, βέβαια, και κανείς για τις γνώσεις, τις
ικανότητες, το πολιτικό φιλότιµο που πρέπει να διακρίνει ένα
Βουλευτή. Ο χαµηλόµισθος, δηλαδή, δεν γίνεται αυτόµατα και
ικανός να εξυπηρετήσει το δηµόσιο συµφέρον.

Όλα αυτά τα λέω γιατί ακούστηκαν και σήµερα πολλά και αν
δεχόµασταν όλα όσα ακούγονται, τότε µε την πολιτική πράγµατι
θα έπρεπε να ασχολούνται µόνο οι πλούσιοι και, µάλιστα, θα
µπορούσαµε να τους διορίζουµε και απευθείας. Δηλαδή, θα µπο-
ρούσε να γίνεται µία κλήρωση µεταξύ των βιοµηχάνων, των εφο-
πλιστών, των γόνων των οικογενειών, αυτών που έχουν ισχυρούς
φίλους, που είναι στα λόµπι και να µη χρειάζεται να µπαίνει ο
λαός στον κόπο να πηγαίνει να ψηφίζει πρόσωπα και προσωπι-
κότητες!

Τέλος, θα ήθελα να πω κάτι. Βέβαια, δεν είναι κακό να ασχο-
λούνται µε την πολιτική οι πλούσιοι, αν και εγώ έχω µία ένσταση
πάνω σ’ αυτό το θέµα. Κακό είναι, όµως, να ασχολούνται µε την
πολιτική µόνο οι πλούσιοι. Κι έτσι όπως ακούστηκαν όλα αυτά
εδώ µέσα, τελικά δεν θα θελήσει κανείς σοβαρός, άξιος και ικα-
νός άνθρωπος να ασχοληθεί µε την πολιτική και αυτή θα κατα-
ληφθεί απ’ αυτούς οι οποίοι θα εξυπηρετούν τα συµφέροντά
τους. Ο Βουλευτής πρέπει να στηρίζεται και µετά να ελέγχεται
αν έκανε καλά τη δουλειά του. Αν υπάρχουν αµαρτίες ή αν συ-
νέβη οτιδήποτε, δεν σηµαίνει ότι θα καταργήσουµε το Κοινοβού-
λιο, δεν σηµαίνει ότι θα καταργήσουµε την κοινοβουλευτική
διπλωµατία, δεν σηµαίνει ότι θα καταργήσουµε τη δηµοκρατία!
Δεν µπορεί να µπαίνει εδώ κάποιος και να λέει «πάρτε το Κοινο-
βούλιό σας και φύγετε»! Ούτε πρέπει να εθίζεται ο λαός σ’ αυτό,
γιατί εθιζόµενος ο λαός σ’ αυτό, τελικά πηγαίνει σε ολοκληρωτι-
σµό! Δηλαδή, κάποιοι εδώ µέσα προσπαθούν απλώς να απαξιώ-
σουν τα πάντα και στο τέλος τους στέλνουν όλους «σούµπιτους»
σ’ αυτούς που απαξιώνουν την ίδια τη δηµοκρατία!

Αυτό πρέπει να σταµατήσει. Πιστεύω ότι είναι αναγκαίο να
σταµατήσει εδώ, γιατί στη χώρα µας δεν θα πάνε καλύτερα τα
πράγµατα, εάν υπάρχει επίθεση κατά του Κοινοβουλίου. Και γιατί
σας το λέω; Αυτό το λέω πάντοτε, χρόνια τώρα, δεκαετίες τώρα,
µόλις βλέπω µία επίθεση στον κοινοβουλευτισµό. Είναι ανάγκη
να ενισχυθούν, να γίνουν πράγµατα, αλλά ο Βουλευτής πρέπει
να πάρει το ρόλο του σοβαρά και να αµείβεται γι’ αυτό. Υπάρ-
χουν χώρες οι οποίες έχουν Άνω Βουλή, Κάτω Βουλή, η µία
Βουλή κάνει το ένα πράγµα, η άλλη Βουλή κάνει το άλλο. Υπάρ-
χουν χώρες οι οποίες έχουν ισόβιους γερουσιαστές και πιάνουν
εκεί και βάζουν τους νοµπελίστες τους, τους µεγάλους βιοµηχά-
νους τους που βοήθησαν τη χώρα µε θέσεις εργασίας και µε διά-
φορους τρόπους, δηλαδή ανθρώπους που άξιζαν. Έτσι, τους
δηµιουργούν την αίσθηση ότι είναι κοµµάτι της δηµοκρατίας. Θυ-
µηθείτε περιπτώσεις όπως αυτές του Ανιέλι που έγινε ισόβιος Γε-
ρουσιαστής. Δεν απέλυσε ποτέ κανέναν από τη «FIAT». Λει-
τούργησε το εργοστάσιό του προς όφελος της χώρας.

Δεν µπορούµε να τα «βάζουµε όλα σε ένα καζάνι» κι ό,τι βρά-
σει και βγει να πιούµε το ζουµί του. 

Εγώ πιστεύω ότι εάν µία χώρα, έστω και σαν την Ελλάδα, µε
τον πληθυσµό που έχει η Ελλάδα, είχε πεντακόσιους, σας λέω
εγώ κι όχι διακόσιους, τριακόσιους, ικανούς να την κάνουν να
ευηµερεί, ποιος δεν θα το ήθελε; Απλώς όλα αυτά έγιναν τώρα,
επειδή συνέβησαν αυτά που συνέβησαν στη χώρα µας. Από εδώ
και πέρα όµως, είναι ένας λόγος παραπάνω να προσπαθήσουµε
να φτιάξουµε το κοινοβουλευτικό σύστηµα µε το πολιτικό προ-
σωπικό, που αξίζει στο λαό της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Ιωάννης Δραγασάκης): Ευχαριστούµε κι
εµείς. 

Το λόγο έχει ο κ. Λαφαζάνης για δώδεκα λεπτά. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Παλιότερα, τέτοιες συνεδριάσεις θυµάµαι ότι είχαν ένα πιο πα-

νηγυρικό κλίµα, µεγαλύτερη συµµετοχή, µια άλλη κατεύθυνση,
έναν άλλο προσανατολισµό στις οµιλίες. Τώρα συνεδριάζουµε
µάλλον λίγο µελαγχολικά, αντιλαµβανόµεθα ότι γύρω µας τα
πάντα καταρρέουν. Έχουµε µία Βουλή η οποία δέχεται µία σφο-
δρή κριτική, συχνά στο σύνολό της, µία κριτική την οποία, ξέρετε,
αντί να την αφορίσουµε, αντί να ενοχοποιήσουµε όσους µας κά-
νουν κριτική, νοµίζω ότι πρέπει να την αξιοποιήσουµε, ώστε όλοι
µας σ’ αυτήν την Αίθουσα, ο καθένας µε τον τρόπο που µπορεί
φυσικά και θέλει, να προβληµατιστούµε για την περαιτέρω πο-
ρεία της δηµοκρατίας. 

Η δηµοκρατία χρειάζεται µία νέα αναζωογόνηση και η Βουλή
ένα δεύτερο κύµα εκδηµοκρατισµού, να το πω έτσι. Αυτές τις
αλήθειες πρέπει να τις δούµε κατάµατα, να τις δούµε µε ειλικρί-
νεια, να µην τις φοβηθούµε. Δεν νοµίζω ότι θα βοηθηθεί καθόλου
η δηµοκρατία, αν εµείς δίνουµε την εντύπωση ότι µαζευόµαστε
εδώ και πράγµατι ικανοποιούµεθα και αλληλοσυγχαιρόµεθα και
αγνοούµε αυτά τα οποία µας καταµαρτυρούν είτε συνολικά είτε
επιµέρους. Δεν θα ήταν καθόλου καλή εικόνα αυτή. Όχι ότι η κρι-
τική είναι πάντα δίκαιη κι όχι ότι οι γενικεύσεις που γίνονται έχουν
βάση, αλλά αυτές δυστυχώς είναι οι καταστάσεις κι έτσι πολλές
φορές συµπυκνώνονται αντιµετωπίσεις απέναντι σε φαινόµενα
και ιδιαίτερα κρισιακά φαινόµενα, από το λαό. Βλέπει συλλήβδην
τα πράγµατα, τις γενικές εικόνες και δεν µπορεί να υπεισέρθει
σε λεπτοµέρειες. 

Εποµένως, να δούµε µε ένα διαφορετικό, θα έλεγα, τρόπο όλοι
µας εδώ το µέλλον και της δηµοκρατίας και της Βουλής, για να
µπορέσουµε να ανταποκριθούµε στις µεγάλες προκλήσεις, διότι
υπάρχουν ευθύνες για το πώς φτάσαµε εδώ. Οι ευθύνες δεν είναι
µόνο έξω από την Αίθουσα. Είναι και µέσα στην Αίθουσα και είναι
πελώριες. Η χώρα δοκιµάζεται, η κρίση είναι τεράστια και στις
κρίσεις επάνω, νοµίζω δοκιµάζονται και οι θεσµοί και τα πολιτεύ-
µατα, όχι στις καλές ηµέρες. 

Όσο βεβαίως είχαµε µία πορεία που κατά τι έδινε την εντύ-
πωση ότι ωθούσε τα πράγµατα προς το καλύτερο, βεβαίως
υπήρχε ένας εφησυχασµός, µία καθησύχαση, «βάζαµε το χαλί»
και κρύβαµε τις αδυναµίες. Τώρα όµως δεν κρύβονται, βγαίνουν
στο φως και πολλές φορές βγαίνουν στο φως σε υπερθετικό
βαθµό και µε µία γενίκευση, όπως σας είπα. 

Εγώ κατ’ αρχάς, θα ήθελα να συγχαρώ όλο το προσωπικό της
Βουλής και για να είµαι πιο ακριβής την πολύ µεγάλη πλειοψηφία
του προσωπικού της Βουλής για το ρόλο που επιτελεί για τη λει-
τουργία της Βουλής και όχι µόνο, αλλά και για τη λειτουργία της
δηµοκρατίας. 

Επίσης, θα ήθελα να τους συγχαρώ µε κάθε ειλικρίνεια, διότι
είναι οι καλύτεροι συνεργάτες για τη λειτουργία αυτής της Αί-
θουσας, αλλά και για τη βοήθεια των Βουλευτών κατά την
άσκηση των καθηκόντων τους. Πολλές φορές είναι ακόµα και πο-
λυτιµότεροι συνεργάτες, σε σχέση µ’ αυτούς που µας δίνει ο Κα-
νονισµός της Βουλής και οι ρυθµίσεις που έχουµε. 

Επιπλέον, θα ήθελα να τονίσω ότι δέχονται άδικες επιθέσεις
στο όνοµα της συντεχνίας και των προνοµίων. Αυτές οι επιθέσεις
καλλιεργούνται από ένα κλίµα κοινωνικού αυτοµατισµού, το
οποίο όσο συνεχίζεται, µας οδηγεί σε ζούγκλα. Διότι ξέρετε, όταν
όλοι οι άνθρωποι είναι χορτασµένοι και έχουν ένα πιάτο φαΐ στο
τραπέζι, αυτό το πιάτο φαΐ δεν το πλησιάζει κανένας. Αν, όµως,
µείνουν πολύ καιρό µαζί νηστικοί, τότε χρησιµοποιούν συχνά
αυτό το πιάτο φαΐ ως µέσο αλληλοεξόντωσης. Αυτή τη ζούγκλα,
στην οποία ο καθένας θα κοιτάει «να βγάλει το µάτι του άλλου»
και ιδιαίτερα αυτό θα γίνεται ανάµεσα σε διαφορετικές κοινωνι-
κές κατηγορίες, θα πρέπει να την αποφύγουµε. 

Σήµερα, η µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, έχει κοινά συµφέ-
ροντα σ’ αυτήν τη χώρα, όπως να τη δει να βγαίνει από την κρίση
και να χαράζει δρόµους ελπίδας µε δικαιοσύνη και ανθρωπιά.
Νοµίζουµε ότι αυτό θα πρέπει να το κάνουµε όλοι και γι’ αυτό
εµείς στηρίζουµε το προσωπικό της Βουλής και τις προσπάθειές
του. Και ένας από τους λόγους που δεν ψηφίζουµε τον Προϋπο-
λογισµό είναι γιατί αν γίνονται οικονοµίες στη Βουλή, γίνονται
κατά τα � από περικοπές µισθών και απολαβών του προσωπικού.
Αυτό είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. 

Το δηµόσιο βεβαίως έχει προβλήµατα. Όµως, το πρόβληµα
στο δηµόσιο δεν είναι οι αµοιβές των υπαλλήλων, αλλά το κατά
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πόσο το δηµόσιο είναι οργανωµένο και συγκροτηµένο κατά τέ-
τοιο τρόπο, ώστε αυτές οι αµοιβές να πιάνουν τόπο, δηλαδή
αυτές οι αµοιβές να είναι µέρος ενός αποδοτικού, σύγχρονου και
αποτελεσµατικού δηµόσιου τοµέα, ώστε να παίζει έναν επιτελικό
ρόλο για την ανάπτυξη της χώρας µας. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι σ’ αυτήν τη φάση αυτές οι περικοπές δεν
βοηθούν. Και δεν αναφέροµαι µόνο στις περικοπές που αφορούν
το προσωπικό της Βουλής, αλλά συνολικά στις περικοπές που
εντάσσονται στο συνολικότερο πλαίσιο των περικοπών, οι οποίες
είναι πλέον εξοντωτικές για όλο το δηµόσιο τοµέα. 

Θα ήθελα να πω και µια κουβέντα για τον Βουλευτή και τα προ-
νόµιά του, τα οποία έχουν γίνει στόχος από τα Μέσα Μαζικής
Ενηµέρωσης ή, για να είµαι πιο ακριβής, από τα κυρίαρχα Μέσα
Μαζικής Ενηµέρωσης και µάλιστα, από Μέσα Μαζικής Ενηµέρω-
σης τα οποία παίζουν έναν κεντρικό, θα έλεγα, ρόλο στο να χει-
ραγωγούν τις πολιτικές εξελίξεις. 

Για να είµαστε ειλικρινείς, η βουλευτική αποζηµίωση δεν κάνει
κανέναν πλούσιο. Αυτό είναι κάτι που θα πρέπει να το γνωρίζουν
όλοι οι πολίτες. Δεν πλουτίζει κανείς από τη βουλευτική του απο-
ζηµίωση. Όµως, και εδώ δεν θα πρέπει να αρκεστούµε σ’ αυτήν
την αλήθεια, αλλά ίσως χρειάζεται να κάνουµε και µια σοβαρή
συζήτηση για να επαναρρυθµίσουµε όλο αυτό το πλέγµα των
αµοιβών στη βουλευτική αποζηµίωση µε έναν τέτοιο τρόπο που
να είναι πιο διαφανής και πιο σαφής. Σ’ αυτήν την κατεύθυνση
έχω µιλήσει ξανά από αυτό το Βήµα και νοµίζω ότι αυτή η συζή-
τηση είναι πάρα πολύ χρήσιµη. 

Θεωρώ ότι θα πρέπει να υπάρχει ένας αριθµός µε απόλυτη
διαφάνεια, όσον αφορά τη βουλευτική αποζηµίωση. Όπως έχω
πει ξανά, όπως γίνεται µε το µεγάλο ρολόι του Λονδίνου που λέει
την ώρα, εµείς θα πρέπει να έχουµε γραµµένο στην προµετωπίδα
του κτηρίου της Βουλής, ότι αυτό είναι το σύνολο των αµοιβών
του Βουλευτή, διαφανέστατα, µε σαφήνεια, χωρίς φόβο και µε
τόλµη, προκειµένου να σταµατήσει –όσο βεβαίως γίνεται και του-
λάχιστον από τους καλοπροαίρετους- η συζήτηση περί προνο-
µίων των Βουλευτών που έχει άλλους στόχους, όπως είναι η
υποβάθµιση της πολιτικής έναντι της αναβάθµισης των συµφε-
ρόντων. 

Συνηθίζεται σε αυτές τις συζητήσεις να µην κάνουµε µόνο µία
στενή, µια συνοπτική συζήτηση για τον Προϋπολογισµό της Βου-
λής, από µία οπτική τέτοια δηλαδή πάρα πολύ οικονοµική, αλλά
να ανοίγεται η συζήτηση και µε θέµατα της ίδιας της λειτουργίας
του Κοινοβουλίου. 

Αφήνω κατά µέρος ότι πρέπει και ο Προϋπολογισµός της Βου-
λής –νοµίζω από του χρόνου- να συνταχθεί µε ένα διαφορετικό
τρόπο. Η κριτική που έγινε από αρκετούς συναδέλφους εδώ ότι
είναι παράθεση αριθµών και µόνο και δεν έχει κείµενο που να
επεξηγεί τον κάθε κωδικό γιατί και πώς, δίνει λαβή και αφορµές
για να γίνονται πάρα πολλά σχόλια ή και να θεωρείται ότι κρύ-
βονται πράγµατα, τα οποία δεν χρειάζονται να κρύβονται ή εν
πάση περιπτώσει, αν έρθουν µε έναν πιο εναργή τρόπο στην επι-
φάνεια, ίσως να προκαλούσαν συζήτηση για εξοικονοµήσεις χρη-
µάτων.

Πέραν αυτού, εγώ θα έλεγα το εξής: Επειδή τα πράγµατα είναι
πάρα πολύ δύσκολα στη χώρα µας και επειδή οι µέρες που θα
ακολουθήσουν ίσως θα είναι ακόµα δυσκολότερες, πρέπει να
προασπίσουµε τη λειτουργία αυτής της Αίθουσας. Η Αίθουσα
αυτή πρέπει να σταµατήσει να λειτουργεί µέσα στην κρίση, µέσα
σε έκτακτες καταστάσεις, µε έκτακτες λειτουργίες οι οποίες πα-
ραβιάζουν χονδροειδώς και τον Κανονισµό και το Σύνταγµα και
–αν θέλετε- τη νοηµοσύνη των Βουλευτών. Αυτό πρέπει να στα-
µατήσει, γιατί αν δεν σταµατήσει, πολύ φοβούµαι ότι η απαξίωση
αυτής της Αίθουσας θα είναι πολύ πιο ταχύτατη το επόµενο διά-
στηµα και ίσως οι εξελίξεις να είναι ανεπιθύµητες για όλους και
πρώτα απ’ όλα για τη δηµοκρατία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Δεν είναι δυνατόν προχθές εδώ η Βουλή να καταψηφίζει τη
συγκεκριµένη διάταξη για την ακύρωση του 2% και το 2‰ από
τους πόρους του Τεχνικού Επιµελητηρίου µε ονοµαστική ψηφο-
φορία και να την εισάγουν ως άρθρο 1 στο πολυνοµοσχέδιο.
Οπότε βάζουν το µαχαίρι στο λαιµό στους συναδέλφους εδώ

που δεν ψήφισαν αυτήν τη διάταξη ότι αν θέλετε να µην περάσει
αυτή η διάταξη, πρέπει να καταψηφίσετε όλο το νοµοσχέδιο.
Αυτό είναι δηµοκρατία, αυτό είναι λειτουργία της Βουλής, σεβα-
σµός της ελεύθερης ψηφοφορίας που έγινε; 

Η Βουλή δεν ψήφισε προχθές την ένταξη του ταµείου των δη-
µοσιογράφων στον ΕΟΠΥΥ και άλλων ταµείων και βλέπουµε µετά
από δύο µέρες να εισάγεται αυτή η ρύθµιση στο πολυνοµοσχέ-
διο άρθρο 1. Είναι δυνατόν; Αυτό είναι δηµοκρατία, αυτό είναι
λειτουργία της Βουλής; Τι σεβόµεθα απ’ αυτήν τη λειτουργία;
Και αυτό είναι ένα παράδειγµα, γιατί θα µπορούσα να αναφέρω
πολλά, αλλά θα σας φάω το χρόνο.

Η λειτουργία της Βουλής δεν επαφίεται ούτε στην τρόικα. Η
τρόικα έχει «γραµµένη στα παλιά της τα παπούτσια» τη Βουλή
αυτή και τον Κοινοβουλευτισµό ίσως στην Ελλάδα. Αυτό που εν-
διαφέρει την τρόικα είναι άλλα πράγµατα. Οι κυβερνήσεις ίσως
να είναι παραδοµένες στις τροϊκανές επιταγές και στους τροϊκα-
νούς προσανατολισµούς. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΑΡΚΟΓΙΑΝΝΑΚΗΣ)

Αλλά εµείς ως Βουλευτές, πέρα από πολιτικές παρατάξεις, δεν
πρέπει να επιτρέπουµε η Ελληνική Βουλή να γίνεται άθυρµα στα
σχέδια και στις πραξικοπηµατικές κατευθύνσεις των τροϊκανών.
Δεν πρέπει να το επιτρέπουµε! Ιδιαίτερα εδώ έχει ευθύνη –και
δεν θέλω αυτή την ώρα να κάνω κριτική- και το Προεδρείο της
Βουλής, αλλά και όλοι οι συνάδελφοι και ο καθένας απ’ εµάς µε-
µονωµένα. Έχουµε µία τεράστια ευθύνη. Γιατί οι θεσµοί στις κρί-
σεις δοκιµάζονται –όπως σας είπα- ή στις κρίσεις κουρελιάζονται
και καταρρέουν.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ - ΕΚΜ) 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε συνάδελφε.

Το λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος των Ανεξάρτη-
των Ελλήνων κ. Τέρενς Κουίκ.

ΤΕΡΕΝΣ-ΣΠΕΝΣΕΡ-ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΟΥΙΚ: Ευχαριστώ πολύ.
Κατ’ αρχάς, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα

ήθελα να ξεκινήσω από τα οικονοµικά µεγέθη που υπάρχουν
µέσα σε αυτό το βιβλίο, το οποίο µας διενεµήθη, διότι θεωρώ ότι
πρέπει να γίνουν κάποιες επισηµάνσεις, στα πλαίσια της προσπά-
θειας που όλοι κάνουµε για εξοικονόµηση πόρων, την ώρα που
αύριο καλούµεθα πραγµατικά να «ξεζουµίσουµε» τον Έλληνα και
την Ελληνίδα.

Θα ξεκινήσω από τον κωδικό 813 που αφορά στα µισθώµατα
των κτηρίων, διότι βλέπω πως η Βουλή των Ελλήνων διαθέτει από
τα κονδύλια τα οποία δικαιούται φέτος 4.340.000 ευρώ και για
το 2013 3.995.000 ευρώ, δηλαδή κοντά στα 4.000.000 ευρώ, κάτι
που σηµαίνει ότι η Βουλή, ενώ θα µπορούσε να στεγάσει τις υπη-
ρεσίες της στα κτήρια που ανήκουν στο δηµόσιο και έχουν πε-
ράσει στο ΤΑΙΠΕΔ, εξακολουθεί να µισθώνει και βεβαίως αυτό
να το ωφελούνται κάποιοι οι ιδιώτες, που «πίνουν στην υγεία του
κορόιδου». 

Είναι κάτι αντίστοιχο που συµβαίνει, για παράδειγµα, µε αστυ-
νοµικές διευθύνσεις που στεγάζονται σε ενοικιασµένα κτήρια,
ενώ υπάρχει οικόπεδο ή ενώ υπάρχουν κτήρια του δηµοσίου. Για
παράδειγµα, στη Ζάκυνθο υπάρχει ένα άδειο παλιό νοσοκοµείο
και δεν πάνε εκεί να στεγαστούν οι δηµόσιες υπηρεσίες, αλλά
πρέπει να πληρώνουµε 10.000 ευρώ ή 8.000 ευρώ ή 9.000 ευρώ
σε κτήρια για εφορίες, αστυνοµίες, πυροσβεστικές. Είναι αυτό
που λέµε εξοικονόµηση, που θα µπορούσε να γίνει απλά και
όµορφα.

Βεβαίως, υπάρχει και το επιχείρηµα ότι για να γίνει µία µετεγ-
κατάσταση από ενοικιασµένο κτήριο σε δηµόσιο κτήριο, θα χρει-
αστούν κονδύλια για να το φτιάξουν και αυτήν τη στιγµή δεν
υπάρχει µία στα ταµεία. Το αντιλαµβάνοµαι, αλλά όταν κάνεις
έναν προϋπολογισµό σε βάθος πενταετίας ή δεκαετίας, λες ότι
το κάνω από τώρα, ούτως ώστε σε δέκα χρόνια να έχω εξοφλή-
σει τις όποιες δαπάνες µου, αλλά τουλάχιστον θα είµαι στο δικό
µου σπίτι. Αυτή είναι η µία παρατήρηση που αφορά τα µισθώ-
µατα.

Η δεύτερη παρατήρηση έχει να κάνει µε τους υπαλλήλους της
Βουλής είτε είναι υπάλληλοι της Βουλής είτε είναι οι ιδιώτες οι
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οποίοι εργάζονται για εµάς, που είναι, εάν θέλετε, η µικρογραφία
της Ελλάδας σε ό,τι αφορά τη µαύρη τρύπα των ταµείων. Το επε-
σήµανε ο Εκπρόσωπος του ΚΚΕ, αλλά είµαι υποχρεωµένος να
το επισηµάνω και εγώ. Να µην κλαιγόµαστε για το χάλι των τα-
µείων, όταν καταρρέουν οι µισθοί των εργαζοµένων, όταν απο-
λύονται εργαζόµενοι από το δηµόσιο. Εάν κάνετε µία πρόσθεση
των κονδυλίων που υπάρχουν στις σελίδες 9 και 10, θα δείτε ότι
µόνο και µόνο από τη Βουλή τα ασφαλιστικά ταµεία και το ΙΚΑ
χάνουν 2.500.000 ευρώ το χρόνο από τις µειώσεις των µισθών.
Βάζω µέσα και τον ΕΟΠΥΥ. Η τρύπα στον ΕΟΠΥΥ είναι 126.800
ευρώ. Στην αναλογία του µικρού αριθµού των υπαλλήλων –όταν
λέω µικρού αριθµού, θα µου πουν κάποιοι, σιγά, είναι πολλοί,
αλλά εγώ εννοώ µικρού αριθµού σε σχέση µε τους εργαζόµε-
νους στο δηµόσιο ή τους εργαζοµένους γενικότερα στην Ελ-
λάδα- που χάνουν από εδώ, από εκεί, από παραπέρα, να, λοιπόν,
πώς γίνονται οι µεγάλες τρύπες και στον ΕΟΠΥΥ και στα ταµεία.

Με την ευκαιρία, θα ήθελα να ευχαριστήσω τους συναδέλφους
της Αριστεράς, κυρίως, που είπαν καλά λόγια για τους υπαλλή-
λους της Βουλής, διότι τόλµησα στην πρώτη µου οµιλία στο Κοι-
νοβούλιο απ’ αυτό εδώ το Βήµα να πω ένα «ευχαριστώ», προσθέ-
τοντας βεβαίως εκείνη την ηµέρα ότι διαφωνώ µε το εκλογικό
επίδοµα, αλλά οι καλοί µου συνάδελφοι έκοψαν τη διαφωνία µου
και µετέφεραν -εκείνη την εποχή που γινόταν ο ντόρος- ότι εγώ
τους υπερασπίστηκα.

Ναι, τους υπερασπίζοµαι. Διότι εάν όλο το ελληνικό δηµόσιο –
και το λέω µε την ευθυκρισία που έχω ως δηµοσιογράφος και όχι
ως πολιτικός αυτήν τη στιγµή- δούλευε στο 70% που δουλεύουν
οι υπάλληλοι της Βουλής, σας διαβεβαιώνω ότι θα είχαµε µία τε-
λείως διαφορετική Ελλάδα. Τελείως διαφορετική! 

Έρχοµαι σε κάτι πάρα πολύ σοβαρό. Σε εποχές κρίσης που τα
µνηµόνια βάλλουν εναντίον των γραµµάτων, του πολιτισµού µας.
Κύριε Πρόεδρε του Ελληνικού Κοινοβουλίου, αυτό το οποίο ξε-
κίνησε ο παριστάµενος Πρόεδρος κ. Κακλαµάνης, µην το ισοπε-
δώσουµε. Ας κρατήσουµε τουλάχιστον την εστία των ελληνικών
γραµµάτων και του πνεύµατος στη Βουλή, όσο µπορούµε πιο δυ-
νατή, πιο ισχυρή.

Εγώ καµαρώνω, όταν βλέπω τα παιδιά των σχολείων να µπαί-
νουν εδώ και να ξεναγούνται στους χώρους της Βουλής. Καµα-
ρώνω, όταν µπαίνουν ίσως στο πλουσιότερο αρχείο βιβλίων και
εφηµερίδων που διαθέτουµε µετά ίσως από τη βιβλιοθήκη του
Πανεπιστηµίου.

Κόψτε από εµένα το 5% του µισθού µου και δώστε τα εκεί που
πρέπει, δηλαδή να συντηρήσουµε τα ελληνικά γράµµατα, τουλά-
χιστον µέσα σε αυτόν τον ναό της δηµοκρατίας. Ναι, θέλω να το
πιστεύω ότι είναι ναός της δηµοκρατίας, παρ’ όλο που διαφωνώ
µε τον τρόπο µε τον οποίο λειτουργεί. Γιατί αισθάνοµαι πάρα
πολλές φορές ότι ασφυκτιώ, κύριε Πρόεδρε. Ασφυκτιώ µε τους
κανονισµούς, ασφυκτιώ µε τα παρεπόµενα των κανονισµών και
τα παρελκόµενά τους. Ασφυκτιώ µε τον τρόπο µε τον οποίο κα-
λούµαι να παράγω στο βαθµό που µπορώ να παράγω το οποι-
οδήποτε κοινοβουλευτικό έργο. Υποσχέθηκε ο Πρόεδρος του
ελληνικού Κοινοβουλίου, όταν ανέλαβε τα καθήκοντά του ότι ένα
από τα πρώτα µελήµατά του θα είναι αυτό. Κάντε το. Καταργεί-
στε διατάξεις, όπως αυτό το fast track, έτσι όπως µπαίνει και ει-
σάγεται, το νοµοσχέδιο το οποίο µε την µορφή του κατεπεί-
γοντος ή εξαιρετικά επείγοντος θα έρθει αύριο να ψηφιστεί στο
ελληνικό Κοινοβούλιο. Καταργείστε διατάξεις, οι οποίες δίνουν
το δικαίωµα στην οποιαδήποτε Κυβέρνηση να φέρνει για ψήφιση
πενήντα, ογδόντα, διακόσιες, τριακόσιες διαφορετικές διατάξεις
σε ένα και µόνο άρθρο µε τη λογική του  «take it or leave it», όπως
λένε και οι Αµερικανοί. Ή ψήφισέ το ή άστο ή πάρτο ή όπως θέ-
λετε πείτε το.

Στερήσατε και στερείτε κοινοβουλευτικά το δικαίωµα στον
Βουλευτή να πει ότι κάτι το θέλω, κάτι το αρνούµαι, εκεί επι-
κροτώ. Μα, νοµίζω ότι λέχθηκε από τη δική µας πλευρά την πε-
ρασµένη εβδοµάδα, όταν έγινε αυτή η περίφηµη συζήτηση,
πουλήστε τον ΟΔΙΕ, τα αλογάκια πουλήστε τα, τον Ιππόδροµο
πουλήστε τον. Γιατί να πουλήσετε, όµως, τη χρυσοφόρα κότα, η
οποία είναι ο ΟΠΑΠ; Γιατί πρέπει να µπουν όλα µέσα σε ένα κα-
ζάνι;

Το µόνο θέµα το οποίο θα ήθελα να θίξω και πάλι αναφερόµε-

νος στον Προϋπολογισµό, είναι το θέµα της απίστευτης σπατά-
λης που γίνεται µε το χαρτί και νοµίζω ότι ο κ. Βαρβιτσιώτης το
έθεσε το θέµα, µιλώντας πριν.

Ξέρετε, είµαι άνθρωπος της τεχνολογίας, αλλά για πρώτη
φορά σήµερα δεν έφερα το I pad µαζί µου. Την άλλη φορά που
τόλµησα να έχω απλά σηµειώσεις επάνω, παρενέβη το Προ-
εδρείο και µου είπε, απαγορεύεται. Με αυτά τα µυαλά θα προ-
χωρήσουµε σε µία εποχή  του καλπασµού της τεχνολογίας;

Με το που τελειώνει µία επιτροπή το τµήµα των Πρακτικών
µέσα σε µία, µιάµιση ώρα, µου έχει στον ηλεκτρονικό υπολογιστή
σταλµένα τα Πρακτικά της  συνεδρίασης της Βουλής. Η τεχνο-
λογία µου επιτρέπει να µπω µε ένα κόκκινο χρώµα να διορθώσω
αυτά που θέλω και να τα στείλω πίσω. Απαγορεύεται. Ο Κανονι-
σµός της Βουλής λέει ότι πρέπει να εκτυπωθούν αυτά, να τα υπο-
γράψω και µάλιστα στο γλασσέ εξώφυλλο και να τα στείλω.
Συνήθως, τα πηγαίνω και µόνος µου για να τους ευχαριστήσω,
γιατί κάνουν εξαιρετική δουλειά οι στενογράφοι.

Ερωτώ: Γιατί πρέπει να απαγορεύεται; Γιατί δεν πρέπει να γί-
νονται ηλεκτρονικά, για να γλιτώνουµε χιλιάδες σελίδες χαρτιού
από τις εκατοντάδες επιτροπές -από πλευράς συνεδριάσεων
εννοώ- που λειτουργούν σε ετήσια βάση, αλλά και της Ολοµέ-
λειας;

Σε ό,τι αφορά το θέµα των επιστηµονικών συνεργατών –και
οµολογώ ότι εµείς οι οποίοι είµαστε και σε µικρότερα κόµµατα
έχουµε πολλά πράγµατα να κάνουµε, πολλές επιτροπές να υπη-
ρετήσουµε και ολοµέλεια και καθήκοντα- θα πρότεινα, κύριε
Πρόεδρε, να υπάρχει µία αναλογικότητα. Ανάλογα δηλαδή µε το
φόρτο εργασίας. 

Λυπάµαι αν δυσαρεστώ τους συναδέλφους της Κυβέρνησης
ή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που είναι πολλοί σε αριθµό,
άρα ο καθένας έχει και από µία επιτροπή, αλλά εκείνος να έχει
ένα συνεργάτη, οι µικρότεροι να έχουµε από δύο συνεργάτες.
Για βάλτε στο µυαλό σας και το θέµα της αναλογικότητας, σας
παρακαλώ πολύ. 

Και βεβαίως θα σταθώ για λίγο και σε αυτό το οποίο εσείς εί-
πατε, κύριε Κακλαµάνη, κύριε Πρόεδρε, το θέµα της κοινοβου-
λευτικής διπλωµατίας. Σας διαβεβαιώ ότι σε µια Ελλάδα η οποία
«χτυπιέται σαν χταπόδι κάτω», σε όλα τα επίπεδα, εξάλλου το
έχει πει και ο Υπουργός Εξωτερικών ότι είναι µια εποχή όπου ζο-
ριζόµαστε στο να βγάζουµε τις θέσεις µας προς τα έξω. Θα
έλεγα, µε την εµπειρία µου µέχρι σήµερα µέσα στις κοινοβου-
λευτικές αποστολές και µάλιστα σε χώρες που οι κάτοικοί τους,
ξέρετε, θέλουν την παρουσία µας σαν µία ελπίδα, µήπως οι εκλο-
γικές διαδικασίες εκεί λειτουργήσουν καλύτερα µε τον «µπαµ-
πούλα» των ξένων παρατηρητών, ότι δουλεύει πάρα πολύ καλά
η χηµεία µεταξύ των Βουλευτών και νοµίζω ότι προσφέρουµε ένα
έργο συνοµιλώντας µε άλλους συναδέλφους και δη κοινοβου-
λίων χωρών, όπου οι πολιτικοί τους µας βλέπουν µε «µαύρο
µάτι». 

Πρέπει να σας πω ότι έχουµε πάρα πολύ καλές επαφές και µε
Γερµανούς και µε Φινλανδούς, οπότε πραγµατικά είναι άδικο το
να τα βάζουµε µε τις αποστολές της Βουλής, όταν τουλάχιστον
εκεί που πάµε είναι σκληρή η εργασία και ξέρετε ότι και ως δη-
µοσιογράφος δεν είµαι από εκείνους που κάθονται. Εξάλλου και
η κοινοβουλευτική µου συµπεριφορά εδώ νοµίζω ότι είναι σαφής
ότι τρέχω όπου µπορώ, για να εκτελέσω την αποστολή µου. 

Λοιπόν, πρέπει να διαβεβαιώσω ότι εκεί που πάµε δεν πάµε για
τουρισµό. Πάµε και δουλεύουµε πάρα πολύ σκληρά και ταυτό-
χρονα ερχόµαστε και σε επαφή µε τους συναδέλφους των άλλων
κοινοβουλίων.

Θα ήθελα, επίσης, να πω ότι είµαι και από εκείνους που δηµο-
σιογραφικά το υποστήριζαν και δεν µπορώ να µην το υποστηρίξω
τώρα και το άκουσα -δεν θυµάµαι από ποιον συνάδελφο- ότι θα
πρέπει αργά-αργά ή µην σας πω και άµεσα να τελειώνουµε και
µε την ιστορία των πρώην. Αντιλαµβάνοµαι ότι ένας ο οποίος
είναι πρώην Πρωθυπουργός θα πρέπει να έχει ακόµη ένα χρόνο,
µια δοµή, για να µπορέσει σιγά-σιγά να κλείσει κι εκείνος τις
δικές του εκκρεµότητες σε σχέση ακόµη και µε τις διεθνείς του
επαφές και ένας Πρόεδρος της Βουλής το ίδιο. Αλλά κάποια
στιγµή, γιατί αυτό συµπαρασύρει και µία αυλή συµβούλων, να
κλείνει οριστικά. 
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Επίσης, είµαι από εκείνους που θα έλεγαν ότι καλό θα είναι να
απαγορεύεται η πρόσληψη συγγενών µέχρι και τρίτου βαθµού
στα επιτελεία των Βουλευτών. Σας το λέω εγώ που έχω ένα γιο
άνεργο. Θα µπορούσα να τον είχα πάρει; Θα µπορούσα. Δεν το
κάνω, όµως, όταν υπάρχουν άλλοι άνεργοι έξω στο δρόµο.

Υπ’ όψιν ότι το ίδιο που ισχύει µε τα χαρτιά, ισχύει και µε τα
περίφηµα DVD, τα οποία παίρνουµε µε τις οµιλίες µας. Θα µπο-
ρούσε µε ένα µικρό server, ξέρετε, στο πεντάλεπτο επάνω να µας
έρχεται κατευθείαν στο e-mail η οµιλία µας, που σηµαίνει ότι
έχουµε κι εκεί εξοικονόµηση κόστους. Θα ήθελα να το σκεφτείτε
κι αυτό, κύριε Πρόεδρε. 

Δεν βάζω το ερωτηµατικό τι απέγινε µε εκείνο το περίφηµο
εξοχικό Πετσάλνικου στην Καστοριά. Δεν ξέρω αν ακόµα πληρώ-
νουµε και τι πληρώνουµε ή αν έχει βγει ή δεν έχει βγει από κωδι-
κούς. 

Θα ήθελα να κλείσω λέγοντας ότι κάποια στιγµή ας σκεφτούµε
ότι πράγµατα τα οποία χρησιµοποιούµε εµείς οι Βουλευτές θα
µπορούσαµε να τα µετακυλήσουµε µε το τέλος της θητείας µας
αλλού. Ο κάθε υπάλληλος που εργάζεται για το δηµόσιο και έχει
ένα στοιχειώδη εξοπλισµό πρέπει να το κάνει. Δηλαδή, εάν η
Βουλή φέτος µας δώσει, για παράδειγµα, έναν Η/Υ, µε το που
λήξει η θητεία µου να υποχρεούµαι µέσω της Βουλής να τον
δώσω σε κάποιο σχολείο και όχι να τον πάρω σπίτι µου.

Δεν έχω να πω κάτι άλλο. Βεβαίως, µε αυτές τις παρατηρήσεις
εµείς, οι Ανεξάρτητοι Έλληνες –και ο εισηγητής µας το είπε-
υπερψηφίζουµε τον Προϋπολογισµό. Πιστεύω ότι θα µπορούσε
κι άλλο να ζοριστεί σε επίπεδα, όπως σας είπα προηγουµένως,
και µισθωµάτων και όχι µόνο, αλλά ενδεχοµένως, έτσι όπως πάνε
τα πράγµατα, εάν µέναµε διακόσιοι θα κάναµε ακόµη µεγαλύ-
τερη οικονοµία. Και ο αριθµός 200 πιστεύω ότι είναι χρήσιµος να
λέγεται κάθε τόσο και να µπει και στη συνταγµατική αναθεώ-
ρηση, όταν θα έρθει η ώρα.

Κύριε  Πρόεδρε, σας ευχαριστώ πολύ για την ανοχή σας. Σας
έχω κλέψει τρία λεπτά. Μην τα δώσετε στον κ. Καπερνάρο ο
οποίος τα άφησε περίσσευµα για τον εαυτό του και του τα πήρα
εγώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστώ,
κύριε  συνάδελφε. 

Το λόγο έχει ο κ. Χαλβατζής, Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος
του ΚΚΕ.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Θέλω να µιλήσω, κύριε  Πρόεδρε,
γιατί ειπώθηκαν πολλά. Κάποια όµως θέλουν µια απάντηση. 

Η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό της Βουλής άνοιξε πάρα
πολλά θέµατα που δεν είχαν άµεση σχέση µε τον προϋπολογι-
σµό, µε αυτό καθ’ αυτό  το θέµα του οικονοµικού προϋπολογι-
σµού της Βουλής. Υπήρξαν και µεγαλοστοµίες για τη Βουλή, για
το ρόλο της, για µια άνθηση της δηµοκρατίας. Η πραγµατικότητα
δεν συµµερίζεται, κατά την άποψή µου, τέτοιες µεγαλοστοµίες. 

Τα τελευταία χρόνια πάρα πολλά ζητήµατα, πολλά νοµοθετή-
µατα τα οποία οδήγησαν και οδηγούν παραπέρα στην κατα-
στροφή των εργατών, των εργαζοµένων, των αυτοαπασχολου-
µένων, των λαϊκών στρωµάτων δεν συζητήθηκαν ουσιαστικά στη
Βουλή ή συζητήθηκαν βιαστικά σε πολύ λίγο χρόνο, παραβιάζον-
τας αρκετές φορές και τον Κανονισµό της Βουλής. Η λογική του
να περνάνε σηµαντικά νοµοσχέδια µε τη διαδικασία του κατεπεί-
γοντος, δηλαδή µε µια απλή και σύντοµη συζήτηση, είναι, κατά
την άποψή µας, καταδικαστέα. 

Εµείς, ως κόµµα, έχουµε πει ότι έχουµε µια άλλη αντίληψη για
τη Βουλή, µια άλλη αντίληψη για τον Βουλευτή, για την εκλογή
του, για το ρόλο του, για την ανακλητότητά του. Αυτό φυσικά το
έχουµε πει ευθαρσώς. Το βλέπουµε σε µια άλλη λογική, σε µια
άλλη εργατική, λαϊκή εξουσία. 

Συζητάµε όµως για το σήµερα, για τον Προϋπολογισµό της
Βουλής. Και επειδή οι Κυβερνήσεις στην προσπάθειά τους να
προωθήσουν την πολιτική τους, αυτή τη σκληρή ταξική πολιτική
παραβιάζουν τον Κανονισµό της Βουλής, µε αφορµή τη γενί-
κευση της συζήτησης και το Προεδρείο συνολικά θα πρέπει να
προβληµατιστεί. 

Πολύς λόγος έγινε για τη δηµοκρατία. Καλό είναι εδώ στη
Βουλή να βλέπουµε και τη δηµοκρατία έξω στα εργοστάσια, στις
επιχειρήσεις, στους τόπους δουλειάς. Γιατί όταν κλείνει η πύλη

του εργοστασίου ή πάρα πολλών εργοστασίων, η δηµοκρατία
δεν υπάρχει. Να είµαστε καθαροί. 

Και όταν έρχονται ερωτήσεις, όταν έρχονται επίκαιρες ερωτή-
σεις πολλές φορές από Βουλευτές του Κοµµουνιστικού Κόµµα-
τος Ελλάδας που απευθύνονται σε Υπουργούς για εργασιακά
θέµατα, για θέµατα υγιεινής και ασφάλειας των εργαζοµένων,
για εργασιακά-ασφαλιστικά, οι Υπουργοί δικαιολογούν τη βαρ-
βαρότητα πολλών επιχειρηµατιών, που είναι κράτος εν κράτει.
Με αυτή όµως τη στήριξη σφραγίζουν αυτή την ανύπαρκτη δη-
µοκρατία στους τόπους δουλειάς σε εργοστάσια και επιχειρή-
σεις.

Όταν, λοιπόν, σήµερα –γινόταν και παλιότερα, αλλά τώρα γί-
νεται εκτεταµένα- απολύουν χωρίς αποζηµιώσεις, αλλάζουν ερ-
γασιακές σχέσεις, όταν άλλα πληρώνουν και άλλα υποχρεώνουν
τους εργάτες και τους εργαζόµενους να υπογράφουν, αυτό δεν
είναι δηµοκρατία. Είναι καπιταλιστική βαρβαρότητα. Και σ’ αυτό
η Βουλή πρέπει να έχει λόγο.

Επειδή, λοιπόν, κουβεντιάζουµε για τον προϋπολογισµό της
Βουλής, για άλλη µια φορά να πούµε ότι στηρίξαµε και στηρί-
ζουµε τους εργαζόµενους στη Βουλή οι οποίοι στη συντριπτική
τους πλειοψηφία προσφέρουν σηµαντικό, ποιοτικό έργο. Και
επειδή δροµολογούνται περικοπές έτσι και αλλιώς στους µι-
σθούς τους, εµείς καταψηφίζουµε τον προϋπολογισµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το λόγο έχει ο
Πρόεδρος της Βουλής, κ. Μεϊµαράκης.

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ-ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ  Ι. ΜΕΪΜΑΡΑΚΗΣ (Πρόεδρος της
Βουλής): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρακολούθησα τη συ-
νεδρίαση µε την απαιτούµενη προσοχή που πρέπει να έχει πάντα
ο Πρόεδρος του Σώµατος, όταν συζητούµε τον Προϋπολογισµό
και τον τρόπο λειτουργίας της Βουλής, γιατί ο προϋπολογισµός
άπτεται άµεσα του τρόπου λειτουργίας µας.

Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να σας πω ότι νοµίζω πως όλοι είµαστε
ικανοποιηµένοι από τον τρόπο διεξαγωγής της συζήτησης, αλλά
θα ήθελα να τονίσω ότι ήρθε η ώρα να ξαναπούµε -φαίνεται- και
να επαναπροσδιορίσουµε ορισµένες αρχές και αξίες που όλοι
γνωρίζουµε και όλοι σεβόµαστε όλα αυτά τα χρόνια. Και το λέω,
διότι είναι γνωστό ότι η µόνη διαφορά της δικτατορίας από τη
δηµοκρατία είναι η ύπαρξη Κοινοβουλίου. Και στις δικτατορίες
υπάρχει εκτελεστική εξουσία και  ελεγχόµενη δικαστική εξουσία.
Και καλό είναι κάποιοι που σήµερα από κάποια πλευρά µας είπαν
ορισµένα πράγµατα να τους θυµίσουµε τη µεγάλη διαφορά, γιατί
κάποιος αναρωτήθηκε: «τι τη θέλουµε τη Βουλή; Τι κάνει η
Βουλή;». Επειδή, λοιπόν, κανείς δεν χρειαζόταν να απαντήσει σε
αυτό ή και να πει τι τη θέλουµε τη Βουλή, γιατί εµείς γνωρίζουµε
τι τη θέλουµε τη Βουλή, είναι ανάγκη να τους πούµε ότι πράγµατι
εµείς είµαστε οι γνήσιοι εκφραστές των Ελλήνων πολιτών, τα κοι-
νοβούλια είναι οι εκφραστές των λαών, τα κοινοβούλια ελέγχουν
την εκτελεστική εξουσία, τα κοινοβούλια νοµοθετούν και νοµο-
θετούν στο όνοµα του λαού τους, σε αυτούς που τους εξέλεξαν,
σε αυτούς που τους έδωσαν την εντολή.

Κατά συνέπεια, σε σχέση µε το «Τι τη θέλουµε τη Βουλή;», που
ακούγεται τελευταία από ορισµένους και βεβαίως δεν γίνεται
αποδεκτό από τη συντριπτική πλειοψηφία των Ελλήνων πολιτών,
θα έλεγα ότι οφείλουµε να τους πούµε ότι η εκτελεστική εξουσία,
η οποία τα τελευταία χρόνια, επιτρέψτε µου να πω, σε πανευρω-
παϊκό -για να µην πω σε παγκόσµιο- επίπεδο παίρνει κοµµάτι συ-
νεχώς και απλώνεται εις βάρος της κοινοβουλευτικής εξουσίας,
της νοµοθετικής και ελεγκτικής εξουσίας και οφείλουµε εµείς να
σταθούµε ανάχωµα σε αυτό το άπλωµα της εκτελεστικής εξου-
σίας και οφείλουµε να σταθούµε και ανάχωµα στις ορέξεις των
οποιωνδήποτε γραφειοκρατών των ξένων οργανισµών που θέ-
λουν να επιβάλουν πολλές φορές τις δικές τους απόψεις, νοµί-
ζοντας ότι η Βουλή θα λειτουργεί µόνο για να επικυρώνει, χωρίς
να έχει άποψη και φωνή.

Και χαίροµαι ιδιαίτερα, διότι αυτή η Βουλή, στην οποία µου κά-
νατε την τιµή να είµαι Πρόεδρος, έχει γίνει ένα βήµα ελεύθερης
συζήτησης και ελεύθερου διαλόγου. Όχι ότι δεν ήταν και στο πα-
ρελθόν. Απλώς, επειδή τώρα στηρίζεται η Κυβέρνηση από τρία
κόµµατα, απαιτείται ακόµα περισσότερη συνεννόηση, ακόµα µε-
γαλύτερος διάλογος, ακόµα περισσότερη σύνθεση, ώστε να
µπορέσουµε κατ’ αρχάς στα αντικειµενικά ζητήµατα να πετύ-
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χουµε όσο το δυνατόν τη µεγαλύτερη συνεννόηση µε όλες τις
πτέρυγες της Βουλής, αλλά και ταυτόχρονα να ξεπεράσουµε
εκείνη την αλαζονεία που έδειξαν οι µονοκοµµατικές κυβερνή-
σεις, τις οποίες και εγώ υπηρέτησα, που πολλές φορές ως
Υπουργοί ερχόµασταν µε τη δεδοµένη κοινοβουλευτική αριθµη-
τική πλειοψηφία, ανεξαρτήτως της ποιότητας και του πολιτικού
λόγου. Ερχόµασταν µε την αλαζονεία της εκτελεστικής εξουσίας
της µονοκοµµατικής κυβέρνησης, µε δεδοµένη την πλειοψηφία
στη Βουλή. 

Θεωρώ ότι τώρα περάσαµε ένα τετράµηνο, το οποίο µας δίνει
ένα νέο πολιτισµό και δηµιουργεί νέες ανάγκες να ξανασκε-
φτούµε πώς θα λειτουργήσει το Κοινοβούλιο πλέον µε πολυκοµ-
µατικές κυβερνήσεις, έξω από τις µονοκοµµατικές που είχαµε
συνηθίσει µέχρι σήµερα. Και σε αυτό πρέπει να σας πω ότι πράγ-
µατι πειραµατιζόµαστε ακόµα. Δεν έχουµε ολοκληρώσει τις δια-
δικασίες αυτές. Δεν έχουµε αναπτύξει αυτήν την κουλτούρα που
απαιτείται και σε επίπεδο Κοινοβουλίου, αλλά και σε επίπεδο πο-
λιτών και ευρύτερα στο πολιτικό σύστηµα, στους εκφραστές,
στην κοινή γνώµη, στους δηµοσιογράφους, που πρέπει να φανεί
πια ότι ναι, τα κόµµατα µπορούν και πρέπει να συνεννοηθούν και
να συµφωνήσουν σε βασικά ζητήµατα λειτουργίας και του Κοι-
νοβουλίου και του τρόπου της εκτελεστικής εξουσίας προς όφε-
λος των πολιτών. 

Και σας το λέω αυτό, διότι βλέπετε και στους πολίτες ότι δεν
υπάρχει η αντίληψη του να µας κρίνουν αν είµαστε καλοί Βου-
λευτές, αλλά κυρίως του αν θα µπούµε στην εκτελεστική εξου-
σία. «Θα γίνει Υπουργός αυτός ή αυτή;». Με αυτό το κριτήριο,
ιδιαίτερα στα µεγάλα κόµµατα εξουσίας, οι πολίτες επέλεγαν δια
του σταυρού προτίµησης τον όποιο Βουλευτή ήθελαν να εκλέ-
ξουν, χωρίς να αξιολογούν την κοινοβουλευτική στάση που επι-
δεικνύει ο καθένας και για την οποία ζητάµε να κριθούµε. Ζητάµε
να κριθούµε για το αν πράγµατι είµαστε τακτικοί στο Κοινοβού-
λιο, αν έχουµε σωστή συµπεριφορά, αν έχουµε καταθέσει τις
ερωτήσεις που πρέπει, αν έχουµε δείξει ενδιαφέρον για τους πο-
λίτες µας, αν πράγµατι έχουµε συµβάλει στο να διαµορφωθεί µια
άποψη στην εκτελεστική εξουσία. 

Δυστυχώς και µάλιστα για τα µεγάλα κόµµατα εξουσίας, οι πο-
λίτες δεν µας κρίνουν γι’ αυτό µε το σταυρό προτίµησης, αλλά
µε το αν θα γίνουµε Υπουργοί ή δεν θα γίνουµε, δηλαδή αν θα
µπούµε ή δεν θα µπούµε στην εκτελεστική εξουσία. Αυτό από
την άλλη µεριά οδηγεί πολλούς συναδέλφους στο να αδιαφο-
ρούν γι’ αυτό. Γιατί λένε: αφού γι’ αυτό δεν µε κρίνει, γιατί να
είµαι κάθε µέρα στη Βουλή, γιατί να κάνω κάθε µέρα ερωτήσεις,
γιατί να είµαι παρών στα νοµοσχέδια και να λαµβάνω το λόγο;. 

Εγώ πιστεύω λοιπόν ότι, ενόψει πλέον πολυκοµµατικών κυβερ-
νήσεων και ενόψει του ότι θα προχωρήσουµε σ’ αυτές τις αλλα-
γές, πρέπει να πείσουµε τους Έλληνες πολίτες να µας κρίνουν
για την κοινοβουλευτική µας παρουσία, να µας ψηφίζουν γι’ αυτή
και να µας βοηθούν και εµάς να µεταφέρουµε τη δική του φωνή
στην εκτελεστική εξουσία. 

Σ’ αυτή την κατεύθυνση, κυρίες και κύριοι, πιστεύω ότι συµ-
βάλλει απόλυτα το κανάλι της Βουλής. Συµβάλλει απόλυτα, διότι
το κανάλι της Βουλής δεν είναι ένα κανάλι µέσα στον ανταγωνι-
σµό. Δεν ανταγωνίζεται τα εµπορικά κανάλια και δεν ενδιαφέρει
τη Βουλή να έχει µεγάλη τηλεθέαση, µε την έννοια του να απο-
κτήσει διαφηµίσεις και να µπει στη διαφηµιστική πίτα. Γι’ αυτό
και το κανάλι της Βουλής δεν έχει µετρηθεί στην τηλεθέαση. Ου-
δείς γνωρίζει και δεν θέλουµε να γνωρίζουµε, γιατί δεν είµαστε
εµπορικό κανάλι. 

Αυτά πρέπει να λεχθούν για να τα ξέρουν όλοι, ότι δηλαδή η
Βουλή οφείλει να έχει τη δική της επικοινωνία, τη δική της φωνή
προς τον οποιονδήποτε πολίτη επιθυµεί να ενηµερωθεί είτε για
ειδικά ζητήµατα, από µια ερώτηση Βουλευτή για ένα αγροτικό
προϊόν στην περιοχή του είτε για οποιοδήποτε άλλο ζήτηµα, το
οποίο αφορά ευρύτερα θέµατα των Ελλήνων πολιτών. 

Γι’ αυτό θέλω µε χαρά να σηµειώσω και να ευχαριστήσω, πέρα
από τον Πρόεδρο κ. Κακλαµάνη, που ήταν το πνευµατικό του
τέκνο -και ορθώς το έκανε και το στηρίξαµε- και τον κ. Γλέζο που
µίλησε θετικά για το κανάλι, αλλά και όλους τους άλλους εκλε-
κτούς συναδέλφους που αναφέρθηκαν θετικά σ’ αυτό. 

Θέλω να σας πω επίσης ότι η συχνότητα του καναλιού της

Βουλής δεν παραχωρείται, δεν πωλείται και αυτό πρέπει να γίνει
κατανοητό. Εγώ θα φέρω και διάταξη που θα λέει ότι εάν ποτέ
αποφασίσει το ελληνικό Κοινοβούλιο ή οποιοσδήποτε Πρόεδρος
να προχωρήσει σε τέτοια ζητήµατα, να απαιτείται η πλειοψηφία
των 4/5 της Ολοµέλειας της Βουλής, πέραν των άλλων διατάξεων
του νόµου που απαιτούνται για την οποιαδήποτε διαφάνεια στην
οποιαδήποτε αποκρατικοποίηση ή ιδιωτικοποίηση. 

Δεν είναι δυνατόν η νοµοθετική εξουσία να µην έχει τη δική
της επικοινωνία µε το λαό. Μου λένε πολλοί «γιατί δεν πάει στη
ΝΕΤ, γιατί δεν πάει στην ΕΡΤ»; Γιατί είναι το κρατικό κανάλι, το
κανάλι της εκτελεστικής εξουσίας, το κανάλι που αύριο το πρωί
µπορεί να απαγορεύσει δια του καταστατικού να έχει τη φωνή
της Βουλής και να την δίνει προς τα έξω και γι’ αυτό ακριβώς η
νοµοθετική εξουσία, όπως οφείλει, πρέπει να κρατήσει τη φωνή
της και την επικοινωνία της µε τους Έλληνες πολίτες. Νοµίζω ότι
όλοι συµφωνούµε, σε αυτό που ετέθη και πριν, µε τον κ. Κακλα-
µάνη. 

Θέλω επίσης να σας πω ότι πρέπει βεβαίως να αξιοποιήσουµε
την κριτική, αλλά να είµαστε και αυστηροί στους µηδενιστές και
σ’ αυτούς που εθελοντικά, εις γνώση τους, µε δόλο, µε µίσος, µε
καλλιέργεια φθόνου προς το κοινοβουλευτικό σύστηµα, µας πο-
λεµούν. Αυτοί πρέπει να παίρνουν δηµόσιες απαντήσεις. Βέβαια
και εµείς πολλές φορές µεµονωµένα δίνουµε δικαιώµατα άδικης
ή και σωστής κριτικής και οφείλουµε να την αξιοποιήσουµε,
όπως πολύ σωστά είπατε. 

Θεωρώ όµως υποχρέωση όλων µας να ορθώσουµε το δικό
µας ανάστηµα και να εξηγήσουµε στους Έλληνες πολίτες ότι
όλες αυτές οι κατηγορίες είναι άδικες. Ο Βουλευτής δηλαδή σή-
µερα δεν έχει προνόµια, µε την έννοια που θέλουν κάποιοι να τα
παρουσιάζουν. Έχει τα απαραίτητα εργαλεία, τα στοιχειώδη ερ-
γαλεία για να µπορέσει να ανταποκριθεί στη δουλειά του, πολύ
περισσότερο δε ο Βουλευτής της επαρχίας για τον οποίο γνωρί-
ζουµε ότι έχει αυξηµένες υποχρεώσεις, που του δηµιουργούν
περισσότερα, αυξηµένα έξοδα.

Και γνωρίζουµε, όπως είπε και ο κ. Λαφαζάνης, ότι από τον
βουλευτικό µισθό κανείς δεν θέλει και δεν έχει και τη διάθεση να
πλουτίσει. Γι’ αυτό κι είναι αποζηµίωση, δεν είναι µισθός. Είναι
αποζηµίωση για όσο καιρό έχουµε το αξίωµα του Βουλευτού και
αφήνουµε και την εργασία µας, την επαγγελµατική αλλά και την
κοινωνική µας συναναστροφή και µετά επιστρέφοντας στην κοι-
νωνική, πραγµατική, κανονική ζωή δυσκολευόµαστε να αφοµοι-
ωθούµε και πάλι στο επαγγελµατικό µας γίγνεσθαι. Αυτό, λοιπόν,
πρέπει να γίνει ιδιαίτερα κατανοητό. 

Και –προσέξτε- όποτε υπήρξαν εξαιρέσεις, αυτές δεν αναδείχ-
θηκαν από κανέναν άλλον, αλλά αναδείχθηκαν µέσα από τη
Βουλή. Πολλές φορές πέταξαν λάσπη σε πολλούς και φάνηκε
ότι δεν ήταν αλήθεια αυτά τα οποία εγράφοντο ή ελέγοντο.
Όπου όµως υπήρξε η αλήθεια, η Βουλή ήταν αυτή που ερεύνησε,
η Βουλή ήταν αυτή που ξεσκέπασε κι η Βουλή ήταν αυτή που
µπόρεσε να κάνει την αυτοκάθαρσή της, στις µεµονωµένες
αυτές περιπτώσεις. Δεν µπορεί όµως να αφήνουµε όλα αυτά να
γενικεύονται. Και η γενίκευση αυτή είναι ολοκληρωτική, διολι-
σθαίνει. 

Επίσης, όσον αφορά τις αλλαγές του Κανονισµού και τις χρή-
σεις της τεχνολογίας πλέον στο ελληνικό Κοινοβούλιο, κατ’
αρχάς να σας πω ότι πράγµατι κανείς δεν είναι ευχαριστηµένος
και δεν αισθάνεται ότι µας τιµούν ψηφοφορίες οι οποίες γίνονται
µε έναν τρόπο που δείχνουν µια εικόνα της Βουλής, που δεν αρέ-
σει σε κανέναν µας. Πράγµατι, κανείς δεν θέλει, η εκτελεστική
εξουσία, όποιος κι αν είναι ο Πρόεδρος και σε όποιο κόµµα κι αν
ανήκει, να παρεµβαίνει µε τέτοιου είδους διαδικασίες. Σε κανέναν
µας δεν αρέσει να γίνεται κατάχρηση διατάξεων που υπάρχουν
για µεµονωµένες έκτακτες συνθήκες και περιστάσεις. Διανύουµε
όµως αυτή τη στιγµή έκτακτες συνθήκες, διανύουµε έκτακτες
περιστάσεις. Γίνεται χρήση του Κανονισµού. Θα σας πω ότι εγώ
πιστεύω πως δεν θα γίνει κατάχρηση σ’ αυτά. Δεν θα επιτρέ-
ψουµε και δεν νοµίζω να θέλει κι η ίδια η Κυβέρνηση –καµµία κυ-
βέρνηση και κανείς πρωθυπουργός- να κάνει κατάχρηση σε
τέτοιου είδους άρθρα Κανονισµού. Βρισκόµαστε όµως πολλές
φορές σ’ αυτή τη δυσάρεστη θέση, να πρέπει να έρθουµε να νο-
µοθετήσουµε και να επικυρώσουµε πολλές φορές τις αποφάσεις

4004 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



της εκτελεστικής εξουσίας, για να προλάβουµε τις έκτακτες συν-
θήκες οι οποίες υπάρχουν σήµερα. 

Πρέπει, λοιπόν, να σας πω ότι κατ’ αρχάς το 2013 λήγει η πε-
ρίοδος που έχουµε το περιθώριο για την Αναθεώρηση του Συν-
τάγµατος. Θεωρώ ότι η Βουλή θα πρέπει πάρα πολύ σοβαρά να
ξεκινήσει µία συζήτηση, έναν δηµόσιο διάλογο, για να δούµε
πράγµατι αν θα προχωρήσουµε, πώς και σε τι στην Αναθεώρηση
του Συντάγµατος. Είναι γεγονός ότι χάσαµε τις συνταγµατικές
αναθεωρήσεις, ιδιαίτερα την τελευταία -δεν είναι ανάγκη να γίνει
ιστορική αναδροµή- αλλά µπορούµε αυτή τη στιγµή να ξεκινή-
σουµε τη συζήτηση από τις αρχές του 2013, µαζί µε µία διακοµ-
µατική επιτροπή, να δούµε πώς και τι µπορούµε πράγµατι να
αλλάξουµε, ώστε να το προσαρµόσουµε στα νέα δεδοµένα και
να αξιοποιήσουµε ακόµη περισσότερο, ακόµη καλύτερα και την
τεχνολογία και τις νέες δοµές, που µας προσφέρονται. 

Δεύτερον, είναι αναγκαίο να αλλάξει ο Κανονισµός. Όχι ότι δεν
ήταν καλός ο Κανονισµός ή οι προηγούµενοι κανονισµοί. Το θέµα
όµως είναι εάν υπηρετούν τις σηµερινές ανάγκες και αν πρέπει
να προσαρµοστούν στα σηµερινά δεδοµένα. Πρέπει να σας πω
ότι ήδη έχουµε έτοιµες κάποιες διατάξεις του Κανονισµού για το
πώς η ίδια η Βουλή θα οργανωθεί περισσότερο. Έχουν διανεµη-
θεί στα κόµµατα και πιστεύω ότι την άλλη εβδοµάδα ή την µεθε-
πόµενη θα µπορέσουµε να έχουµε µια αναλυτική συζήτηση στην
Επιτροπή Κανονισµού. 

Ταυτόχρονα, να σας πω ότι υπάρχει η υποδοµή για την ηλε-
κτρονική ψηφοφορία. Χρειάζονται ακόµη κάποιες βελτιώσεις και
πιστεύω ότι από τον Ιανουάριο του 2013 θα µπορέσουµε να ξε-
κινήσουµε δοκιµαστικά και τις ηλεκτρονικές ψηφοφορίες. Αυτό
βεβαίως απαιτεί το να προσαρµοστούµε πρώτα εµείς οι Βουλευ-
τές στα νέα δεδοµένα, γιατί αυτό θα απαιτεί ειδική θέση για τον
καθένα µας –δεν θα µπορούµε να καθόµαστε όπου θέλουµε- θα
απαιτεί να έχουµε την κάρτα µαζί µας για να µπορούµε να ψηφί-
σουµε, θα απαιτεί να είµαστε στην ώρα µας για να ξεκινήσουµε.
Εν πάση περιπτώσει, απαιτεί να εκσυγχρονιστούµε και να αλλά-
ξουµε κατά κάποιον τρόπο το ρυθµό λειτουργίας, τον δικό µας,
µέσα στο Κοινοβούλιο. 

Και ταυτόχρονα, θέλω να σας πω ότι θα πρέπει εµείς πρώτοι
να δώσουµε το παράδειγµα για την πραγµατικά, καλή κοινοβου-
λευτική συµπεριφορά που απαιτείται να έχουµε.

Θα σας ζητούσα, επί παραδείγµατι, να περνάµε πρώτοι εµείς
οι Βουλευτές από τα µηχανήµατα ελέγχου της εισόδου στο Κοι-
νοβούλιο, για να δώσουµε και το παράδειγµα στους άλλους που
έρχονται στο Κοινοβούλιο. Θα παρακαλούσα, εµείς πρώτοι να εί-
µαστε µε µία ευπρέπεια που απαιτείται στη συµπεριφορά µέσα
στην Αίθουσα, µέσα στο δηµόσιο χώρο, µέσα στο δηµόσιο διά-
λογο.

Νοµίζω, λοιπόν, ότι αυτά κατ’ αρχάς είναι δικά µας θέµατα,
ατοµικά του καθενός, για τον πολιτικό µας πολιτισµό και τον πο-
λιτικό µας διάλογο, όπως αυτός απαιτείται.

Ταυτόχρονα, θα ήθελα να σας πω ότι ναι, είµαστε έτοιµοι από
το Γενάρη του ’13 -ελπίζω και υποθέτω- να µπούµε στην ηλεκτρο-
νική συνεννόηση και ο Κανονισµός θα έχει αλλάξει και θα µπο-
ρείτε να έχετε το i-pad στο Βήµα της Βουλής και να αναφέρεστε
µέσω i-pad.  

Βεβαίως, όπως σας είπα -και έχουµε κάνει άπειρες συζητή-
σεις- δυστυχώς δεν µπορεί να λειτουργήσει και το wi-fi που µου
ζητήσατε, διότι υπάρχουν τα απενεργοποιητικά µηχανήµατα για
τα τηλέφωνα και αυτό δεν επιτρέπει να µπορέσει ο συνάδελφος
να έχει wi-fi. Όµως και αυτό ακόµα εάν µπορέσουµε να το συζη-
τήσουµε και να το λύσουµε µέσω της τεχνολογίας και σε αυτό
ακόµα µπορούµε να προχωρήσουµε, γιατί απαιτείται πράγµατι
ένας εκσυγχρονισµός της λειτουργίας του Κοινοβουλίου και των
Βουλευτών.

Αναφερθήκαµε όλοι στους υπαλλήλους της Βουλής. Είναι ένα
ευχάριστο γεγονός αυτό, διότι πράγµατι αναγνωρίσαµε όλοι ότι
οι υπάλληλοι της Βουλής είναι εκείνοι, οι οποίοι µπορούν και πρέ-
πει να αµείβονται όπως αµείβονται και δουλεύουν πολύ περισ-
σότερο από ό,τι όλοι οι υπάλληλοι του ελληνικού δηµοσίου.
Νοµίζω ότι δεν χρειάζεται να πω κι εγώ κάτι παραπάνω και τον
κολακευτικό µου λόγο, διότι κι εγώ είµαι τόσα χρόνια Βουλευτής
και τους έχω ζήσει. Γνωρίζω πως µάχονται, γνωρίζω πως βρί-

σκονται εδώ πέρα και γνωρίζω πως ανταποκρίνονται στις -πολλές
φορές και ιδιότροπες- απαιτήσεις του κάθε συναδέλφου, που µε
ευγένεια, όµως και µε καλή συνεννόηση και συνεργασία, προ-
σπαθούµε να τα λύσουµε.

Όσον αφορά, την κοινοβουλευτική διπλωµατία -αναφέρθηκαν
οι κύριοι συνάδελφοι, και ιδιαίτερα ο Πρόεδρος, ο κ. Γλέζος, ο
κ. Βαρβιτσιώτης, αλλά και άλλοι συνάδελφοι στον τοµέα της κοι-
νοβουλευτικής διπλωµατίας- θεωρώ πράγµατι ότι πρέπει οι Έλ-
ληνες Βουλευτές να βρισκόµαστε στα ξένα κοινοβούλια, να
είµαστε παρόντες σε όλα τα φόρα. Πράγµατι, προσπαθούµε να
αλλάξουµε την εικόνα που έχει δηµιουργηθεί για την Ελλάδα σή-
µερα και βοηθάει η παρουσία µας. Και αυτά δεν είναι απλά ταξι-
δάκια αναψυχής, όπως κάποιοι θέλουν να λένε ή όπως αναφέρ-
θηκε από µία πτέρυγα για το ταξίδι στην Ουάσινγκτον ή γιατί
συµµετέχουµε στον ΟΑΣΕ, που παρακολουθεί τις εκλογές. Απήν-
τησε η κ. Βούλτεψη εύστοχα. Δεν είναι ανάγκη να επαναλάβω και
να αναφερθώ σε όλα εκείνα,  τα οποία κουβεντιάστηκαν. Και πι-
στεύω ότι σας έδωσα µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο αυτές τις
απαντήσεις που απαιτούντο, για να µπορέσουµε να συµβάλουµε
σε αυτήν την λειτουργία.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εγώ πιστεύω ότι έγινε µία εκτε-
νής συζήτηση. Θέλω επίσης, να σας πω ότι άκουσα µε πολύ εν-
διαφέρον αυτό που ελέχθη από πολλούς συναδέλφους για τους
κωδικούς του προϋπολογισµού και για το να αλλάξει ο προϋπο-
λογισµός. Δεν έχετε άδικο σε αυτό. Όµως, θα ήθελα να σας πω
το εξής: να συνηθίσουν τα κόµµατα και οι Γραµµατείς των Κοι-
νοβουλευτικών Οµάδων να φωνάζουν τους Βουλευτές που µετέ-
χουν στις επιτροπές, να τους κάνουν και µία ενηµέρωση. Όλα τα
κόµµατα µετέχουν στην Επιτροπή Προϋπολογισµού της Βουλής.
Εκεί δεν µετέχουν για τον εαυτό τους οι Βουλευτές, µετέχουν ως
εκπρόσωποι των κοµµάτων. 

Εάν, λοιπόν, κάποιος από τη Βουλή επιθυµεί να ενηµερωθεί
περισσότερο, µπορεί να γίνει µία συνεννόηση µεταξύ των µελών
ή αυτών που θέλουν να µιλήσουν, εν πάση περιπτώσει, ώστε να
ρωτήσουν τον εισηγητή τους, να ρωτήσουν τον συµµετέχοντα
στην όποια επιτροπή, να δουν πώς µπορούν πράγµατι να συνεν-
νοηθούν, να γνωρίζουν κάποια πράγµατα. Διότι είναι δεδοµένο,
είναι γεγονός ότι δεν µπορεί όλοι να τα γνωρίζουν όλα, αλλά γι’
αυτό συµµετέχουν τα κόµµατα στις επιτροπές, ώστε να µπορούν
µέσω των εκπροσώπων τους να ενηµερώνονται. 

Επίσης, θα ήθελα να σας πω ότι πολλές φορές διάφορες επι-
τροπές συνεδριάζουν και σπαταλούν και χρόνο για ίδια θέµατα,
τα οποία έχουν συζητηθεί σε άλλες επιτροπές. Ήρθε, παραδείγ-
µατος χάριν, η Επιτροπή Θεσµών και Διαφάνειας και συζήτησε
ένα συγκεκριµένο θέµα και έρχεται και η Επιτροπή του «πόθεν
Έσχες» να συζητήσει το ίδιο θέµα! 

Μα, αν θέλει να ενηµερωθεί ο Βουλευτής που µετέχει στην
άλλη επιτροπή, ας πάρει τα Πρακτικά της συγκεκριµένης επιτρο-
πής, ας τα διαβάσει ή –εν πάση περιπτώσει- ας προχωρήσουµε
σε κοινή συνεδρίαση επιτροπών. Δεν υπάρχει κανένας λόγος ξε-
χωριστά η κάθε επιτροπή να συνεδριάζει για το ίδιο θέµα. Μπο-
ρεί να έχουµε κοινές συνεδριάσεις κοινών επιτροπών,  για να
µπορέσουµε να εξοικονοµήσουµε και χρόνο, αλλά ταυτόχρονα
να υπάρχει και µια συνεννόηση µεταξύ µας. 

Τέλος, να σας πω ότι εγώ πιστεύω –κάτι που έχω ξαναπεί και
είχαµε πει ότι θα συζητηθεί και στην Επιτροπή Κανονισµού- ότι,
πρώτον, η πολλή δουλειά πρέπει να γίνεται στις επιτροπές –όπως
γίνεται σε όλα τα κοινοβούλια- και όχι στην Ολοµέλεια. Στην Ολο-
µέλεια µπορούµε και πρέπει να έχουµε συγκεκριµένο χρόνο οµι-
λίας, συγκεκριµένες απαντήσεις και να ολοκληρώνουµε σε
σύντοµο χρόνο, µια πρόταση που έγινε και από τον κ. Γλέζο, να
συζητάµε δηλαδή κυρίως στις επιτροπές. 

Κατ’ αρχάς, θα σας έλεγα ότι στις ερωτήσεις, όπως είναι ο Κα-
νονισµός µας –κάτι που άλλωστε έχουµε ξανασυζητήσει- επιτρέ-
πεται µόνο ο ερωτών Βουλευτής να πάρει το λόγο και να
απαντήσει ο Υπουργός. Και αυτή η συζήτηση γίνεται σ’ αυτήν την
πολύ µεγάλη Αίθουσα που δείχνει πράγµατι ότι είναι άδεια, διότι
παρευρίσκεται µόνο ο ερωτών –αφού κανείς άλλος δεν µπορεί
να λάβει το λόγο- γιατί η ερώτηση µπορεί να αφορά ένα εξειδι-
κευµένο θέµα του νοµού του ή της εκεί παραγωγής ή οποιοδή-
ποτε θέµα τον απασχολεί και δεν έχει λόγο ένας Βουλευτής να
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είναι παρών συνεχώς σε όλες τις ερωτήσεις και σε όλες τις επε-
ρωτήσεις. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι πρώτον θα µπορούσαν οι ερωτήσεις να γί-
νονται και στην Αίθουσα Γερουσίας –αν χρειαστεί- ή και σε κά-
ποια άλλη αίθουσα. Ταυτόχρονα, να απαντά ο Υπουργός ή να
γενικεύεται η συζήτηση και να µπορεί και ο Βουλευτής, ο οποίος
είναι παρών –µπορεί να θέλει να ρωτήσει κάτι επιπλέον- να πάρει
το λόγο. 

Αυτά όλα πρέπει να τα ξανασυζητήσουµε. Διότι τι γίνεται
τώρα; Πάντα η Βουλή ξεκινά µε ερωτήσεις, αναφορές κ.λπ.. Είναι
ένας Υπουργός, είναι τρεις συνάδελφοι, ένας εδώ, ένας εκεί,
ένας παραπέρα. Μια φωτογραφία, µια εικόνα αρκεί για να δείξει
«να τι κάνουν οι Βουλευτές, να που δεν υπάρχουν, να που δεν
βρίσκονται, να που δεν συζητούν». 

Η πρόταση δηλαδή, η οποία κατετέθη «µια εβδοµάδα το µήνα
Ολοµέλεια», είναι πρόταση που πρέπει να αξιολογηθεί, πρέπει
να συζητηθεί. Τα κοινοβούλια δεν είναι για να παράγουν νόµους
κάθε µέρα και µάλιστα µε κατεπείγουσες διαδικασίες. Είµαστε
Κοινοβούλιο κυρίως ελεγκτικό της εκτελεστικής εξουσίας και
από εκεί και πέρα, οφείλουµε να δούµε πώς θα διορθώσουµε και
θα εφαρµόσουµε τους νόµους που ήδη έχουν ψηφιστεί. 

Γι’ αυτό και είπα ότι απαιτείται να υπάρξει επιτροπή παρακο-
λούθησης νόµων, δηλαδή κάτι αυτονόητο, το οποίο γίνεται µε-
µονωµένα από τον κάθε Βουλευτή διά της ερώτησης. Όµως,
καλό θα είναι αυτό να γίνεται µε συµµετοχή όλων των κοµµάτων
και των ειδικών που γνωρίζουν ανά τοµέα το θέµα, δηλαδή µε
τους προέδρους ή τους αντιπροέδρους ή µε οποιονδήποτε κρί-
νουµε ότι µπορεί να γίνει µια τέτοια επιτροπή, η οποία θα µπορεί
να λέει στην εκτελεστική εξουσία γιατί δεν βγήκε η τάδε υπουρ-
γική απόφαση; Γιατί δεν προχώρησε το τάδε προεδρικό διά-
ταγµα; Γιατί δεν εφαρµόστηκε ο συγκεκριµένος νόµος που
ψηφίσαµε; 

Μόνο έτσι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα αποκτήσουµε και
πάλι την αξιοπιστία µας, διότι πράγµατι ψηφίζουµε, ψηφίζουµε,
ψηφίζουµε, τίποτα δεν εφαρµόζεται και µετά ερχόµαστε και σε
σύντοµο χρονικό διάστηµα αλλάζουµε αυτά που ψηφίσαµε και
τελικά µόνοι µας αυτοεξευτελιζόµαστε. Αυτό νοµίζω ότι βλέπει

και η ελληνική κοινωνία και θέλει πράγµατι να αλλάξουµε και να
µπορέσουµε να µας αναγνωρίσει το σωστό και θετικό ρόλο του
Κοινοβουλίου και του κάθε συναδέλφου. 

Θα µπορούσε κανείς να πει πάρα πολλά σήµερα και χαίροµαι
ιδιαίτερα γιατί η συζήτηση για τον Προϋπολογισµό ήταν µια ανα-
γκαία συζήτηση για τη λειτουργία του Κοινοβουλίου, για τη λει-
τουργία της δηµοκρατίας. Ακούστηκαν πολλές κριτικές καλο-
προαίρετες, θετικές. Ακούστηκαν και ορισµένες παραφωνίες,
στις οποίες ήδη απαντήσαµε. 

Θεωρώ όµως ότι έγινε µία εκτενής συζήτηση στον Προϋπολο-
γισµό της Βουλής. Πιστεύω ότι πρέπει πλέον να αλλάξει ο τρό-
πος σύνταξης του προϋπολογισµού, εκτέλεσης και παρακολού-
θησης. Αυτό µπορεί να το συζητήσουµε και στην Επιτροπή Κα-
νονισµού. Νοµίζω ότι εκφράζοντας και τις ευχαριστίες µας στους
υπαλλήλους της Βουλής που κάθε ηµέρα µέχρι αργά τους αι-
σθανόµαστε και τους έχουµε κοντά µας, να ολοκληρώσουµε τη
συζήτησή µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ευχαριστούµε,
κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κηρύσσεται περαιωµένη η συ-
ζήτηση επί του Απολογισµού Δαπανών της Βουλής για το οικο-
νοµικό έτος 2011 και επί του σχεδίου Προϋπολογισµού Δαπανών
της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2013.

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτός ο Απολογισµός Δαπανών
της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2011 κατ’ έξοδα, αποτελέ-
σµατα από τη χρήση του και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτός, δεκτός.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς, ο

Απολογισµός Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος 2011
κατ’ έξοδα, αποτελέσµατα από τη χρήση του και στο σύνολο,
έγινε δεκτός σε µία και µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία και έχει
ως εξής:

4006 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4008 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4010 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4012 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4014 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4016 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ερωτάται το
Σώµα: Γίνεται δεκτός ο Προϋπολογισµός Δαπανών της Βουλής
για το οικονοµικό έτος 2013 κατ’ αρχάς, κατά κατηγορίες εξόδων
και στο σύνολο;

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Δεκτό, δεκτό.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΛΑΦΑΖΑΝΗΣ: Κατά πλειοψηφία.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ ΧΑΛΒΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Συνεπώς, ο

Προϋπολογισµός Δαπανών της Βουλής για το οικονοµικό έτος
2013 έγινε δεκτός κατ’ αρχάς, κατά κατηγορίες εξόδων και στο
σύνολο σε µία και µόνη συζήτηση κατά πλειοψηφία και έχει ως
εξής:
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4018 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4020 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4022 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΞΔ’ - 6 ΝΟΕΜΒΡΙΟΥ 2012                                                                                          4023



4024 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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4026 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι, παρακαλώ να εξουσιοδοτήσετε το Προεδρείο
για την υπ’ ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής
συνεδρίασης.

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Το Σώµα παρέ-

σχε τη ζητηθείσα εξουσιοδότηση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να κάνω µία ανακοίνωση

προς το Σώµα. Η Διαρκής Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων και
η Διαρκής Επιτροπή Κοινωνικών Υποθέσεων καταθέτουν την έκ-
θεσή τους στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών: «Έγ-
κριση Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής
2013-2016-Επείγοντα Μέτρα Εφαρµογής του ν. 4046/2012 και
του Μεσοπρόθεσµου Πλαισίου Δηµοσιονοµικής Στρατηγικής

2013-2016».
ΖΩΗ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΥ: Πού βρίσκεται κύριε Πρόεδρε,

για να την πάρουµε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χρήστος Μαρκογιαννάκης): Ακούσατε. Κα-

τετέθη, τώρα µου δόθηκε και έκανα την ανακοίνωση. Θα ρωτή-
σετε στη συνέχεια για να σας πουν πού είναι.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-
σουµε τη συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 23.20’ λύεται η συνε-

δρίαση γι’ αύριο Τετάρτη 7 Νοεµβρίου 2012 και ώρα 10.00’ µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε τη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη που θα διανεµη-
θεί.

4028 �         ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ
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